
„Szoktasd magad hozzá, 
hogy minden emberi cselekedet 

láttán, ha lehetséges, 
tedd föl magadnak a kérdést: 

vajon mi célból teszi ezt? 
De önmagadon kezdd, és elõször

önmagadat vizsgáld meg.”

Marcus Aurelius

Királyegyháza . Sumony . Gyöngyfa 2008/IV. évfolyam 2. szám

Közmeghallgatás, tájékoztatás 

Az elõre meghirdetett módon és idõben,
2008. február 14-én 13.00 órától köz-
meghallgatást tartott a királyegyházi
képviselõtestület, mely alkalomból meg-
hívást kapott és megjelent a Plébánia Hi-
vatal vezetõje, Koósz Roland, valamint a
Nostra Cement Kft. részérõl Mellár Lász-
ló és Kovács Mátyás projekt mérnökök. 
Elsõ napirendi pontként a Nostra Ce-
ment Kft. munkatársa, Mellár László pro-
jekt mérnök tartott prezentációval egybe-
kötött részletes tájékoztatót a cementgyár
építési folyamatának jelenlegi állapotá-
ról, és a cementgyár létesítés helyszínraj-
zának segítségével bemutatta a cement-
gyártás teljes folyamatát.
A közmeghallgatás a lakosság részérõl
felmerülõ kérdésekkel és azok megvála-
szolásával folytatódott. A problémák
ügyében, melyek többségében a kom-
munális adóval voltak kapcsolatosak,

Grím Ferenc polgármester tájékoztatta a
kérdezõket arról, hogy a községben a
szemétszállítást az Önkormányzat teljes
egészében átvállalta. A kommunális
adóból befolyt összeget a közvilágításra,
a közvilágítás korszerûsítésére, parkosí-
tásra, a temetõ rendben tartására és
egyéb kommunális feladatok megoldá-
sára használják. Tóth Józsefné a Pénz-
ügyi Bizottság elnöke kiegészítette ezt az-
zal, hogy a szemétszállításra fordított
összeg nagyobb, mint amekkora a la-
kosságtól beszedett kommunális adó.
Tehát gyakorlatilag mindenki élvezi e té-
ren a támogatást kortól és rászorultság-
tól függetlenül. Más jellegû kedvez-
ményre a helyi rendeletek értelmében
nincs lehetõség ebben az adófajtában.
Grím Ferenc egy másik kérdésre vála-
szolva kifejtette, hogy nagyon sajnálatos,
ha eltûnik egy-egy szeméttároló a házak

elõl, azt annak idején szintén az Önkor-
mányzat ajándékozta minden egyes in-
gatlanhoz, de pótolni ilyenkor már a la-
kó köteles. Bízik azonban abban, hogy a
Polgárõrség megalakulásával véget ér-
nek majd az efféle tolvajlások is. Továb-
bá a polgármester felhívta a figyelmet,
hogy mindenki köteles a lakóhelye elõtti
közterületet rendben tartani, nyáron ka-
szálni, télen a havat eltakarítani, de eb-
ben az Önkormányzat alkalmazottai, a
közhasznú feladatokat ellátó dolgozók
rendszeresen segítséget nyújtanak. 
Gumiégetésrõl és az azzal járó kellemet-
lenségekrõl is esett szó, mellyel kapcso-
latban dr. Királyné Szabó Rozália kör-
jegyzõasszony megjegyezte, hogy gumit
égetni és azzal a környezetet szennyezni
szabálytalan, ezért a közel jövõben hely-
színi szemlét fognak tartani elõre be nem
jelentett módon.

A lakosság részérõl az érdeklõdés elmaradt a vártakhoz képest
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Tájékoztató a cementgyári
építkezésrõl

Láthattuk a régészeti feltárások eredmé-
nyeit, képeket a próbacölöpözésrõl, a vá-
lyogvetõ árok kiváltásának folyamatát, a
nagyközépnyomású gázvezeték lefekteté-
sét. Megtudhattuk, hogy a gyár saját terü-
letén két fúrott kúttal rendelkezik, de az
eredeti elképzelésekkel ellentétben a két
kút ugyanazon vízadó rétegre került, ezért
van nagy fontossága a templom mögötti
tartalékkútnak, melynek felújítása elkezdõ-
dött. A fúrott kutakból nyert víz nagy me-
tántartalommal rendelkezik, így gázta-
lanításra van szükség. A légi felvételeken
jól látható, milyen nagy területen nehezíti
meg a munkálatokat a talajvíz feltörése.
Aktuálisan folyamatban van a nyersvízve-
zeték építése a cementgyár és Királyegy-
háza között, a szennyvíznyomócsõ és tisz-
tított szennyvízvezeték építése a cement-
gyár és Szentlõrinc között. Közben folya-
matosan zajlik a belsõ szállító utak kar-
bantartása, a klinkersiló ágyazatépítése és

a cementsiló-alapozás cölöpfejeinek visz-
szavésése. 
2008-ra tervezik a klinkersiló építését,
melynek köpenyrésze feszítéses technológi-
ával fog készülni. A feszítésnek köszönhetõ-
en a klinkersiló nyáron is építhetõ, mert ez-
zel a technológiával nem alakulnak ki
nagymértékû zsugorodási repedések a kö-
penyfalon (ezért épül ez elõször). Hozzálát-
nak a hõcserélõ torony és a mûhelycsarnok
építéséhez is. A cementsilókat pedig csúszó
zsaluzással építik, ezen építési technológia
kényesebb a meleg idõjárásra, ugyanis ha
ezt meleg idõben építenék meg, akkor
nagymértékû lenne a zsugorodási repedé-
sek keletkezése. Ezek utólagos javítása nem
lehetséges tökéletesen, és mivel a cement
hidraulikus anyag, ezért tökéletes köpenyfa-
lakra van szükségük. 
A mérnök úr segítségével tájékozódhattunk
a megépülõ gyár építési helyszínrajzán, és
betekintést nyerhettünk a cementgyártás
folyamatába. A nyersanyagtárolóból a ho-
mogenizált mészkõ és agyag keveréke a
nyerslisztmalmon át kerül a cementgyár szí-
vébe, az égetõ vonalba. A megõrölt nyers-
liszt elevátoron keresztül jut fel a hõcserélõ-
torony tetejébe körülbelül száz méteres
magasságba, innen egy ötfokozatú ciklo-
non keresztül halad tovább a hatvan méter
hosszú forgókemencébe. A kemence be-
gyújtása földgázzal történik, majd a szük-
séges hõmennyiséget szénégetéssel bizto-
sítják tovább. A lehûtött klinker a klink-
ertároló silóba jut, onnan a kész klinker a
cementmalmokba kerül, ahol különbözõ
adalékanyagok hozzáadásával történik a
cementõrlés folyamata, innen a kész ce-
ment a cementsilókba kerül. A cementki-
adás a cementsilókból ömlesztett, a palet-

tázóból pedig huszonöt kilogrammos zsá-
kos formában történik. 
Az irodaépületben megtalálható lesz: a la-
bor, a központi vezérlõterem, irodák, szoci-
ális blokkok, étkezde és a tárgyalótermek. A
központi mûhely alkalmas lesz minden hely-
ben kialakult hiba elhárítására. Mellár úr
érdekességként megemlítette, hogy a beru-
házó vizsgálja, hogy a klinkerhûtésbõl ke-
letkezõ nagy mennyiségû hulladék hõt,
hogy lehet hasznosítani az irodaépület szá-
mára fûtés, hûtés, illetve a használati me-
legvíz elõállításában.  
Kialakításra kerül személyautó- és kamion-
parkoló is. 
A Bükkösd területén folyó munkálatokról is
tájékoztatást kaptunk, miszerint megtörtént
a bánya elõtti útszakasz nyomvonalának
kiszélesítése, a közúti híd építési folyamata
az alaplemez-betonozással ért véget az el-
múlt év végén. 
Mellár úr az elõadás végén felajánlotta,
hogy a cementgyártás folyamatáról és a
cementgyár építésérõl szóló tájékoztatót a
késõbbiekben az általános iskolában is szí-
vesen bemutatja egy elõre egyeztetett idõ-
pontban. 

Konyári Tímea

A Királyegyházán épülõ

cementgyár területére

személy- és vagyonõröket

keresünk.

Jelentkezési lapok kitölthetõek

az Önkormányzaton.

Érdeklõdni: Geri Security Kft.

20/426-3333

Felhívjuk a tisztelt Lakosság

figyelmét, hogy az

Önkormányzaton továbbra is

várjuk az önéletrajzokat

mindazoktól, akik bármilyen

munkát szeretnének vállalni az

épülõ cementgyárban.

A Nostra Cement szakemberei

rendszeresen kutatják

a jelentkezõk közül az 

aktuálisan szükséges

munkaerõt.

Mellár László projekt mérnök prezentációval egybekötött részletes tájékoztatást tar-

tott a közmeghallgatás elsõ napirendi pontjaként a cementgyár építési folyamatának

jelenlegi állapotáról, majd a helyszínrajzok segítségével bemutatta a cementgyártás

teljes folyamatát. 
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Farsangolás az óvodában... 

Az óvodában sok-sok elõzmény és tanako-
dás után eldöntöttük, hogy február 8-án
farsangolunk! Szinte öröm volt nézni a gye-
rekek arcát, amikor nekiálltak készülõdni.
Farsangi sapkát díszítettek, álarcot festettek,
vágtak, boszorkánylépcsõt hajtogattak,
amivel díszítettük a teraszt. A kiszebábot
szalmával közösen tömtük meg. Elérkezett
a nagy nap. Míg a gyermekek felvették a
jelmezüket a lelkes szülõk szendvicseket ké-
szítettek.  A kicsik nagyon aranyos verseket,
mondókákat adtak elõ. Ezután jelmezes fel-
vonulás következett volt ott hercegnõ, bo-
szorkány, bohóc, pincér, Zorro, Batman,
kalóz, katicabogár, tigris, cica és sárkányok
hada. Az óvó nénik a szülõkkel együtt meg-

lepetésként szintén beöltöztek farsangi jel-
mezbe, és táncolva tettek egy tiszteletkört a
teraszon. Nagy taps és ováció fogadta
õket. A sütemények megsütésérõl a kony-
hás nénik gondoskodtak, ezúton is köszö-
net érte. Még az idõjárás is kedvezett ah-
hoz, hogy elégessük a kiszebábot, felcsap-
tak a lángok és elkergettük a telet, a hide-
get, amikor a tûz elhamvadt, átugrottuk a
parazsat, hogy egészségesek lehessünk. Az
összes sütemény elfogyott, megkezdõdött a
tombolasorsolás, amin érdekes nyeremé-
nyekre lehetett szert tenni. A gyerekek ját-
szóházban horgászhattak, labirintusban gu-
ríthattak, sapkát készíthettek. Cukorkával
töltött luftballon minden farsangolónak ju-
tott. Köszönjük a szülõk segítségét és közre-
mûködését, a beöltözés vidámságát, a min-
dig akadó jó ötleteket!

Fata Gáborné,
Grímné Hunyadvári Éva

A farsang szó hallatán szinte mindenkiben az álarcosbá-
lok, táncos mulatságok hangulata, a jelmezes felvonulá-
sok színes kavalkádja elevenedik meg. A farsang évszá-
zadok óta tartó évenként ismétlõdõ ünnepsorozat, a tél
búcsúztatása és a tavasz várásának ünnepe.

... és az iskolában

A szervezõk közötti összhang és jó együtt-
mûködés eredményeképp igazán színvo-
nalas, kellemes rendezvény kerekedett.
Szülõk és tanárok minden igyekezetükkel
azt segítették elõ, hogy a diákok gondta-
lanul, vidáman szórakozhassanak. Az al-
só és a felsõ tagozatosok az igényeiknek
megfelelõen idõben elválasztva ünnepel-
hettek, de természetesen a testvérek, ba-
rátok itt is, ott is együtt jelentek meg.
Mindkét rendezvényt a társastáncosok
nyitották meg, akik szemlátomást fejlõd-
nek tudásukban, és egyre magabiztosabb
elõadóként lépnek elénk színpompás öl-
tözékükben. Az alsósok felvonulásakor
sok szemet gyönyörködtetõ, nagyon igé-
nyes és ötletes jelmezzel találkozhattunk,

a felsõsök viszont csekély számban öltöt-
tek jelmezt. A szülõk a kisebbeket játékok-
kal igyekeztek szórakoztatni, a felsõsöket
pedig egy zseniális ötlettõl vezérelve
nagysikerû karaoke show-val lepték meg.
Természetesen a nagyok az utolsó órában
felszabadultan bulizhattak saját zenéjük-
re, amit szülõk, tanárok egyaránt hõsie-
sen toleráltak. 
Az iskolavezetés köszönetét fejezi ki a
konyhai dolgozóknak odaadó munkáju-
kért, valamint a Szülõi Munkaközösség
tagjainak, akik önzetlenül, rendkívül lelke-
sen és jól szervezetten teremtik meg a ben-
sõséges légkört immár rendszeresen a kü-
lönbözõ rendezvényeken!

KT

Az iskolában február 16-án, szombat délután került megrendezésre az idei maszkabál.
A hagyományoknak megfelelõen a Szülõi Munkaközösség vállalta a szervezés orosz-
lánrészét, és mint minden évben, most is az aktuális második osztály és osztályfõnöke,
tehát az idén Gyimesiné Fekete Tünde irányította a munkálatokat. 
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Iskolai versmondó verseny 

A magyar kultúra napja tiszteletére vers-
mondó versenyt rendeztünk az általános
iskolában. A zsûri tagjai egyetértettek ab-
ban, hogy az idén különösen szembe tûnõ
volt az életkornak és egyéniségnek is meg-
felelõ versválasztás. Többen is készültek
ma élõ költõk mûveibõl, például Varró
Dániel vagy Bertók László verseit megta-

nulva. Természetesen nem maradhattak el
a nagy klasszikusok sem, akik a felsõ ta-
gozatosok esetében éppen az aktuális tan-
anyagot is képezik. Nagy örömünkre szol-
gált továbbá, hogy néhány szülõ is meg-
tisztelte megjelenésével rendezvényünket,
bízom benne, hogy kellemes élményben
volt részük. 

Az egész mezõny tekintetében legszínvo-
nalasabbnak ítélte meg a zsûri, és ezért ki-
emelt elsõ helyezéssel díjazta Ranics Ale-
xandra 3. osztályos tanuló elõadását. Az
alsó tagozatosok versenyében elsõ helye-
zett lett: Lucza Virág 3. osztályos tanuló,
második helyezett Maczkó Xavér 2. osztá-
lyos tanuló, harmadik pedig Orsós Fride-
rika 2. osztályos tanuló. A felsõsök verse-
nyében az elsõ díjat Takács Gréta 5. osz-
tályos tanuló érdemelte ki, második lett
megosztva Sárosi Dávid 8. és Magyar Ge-
orgina 7. osztályos tanuló, harmadik he-
lyezést pedig Orsós Henrietta 7. osztályos
tanuló ért el. Mindannyian értékes könyv-
jutalmakban részesültek, ami remélhetõ-
leg további sok olvasásra és verselésre
készteti majd a nyerteseket. Minden sze-
replõ szerény ajándékot kapott, az elsõ
osztályos versmondók pedig a hagyomá-
nyoknak megfelelõen különdíjakat vehet-
tek át a legkisebbek bátorságáért.

Sikert arattunk Nagypeterden
Roma költészeti és népköltészeti alkotások-
ból hirdetett versmondó versenyt 2008.
február 19-ére a Nagypeterdi Körzeti Álta-
lános Iskola, mely eseményre a Királyegy-
házi ÁMK is meghívást kapott. A színvona-
las rendezvényre rajtunk kívül Szigetvárról,
Nagypeterdrõl, Mozsgóról, Rózsafáról,
Dencsházáról és Drávafokról is érkeztek,
így összesen közel hatvan diák mérhette
össze tudását, elõadó képességét. Ebben
az erõs mezõnyben tanítványaink egytõl
egyig dicséretet kaptak a zsûritõl kiemelke-
dõen szép teljesítményükért. A zsûrit a me-
gyei és a helyi Cigány Kisebbségi Önkor-
mányzatok, A Pedagógiai Intézet és a helyi
intézmény képviselõi alkották Göndör Vik-
tória (8.o.), Magyar Georgina (7.o.) és
László Ákos (2.o.) a zsûri különdíjait nyerték
el korosztályukban. Ranics Alexandra a har-
madik osztályosok versenyében harmadik
helyezést ért el, Takács Gréta (5.o.) az ötö-
dik-hatodik osztályosok között szintén har-

madik helyezett lett. Kiss Veronika (8. o) a
hetedik- nyolcadik osztály kategóriájában
az elsõ helyezést nyerte el. Kiss Veronika
elõadását magasan kiemelkedõnek nevez-
te a zsûri elnöke, és elmondta, hogy Vero-
nika színészi adottságairól is tanúbizonysá-
got tett, olyan mély átéléssel adta elõ a vá-
lasztott mûvet. A rendezvénynek nemcsak a
helyezettek voltak nyertesei, de mindenki,

aki elõadóként vagy hallgatóként részt ve-
hetett ezen a délutánon. Szívmelengetõ ér-
zés volt látni, hallani, hogy gyermekeink
külsõ helyszíneken is állják a sarat, és nem-
csak felveszik a versenyt a királyegyházinál
nagyobb, sõt városi iskolák diákjaival, de
meg is tudják elõzni õket. Szívbõl gratulá-
lunk, és további jó verselést kívánunk!

Konyári Tímea

Hátsó sor: Orsós Henrietta, Sárosi Dávid, Magyar Georgina Elsõ
sor: Takács Gréta, Maczkó Xavér, Lucza Virág és Ranics Alexandra

(a képen más elfoglaltság miatt nem szerepel Orsós Friderika)

Hátsó sor balról jobbra: Göndör Viktória, Bognár Eszter, Kiss
Veronika, Magyar Georgina, Orsós Henrietta; Elsõ sor: Orsós Zoltán,

László Ákos, Takács Gréta, Ranics Alexandra, Lucza Virág
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Alakulóban a szociális szövetkezet

A növénytermesztéssel foglalkozóknak tar-
tott tájékoztatót február 15-én dr. Szilágyi
Béla projektmenedzser az önkormányzati
tanácskozóteremben. Legfõbb témája a
szántóföldi növénytermesztésre elõállított
termésfokozó szer felhasználási lehetõsége
volt, valamint ennek kapcsán a létrehozan-
dó szociális szövetkezet funkciója. Az elõ-
adásra harmincöt mezõgazdasággal fog-
lalkozó helyi lakos kapott meghívót. Dr. Szil-
ágyi Béla elmondta a legfontosabb tudni-
valókat a szer kutatásairól, annak haszná-
latáról ill. a szociális szövetkezetrõl szóló el-
képzeléseket, terveket. 

Kurnik András technológus kutatásainak
eredménye bebizonyította, hogy a növény-
termesztés hatékonyságának fokozása,
nem csak mûtrágyázással érhetõ el. Az el-
járás lényege ugyanis az, hogy a vetésre
elõkészített magvakat szójából kipréselt lé-
vel kell beinjekciózni, majd a vetést követõ-
en két alkalommal kell megöntözni a kultú-
rákat ugyanezzel az eleggyel. Ennek segít-
ségével fokozható a terméshozam. Közsé-
günkben az önkormányzat által biztosított
épületet - ami a tûzoltószertár lenne -, ala-
kítanának ki és rendeznének be e tevékeny-
ségre alkalmas helyiséggé. A cél, a szója
megfelelõ aprítása, préselése és a végter-
mékkel való kísérletezés. A szövetkezetet
minimum hét fõ hozhatja létre, a szövetke-
zetben foglalkoztatottak számának felét
munkanélküliekbõl kell verbuválni. A pályá-
zat útján húszmillió forint áll majd rendelke-
zésre, melybõl hatmilliót lehet az átalakítás-
ra és a berendezésre fordítani, tízmillióból a
béreket finanszíroznák, a fennmaradó
négymillióból pedig a szövetkezet mûködte-
tése lenne megoldott az elsõ évben, amikor

bevételre még nem lesz lehetõség. A kuko-
rica termelése idõszakos, de az év többi ré-
szében is lehetne alkalmazni az eljárást más
haszonnövényekre nézve. Nyáron kedvelt
gyümölcsünkbõl, a nagy mennyiségben fel-
halmozódó dinnyébõl üdítõitalokat lehetne
készíteni. Õsszel szüret idején, a különbözõ
lekvárok fõzése kerülne elõtérbe, télen az
olajos magvak, majd a tavasz beköszönté-
vel a szója préselésével lehetne munkát ad-
ni a szövetkezetben dolgozóknak. 
Vajon a szójából nyert lének nincs-e
csíragátló hatása? Véd-e a kártevõk ellen?
Nem lassítja-e az érési folyamatot? Többek
között ilyen kérdések merültek fel a hallga-
tóság soraiban. De abban mindenki egyet-
értett, hogy a szer használatával egészsé-
ges, génmanipulálatlan növények kerülhet-
nek az asztalunkra. Jó termék, minél keve-
sebb vegyszer alkalmazásával.
A közel jövõben újabb elõadásra, és a fent
említett kérdések megvitatására is sor kerül,
melynek eredményérõl ismét tájékoztatni
fogjuk kedves Olvasóinkat! 

Ádám Viktória

Községünk 2008-ban is indulni kíván a 

„VIRÁGOS MAGYARORSZÁGÉRT”
országosan meghirdetett versenyen.

Célunk minél egységesebb falukép
kialakítása, hogy az

elõkertekben is ültessenek
egynyári növényeket és
a szó szoros értelmében

virágokat!

Szívesen fogadunk felajánlásokat
(például felesleges virágmag, palánta), 

és várjuk a kéréseket is,
ha valaki szeretne virágosítani, 
de segítségre lenne szüksége.

A falunapon díjazni fogjuk
a legszebb elõkerteket.

Tóth Józsefné és Bedõ Istvánné

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Értesítjük a Tisztelt Adózókat, hogy a 2008. I. félévi kommunális adót és gépjármûadót
2008. március 17. napjáig lehet megfizetni késedelmi pótlék mentesen. A befizetésekhez
a Körjegyzõség hivatalában kell csekket igényelni. Kérjük, hogy minden adózó rendezze
esedékes adóját.

Gyöngyfa és Királyegyháza községek Önkormányzatai 2007-ben sikeresen vettek
részt az EU intervenciós program keretében kiírt pályázaton. A negyedik fordulón ke-
resztül Gyöngyfán 120 fõ Királyegyházán pedig 290 fõ részesült élelmiszersegélyben.
A kiosztott élelmiszer értéke: Gyöngyfa településen 1.218.410 Ft, míg Királyegyhá-
zán 2.783.306 Ft volt.

Gyöngyfa, Királyegyháza és Sumony települések önkormányzatai 2008. évben ismét pá-
lyázatot nyújtottak be a Gyermekétkeztetési Alapítvány "Mindenki Ebédel" programjába. Az
Alapítvány kuratóriuma pályázatainkat sikeresnek bírálta el, így ez évben is mindhárom te-
lepülésen 20-20 gyermek részesül a hétvégi étkeztetésben.  A program kezdési idõpont-
ja: 2008. március.

Kedves Olvasóink! Felhívjuk figyelmüket, hogy a lakossági hirdetéseket húsz szavas ter-
jedelemig lapunkban ingyenesen megjelentetjük. A hirdetéseket személyesen az ÁMK-
ban, illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon adhatják le.

Dr. Szilágyi Béla projektmenedzser
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A közalapítvány kizárólag támogatásokból
mûködik, eddigi tevékenységében legna-
gyobb támogatója a Nostra Cement Kft.,
valamint a létrehozó Önkormányzat. Az el-
múlt évben összesen 9 451 ezer forint tá-
mogatás érkezett az alapítvány számlájára,
minden forint elõre megtervezett projektek-
re céltámogatásként. 
A legnagyobb, legszélesebb társadalmi
érintettségû program a falunap megrende-
zése volt, mely  3 200 ezer forintba került.
1 200 ezer forintot költött az alapítvány a
Helyzet címû helyi lap kiadására, mely ma-
gában foglalja a szerkesztés, a nyomda és
a tördelés költségeit, valamint az újságírók
eseti jutalmazását. Az ÁMK rendezvényei,
mint például óvodai és osztálykirándulások,
erdei iskola, óvodai játékvásárlás 542 ezer
forintnyi támogatást élvezhettek, melyek ter-
mészetesen a szülõk költségeit kisebbítették.
A Szülõi Munkaközösség további 27 ezer
forintot kapott a 2007-ben megrendezett
farsangi illetve karácsonyi kiadásaihoz. A
kuratórium a tavalyi évben 180 ezer forin-
tot osztott ki (javarészt beérkezett pályázatok
alapján) a beiskolázás támogatására, kö-
zép és felsõfokú tanulmányikat megkezdõ
tanulók számára készpénzben, az általános
iskola elsõ osztályát megkezdõ tanulóknak
pedig felszerelés megvásárlása formájá-
ban. A tehetségek gondozását több mint
100 ezer forinttal támogattuk a zeneoktatás
terén, valamint a különbözõ területeken,

tantárgyakban országos vagy területi verse-
nyekre továbbjutó gyerekek esetében. A he-
lyi nõi kézilabdacsapatot a teremdíjak át-
vállalásával, felszerelés megvásárlásával
támogattuk 149 ezer forint erejéig. Színház-
látogatásra 306 ezer forintot költöttünk,
melynek során 76 helyi lakos juthatott el va-
lamilyen elõadásra, gyerekek, felnõttek
egyaránt. A Kistérségi Sportnapot 165 ezer
forinttal támogattuk. A szebb környezet ki-
alakítása érdekében 150 ezer forintot köl-
töttünk virágosításra. 131 ezer forinttal tá-
mogattuk a Királyegyházi Fiatalok Egyesü-
letét. A Közalapítvány az Önkormányzattal
karöltve bronz emlékplakettet készíttetett
Soltra Elemér éremmûvésszel, mely plakett
egyik oldalán a falu címere, másik oldalán
a templom látható, és alkalmas lesz külön-
leges alkalmakkor (például díszpolgári cím
adományozása esetén) a községért kiemel-
kedõen tevékenykedõ személyek jutalmazá-
sára. A mûvészeti díj 200 ezer forint volt.
Jelenleg még folyamatban van a II. Rákóczi
Ferenc bronzba öntött mellszobrának kivite-
le, és felállítása, melynek költségeire a köz-
alapítvány egymillió forintot különített el. Az
idõsek napja alkalmából rendezett ünnep-
séget 145 ezer forintból rendeztük meg. 
A sok segítségért és támogatásért hálánk
jeléül közremûködtünk a Nostra Cement
két rendezvényének (a Start ünnepség és a
Lobbi partin való megjelenés) lebonyolítá-
sában, melynek költségeit természetesen a

cég állta. További 650 ezer forintot fordítot-
tunk különbözõ anyagjellegû költségekre,
mint például irodaszerek, számítógép be-
szerzése, valamint könyvelési díj, bankkölt-
ségek és közjegyzõi díjak kifizetésére. 
2008-ban továbbra is a közalapítvány fede-
zi a Helyzet címû lap költségeit, a minél szé-
lesebb és napra készebb információáramlás
érdekében támogatjuk Királyegyháza hon-
lapjának létrehozását és mûködtetését. Ter-
veink között szerepel az Önkormányzattal
együttmûködve egy prospektus kiadása köz-
ségünkrõl. Természetesen az idén is célunk
minél színvonalasabb falunap megrendezé-
se, a civil szervezetek támogatása, kulturális,
közösségi programok szervezése, mint pél-
dául színházlátogatás illetve közös kirándu-
lás, melyekrõl hirdetésekben tájékoztatjuk
Királyegyháza lakosságát.

Ráczné Csekõ Lívia
A kuratórium elnöke

A Hippolyt a lakáj (zenés vígjáték)
és a Luxemburg grófja (operett)

elõadásokra színházlátogatást szervezünk
a Pécsi Nemzeti Színházba.

A tervezett idõpont
március vége, április eleje.

A színházjegyeket (korlátozott számban)
a Királyegyháza Felvirágoztatásáért

Közalapítvány fizeti,
az utazás önköltséges. Igény esetén

szervezett, buszos utaztatást
tudunk biztosítani.

Jelentkezni, érdeklõdni lehet az alábbi
telefonszámokon március 7-ig:

30/9522987, ill. munkaidõben:
73/340-045.

Személyesen az ÁMK-ban
Ráczné Csekõ Lívia és Konyári Tímea

ad bõvebb felvilágosítást.

KIRÁLYEGYHÁZIAK
FIGYELEM!
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A közalapítvány tevékenysége
2007-ben

A Királyegyháza Felvirágoztatásáért Közalapítványt
2006-ban Királyegyháza Önkormányzata hozta létre.
Céljai között szerepel a nevelés és oktatás, képességfej-
lesztés, ismeretterjesztés, kulturális tevékenység, a kultu-
rális örökség megóvása, a sport (a munkaviszonyban és
a polgári jogviszony keretében megbízás alapján folyta-
tott sporttevékenység kivételével), a közforgalom számá-
ra megnyitott út fejlesztéséhez, fenntartásához és üze-
meltetéséhez kapcsolódó tevékenység. A közalapítványt
egy három fõbõl álló kuratórium irányítja, melynek tag-
jai: Ráczné Csekõ Lívia (elnök), Plaki Jánosné és Gyimesi
József (tagok).
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Néhány évvel ezelõtt bejött hozzám a plébá-
niára egy édesanya a kisfiával. Míg az anyu-
kájával beszélgettem, õ egyre csak a falon
függõ feszületet nézte, majd megszólalt:
"Anyu ! Ki ez a falon?” Az anyukája gyorsan
válaszolt. Elmondta, hogy õ Jézus, és majd,
ha iskolás lesz, akkor õ is járni fog hittanra,
és megtanul majd róla sok mindent. A kisfiú
egy ideig gondolkodott, majd határozottan
kijelentette: „Anyu! Én nem akarok Jézus
lenni, én Chackie Chan akarok lenni.”
Igen ebben a kisgyermekben és az õ vála-
szában pontosan tükrözõdik az a természe-
tes emberi gondolkodás, amely Jézus tette-
it, tanítását, személyét ma is körülveszi. Hi-
szen egy ilyen vesztes, életét a kereszten
végzõ embert, ki az, aki szívesen követ,
vagy éppen példaképül választ? Szerencsé-
re mindig voltak és lesznek, a világ szemé-
ben persze lúzernek tûnõ emberek, akik Jé-
zusért vállalnak rengeteg lemondást, önfel-
áldozást, megaláztatást.
Hogy miért jutott mindez eszembe? Mert
nagyböjt van. Igen itt van a böjt, vagyis a
lemondás ideje. Azoké a lemondásoké
amelyeket, Jézust követve mi is felvállalha-
tunk, amelyek által megtisztíthatjuk szívün-
ket, lelkünket, új alapokra helyezhetjük em-
beri, családi, baráti kapcsolatainkat. Persze
lehet, hogy most sokan nem értik miért kell
ehhez a böjt? Mert a böjt, vagyis az Isten-
nek felajánlott önmagunkról való lemon-
dás, az egyik legértékesebb eszköze annak,

hogy kimutassam mindazt a szeretetet,
amelyet Isten iránt érzek a szívemben. És
miközben böjtölök, lemondásomért cseré-
be Isten megtisztítja a szívem, gondolataim,
teljes bensõ lényem. Az Istenben megtisztult
ember pedig már másként néz az emberek-
re. Szelídebb, jóságosabb, megértõbb és
türelmesebb, hiszen megtapasztalta, hogy
van teljes megbocsátás, és van a régi ter-
hek nélküli újrakezdés, tehát van kiút mind-
abból a feszült, reménytelen, sötét, sáros
végességbõl, amelybe a mindennapok és
sokszor az ember önmaga is beletaszítja sa-
ját magát. Rájön, hogy a föld nem a végál-
lomás, hogy embersége nem a földön, ha-
nem az égben gyökerezik, és talán azon is
elgondolkodik, hogy egy ilyen „vesztes”
ember, mint Jézus nem véletlenül ment el a
végsõkig minden emberért, tehát értem is.
A böjt tehát tõlem Istennek olyan, mint a
szegény asszony két fillére, vagy Ábel leg-

szebb báránya, amelyben nem az ajándék
tényleges értéke, hanem az ajándékozó
nagylelkûsége és Isten iránti tettekben is
megmutatkozó feltétlen szeretete a fontos.
A böjt elkötelezett felvállalása ott kezdõdik,
amikor az ember rájön, hogy a böjt negy-
ven napja nem a kilók ellen, vagy a csalá-
di kassza védelmére szolgál. A böjt célja
nem a véges, hanem a Végtelen. 
Merjünk tehát elkötelezõdni egy látszólag
vesztes személye mellett, merjünk önma-
gunkért valódi módon lemondani önma-
gunkról, merjük nagylelkûen a véges helyett
a Végtelent választani, ahogyan Szent Pál is
írja: „A pályán küzdõk mind futnak ugyan,
de a díjat csak egy nyeri el. Úgy fussatok,
hogy elnyerjétek! A versenyzõk valamennyi-
en megtartóztató életet élnek, minden te-
kintetben. Õk hervadó koszorúért, mi pedig
hervadhatatlanért.”

Koósz Roland

HÚSVÉTI MISEREND
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Helyzet, Királyegyháza Önkormányzatának Lapja.

Megjelenik havonta, a Nostra Cement Kft. anyagi támogatásával. Készítik a királyegyházi fiatalok és segítõik, az Önkormányzat megbízásából. 

Felelõs kiadó: Ráczné Csekõ Lívia  Fõszerkesztõ: Konyári Tímea A szerkesztõség címe: 7953 Királyegyháza, Petõfi u. 63.

Telefon: 06-30-952-2987 ill. 06-73/340045 E-mail: helyzetk@freemail.hu Lapzárta: 2008. 01. 22.

A negyven nap

GAZDIT KERESÜNK!

Szeretõ gazdit keres egy fekete tízhetes keverék kan kiskutya. A
mama németjuhász az apa „ismeretlen”. A kutyus féreghajtva van
és az oltásait is megkapta. Akár húsvéti ajándéknak is elvihetõ.
Továbbá találtunk egy középtermetû fekete keverék kan kutyát, aki
január közepén költözött be hozzánk. Bizonyára volt gazdája,
mert nyakörve is van. Õ is várja az új gazdit aki családjába
fogadná. A veszettség elleni oltását már megkapta.
E-mailben tudok képet küldeni a kutyusokról. E-mail címem: rac-
zlaco@freemail.hu
Érd: 06-30/688-51-98

Március 20. (csütörtök)  

Március 21. (péntek) 

Március 22. (nagyszombat)

Március 23. (húsvétvasárnap)

Március 24. (húsvéthétfõ)

17.00
18.00
17.00
18.00
17.00
19.00
9.00
9.00
9.00

Sumony 

Királyegyháza

Sumony

Királyegyháza

Sumony

Királyegyháza

Királyegyháza

Sumony

Királyegyháza

Igeliturgia
Igeliturgia
Igeliturgia
Igeliturgia
Igeliturgia körmenet
Igeliturgia körmenet
Ünnepi Mise
Ünnepi Igeliturgia
Igeliturgia

Felhívjuk Királyegyháza lakosságának figyelmét,

hogy a Királyegyháza Felvirágoztatásáért

Közalapítványt magánszemélyek is támogathatják

készpénzes befizetéssel, valamint a következõ

bankszámlára történõ befizetéssel:

OTP 11731135-20009685.

További felvilágosítást Ráczné Csekõ Líviától

kérhetnek a következõ telefonszámon: 73/340-045.
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„Szoktasd magad hozzá, 
hogy minden emberi cselekedet 

láttán, ha lehetséges, 
tedd föl magadnak a kérdést: 

vajon mi célból teszi ezt? 
De önmagadon kezdd, és elõször

önmagadat vizsgáld meg.”

Marcus Aurelius

Királyegyháza . Sumony . Gyöngyfa 2008/IV. évfolyam 3. szám

Március tizenötödike üzenete

Az 1848-49-es forradalom és szabad-
ságharc 160. évfordulóját az iskola zsi-
bongójában ünnepeltük március 14-én
délelõtt. Ez alkalomból az ötödik osztá-
lyosok készültek színvonalas, a tavaszt
köszöntõ és a történelmi eseményeket
felidézõ elõadással. A mûsort a néptánc-
csoport színesítette. Mint mindig a nem-
zeti ünnepek tiszteletére tartott rendezvé-
nyekre, most is szeretettel vártuk a szülõ-
ket, és meghívtuk a település vezetõit. A
hely szûkössége miatt azonban termé-
szetesen csak korlátozott számban tu-
dunk vendégeket fogadni. 
Az ünnepségen megjelent Grím Ferenc
polgármester, aki reményét fejezte ki arra
nézve, hogy hamarosan lesz méltó helye
a faluban a nemzeti ünnepek szélesebb
körben történõ megünneplésének:
– Bár titkos vágyaim között szerepelt,
hogy már az idei március 15-én községi

rendezvénnyel ünnepelhessünk, sajnos
ez technikai okok miatt még nem való-
sulhatott meg. Örömmel jelenthetem
azonban, hogy II. Rákóczi Ferenc szob-
rának felállításához immár nagyon közel
kerültünk. Kiválasztottuk a szobor helyét,
már megérkezett községünkbe Siklósról
a márvány posztamens, mely a szobor
tartó oszlopaként fog szolgálni. Napo-
kon belül megérkezik majd települé-
sünkre maga a II. Rákóczi Ferencet áb-
rázoló bronz mellszobor is. Bicsérdiek és
királyegyháziak közös mûsorral készül-
nek a szobor leleplezése alkalmából ter-
vezett ünnepségre. Szeretnénk méltó
módon kialakítani a mûtárgy környeze-
tét, térkõvel, parkosítással széppé, ün-
nepségek megrendezésére, koszorúzás-
ra alkalmassá kívánjuk alakítani. 
Azt kívánom, 1848 márciusának üze-
nete jusson el a lakossághoz, tartsuk

szem elõtt, hogy csak összefogással le-
het elõbbre jutni. A királyegyházi pol-
gárok nemzeti öntudata legyen töret-
len, és szívbõl remélem, hogy közsé-
günkben a közeljövõben, illetve már-
már a jelenben történõ pozitív változá-
sok eredményei mindenkit megérinte-
nek elõbb-utóbb. Azon vagyok, hogy
minél közelebb kerüljenek egymáshoz
itt az emberek, szeretném, ha valódi
közösséggé alakulna a mi kis települé-
sünk. A továbbiakban is támogatom a
civil kezdeményezéseket, és szervezõ-
déseket, és nagy örömömre szolgál,
hogy egyre gyakrabban vehetünk részt
különbözõ kulturális-, illetve sportese-
ményeken. Összességében, mint pol-
gármester, a falu határain belül 1848
márciusának szellemiségét, elsõsorban
az összetartozás, és az egy irányba hú-
zás gondolatát szeretném kiemelni.
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Emberek állnak a projekt mögött

Merkl István (51) mûszaki igazgató az a
személy, aki az egész beruházást, a bányát
és a cementgyárat egy projektben kezelve a
helyszínen koordinálja. Az õ feladata töb-
bek közt a bánya üzemelésének szervezése,
továbbá a jövõbeni létszámnak, azaz an-
nak a stábnak az összeállítása, akik az
egész projekt lebonyolításában közremû-
ködnek, illetve majdan a cementgyárat és a
bányát üzemeltetni fogják.
Gépészmérnöki  végzettségébõl származó
mûszaki ismeretei alapvetõ támaszt nyújta-
nak a munkájában, de elmondása szerint
ehhez a munkakörhöz kell még jókora szer-
vezõkészség, nem hiányozhatnak a gazda-
sági ismeretek, és elengedhetetlenül szük-
séges a sok-sok kitartás. 
A cementgyártással azelõtt soha nem volt
kapcsolata: „Gyakorlatilag 1982 óta egy
munkahelyen dolgozom. A komlói kõbá-
nyánál kezdtem annak idején. A privatizáci-
ós idõszakban kerestünk egy tõkeerõs part-
nert, így találtunk rá a Bau-Holding cégcso-
portra, aki 1993-ban megvásárolta a
Mecsekkõ Kft. üzletrészeit. Tehát azután is
ugyanazon a helyen, de más, jogutód cég-
nél tevékenykedtem.” 2004-ben került át a
cementgyári projekthez. Ez a lépés nagy vál-
tozást hozott az életében, hiszen egy teljesen
új feladattal találta magát szemben. Egy ce-
mentgyári projektben, annak engedélyezési
folyamatában, az építésben, kivitelezésben
részt venni, majd késõbb üzemeltetni, na-
gyon komoly feladat, óriási kihívás. „Azelõtt
a kõbányánál egy megszokott környezet-
ben, sok éve együtt dolgozó csapattal, szin-
te már rutin feladat volt a termelõ üzemek
irányítása, most számtalan és igen sokrétû,
szerteágazó feladatkör várt rám, ami termé-
szetesen hatalmas felelõsséget is ró az em-

berre. Másrészt azt gondolom, büszke lehe-
tek rá minden kollégámmal együtt, hogy
részt vehetünk ebben a rendkívül érdekes és
nagy volumenû projektben, különösen ak-
kor, ha reményeink szerint 2010-ben sikere-
sen révbe érünk a cementgyári és bányai
technológiák beindításával.”
A mûszaki igazgató minden egyes munka-
napja más és más. Nincsenek rutinfelada-
tok, minden reggel át kell gondolni, hogy az
aznapra tervezetteket, hogyan lehetne elvé-
gezni. Persze adódnak váratlanul felmerülõ,
megoldandó kérdések, problémák is, így
nagyon gyorsan telnek a napok. „Gyakran
csak azt veszem észre, hogy este hat vagy
hét óra van már, ideje lenne hazamenni.” 
Ezt a munkatempót csak megértõ, türelmes
családi háttérrel lehet folytatni. Merkl István
1986 óta egy nagyon szép kisvárosban,
Pécsváradon él feleségével együtt, és türel-
metlenül várják, hogy a férjével Budapesten
élõ egyetlen lányuk egy kis unokával örven-
deztesse meg õket.  „Feleségem hozzászo-
kott az én munkatempómhoz, az elõzõ
rendszerben, az állami tulajdonú cégben
sem volt rám a jellemzõ, hogy csak napi
nyolc órát dolgozzam, hanem mindig az
adott napra magam elé kitûzött feladatok
elvégzése után tértem csak haza.” Kikap-
csolódás, regenerálódás céljából szeretnek
együtt elutazni, kisebb-nagyobb kirándulá-
sokat tenni. Merkl úr hétvégeken szívesen
tevékenykedik a saját udvarukban, nagyon
szeret barkácsolni, amit csak lehet, maga
alkot meg, márpedig mindenki tudja, hogy
egy családi ház körül mindig akad tenniva-
ló. Hobbija még a gépjármûtechnika és a
labdarúgás. 
Szükség is van a felfrissülésre, mert jelenleg
is igen feszített tempóban folynak a munká-

latok a projektben. Az egymásra épülõ
adatszolgáltatásból fakadó tervezési prob-
lémák, kedvezõtlen talajviszonyok és eddigi
mostoha idõjárás miatt a tervezett építési
ütemezéshez képest bizonyos csúszás ta-
pasztalható. Az igazgató szerint azonban ez
nem jelentõs mértékû, és reményei alapján
a nyári munkálatok alatt behozható, tehát a
végsõ határidõket vélhetõen nem fogja be-
folyásolni. A cég szervezeti kiépítése is fo-
lyamatosan zajlik. Az idei évben a kulcspo-
zíciókat tervezik betöltetni. Egyes pozíciókba
már sikerült megtalálni a megfelelõ embe-
reket, és folyamatos tárgyalások folynak a
meghirdetett állások ügyében. Királyegyhá-
záról és Szentlõrincrõl is alkalmaznak már
fiatal mérnököket, akiknek az elsõdleges
feladata most a betanulás. Remélhetõleg
hosszú évekig fognak majd a Nostra alkal-
mazásában dolgozni. „Már több mint 20
fõbõl áll a Nostra Cement alkalmazottak
köre, ez a cementgyár üzemelése idején
130-150 fõre fog bõvülni, beleértve a bá-

Januári számunkban olvashatták azt az interjút, melyet Zimmermann Ottóval, a Nostra
Cement Kft. kommunikációjának irányítójával készítettem. Ebben a hónapban Merkl
István mûszaki igazgatót, és az õ tevékenységét szeretném Önöknek bemutatni, és ez-
zel egy olyan sorozatot elindítani, melynek során a továbbiakban megismerkedhetnek
majd a cementgyári projekt vezetõivel.

„KIRÁLYEGYHÁZA ÉLETÉBEN IS MINÕSÉGI VÁLTOZÁSOK LESZNEK”
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nya és a gyár dolgozóit is. Továbbra is fo-
lyamatosan kérjük a királyegyházi önkor-
mányzattól a munkára jelentkezõk önélet-
rajzának gyûjtését. Keresünk szakképzett
technikusokat, illetve a nyolc általánossal
rendelkezõ jelentkezõk részére képzéseket
is fogunk indítani, amikor az idõszerû lesz.”
A helyi és térségi lakossággal való kap-
csolattartás egyik fontos szerve a Társa-
dalmi Tanács, mely egy teljesen új próbál-
kozás. Merkl István kifejtette, hogy kicsit
több aktivitást remélnek a jövõben a ta-
nács tagjaitól, hiszen akkor tudnak a
problémákkal foglalkozni, ha azok eléjük
kerülnek. „A lakossági kérdéseket, felveté-
seket szeretnénk megválaszolni, megvitat-
ni. Úgy gondolom, hogy a Társadalmi Ta-
nács ülésein, illetve Helyzet hasábjain elég
részletes tájékoztatást kapnak a polgárok
a beruházás menetérõl és fejleményeirõl.”
A mûszaki igazgató korrektnek tartja a
kapcsolatát a község vezetõivel, gyakran
találkozik Grím Ferenc polgármesterrel,
dr. Királyné Szabó Rozália körjegyzõ as-
szonnyal, illetve a képviselõkkel.
Ugyanilyen korrekt a kapcsolata
Szentlõrinc város polgármesterével,
Gyõrvári Márkkal, valamint a kistérségi
polgármesterekkel is.   Jól mûködik a pár-
beszéd a társadalmi szervekkel, civil szer-
vezetekkel, szoros együttmûködést sikerült
kialakítani a kft. és a királyegyházi közala-
pítvány között is. „Több királyegyházi la-
kossal is sikerült már megismerkednem, és
mivel Erdõsmecskén jómagam is falusi
gyerekként nevelkedtem, nagyon otthono-
san érzem magam, amikor köszönnek,
visszaköszönnek az utcán, szívesen beszél-
getek az emberekkel.” A szorosabb és köz-
vetlenebb kapcsolattartás érdekében a volt
pedagógus szolgálati lakást fogja a cég
bérelni és átépíteni úgy, hogy alkalmas le-
gyen irodának, tárgyalások lebonyolításá-
ra, illetve a távolabbról, például Budapest-
rõl érkezõ kollégák számára szálláslehetõ-
séget is nyújtson. „Az eddigiek során álta-
lában az önkormányzati hivatalban folytat-
tunk tárgyalásokat, ügyintézéseket. Mos-
tantól az állandó jelenlétünkkel is de-
monstrálni kívánjuk az odatartozásunkat.”
Természetesen nemcsak Királyegyházával,
Bükkösddel is igyekszik a kft. a jó viszonyt
megtartani, ott is szívesen segítenek, ami-

ben tudnak. A történtek után persze mind-
két oldalon maradt némi tüske, sokan vol-
tak a faluban, akik szerették volna, ha ott
épül a cementgyár. „Sok barátom van ott,
több mint húsz éve állok kapcsolatban
bükkösdiekkel, most is korrekt a kapcsolat
a polgármesterrel. Év végéig szeretnénk
befejezni a vasúti pályatest építését, és
megkezdeni az építmények egy részének
alapozását. Mindehhez azonban le kell
bontani mindazt, ami jelenleg még áll a
bánya területén.”
A késõbbiekben mód és lehetõség lesz ar-
ra, hogy akár a helyi érdeklõdõk, akár a
távolabbról érkezõk szervezett formában
megtekinthessék a cementgyári építkezést.
A látogatók fogadására úgynevezett Visitor
Center kerül kialakításra a konténerváros
emeleti szintjén. Az elõkészületek után re-
ményteli, hogy az év második felében vár-
hatóan a  center már mûködni fog. „Csak
szervezett formában, csoportoknak tudjuk
bemutatni az építési folyamatok aktuális
állapotát. Az építési terület, építkezés ve-
szélyes üzem, a szigorú munkabiztonsági
elõírások mellett a teljes építési területet is
védjük, tehát a belépés is csak engedéllyel
történhet.”
Merkl úr hangsúlyozta, milyen nagy meg-
tiszteltetés, hatalmas kihívás a cementgyár
építési projektjében dolgozni. Elárulta,
hogy amikor még csak Kõvári József ügy-
vezetõ igazgatóval, néhány kollégával,
külsõ szakértõkkel dolgoztak a projekt elõ-
készítésén, már akkor is erõsen hittek a
megvalósulásban, és most hogy egyre kö-
zelebb kerülnek a célhoz, már tudják, hogy
sikerülni fog. „A csapat munkáját majd az
koronázza, ha silóban az elsõ klinker, meg-
jelenik az elsõ zsák cement, mûködni kezd
az üzem, felfut a termelés. A cementgyár-
tás indulásával, meglátják, Királyegyháza
és a kistérség életében is minõségi változá-
sok lesznek érzékelhetõk. Addig viszont tü-
relmet kérünk! Rengeteg gép és ember fog
megjelenni, dolgozni a területen, biztosan
lesznek problémák is, de ha készen lesz a
beruházás, úgy gondolom együtt örülhe-
tünk a közös munka gyümölcsének. Király-
egyházán egy modern, korszerû cement-
gyár fog megépülni, mely látványában is
lenyûgözõ lesz.”  

Konyári Tímea

SZÍNHÁZI PROGRAMOK

A Királyegyháza Felvirágoztatásáért Köz-
alapítvány és a Nostra Cement Kft. jóvol-
tából az érdeklõdõk három különbözõ
színházi programon vehetnek részt a ta-
vaszi hónapokban. 

Amint arról a plakátokról is értesülhettek,
a Harmadik Színház produkcióját, a Piaf
két arca címû zenés játékot március
29-én 18 órától tekinthetik meg a ki-
rályegyházi iskola zsibongójában. Az elõ-
adást felnõttek részére szerveztük, a belé-
pés díjtalan, Királyegyházáról és a társ-
községekbõl is szeretettel várjuk a szóra-
kozni vágyó közönséget. 

Az elmúlt számban meghirdetettek közül
a Hippolyt, a lakáj címû zenés vígjá-
ték megtekintésére 63 fõ jelentkezett. Az
elõadás 2008. április 26-án 19
órakor kezdõdik a Pécsi Nemzeti Szín-
házban. A színházjegyeket a közalapít-
vány vásárolja meg, az utazás önköltsé-
ges. Közös utazásra harmincan jelentkez-
tek, számukra megrendeltük az autó-
buszt, melynek a költsége fejenként 500
Ft lesz oda-vissza. Ezt az összeget április
25-ig kérjük befizetni az ÁMK-ban
Ráczné Csekõ Líviának. 

A Luxemburg grófja címû operettre
eddig 44 fõ iratkozott fel, április 4-ig még
további jelentkezéseket is elfogadunk a
királyegyháziaktól, mivel az elõadás má-
jus hónapban esedékes.

FELHÍVÁS

Felhívom a falu lakosságának figyel-
mét, hogy a Királyegyháza Felvirágoz-
tatásáért Közalaapítványt magánsze-
mélyek is támogathatják készpénzes
befizetéssel, valamint a következõ
bankszámlára történõ befizetéssel:
OTP 11731135-20009685.
További felvilágosítást Ráczné Csekõ
Líviától kérhetnek a következõ
telefonszámon: 73/340-045.
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Megalakult a Királyegyházai
Polgárõr Egyesület

Március 7-én került sor a királyegyházi pol-
gárõrség alakuló ülésére. A megjelenteket
Grim Ferenc polgármester köszöntötte,
majd bemutatta a rendezvény meghívott
vendégeit. Elsõként Tóth Tibort, aki a Bara-
nya Megyei Polgárõr Egyesületek Szövetsé-
gének elnökeként érkezett Királyegyházára.
Gálna Szilárd alezredes, a Szentlõrinci
Rendõrõrs parancsnoka, Kovács Norbert
zászlós, a királyegyházi körzeti megbízott,
Gerencsér Ferenc, az épülõ cementgyár vé-
delmét is ellátó Geri Security Kft.ügyvezetõ
igazgatója és tulajdonosa és Nagy Sza-
bolcs õrnagy, a szigetvári rendõrségrõl a
szoros együttmûködés megalapozása céljá-
ból jelentek meg a rendezvényen. A környe-
zõ települések, Sumony és Gyöngyfa pol-
gármesterei: Lucza János és Dörömbözõ
Béla megfigyelõként vettek részt az ülésen.
Jelen voltak a civil szervezetek képviselõi,
Kovács László, a KEFE elnöke és Gyimesi
József a Királyegyháza Felvirágoztatásáért
Közalapítvány Kuratóriumának tagja is.
A vendégek bemutatása után Grím Ferenc
felkérte Tóth Tibort, hogy az alakuló ülés le-
vezetõ elnökeként tartson rövid tájékoztatót
a polgárõrség mibenlétérõl, és mondja el
tapasztalatait. Tóth Tibor átfogó képet fes-

tett a jelenlevõknek a polgárõrség, felada-
tairól, mûködésérõl. Elmondta, hogy pol-
gárõr lehet az a cselekvõképes személy, aki
példamutató életet él, büntetlen elõéletû,
nem szenvedélybeteg, nem alkoholista, és
nem fogyaszt kábítószert. A polgárõrök te-
hát olyan emberek, akik a közvélemény kri-
tikáját állják. A polgárõrök intézkedési,
döntéshozási jogairól is részletes ismertetést
hallhattunk. 
Gálna Szilárd alezredes taglalta, hogy a
polgárõröknek nincsenek olyan jogaik,
mint a rendõröknek. Csak támadás esetén
léphetnek fel, a bûncselekményt elkövetõ
személyt visszatarthatják a rendõrök megér-
kezéséig. Nem fegyverrel védik a polgáro-
kat, nem igazoltathatnak. A faluban járõrö-
zõ polgárõrök a saját családjuk és a telepü-
lésük biztonságát felügyelik. Ha idegenek
járkálnak a faluban, felírhatják a rendszá-
mot, megfigyelhetik a házalókat, hogy bûn-
cselekmény esetén pontos személyleírást
tudjanak adni. 
Polgármester úr elmondta, hogy a polgár-
õrök rendelkezésére fog állni egy terepjáró
autó és egy belsõ telefonhálózat, ami arra
alkalmas, hogy a szolgálatot ellátó polgár-
õrök egymás között tartani tudják a kapcso-

latot. Az önkormányzat anyagi eszközökkel
is támogatja az egyesületet.
A következõ napirendi pont az alapszabály
ismertetése volt. Tóth Tibor kapta vissza a
szót, hogy folytassa az alakuló ülés leveze-
tését. Közösen áttanulmányozott alapsza-
bály felolvasása alatt történt szavazásokról
és eseményekrõl Ádám Lászlóné készített
jegyzõkönyvet. A szavazások során nem-
csak a polgárõr egyesület nevét fogadták
el, hanem a betöltendõ tisztségekre is meg-
választották a legmegfelelõbbnek ítélt em-
bereket. A polgárõrség elnökének Takács
Árpádot választották, helyettese Ligler Lász-
ló, alpolgármester lett. A titkári posztot
Gyenis István, a gazdasági vezetõ feladata-
it Varga József kapta. Megbízatásuk négy
évre szól, csakúgy, mint a Pénzügyi Ellenõr-
zõ Bizottság tagjai számára. A Bizottság el-
nökének Borza Ferencet választották, tagjai
Bakk Ferencné és Kovács László lettek. 
A már megalakult egyesület tagjai úgy dön-
töttek, hogy a tagdíj összege havi száz forint
legyen, melyet évi két részletben fognak be-
fizetni az egyesület kasszájába. A megala-
kulás és döntéshozás feladatainak terhe
alatt elcsigázott résztvevõk közös vacsorával
pihenhették ki fáradalmaikat. 

Tóth Tibor vezette az alakuló ülést
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Tóth Tibor, a Baranya Megyei Pol-
gárõr Egyesületek Szövetségének
elnöke: A megalakult polgárõr egyesület-
nek életképes, eredményes munkával teli jö-
võt jósolok. A megyei és a királyegyházi pol-
gárõrség közötti együttmûködés nemcsak az
elnök úrral tartott rendszeres kapcsolatot je-
lenti majd, hanem meghívjuk a királyegyhá-
zi polgárõröket a megyei rendezvényekre, és
ha idõm engedi én is szívesen ellátogatok a
Királyegyházai Polgárõr Egyesület által szer-
vezett rendezvényekre. A lakosságnak azt
üzenem, hogy tiszteljék a polgárõröket, és
bátran jelentkezzenek további jó szándékú,
tenni akaró emberek a köreinkbe.

Grím Ferenc, Királyegháza pol-
gármestere: Régóta tervezem, hogy köz-
ségünkben alakítsunk polgárõrséget. Cé-
lunk együttmûködni a rendõrséggel és a
cementgyári építkezés biztonsági szolgála-
tával, hogy a lakosság nyugodt életét bizto-
sítsuk. Az utóbbi idõben különösen aktuális-
sá vált a nagyobb közbiztonságra törekvés,
elsõsorban a bûnesetek megelõzését vá-
rom a polgárõrök megjelenésétõl. Örülök,
hogy Takács Árpád elvállalta az elnöki
posztot, mert személyében egy felelõsség-
teljes embert ismertem meg, aki a szervezés
területén tapasztalatokkal is rendelkezik.

Takács Árpád, a megalakult pol-
gárõrség elnöke: Nagyon megtisztelõ-
nek érzem, hogy a tagság engem választott

az egyesület elnökének. Céljaim között a
közbiztonság megõrzése, a bûncselekmé-
nyek megelõzése, az idõs emberek védel-
me szerepel elsõ helyen. Szeretném, ha a
lakosság együttmûködne a polgárõrséggel,
szívesen látjuk a belépni kívánó embereket,
akiknek ehhez két alapító tag ajánlására
van szüksége.

Ligler László, a megalakult polgár-
õrség elnökhelyettese: Az alakuló ülés
elõkészítésének feladatait én vállaltam, de
ezekkel nem volt nehéz dolgom, hiszen sok
segítséget kaptam a Megyei Szövetségtõl.
Nemcsak elvi segítség érkezett, hanem tá-
mogatás is az önkormányzat és a Nostra
Cement részérõl. Ennek köszönhetõen kis-
motorokkal és kerékpárokkal is fel tudjuk
majd szerelni a polgárõrséget, illetve a volt
tûzoltószertárt is használhatjuk.

Gálna Szilárd alezredes, szentlõ-
rinci õrsparancsnok: A polgárõrség
megalakulása nagy segítséget jelent szá-
munkra, amit mi közös szolgálatokkal,
szakmai felkészítéssel viszonoznánk. To-
vábbképzések során az állampolgár meg-
szólításától kezdve az intézkedési jogkör
tisztázásáig szakmai és fizikai felkészítést tu-
dunk nyújtani a polgárõröknek. A királyegy-
házi lakosoknak pedig azt üzenem, hogy ha
ugat a kutya, nézzenek ki, hogy pontos le-
írást tudjanak adni a bûncselekményt elkö-
vetõ személyrõl.

Kovács Norbert zászlós, körzeti
megbízott: A polgárõrség megalakulásá-
tól saját maguk és családjuk tulajdonának
védelmét és a bûncselekmények megelõzé-
sét várom, hogy ne fordulhassanak elõ to-
vábbi lopások, betörések, amilyenek sajnos
a közelmúltban igen megszaporodtak. Én
személyesen fogok kapcsolatot tartani a
polgárõrökkel a mindennapi tevékenysé-
gem során.

Gerencsér Ferenc, Geri Security
ügyvezetõ igazgatója és tulajdono-
sa: Nagyon örülök a polgárõrség magala-
kulásának, hiszen ez számunkra is nagy se-
gítséget jelent. Együttmûködve egész Király-
egyháza területét megvédhetjük a betöré-
sektõl, lopásoktól. Közös kapcsolathálózat
kiépítését szeretnénk, amely a két szervezet
összehangolt mûködését segítené.

Göndör László, a megalakult pol-
gárõrség egyik alapító tagja: Szíve-
sen vállaltam a polgárõri feladatokat, leg-
fõképp a családom védelmének érdeké-
ben. Szeretném, ha õk és a falu egész la-
kossága ismét nyugodtan élhetnének, nem
kéne tartaniuk attól, hogy esetleg õk lesz-
nek a betörések következõ áldozatai. Szív-
bõl remélem, hogy a polgárõr feladatok el-
látása kivívja majd számomra édesapám
büszkeségét.

Gyimesi Réka

2008. március 9-én a Királyegyházi Kör-
jegyzõség területén minden különös ese-
mény nélkül zajlott a népszavazás. A meg-
jelentek aránya és a szavazás eredménye
az országos átlaghoz hasonlóan alakult.
Királyegyházán a 802 választópolgár 44
százaléka, azaz 354 fõ, Sumonyban a 286
választópolgár 48 százaléka, 139 fõ,
Csobokán a 72 választópolgár 71 százalé-
ka, azaz 51 fõ, Gyöngyfán pedig 93 vá-
lasztópolgárból 51 fõ, tehát 55 százalék je-
lent meg. A pártok február 29-én 16 óráig
delegálhatták képviselõiket a szavazat-
számláló bizottságokba. A körjegyzõség te-
rületén az érvényes szavazatokat tekintve a
kórházi napidíj eltörlését 87, a vizitdíj eltör-

lését 88, a képzési hozzájárulás eltörlését
87 százalék támogatta.

Az óvoda szülõi munkaközössége húsvéti
vásárt rendezett az óvoda teraszán saját
készítésû ajtó- és ablakdíszekbõl. A teljes
bevételt az óvodai gyermeknapi rendezvé-
nyek költségeire fogják fordítani. 

Az iskolában a tanítók irányításával húsvéti
játszóházban készítettek a gyerekek külön-
bözõ ajándékozásra, csomagolásra is al-
kalmas húsvéti díszeket. Ki-ki hazavihette a
saját maga által alkotott tárgyakat.

A Bendegúz nyelvész országos tanulmányi

verseny selejtezõjébõl négyen jutottak to-
vább településünkrõl a megyei fordulóra:
Takács Vanda és Orsós Márk elsõ osztályos
tanulók, Szõlõsi István hatodik és Maczkó
Álmos nyolcadik osztályos tanuló. Felkészí-
tõ tanáraik: Hollósi Mercédesz, Dömötör-
né Nagy Júlia és Konyári Tímea.

A Gordiusz országos középiskolai matema-
tika tanulmányi verseny megyei fordulójá-
ban Maczkó Renátó hatodik, Maczkó Mik-
lós pedig 18. helyezést ért el évfolyamában.

A királyegyházi nõi kézilabdacsapat tagjai
március 8-án jó hangulatú nõnapi bált
rendeztek az iskola ebédlõjében.

MÁRCIUSBAN TÖRTÉNT
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Takarító tanfolyam Királyegyházán
Molnár Attilát az M-Sansz Kft. ügyvezetõ
igazgatóját kérdeztem a takarító tanfolyam
mibenlétérõl: 
– Grím Ferenc polgármester úrral történõ
beszélgetésünkön merült fel, hogy hirdes-
sük meg Királyegyházán a tanfolyamot. Az
önkormányzatnál gyûjtötték össze a jelent-
kezõket, így kiderült, hogy van igény a ta-
karítók oktatására, és belevágtunk. Mini-
mum nyolc általánossal kellett rendelkezni
a jelentkezõknek. A tanfolyamot a „Lépj
egyet elõre!” címû projekt keretében indít-
juk, tehát államilag támogatott oktatásról
van szó. Azoknak a jelentkezését vártuk,
akik egyáltalán nem, vagy pedig valami-
lyen elavult szakmával rendelkeznek. Ki-
rályegyházáról, Sumonyból és Gyöngyfáról
is érkeznek tanulók. A tanfolyam összesen
300 órás, ez napi hat óra elfoglaltságot je-
lent ötven munkanapon át. Természetesen
nemcsak elméleti, gyakorlati oktatásra is
sor kerül. Ma már nagyon modern gépek
segítik ezt a tevékenységet, melyek kezelé-
sét el kell sajátítani. Sikeres vizsgával a
hallgatók szakmunkás bizonyítvány birto-

kába jutnak. Általános takarítói, illetve
gépkezelõi szakon végezhetnek. Jelenleg
elvárás, hogy a takarító cégeknél dolgo-
zóknak legalább húsz százaléka rendelkez-
zen takarító szakmunkás bizonyítvánnyal,
tehát nagyobb eséllyel pályázhatnak majd
munkahelyre azok, akik ezzel rendelkez-
nek. További pozitívum, hogy a jelentke-
zõknek semmilyen díjat nem kell fizetniük,
sõt a tanfolyam idejére anyagi juttatásban
is részesülnek, ami körülbelül megfelel a
minimálbér összegének. 

Szabó Erika királyegyházi lakos:
– Az önkormányzattól kaptam egy levelet,

miszerint van lehetõségem jelentkezni a ta-
karítóképzésre. Nagyon örültem, hogy hely-
ben indul a tanfolyam, így nem kell utaz-
nom, semmilyen díjat nem kell fizetnem, sõt
két részletben, az elsõ 160 óra elvégzése,
majd a sikeres vizsga után, még anyagi jut-
tatásban is részesülünk. Nagyon jó a társa-
ság, jó érzés ennyi idõ után újra iskolapad-
ban ülni. Úgy gondolom a kémia a legne-
hezebb tantárgy, de már írtunk dolgozatot,
és az elég jól sikerült. Szeretnék ebben a
szakmában elhelyezkedni, ha mód lenne
rá, akkor itt a cementgyárban, de minden-
képp nagyobb esélyem lesz szakmunkás bi-
zonyítvánnyal a kezemben.

GYARAPODIK A
KÖNYVTÁRI ÁLLOMÁNY
Örömmel értesítjük a kedves Olvasókat,
hogy a községi és iskolai könyvtár állomá-
nyát folyamatosan gyarapítjuk. Nemrégiben
Danielle Steel tizenöt regényét szereztük be
a bestsellerek kedvelõi számára. Újdonság-
ként kölcsönözhetõ nálunk DVD-n a fran-
cia-olasz vígjáték, Louis de Funes sorozat
összes darabja. A kisebbek érdeklõdésére
tart számot A világ állatai címû sorozat,
melynek segítségével megismerhetjük az ál-
latok világát. Az egyes kötetekben ismerte-
tett tudományos adatok nyelvezete egyszerû
és világos. A sorozat minden kötete illusztrá-
ciókban gazdag, könnyen érthetõ, és igen
hasznos az iskolai tanulmányokhoz. Termé-
szetesen kézikönyvtárunkkal is szívesen ál-
lunk vendégeink rendelkezésére. A könyvtár
kedden 16 és 18 óra között elsõsorban fel-
nõtt, szerdán 12 és 14 óra között pedig el-
sõsorban gyermekek részére tart nyitva. Sze-
retettel várjuk az érdeklõdõket!

Január 27-én elhunyt Torbó Józsefné Tóth Ibolya, 69 évet élt. A szentlõrinci katolikus te-
metõben kísértük utolsó útjára. Emlékét megõrizzük. 

Február és március hónapban tíz család kapott lehetõséget fakivágásra, így kedvezménye-
sen juthattak tûzifához. 

A közterületek tisztítása, rendezése folyamatos, a tavaszi virágok kiültetését és gondozását
két fõ rendszeresen végzi.

A kocsma-bolt ingatlan eladása megyei újságokban meghirdetésre került, eddig csak te-
lefonos érdeklõdésekrõl számolhatunk be. 

A következõ negyedévre faluszépítõ programokat tervezünk a tó és a játszótér környékén,
kulturális esemény lesz a klubhelyiség felavatása.

A háztáji munkákhoz erõt, egészséget és kellemes, szép tavaszt kívánok a Községi Önkor-
mányzat nevében: 

Pappné Pikó Edit, képviselõ

GYÖNGYFAI TÖRTÉNÉSEK

Elsõ nap az iskolában
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Örömet szereztek Petikének  
Ligler László alpolgármester és Kósa Tiha-
mér képviselõ üzleteikben aprópénz, a for-
galomból kivonásra került egy-két forinto-
sok, gyûjtésére kérték fel a vásárlókat, ven-
dégeket. Mindkét üzletben jókora mennyi-
ség halmozódott fel az elõkészített mû-
anyagdobozokban. A huszonhárom kilo-
grammnyi aprópénzt a mozgásában korlá-
tozott 16 éves Bódis Péternek ajándékozták
a képviselõ urak. Továbbá alpolgármester
úr felkérte Palkó Ottó igazgatót, hogy az ál-
talános iskola számítógépparkjából juttas-
son egyet Petikének, ezzel elõsegítve a min-
dennapok kellemesebb idõtöltését a beteg
gyermek számára. Pintér Tibor tanár úr állí-
totta össze azt a konfigurációt, melyet
2008. március 14-én az alpolgármesterrel
és az igazgatóval együtt át is adtak. Petike
nagyon örült a számítógépnek, nem volt
idegen számára a billentyûzet, a monitor és
az egér használata. Elmondta, hogy nap-
közben többnyire autókkal szokott játszani,
van neki távirányítós autója is, de az egyik
legkedvesebb játéka a markológép. A la-
kosság által összeadott pénzt és a számító-

gépet egyaránt köszöni. Kérdésemre, hogy
mire fogják költeni az egyelõre még számo-
latlan összeget, az édesanya, Bódis Ferenc-
né válaszolt: 
- Valószínûleg cipõt vásárolunk belõle a
gyereknek, de szeretne még egy-két számí-
tógépes játékot is. Petikét hetente kétszer
hordjuk Pécsre a Kerek Világ alapítványi is-
kolába, ahol az alapkészségeit fejlesztik,
tornáztatják. Az utazás igen sokba kerül,

nagyon kevés támogatást kapunk rá, ezért
is nagyon köszönjük az ajándékokat mind-
azoknak, akik összeadták és eljuttatták
hozzánk.
Alpolgármester úr hangsúlyozta, hogy az
összegyûlt pénz sokak közös adományából
származik, így jól példázza az emberek se-
gítõ szándékát. Elmondta, hogy a gyûjtést a
továbbiakban is folytatják, hogy minél töb-
bet segíthessenek. KT

Egy ukrán papbarátom mesélte, hogy ami-
kor a kommunizmus idején, még a szovjet
rendszerben, Szibériában végezte katonai
szolgálatát, télen annyira hi-
deg volt, hogy a széles, mély
folyók is fenékig befagytak.
Teljesen megfagyott minden,
ami nem tudott meleg helyre
bújni, iszapba, vagy mélyen
a föld üregeibe húzódni. Az ott élõ népek,
hosszú hónapokra bezárkóztak fûtött ottho-
naikba, a jeges szélviharok napokig elta-
karták az eget – és mindez hat-nyolc hóna-
pig tartott. Aztán olvadni kezdett minden, el-
tûnt a jég, a hó, megjelentek az elsõ virá-
gok, az olvadt folyókban rajzani kezdtek a
halak, az ember elõbújt otthonából...
Minden nép és kultúra ismerte/ismeri a ta-
vasz ünnepét, a zsidóság számára a Hús-

vét, a Pászka ilyen tavaszünnep is. A Közel-
Keleten nincsenek szibériai telek, Isten vá-
lasztott népe mégis a tavaszünnepben sok-

kal többet látott, mint
az újjászületõ természet
csodája feletti örömöt.
Van ugyanis az ember
életében egy olyan
mindennapi valóság,

amely fenékig be tudja fagyasztani az em-
ber életében az életet, és ezt a fagyot sem-
milyen emberi erõlködés, ügyeskedés nem
tudja „felmelegíteni”. Ez a valóság a bûn;
a személyiségünk „egyiptomi rabszolgasá-
ga”. 
A szeretet érzésének, vagy ami pontosabb
élményének mindig „melegséget” tulajdo-
nítunk, olyasmit, ami az örömtelen, fagyott
kapcsolatokat meg tudja olvasztani. A bûn

mindig elhidegülés: a szeretetlenség, vagy
a helytelen, rendetlen szeretet miatt az em-
ber személyisége „fagykárt” szenved, és
egy fagyott szív nem tud melegíteni.
Húsvétot ünnepeltünk – van „olvadás”, van
új Élet, de ehhez kellett, hogy egy bûnt, „fa-
gyottságot” nem ismerõ Valaki, Jézus, éle-
tét adja nekünk és értünk: „Senkinek sincs
nagyobb szeretete, mint aki életét adja ba-
rátaiért.” (Jn 15, 13). Van feltámadás, új,
bûntelen, erkölcsileg is más Élet – Jézus-
ban, aki ezt az Életet a szívünkbe akarja ol-
tani, ha hiszünk Benne. Te hiszel benne?
Vajon a szibériai tajga erdejében, a fenékig
befagyott folyó mellett állomásozó katonák
hitték, hogy egyszer majd lesz tavasz?
Higgy Jézusban, és akkor életedben min-
dig lesz Feltámadás!

Kajtár Edvárd

Te hiszel a feltámadásban?

HÚSVÉTOT ÜNNEPELTÜNK
– VAN „OLVADÁS”, VAN

FELTÁMADÁS, ÚJ, BÛNTE-
LEN, ERKÖLCSILEG IS MÁS

ÉLET
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Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

Színes kavalkád az utcán

Varázslatos, mesébe illõ kosztümök és fejfe-
dõk. Ezek bemutatása, egy felvonulás kere-
tei között zajlott március 8-án délután há-
rom óra magasságában Királyegyházán.
Hét hölgy viselt óriási szoknyát, melyek kö-
zül néhány holland, egy szlovák, egy pedig
magyar motívumokkal volt díszítve. A ruhá-
kat az utcákon sétálva prezentálták. Az ar-
cuk erõsen sminkelve. Csillogó szemekkel,
sípokkal, dobokkal, csörgõkkel, szájharmo-
nikával indultak útnak az iskola épületétõl,
a nézõknek kisebb ajándékokat osztogatva.
Sugárzott belõlük a jókedv és a boldogság. 
Egy holland kezdeményezés során jött létre
a csapat, mely esetenként 150-200 nõt kért
fel arra, hogy hímezzenek a szoknyáikra jel-
legzetes és hagyományos motívumokat.
Majd a kész mintákat Simone Ten Bosch
asszony a projekt kitalálója varrta fel "zseb-
szerûen" a ruhákra. Volt szerencsém egész

közelrõl megnézni a szoknyákat, így érde-
kes mintákat fedeztem fel. Gyakran szere-
pelt például az országukra oly jellemzõ tuli-
pán. A Magyar Rapszódia címû szoknyán
jelen volt a magyar zászló és a királyegyhá-
zi templom, melyeket az iskola diákjai és a
falu asszonyai hímeztek, név szerint: Berkes
Olívia, özv. Gyúró Gézáné, Kovács
Lászlóné (Nellike), Ligler Lászlóné, Májer
Lászlóné, Mészáros Patrik, Orsós Eliza Fan-
ni, Orsós Szabina és Szerdalácz Gabriella. 
A csapat tagjai számos helyen jártak már.
Hollandiában, Szlovákiában, Romániában
is, ahol nemcsak holland, hanem india ere-
detû szoknyákat is bemutattak. Március 8-
ai útjuk során Pécs, Bicsérd, Szabadszentki-
rály, Pécsbagota, Királyegyháza, Gerde és
Velény utcáin sétáltak, mert ezekrõl a tele-
pülésekrõl gyûjtötte össze Elizabeth De Vaal
asszony a hímzett motívumokat. 

A nagyszoknyás lányokat, asszonyokat a ki-
rályegyházi néptánccsoport rövid elõadás-
sal köszöntötte az óvoda teraszán. A rossz
idõ miatt a helyi érdeklõdõk is itt várták be
a látványosságot. A kölcsönös üdvözlések
és a szoknyák alapos megvizsgálása után
némi üdítõvel, pogácsával köszönte meg
Királyegyháza a jó hangulatú délutánt. A
csapat azonban nem maradhatott soká, hi-
szen tovább kellett állniuk útitervük követke-
zõ állomására.

Ádám Viktória

Elõször a szülõk bálján mutatkozott be a
sellyei Passion of Dance mûvészeti iskola
királyegyházi csoportja. Már akkor is nagy
sikerük volt, de a farsangi bálon még na-
gyobb tetszést arattak, sokan kedvet kaptak
és jelentkeztek is az oktatásra. Így a márci-
us 7-én Sellyén megrendezett gálán már
huszonhárom királyegyházi tanulóval ruk-
kolhatott elõ Pölczné Metz Katalin tanárnõ.
A gyerekeket nemcsak a szülõk kísérték el,

de a közönség soraiban találhattuk Grím
Ferenc, Lucza János és Dörömbözõ Béla
polgármestereket is, akik nem bánták meg,
hogy eleget tettek a meghívásnak, hiszen
látványos, szép produkciókat tekinthettek
meg. Büszkék lehettünk gyermekeink tánc-
tudására, szép tartásukra és a megjelené-
sükre. Ezúton gratulálunk az egész csoport-
nak, további sok sikert, a táncban sok örö-
met kívánunk!

Sellyén volt a gála 

Sípokkal és csörgõkkel hívták fel magukra a figyelmet az asszonyok

A magyar szoknya

A gyerekek gyönyörû csokrokkal
köszöntötték a tanárnõt



„Szoktasd magad hozzá, 
hogy minden emberi cselekedet 

láttán, ha lehetséges, 
tedd föl magadnak a kérdést: 

vajon mi célból teszi ezt? 
De önmagadon kezdd, és elõször

önmagadat vizsgáld meg.”

Marcus Aurelius

Királyegyháza . Sumony . Gyöngyfa 2008/IV. évfolyam 4. szám

Esélyes az innovatív pályázat
Áprilisban ismét tanácskozást tar-
tott a Királyegyházán megalakult
szövetkezet, mely a „Király Porta”
Szociális Szövetkezet nevet viseli.
A harminc kiküldött meghívó elle-
nére csak néhányan jelentek
meg. A tanácskozás legfõbb té-
mája, a beadott pályázat esélyei,
valamint a szójavetés helyszíné-
nek meghatározása volt.

A szövetkezet tagjainak száma tizenegy
fõ, ebbõl kilencen királyegyházi lakosok
és ketten (Szilágyi Béla, Dr. Kurnik And-
rás) pécsiek. A szövetkezet elnöke Szi-
lágyi Béla lesz, ha pályázat a második
fordulón is átjut. A tagjai közül hatan
munkanélküliek, ami a szövetkezet pro-
filjának meghatározó része is. Mûködé-
se során a további foglalkoztatottak fel-
vétele elsõsorban a faluból, nem kizárt.
A szövetkezet helyszíne az önkormányzat
által felajánlott tûzoltószertár és a felújí-
tott istálló lesz a tervek szerint. Berende-
zése a szójából készült préslé elõállítása
mellett, gyümölcslevek, olajok, lekvárok
készítésére is alkalmas lenne, hogy a
munka, ne csak az év bizonyos szaka-
szaiban, hanem folyamatosan legyen. A
szójapréslé jótékony hatását a kultúrnö-
vényekre már egy elõzõ cikkemben rész-
leteztem. Lényegében a kukorica termé-
sét fokozná harminc százalékkal úgy,
hogy a szójából nyert lével, öntöznék
meg a növényt. A szövetkezet tagjai ezen
kívül, ezek elõállítása mellett, más fel-

adatokat is ellátnának a faluban, melyet
késõbb taglalok. Az ötlet atyja Prof. Dr.
Kurnik Ernõ, sajnálatos módon nemrégi-
ben elhunyt. Szerepét fia, Dr. Kurnik
András vette át. 
Szilágyi Bélától tudni, hogy a szövetkezet
pályázatát 2008 januárjában nyújtották
be. Az elsõ fordulón túljutott, és a kurató-
rium elnöke javasolta a tovább jutását a
második fordulóba. A végleges ered-
mény június- július során dõl el. Ha a
második fordulón is túljut, akkor a tényle-
ges mûködése a szövetkezetnek szeptem-
berre tehetõ. Az egész országból 450 pá-
lyázatot adtak be, melybõl csak 200-250
jutott tovább, a pályázat kidolgozottsága
alapján. Azonban ezek közül is csak öt-
ven szövetkezet fogja megkapni a támo-
gatást. Hogy miért pont a "Király Porta"
Szociális Szövetkezet lenne az ötven nyer-
tes között? Szilágyi Béla véleménye alap-
ján a pályázatban leírt tervek a hagyo-
mányostól (öregek gondozása stb.) eltér-
nek, azaz, a szójakivonat készítése mellett
parkgondozást, lakóházakon végzett ki-

sebb javításokat, elszáradt fák kivágását,
bozótirtást stb. is elvégeznének. Egy jó öt-
letet, innovációt tartalmaz a pályázat,
melynek nagy esélye van arra, hogy ben-
ne legyen az elsõ ötvenben. 
A szövetkezet még a pályázat végsõ elfo-
gadása elõtt szeretne belekezdeni a
munkába. Az idõ szorításában vannak a
vetés tekintetében. A szójánál is vannak
különbözõ éréscsoportok. A szövetkezet
az I. éréscsoportú szójával szeretne fog-
lalkozni, ami a legkorábbi érésû. Ezt
azonban már április közepén kell elvetni,
hogy májusban már kaszálni és préselni
lehessen. Ehhez 300 négyzetméternyi te-
rületre volna szükség. Hosszas tanácsko-
zás után, végül a jelenlévõk közül Kószó
József ajánlotta fel a használatában lévõ
területének egy részét.
Így kezdõdhet is a munka: a vetés, a ka-
szálás, a préselés, az öntözés és a ho-
zam megfigyelése. Jó munkát és sok si-
kert kívánok hozzá! A fejleményekrõl pe-
dig a továbbiakban is tájékoztatjuk Ol-
vasóinkat. Ádám Viktória

A kép jobb szélén Dr. Kurnik András
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Nehéz adósság

Anyám tartozott nekem. Az édesanyám, aki
mindig csak adott, akinél a lemondás ál-
landó vendég volt, Õ tartozott nekem sok-
sok éven át úgy, hogy nem is sejtettem.
Olyan adósság volt ez, amit soha senki
nem kérhetett volna számon, csak a saját
lelkiismerete. Valószínûleg többször készült
már a törlesztésére, de nem tudta, hogyan
fogjon hozzá.
Késõbb rájöttem, hogy rövid ideig tartó lá-
togatásaim örömét nem akarta ezzel meg-
nehezíteni. Távol laktunk egymástól, így
csak ritkán jutottam el hozzá, vagy leg-
alábbis kevesebbszer, mint ahányszor bár-
melyikünk is szerette volna. 
Egyszer aztán úgy adódott, hogy egy teljes
hetet tölthettem nála. Vasárnap délután a
konyhában az asztal mellett ülve beszélget-
tünk. Már nem is tudom, mi mindenrõl esett
szó. Volt témánk bõven. Váratlanul felállt,
bement a szobába, és egy dobozt hozott ki
onnan. Lakkozott, égetett mintával díszített
faládika volt. Régóta ismertem a tartalmá-
val együtt. Számlákat, nyugdíjszelvényeket,
feladóvevényeket és különféle aktuális ira-
tokat tartott benne. Az asztalra tette, kivett
belõle egy papírt, és a kezembe adta. Vala-
milyen magyarázatot is fûzött hozzá. Adott
egy másodikat, harmadikat és egy negyedi-
ket is. Mindegyikhez mondott valamit. Szin-
te lopva csúsztatott elém egy cérnával átkö-
tött kis papírtekercset. Itt már magyarázat
nem volt, csak három, szaggatottan kimon-
dott rövid szó: „és... ez... is”.
Arra gondoltam, talán régi kézimunka min-
ta, vagy ételrecept lehet. Megsárgult, ko-
pott, kirojtosodott szélû kis csomag volt. Ki-
bontottam. Vonalas, kockás, sima füzetla-
pon, vasúti szállítójegy hátoldalán ceruzával

írt, már alig-alig olvasható sorok. Istenem!
Apám kézírása... A torkom összeszorult, és a
könnyeimet már nem tudtam lenyelni. 
Beleolvastam. Az 1944 decemberében ide-
gen földre hurcolt, a gyermekeiért, a család-
jáért kétségbeesetten aggódó Édesapám
szívszorítóan fájdalmas üzenetei szóltak hoz-
zám negyvenöt évvel a háború befejezése és
harminchat évvel apám halála után. Leve-
lek, melyeket útban Ukrajna felé hideg va-
gonokban, a gyûjtõtáborokban (még ma-
gyarországi állomáshelyeken) írt meg, és va-
lakivel mindig elküldött nekünk. 
Már nem sírtam, hanem zokogtam. Han-
gosan és keservesen. Anyám nem mozdult.
Tudta, és számított rá, hogy mély sebeket
szakít fel, mégis megdöbbentette, lebénítot-
ta a kitörõ fájdalom. Sápadt arccal, homlo-
kát a tenyerébe támasztva mereven nézett
maga elé. Sokáig így maradt. Zokogásom
lassan csillapodott, Õ pedig zavart, tétova
mozdulattal ismét lapozgatni kezdett. Úgy
tett, mintha még keresne valamit. Pedig
már nem keresett semmit. Az adósságot,
ami évtizedeken át a szívét nyomta, immár
törlesztette. 
Nem tudom, hol rejtegette, hová tudta el-
dugni ezeket a leveleket, hogy sem gyer-
mekkoromban, sem késõbb soha nem ke-
rültek a kezembe. Hiszen a háznak minden
zugát ismertem! Lassan összeszedtem ma-
gam, és - mint az életem során annyiszor -
újból láttam magam elõtt, amint Anyám
csomagolja az útravalót, háromnapi hideg
élelmet, egy kis meleg ruhát, egy takarót, vi-
gyázva arra, hogy az engedélyezettnél ne le-
gyen nehezebb a csomag. Aztán Apám ös-
sze-vissza csókol bennünket, és azt mondja,
hogy nemsokára hazajön. De elfelejti, hogy

hajas babát ígérjen nekem, Gyurkának sem
ígér építõkockát, vagy búgócsigát... Pedig,
ha elutazott, mindig ígért valami, és soha-
sem jött haza üres kézzel. Csak fogja a ka-
tonaládát, és elindul a kapu felé...
Nem jött három nap múlva és három hó-
nap múlva sem! Vége lett a háborúnak, és
Õ még mindig nem volt itthon. Semmit sem
tudtunk róla. Közel nyolcszáz nap telt el, mi-
re újból találkoztunk. Soványan és betegen,
de hazajött!
Hány hasonló korú társam irigyelt engem
akkor azért, hogy én azt mondhattam: „Ha-
zajött az Apukám!” Õk már reménytelenül,
mégis reménykedve várták, hogy a frontról,
vagy a fogságból visszatérjen édesapjuk. 
A múltunk, az emlékeink - bárhol élünk is -
mindig velünk vannak. Hozzánk tartoznak,
mint a kezünk, vagy a szívünk. Helyet kap-
nak az otthonunkban és a mindennapjaink-
ban. Befolyásolják cselekedeteinket és gon-
dolkodásunkat, meghatározzák örömeinket
és félelmeinket. Felelõtlen megmozdulások
láttán a legtöbb ember aggódik, de sokszo-
rosan érzi az aggodalmat az. Aki felnõtt-
ként, vagy már eszmélõ gyermekként átélte
a háborút. 
Anyám sok-sok éven át tartozott nekem
Apám leveleivel, de csak azért, mert nem
akart fájdalmat okozni. Hálás vagyok, hogy
végül mégsem kímélt meg. Tartozhatott-e
bármivel is a fiatalon meghalt Apám, aki-
nek élete utolsó tíz évében olyan sok szen-
vedés jutott?
És én? Az életem végéig adósuk marad-
tam, de még azon túl is tartozom mindket-
tõjüknek mélységes hálával és szeretõ em-
lékezéssel.

Harsányi J. Mária

„A lelkiismeret-furdalástól gyötörve hányszor mondtam el sírjuk felett azokat a szavakat,
amelyeket akkor kellett volna mondanom nekik, amikor még éltek.”  (Albert Schweitzer)

BÉKÉS ANYÁK NAPJÁT!
Rendhagyó módon ezúttal egy olyan megható és tanulságos írásmûvel kívánjuk kö-
szönteni az Édesanyákat, melynek aktualitását nemcsak a május elsõ vasárnapján tar-
tandó Anyák Napja, hanem a második világháború európai befejezõdésének évfor-
dulója is adja. A történetben szorosan összefonódik a háború által sújtott család sor-
sa a szülõ és gyermek közötti semmihez sem fogható érzelmi kötelékkel.
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MEGHÍVÓ MAJÁLISRA

Töltsük együtt a május elsejét közös szó-
rakozással, sporttal, játékkal, sütéssel-fõ-
zéssel!

10 órától játékos vetélkedõkkel, sorver-
senyekkel várják az óvodás és iskolás
gyermekeket az ÁMK udvarán a szülõk
és a pedagógusok.
A KEFE lengõteke bajnokságot hirdet a
nagyobbaknak, melyre a helyszínen lehet
nevezni.

Tûzrakó helyet biztosítunk minden csa-
ládnak, csoportnak, akik ebbõl az alka-
lomból szeretnék közös sütéssel-fõzéssel 
tölteni a napot.

Az iskola füves pályáján 10 órától barát-
ságos mérkõzéseken méri össze tudását: 
Gyöngyfa, Királyegyháza,  a Nostra Ce-
ment, Sumony és  a Szentlõrinci Rendõr-
õrs csapata.

Szeretettel várjuk a sportolni, szórakozni, 
szurkolni vágyókat!

ÉDESANYÁMNAK  

Homlokomon puha bárányfelhõk átsuhannak,
Pillanat törtrésze tán, neki mindent megmutatnak.
Szürke gomolyag keletkezik, elfed,
Szenved velem némán, eltûnök, õ meglel.
Nyomasztó cseppekben hull a gond-esõ, 
Tengerré duzzad, vele mégis túlélhetõ.

Hol van már az esõ, hol a fellegcsapat?
Letûntek, meghaltak, végleg elszaladtak.
E varázs változás oka egyetlen csók,
Mit meleg, puha ajka homlokomra nyom.
Tûnjetek el gondok, ne is kísértsetek,
Míg gyermekként anyámnál megpihenhetek.

S õ mindig-mindig vár rám, örökre szeret.
Keser-édes mosollyal utamra enged.
Akármerre járok, ha csúf orkán megtalál,
Rá mindig számíthatok, köszönöm édesanyám. 

Gyimesi Réka

Polgárõrségünk elnöke
Mikor felkerestem Takács Árpádot, kedve-
sen fogadott, és szívesen válaszolt a kérdé-
seimre. Megtudtam tõle, hogy 2001-ben
költöztek Királyegyházára, jól érzik itt ma-
gukat. A Királyegyházi Polgárõr Egyesület
elnöke 1967-ben került Pécsre, elõtte Ba-
ján katonáskodott. A pécsi Petõfi laktanyá-
ban (ismertebb nevén „áper”) zászlós rend-
fokozatban dolgozott. 1991-ben szerelt le,
nyugdíjba ment. A következõ évben tizen-
hét taggal alakítottak polgárõrséget a pé-
csi Bogád-Homoktetõn. Az itt szerzett emlé-
kekbõl szemezgetve mesélte el a következõ
esetet: „Hárman voltunk járõrben éjjeli ti-
zenegy órakor. Ekkor egy hét fõs idegen
társasággal találkoztunk. Utánuk mentünk,
és beszélni próbáltunk velük, hogy megtud-
juk, mi járatban vannak errefelé. Nem tud-
tak kielégítõ választ adni kérdéseinkre,
ezért az egyikünk hívta a rendõrséget, akik
három percen belül kiérkeztek.”
Királyegyházán a polgárõrség megalakítá-
sának gondolatával az önkormányzat há-
rom évvel ezelõtt kereste meg. Az elnöki
poszt a polgárõrségben és a katonaságnál
szerzett tapasztalatok miatt testhezálló volt
számára. Kérése volt, hogy az önkormány-
zat indítsa és támogassa a polgárõrséget,
mind elviekben, mind anyagiakban. Jelen-
leg folyamatban van az egyesület mûködé-
séhez szükséges kötelezõ eljárás, aminek
hosszú kifutási ideje van. Ezért a harminc-
négy tagot számláló polgárõrség - bár
vannak már új jelentkezõk - még nem tud-
ja a létszámát bõvíteni. A papírok már a bí-
róságra kerültek, azután az APEH-tõl kell
adószámot kérni, majd bankszámlát nyitni.
Ha rendelkeznek bankszámlával, máris
hozzájutnak az önkormányzat támogatásá-
hoz, amit a minimálisan kötelezõ felszere-
lések beszerzésére fordítanak. Ilyen például
a telefon, a zseblámpa, a sárga mellény,
sapka, igazolvány, okmányok, nyomtatvá-
nyok, szolgálati napló. 
Árpi bácsi nagyon szeretné, ha május else-
jére eljutnának a hivatalos részek lezárásá-
ig, és végre elkezdõdhetne a tényleges
munka. A járõrszolgálatot párosával, maxi-
mum három órán keresztül végeznék a

polgárõrök. A szolgálatnak be kell jelent-
kezni megfelelõ jeligével a rendõrségnél. A
polgárõrség elnöke komolyan veszi a mun-
káját, és ezt elvárja a tagoktól is. Ezért úgy
gondolja, hogy ki lehet zárni azt, aki huza-
mosabb ideig nem végzi el a rá bízott fel-
adatot.
Az egyesület tagjai a faluban pásztázva vé-
denék a lakosságot, különös figyelmet for-
dítva az egyedülálló idõsekre. Ezen kívül
segítséget nyújthatnak a falu rendezvényei-
nek lebonyolításában. Az elnök úr azt is el
tudja képzelni, hogy egy iskolai kerékpártú-
rán is szerepet vállalhat a polgárõrség. Így
Árpi bácsi figyelmének köszönhetõen az
egyesület mûködésének hasznát a falu
minden lakosa, a legfiatalabbtól a legidõ-
sebbig élvezhetné.
A Királyegyházi Polgárõr Egyesület Takács
Árpád személyében olyan elnökre tett szert,
aki teljes mértékben megfelel a polgárõr
szabályzatban leírtaknak. Az elnöki felada-
tokat lelkiismeretesen végzi, a felmerülõ
problémákat rutinosan tudja kezelni. Az
egyesület vezetéséhez annyi sikert és ered-
ményt kívánok, amekkora örömmel és lel-
kesedéssel beszélt Árpi bácsi a polgárõrség
feladatáról, jövõjérõl. 

Gyimesi Réka
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Látogatás az építkezésen

Megtekinthettük, meghallgathattuk Mellár
László és Kovács Mátyás elõadását arról,
hogyan indult és hol tart most a cementgyá-
ri építkezés. A kivetített diák segítségével na-
gyon szemléletesen tárták elénk az elõadók
az építkezés méreteit és nehézségeit. Igazán
különleges élmény volt beletekinteni a
webkamerák által rögzített munkafolyamat-
okba, különösen annak felgyorsított vetítése
volt nagyon izgalmas, amikor másodpercek
töredéke alatt nõtt méterrõl méterre a teher-
autók által hordott földtömeg. Videót lát-
hattunk a bükkösdi bányarobbantásról, és
projektoron kivetítve még lenyûgözõbb lát-
ványt nyújtottak a létesítendõ építmények
látványtervei. 
Az elõadás után saját szemünkkel is meg-
gyõzõdhettünk a folyamatok aktuális álla-
potáról, ugyanis a Nostra Cement Kft. ve-
zetõsége meghívta a hetedik és nyolcadik
osztályos diákokat, hogy tanáraikkal és
még néhány felnõtt kísérõvel látogassanak
el az építkezés területére. 
A látogatás erõsen szabályozott körülmé-
nyek között zajlott. Már jó elõre figyelmez-
tettek mindenki arra, hogy zárt, kényelmes
cipõben érkezzen, mert a terület hatalmas,
és nem kiépített járdán, hanem a teherau-
tók által használt ideiglenes utakon, por-
ban, esetleg sáros talajon kell majd gyalo-
golni. A Kft. egy ötvenszemélyes autóbuszt

bérelt számunkra, amellyel az építkezés fõ-
bejáratán át a parkolóig szállítottak minket.
Onnan a konténervárosba mentünk, ahol
tapasztalhattuk, hogy már kiépített irodák
állnak az itt dolgozók rendelkezésére. Mie-
lõtt a kis csoport elöl és hátul biztonsági
õrökkel megerõsítve elindulhatott volna,
munkavédelmi oktatáson kellett részt ven-
nünk, ahol Bencziné Hegedûs Julianna
munkavédelmi megbízott elmondta a láto-
gatás alapvetõ szabályait. Miután minden
ránk leselkedõ veszélyre felhívták a figyel-
münket, és meggyõzõdtek róla, hogy a cso-
port minden tagja szabályosan öltötte fejé-
re a védõsisakot, kijöhettünk a konténervá-
rosból. Visszatérve a parkolóba néhány szót
hallhattunk az útról is jól látható beton-
üzemrõl. Megtudtuk, hogy a mérhetetlenül
sok felhasználandó beton legyártásához
célszerûbb volt egy egész betonüzemet ide-
építeni, mintsem máshonnan szállíttatni. Az
építkezés befejeztével azonban a betongyár
természetesen lebontásra kerül majd. 
Utunkat a már-már heggyé magasodó töl-
tés felé vettük, de igen gyakran megálltunk,
mert lépten-nyomon találtak a kísérõk ne-
künk megmutatni való érdekességet, ame-
lyekrõl részletes tájékoztatást is kaptunk. A
hatalmas méretek itt rajzolódtak a szemünk
elé igazán, hiszen elképzelni nehéz, milyen
nagyságú is az építkezés alatt álló terület, a

számoknál, adatoknál, sokkal nagyobb ha-
tása volt ránk a látványnak. Megtudhattuk,
hogy a már így is hatalmasnak tûnõ földtö-
meg még nagyobb lesz, mert egészen ad-
dig hordják rá a földet, amíg a tizenhét mé-
ter magasságot el nem éri. Késõbb ezen a
területen lesz majd a nyersanyagtároló.
Láthattuk a klinker siló alaplemezének kivi-
telezését, amelyet igen aprólékos munká-
val, szinte centirõl centire haladva készíte-
nek. Méreteiben ezt úgy kell elképzelni,
mint a fantasztikus filmekbõl ismert repülõ
csészealjat, csak éppen a lehetõ legerõseb-
ben a földhöz rögzítve. 
Továbbhaladva, miközben odaértünk a
Szentlõrinc felõli bejárathoz, még hallhat-
tunk a vízelvezetõ árok kiváltásáról. Sze-
münk elé képzelhettük a majdan megépülõ
gyorsforgalmi út nyomvonalát, illetve a va-
lóságban láthattuk azt az elkerülõ utat,
melynek segítségével a teherautók a lakos-
sági érdekeket figyelembe véve, nem
Szentlõrincen keresztül, hanem a hatos fõ-
útvonalról a szabadszentkirályi elágazótól
Tarcsapusztát érintve, egy újonnan megépí-
tett vasúti átjárón át közelíthetik meg a
munkaterületet.
Az idõjárás kedvezett számunkra, a napok
óta tartó száraz, szeles idõ eredményeként
sárral nem kellett bajlódnunk, de a terüle-
ten valóban igen nagy utat kellett megten-
ni, hogy körbe járhassuk, és megtekinthes-
sük a munkálatokat. A látványtervek és a
hallottak ismeretében bízhatunk abban,
hogy ha majd felépül a gyár, tó és park fog-
ja övezni, amelyen nemcsak a szemünket
legeltethetjük majd, hanem kellemes idõtöl-
tésként sétálhatunk, kirándulhatunk is oda. 
Maczkó Álmos nyolcadik osztályos tanuló:
Nagyon jó volt látni, hogy az építkezésen az
emberek teljes erõbedobással dolgoznak,
és hogy mennyire haladnak a munkával. A
hatalmas daruk és más gépek teljesen le-
nyûgöztek. Nagyon sok érdekes dolgot tud-
hattunk meg. Ezeknek köszönhetõen már-
már azt is el tudom képzelni, hogy milyen
lesz majd, ha elkészül. Szerintem ez nagyon
modern, dinamikus épület lesz. Alig várom
már, hogy kész legyen!

Konyári Tímea

Április elsején tartott bemutatót a Nostra Cement Kft. a
cementgyári építkezésrõl. A prezentációra a fordított
órák megtartása után került sor, és a legkisebbek kivéte-
lével az iskola összes tanulója részt vehetett rajta. 
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Már kora reggel mindenki láthatta, hogy a
szokásos „táblázást” ezúttal nem a gyerekek
végezték, hanem Gyimesiné Fekete Tünde
és Kaczor Péter öltötte magára a fényvissza-
verõ mellényt, és a Stop táblával a kezükben
õk biztosították az autóbusszal érkezõ tanu-
lók és óvodások biztonságos átkelését az út-
testen. Természetesen az ügyeletes „diákta-
nárok” felügyelték, hogy minden szabályo-
san történik-e. Egy-két rendetlen „tanárdiá-
kot” már a becsöngetés elõtt dohányzáson
kaptak a buszmegállóban, ezért természete-
sen azonnal felelõsségre vonta õket a „diák-
igazgató”, azaz Nyéki Nikolett, a hétköz-
napjaiban hetedikes tanuló. 
Az órákat is diákok tartották, a tanárok pe-
dig helyet foglalhattak az iskolapadokban.
Jó alkalom volt ez arra, hogy ki-ki megta-
pasztalhassa, milyen a másik bõrébe bújva
túlélni egy tanítási napot. Persze a felnõttek
igyekeztek a lehetõ legrosszabb gyerekek
szerepét eljátszani, ezzel jócskán megnehe-

zítették a „nevelõik” dolgát. Egyes „tanárdi-
ákok” nem átallottak egész tanítási órán
sminkelni, rágózni, és még sorolhatnánk,
hány különféle módon törtek borsot az órát
rendesen megtartani igyekvõ diáktanárok
orra alá.
A vidám fordított órákat követõen bemuta-
tót tekinthettünk meg a cementgyári építke-
zésrõl, majd a hetedik-nyolcadik osztályo-
sok néhány felnõtt kíséretében ellátogathat-
tak az építkezés helyszínére is. A kisebbek-
nek már eközben játékos foglalkozásokat
tartottak az igazi tanítóik, majd ebéd után
folytatódott a szórakozás divatbemutatóval,
plakátkészítõ versennyel, sportolással. Töb-
bek között tanár-diák focimeccs is volt,
amelyet be kell látnunk, a diákok csapata
nyert meg, de nagyon szoros eredménnyel.
A programok végeztével jutalmakat osztot-
tunk ki a különbözõ vicces és szórakoztató
versenyek legjobbjainak. Mellár László és
Kovács Mátyás adta át a Nostra Cement

ajándékait, minden alsós gyereknek egy-
egy fényvisszaverõ mellényt, minden felsõs-
nek és az intézmény minden dolgozójának
egy-egy Nostra Cement feliratú bögrét, a
plakátkészítõ verseny résztvevõinek egy-egy
pólót, a gyõztes Orsós Mirella pedig egy
MP3-as lejátszót vehetett át.
Ez a nap csak a kiváló elõkészítés eredmé-
nyeként telhetett ilyen gondtalan vidám-
sággal, ami nagyon hiányzott már a szürke
hétköznapok sorában. Ezért köszönet illeti
a diákönkormányzat tagjait és patronáló
tanáraikat: Juhászné Kernya Andreát és
Kaczor Pétert!

Konyári

Május 4-én a Gyermekétkeztetési Alapít-
vány által meghirdetett, Budapesten a Vá-
rosligeti Mûjégpályán megrendezendõ,
paprikáskrumpli-fõzõ versenyen vesz részt
Királyegyházáról húsz fõ nyolc és tizennégy
év közötti gyermek öt felnõtt kíséretében. A
programra azok a települések kaptak meg-
hívást, akik a Mindenki Ebédel program
nyertes pályázói. Várhatóan 150 csapat fog
megmérkõzni egymással, miközben a szer-
vezõk különbözõ szórakoztató programokat
szolgáltatnak a résztvevõknek. A csoportok
útiköltségét a Gyermekétkeztetési Alapítvány
vállalja a Magyar Államvasutakkal karöltve.

— —
A IX. Kárpát-medencei rovásírás-
verseny regionális elõdöntõje Pécsett a
Nagy Lajos Gimnáziumban került megren-
dezésre. Iskolánkból Babám Eszter, Takács
Gréta és Tóth Kinga ötödik osztályos tanu-

lók indultak a megmérettetésen, felkészítõ
tanáruk Gyimesiné Fekete Tünde tanítónõ
segítségével. Örömmel számolhatunk be
arról, hogy Tóth Kinga továbbjutott az or-
szágos döntõre, mely június 21-én, Buda-
pesten kerül sorra. Szívbõl gratulálunk, és
szorítunk a további sikeres szereplésért!

— —
Április 11-én, a Költészet Napján a
legsikeresebb versmondók mutathatták be tu-
dásukat az általános iskola közössége elõtt. A
nagypeterdi versenyen is elhangzott roma köl-
tõk szerzeményein kívül hallhattuk Nagy
Bandó András egyik költeményét, valamint
József Attila két megzenésített versét. A legna-
gyobb sikert Kiss Veronika nyolcadikos tanuló
aratta különösen érzékeny elõadásával.

— —
Pöltzné Metz Katalin tanárnõ irányítá-
sával Budapestre készülnek a kezdõ táncis-

kolásaink. A Feeling TSE idén ötödik alka-
lommal rendezi meg a Csepel Kupa Orszá-
gos táncfesztivált, melyre kizárólag olyan
párosok jelentkezését várják, akiknél a pár
egyik tagja sem rendelkezik versenykönyv-
vel, sõt lehetõség van lány-lány páros neve-
zésére is. A verseny május 10-én kerül meg-
rendezésre, és terveik szerint a latin táncok
kategóriájában indulnak mûvészeti iskolá-
saink sellyei és mozsgói társaikkal együtt. 

— —
Az óvodában a néphagyományok felele-
venítéseként a fiúk megvesszõzték az óvo-
dás és az elsõ osztályos lányokat: „Szép
légy, jó légy, keléses ne légy!” - felkiáltással.
Májusban kirándulást szervezünk, ellátoga-
tunk a Kölyökparkba, ami a gyerekek egyik
kedvenc játéktere.
Május utolsó hetében búcsút veszünk az is-
kolába induló nagycsoportosainktól.

HÍREK

Diákok a katedrán
Április elsején bolondozással telt a nap az általános isko-
lában. A falu lakossága meglepõdve tapasztalhatta, hogy
ezen a napon minden a feje tetejére állt az intézményben.

Hollósi Mercédesz tanítónõ az
elsõ osztályban ült az iskolapadba
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Piaf két arca

Edith Piaf prózai alakját Bacskó Tünde sze-
mélyesítette meg, az énekes mivoltát pedig
Bonyár Judit hozta el nekünk. Bacskó Tün-
de, ha kellett nevetett, ha kellett sírt, és ha
kellett ordított torkaszakadtából. Bonyár Ju-
dit a hangjával érintette meg az embereket,
és engem személy szerint libabõrössé tett,
mikor hallgattam a sanzonokat. Rendkívüli
módon érzékeltették Piaf sanyarú életét és
csillogással teli karrierjét. Igazi portrét rajzol-
tak róla, melynek segítségével még azok is
megismerhették, akik az eddigiekben csak
néhány dalt ismertek tõle. Olykor némi hu-
morral rázták fel a közönséget, és meg kell
hagyni, osztatlan sikert arattak, elég ha csak
arra gondolok, hogy a mögöttem ülõ bácsi,
halkan együtt énekelt az énekesnõvel. 

Manapság az embereket nehéz megmoz-
gatni és kicsalogatni az otthonaikból. Ezért
is lepõdtem meg kellemesen, amikor lát-
tam, hogy a zsibongó zsúfolásig megtelt. Az
elõadóktól tudom, hogy nagyon jó volt a
közönség. Együtt élt velük, ezért nagyon jól
érezték itt magukat. Az est sikere a csapat-
munkának köszönhetõ. Azért volt olyan jó
az elõadás, mert van érdeklõdõ közönség,
minden egyes nézõ a megjelenésével hoz-
zájárult ahhoz, hogy az elõadók is minél
magasabb színvonalon szerepeljenek.
A szervezõk elmondták, hogy az esemény a
Nostra Cement anyagi támogatásával a Ki-
rályegyháza Felvirágoztatásáért Közalapít-
vány rendezésében jött létre. Köszönetüket
fejezik ki a falu vezetésének, hogy támogat-

ják a kulturális eseményeket, sõt a képvise-
lõk megjelenésükkel is megtisztelik a ren-
dezvényeket!

Lehetõségem adódott beszélgetni Bonyár
Judit énekesnõvel. Kérdezgettem a pályafu-
tásáról, eredményeirõl, a darabról és nagy
lelkesedéssel válaszolt. 

– Beszéljünk egy kicsit a darabról.
Mi alapján készítettétek el?
– Leginkább saját kútfõbõl és Piaf kortár-
sainak emlékezésibõl dolgoztunk. Ezek
alapján leginkább monológok sorát és
néhány dialógust használtunk fel. Rosner
Krisztina, aki mellesleg nagyon tehetséges
fiatal rendezõ és sok nemzetközi ösztöndí-
jat is nyert már, remekül dramatizálta, szín-
padra vitte az általunk megálmodott és
létrehozott mûvet. 

– Mi volt a célotok az elõadással?
– Célunk leginkább egy portré készítése
Piafról. Nem csak a sikerekkel teli életének
a bemutatása volt a lényeg. Egy másik ol-
dalát is szerettük volna prezentálni. A söté-
tebb és tragédiákkal teli magánéletét, ami-
rõl sokak nem tudtak és tudnak szinte sem-
mit. Érzékeltetni, hogy mennyi szenvedésen
ment keresztül, ami magyarázza az életstí-
lusát is. 

– A sanzonok eredeti francia nyel-
ven hangzanak el. Okozott- e
problémát az idegen nyelv? 
– Nos, eleinte úgy volt, hogy nyolc sanzont
fog tartalmazni az elõadás. Ezt módosítot-
tuk kilencre. De lényegében nagy problé-
mát nem okozott. Cirka két hónap gyakor-
lás során megtanultam. 

– A hangod nagyon hasonlít Edith
Piaféra.
– Igen. Hasonló a hangunk és a hangkép-
zési technikánk. Volt, hogy megvádoltak az-
zal, hogy playback-rõl mennek a dalok…

– Mióta énekelsz? Mikortól tudtad
azt, hogy ezen a pályán szeretnél
érvényesülni?

Királyegyháza lakosságát március 29-én egy fantasztikus
elõadás rázta fel a hétköznapokból. Az iskola zsibongó-
jában este hat óra elõtt már gyülekezett a közönség. A
számukra felállított székek majdnem kevésnek bizonyul-
tak. Az emberek halk zsivaja az elõadás kezdetével rög-
tön elnémult.

Részlet a darabból: Bonyár Judit és Bacskó Tünde
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A Jó Pásztor

Igen egy jó pásztor valóban ismeri a rábí-
zott nyájat. A középiskolai gyakorlaton cso-
dálva figyeltem azokat a gondozókat, akik
a legelõrõl behajtott te-
heneket mindig ponto-
san a helyükre kötötték
vissza. Nekem mind-
egyik csak barnának
vagy feketének legfel-
jebb foltosnak látszott.
De a gondozók ismerték
a rábízott jószágokat, õk soha sem tévesz-
tettek.
Talán ebben van Jézusnak a jó pásztornak
számunkra legfontosabb üzenete. Ismerlek
tieteket. Olyannak ismerlek amilyenek,
vagytok. Pontosan ismerem minden vá-
gyad, örömöd, szenvedésed, magányodat,
nélkülözésed. Teljesen tudom minden vé-

gességed, amelytõl szenvedsz, és amelyek-
kel másoknak is szenvedéseket okozol. Is-
merem a jót, amely benned lakik, amellyel

szeretsz engem és a
másik embert, amellyel
örömet adsz nekem és
másoknak.
Persze az, hogy Jézus is-
mer bennünket egy má-
sik nagyon fontos üze-
netet is hordoz szá-

munkra. Ismeret nélkül nem tudunk senki
sem szeretni. Minél inkább megismerünk
valakit, annál inkább tudjuk szeretni. Jézus
egészen ismer bennünket, és mivel Jézus
minden embert egészen szeret, hisz õ maga
a szeretet, ezért biztosra vehetjük, hogy Jé-
zus az, aki az embert mindenkinél jobban
szereti. Pszichológusok beszélnek a társkap-

csolatban elõforduló magányról, az úgyne-
vezett társas magányról. Amikor az ember-
nek ugyan fizikálisan van társa, de mégis
egyedül érzi magát. Ez a Getszemáné kert
lelkülete. Vagyis amikor Jézus, bár az apos-
tolok körülötte vannak, mégis magányos,
mert õk nem tudják felfogni, megérteni azt
a drámát, amely Jézust körülveszi. És Jézus
ebben a magányos helyzetben mit tesz?
Imádkozik. Megosztja önmagát az Atyával.
A feltámadt Krisztus, a jó pásztor a mi lel-
künk magányát is így akarja elûzni elfoga-
dó, odafigyelõ, megbocsátó szeretetével.
Mert a Jó pásztor nem csak ismeri, de vég-
telenül szereti is övéit.
A jó pásztor vasárnapja tehát nem csak a
papokról és szerzetesekrõl szól. E vasárnap
minden embernek fontos örömhírt tartogat.
Krisztus, mindenki jó pásztora akar lenni, és
bennünket jó pásztorrá akar tenni. Mert
mindannyiunkra rábízott embereket, akiket
egyre mélyebben ismernünk és szeretnünk
kell olyannak, amilyenek, hisz a feltámadt
Krisztus is ezt teszi velünk.

Koósz Roland

TALÁN EBBEN VAN JÉZUSNAK
A JÓ PÁSZTORNAK SZÁ-

MUNKRA LEGFONTOSABB
ÜZENETE. ISMERLEK TIETEKET.

OLYANNAK ISMERLEK AMI-
LYENEK, VAGYTOK.

– Hároméves koromban jelentettem ki,
hogy énekesnõ szeretnék lenni, mire a szü-
leim jól kinevettek. Nyolcévesen a lakhelye-
men, Heves megyében, tanultam csellót.
Hat évig tanultam zeneiskolában. Utána
Debrecenben a Kodály Zoltán Zenemûvé-
szeti Szakközépiskolában cselló szakon vé-
geztem, majd Pécsett tanultam, de az félbe
maradt. 

– A munkáddal hogyan tudod ösz-
szeegyeztetni a magánéleted, a
családod?
– 2000-ben költöztünk falura férjemmel,
így most Bükkösdön élek a vele és a gyere-
keimmel. Két kisfiam van, a nagyobbikat
Ádámnak hívják, a kisebbiket pedig Marci-
nak. Muszáj rugalmasnak lennünk a fér-
jemmel, hiszen együtt is dolgozunk. 

– Mesélj a zenekarról egy kicsit.
Mikor alakult? Milyen sikereket
tudhattok a hátatok mögött?
– Elõször a Calliope együttesben voltunk a
férjemmel, Hûvösvölgyi Péterrel együtt,
azonban az feloszlott, így ketten megalakí-
tottuk a Neofolk nevû zenekart 2004 õszén.
2005-ben csatlakozott hozzánk Tóth Zoltán
és Gáspár József. Az elsõ fellépésünk óta
fesztiválokon, klubokban, kiállításokon, tea
és kávéházakban lépünk fel. Elsõ lemezünk
2006-ben jelent meg Kezdet címmel. 2006
februárjában képviseltük Essenben Pécset
az Európa Kulturális Fõvárosa 2010-es
eseménysorozatának megnyitóján. Ennek
köszönhetõen meghívást kaptunk az Essen
Original fesztiválra. Magunkénak tudhatjuk
a Kaleidoszkóp-díjat és a Zene.hu szakmai
különdíját. Valamint megnyertük az augusz-

tusban megrendezésre kerülõ Euro-Modern
Néptánc Grand Prix nemzetközi versenyre
az Állami Népiegyüttes kíséretét. Erre az
eseményre mai hangszerelésû, még sehol
nem játszott népdalfeldolgozással lehetett
pályázni, és a mi Tavasz, tavasz címû csán-
gó dalunk lett a befutó.

Ádám Viktória

Húsvét után néhány héttel, jó pásztor vasárnapján, az
egyház miden évben imádkozik papi és szerzetesi hivatá-
sokért. A jó pásztor vasárnapjának evangéliumában min-
dig felhangzik a jézusi gondolat: „Ismerem enyéimet”. 

Grímné Hunyadvári Éva, nézõ:
A darab bámulatra méltó hûséggel
idézte fel Edith Piaf tragikus életének ál-
lomásait, nem véletlenül csalt könnyeket
a megjelentek szemébe. Az élõ zenével
történõ elõadás szívszorongató volt. A
mûvészek olyan alázattal szolgálták egy-
mást és a színdarabot, hogy az csak si-
kert eredményezhetett.
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HELYZET – KIRÁLYEGYHÁZA ÖNKORMÁNYZATÁNAK LAPJA

Megjelenik hhavonta, a Nostra Cement Kft. anyagi támogatásával, az Önkormányzat megbízásából | Felelõs kkiadó: Ráczné Csekõ Lívia,
fõszerkesztõ: Konyári Tímea, munkatársak: Ádám Viktória és Gyimesi Réka | A sszerkesztõség ccíme: 7953 Királyegyháza, Petõfi u. 63.,

telefon: 06-30-9522987 ill. 06-73-340045,  e-mail: konyaritimea@gmail.com | Lapzárta: 2008. 04. 20.

Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

Az ÁMK életébõl
Az elmúlt tanévben nagy örömmel fogadták
a szülõk a Királyegyházi Önkormányzat és a
Királyegyháza Felvirágoztatásáért Közalapít-
vány nemes gesztusát, mely szerint kis elsõse-
ink számára megvásárolták az összes szüksé-
ges tanszert, a füzetektõl az iskolatáskáig, a
ceruzától a tankönyvekig. A méltán sikeres
kezdeményezésre az idén is megvan az
anyagi fedezet, tehát valamennyi kis „újon-
cunk” ingyen jut hozzá a tanszereihez, a test-
nevelés órán szükséges felszerelést kivéve, hi-
szen az eltérõ méretek miatt ennek együttes
beszerzésére nem vállalkozhatunk. Remélhe-
tõleg ezzel sok terhet leveszünk a szülõk vál-
láról, hiszen nemcsak az eszközök beszerzé-
sének költségeivel támogatjuk õket, hanem
a sok utánajárással sem kell bajlódniuk. 
Bizonyára sokan hallottak már a kistérség-
ben tervezett iskolaközpontról. Aggódó szü-
lõk, falusi polgárok kerestek meg azzal,
hogy mi várható õsztõl, megszûnik-e az is-

kola. Minden kedves Olvasót megnyugta-
tok, errõl szó sincs. Valóban létre kívánnak
hozni egy kistérségi iskolaközpontot, amely-
hez a kistérség iskolái és óvodái tagintéz-
ményként csatlakoznának úgy, hogy vala-
mennyi jelenlegi feladat-ellátási hely meg-
maradna, tehát az óvodák és az iskolák je-
lenlegi helyükön, teljes létszámmal mûköd-
nének tovább (óvoda: két csoport; iskola:
1-8. osztály). „Mindössze” az óvoda és az
iskola önállósága szûnne meg a betagosí-
tással, állítólagos nagyobb bevételek remé-
nyében. A tervek szerint az intézményi gaz-
dálkodás elkerülne Királyegyházáról, azt
egy – Szentlõrincen létrehozandó – körül-
belül öt fõt foglalkoztató gazdasági ellátó
szervezet végezné a célok szerint hatéko-
nyabban az eddigieknél. Bár köztudott,
hogy a Királyegyházi ÁMK a kistérség egyik
legtakarékosabban mûködõ intézménye –
az önkormányzat által gyermekenként fi-

nanszírozandó összeg kevesebb, mint fele a
szentlõrincinek –, mégsem zárkózunk el a
fúziótól, hiszen ezzel segíthetünk abban,
hogy a kistérségi társulás által benyújtott
pályázat sikeres legyen, így az általuk meg-
nyert összeg tíz százalékát saját intézmé-
nyünk felújítására, bõvítésére fordíthassuk.
A benyújtott körülbelül harmincöt pályázat-
ból mindössze hat-nyolc remélhet sikert. Az
intézmények integrációjához a közösségi
vélemények beszerzése is szükséges. Az
ÁMK Szülõi Közössége, valamint alkalma-
zotti közössége nem ért egyet, a Sumonyi
CKÖ véleményét még nem ismerjük.

Palkó Ottó
ÁMK igazgató

Az Önkormányzat lapzárta után dönt a fenti
ügyben, melynek kimenetelérõl a következõ
számunkban nyújtunk tájékoztatást. (a szerk.)

MOZDULJ
AZ EGÉSZSÉGEDÉRT!

Szeretettel várjuk az egészségükért és
alakjukért tenni kívánó lányokat, asszo-
nyokat minden kedden és csütörtökön
18 órakor az óvodában!
Családias hangulat, megértõ társaság
várja a mozogni vágyókat.
Polifoam szükséges, és jó ha van két da-
rab egy kilogrammos súlyzód.
Gyere közénk, együtt könnyebb a fölös-
leges kilók ellen!

Grímné Hunyadvári Éva

INDUL A HONLAP | Örömmel értesítjük a kedves Olvasókat, hogy kiralyegyhaza.hu címen hamarosan elérhetõvé lesz településünk
önálló honlapja. Lukács Ottó segítségével az Interneten is folyamatosan tájékoztatni kívánjuk a lakosságot községünk eseményeirõl, a szük-
séges és fontos tudnivalókról.  Az eseménynaptárban nyomon követhetik a várható, a következõ programokat, de felidézhetik a régebbi ren-
dezvényeket is. A Helyzet friss és archív számait is fellapozhatják majd ezen az oldalon, újranézhetik a falunapokon vetített A múlt tanúi címû
videót, találkozhatnak hagyományos és szokatlan felvételekkel a faluról, és akár önmagukat is felfedezhetik egy-egy eseményfotón. Jelenleg
a weboldal tesztüzemben mûködik, de hamarosan mindenki számára elérhetõ lesz. Szívesen várunk minden jobbító szándékú észrevételt, öt-
letet a honlap és a Helyzet megjelenésével kapcsolatosan. Elérhetõségeink: konyaritimea@gmail.com, illetve telefonon: 06-30-9522987.

Virágosítás | Plaki Jánosné irányításával ezer darab virágot ültettek el a közhasznú
dolgozók a közterületeinken. Vigyázzunk együtt környezetünk szépségére!
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SZERETETTEL MEGHÍVOM
KIRÁLYEGYHÁZA LAKOSSÁGÁT A FALUNAPRA!
A RENDEZVÉNY JÚNIUS 21-ÉN 9 ÓRAKOR ÜNNEPI MISÉVEL VESZI KEZDETÉT.

Ízelítõ a 10 órakor kezdõdõ programokból:

Díszpolgári cím adományozása
Hip-Hop táncbemutató

Néptánc: bemutató és táncház
Sörzene

Operett és musical részletek
Latin- és standard táncformációk

Fogathajtó verseny
Veterán autók és motorok kiállítása

Bábszínház
Fõzõverseny

Tûzijáték
Utcabál

Sztárvendégek: 
Kontor Tamás és Szabó Eszter

valamint
Demjén Ferenc

Királyegyháza minden polgára vendégünk az ünnepi ebédre.
Más településrõl érkezõ kedves vendégeink ezt a szolgáltatást

egy jelképes összegért megvásárolt támogatói jegy ellenében vehetik igénybe. 

A programokról részletes tájékoztatást plakátokon nyújtunk.

A rendezvény fõszponzora a Nostra Cement Kft.

Grím Ferenc 
polgármester
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Államalapító Szent István királyunk és az új
kenyér ünnepén, minden augusztusban vi-
rágba borul Debrecen. Az Európában egye-
dülálló Debreceni Virágkarneválon egyen-
ként mintegy 150-180 ezer szál élõvirággal
és természetes anyagokkal díszített kompozí-
ciók vonulnak fel a mindennapi életbõl vagy
történelmünkbõl, mûvészetünkbõl vett jelene-
teket, alkotásokat ábrázolva. A virágkocsikat
hazai és külföldi táncegyüttesek, zenészek,
mûvészeti csoportok kísérik, és bemutatókkal
szórakoztatják a Virágkarnevál közönségét.
A felvonulók között mindig láthatunk külön-
leges, egzotikus vendégeket is, amilyenek az
elmúlt években a japán és izraeli táncosok
vagy az olasz zászlóforgatók voltak. 
Erre a különleges látnivalóra invitálja Ki-
rályegyháza lakosságát a Királyegyháza

Felvirágoztatásáért Közalapítvány. Megfe-
lelõ számú jelentkezõ esetén az utazást au-
tóbusszal (vagy autóbuszokkal) szeretnénk
megoldani, kora hajnali indulással. Debre-
cen közelében beiktatnánk egy reggelivel
összekötött pihenõt, majd terveink szerint
kilenc órakor érkezünk a Nagyerdei Stadi-
onba, ahol ismert közéleti személyiségek-
bõl és mûvészekbõl álló zsûri véleményezi
a Virágkarnevál résztvevõit, a kompozíció-
kat és a produkciókat. Az esemény megte-
kintése után közös ebéd egy lefoglalt he-
lyen, majd igény szerint egy-két nevezetes-
ség megtekintése Debrecenben illetve a
közelben (mint például Hortobágy), esetleg
fakultatív program. A délutáni órákban a
felvonultatott kompozíciókat a Stadionban
kiállított formában újra meg lehet tekinteni.

Igény szerint hazafelé megállhatunk Buda-
pesten, és megnézhetjük a tûzijátékot, illet-
ve szervezhetünk még egy közös étkezést,
vacsorát. Hazaérkezés a késõ esti órákban.
Erre a várhatóan fárasztó, de igen tartal-
mas kirándulásra várjuk a királyegyháziak
jelentkezését Ráczné Csekõ Líviánál, illetve
Konyári Tímeánál az ÁMK-ban, illetve tele-
fonon a 30-9522987-es, munkaidõben
pedig a 340-045-ös számon. 
A jelentkezõknek egy jelképes, ezer forint
körüli összeggel kell majd hozzájárulni az
utazáshoz. A jelentkezési határidõ:
június 6. A határidõ betartását ezúttal ké-
rem, vegyék komolyan, ugyanis csak ilyen
korai idõpontban tudjuk a legjobb helyeket
lefoglalni.

Konyári Tímea

Nézzük meg a Virágkarnevált!

Gyûjtsünk emlékeket!
BIBLIÁK A FALUNAPRA
A Biblia éve alkalmából szeretnénk kiállítást
rendezni a faluban fellelhetõ egyházzal,
bibliával, vallással kapcsolatos relikviákból.
Ennek érdekében kérjük mindazokat, akik
rendelkeznek hasonló tárgyú ereklyékkel,
hagyatékokkal keressenek föl engem, hogy
közösen létrehozzunk egy szép gyûjte-
ményt. Természetesen a Hagyaték címû ki-
állításhoz hasonlóan ezeket a tárgyakat is
visszaszolgáltatjuk a rendezvény után. Vár-
juk a témával kapcsolatos ötleteiket, javas-
lataikat.

VÁRJUK A JÁTÉK JÁRMÛVEKET
Hagyományokhoz hûen az idei falunapra
is kiállítással készülnek az óvodában a szü-
lõk segítségével a gyerekek és az óvó né-
nik. Ezúttal kérjük a kedves Olvasókat,
hogy az otthon fellelhetõ játékok között ke-
ressenek jármûveket, bármiféle közlekedési
eszközöket, vagy munkagépeket, és szíves-
kedjenek azokat kölcsönadni, eljuttatni az
óvodába, hogy minél sokszínûbb, érdeke-
sebb legyen a végeredmény.

Grímné Hunyadvári Éva

Önkormányzati tájékoztató
A szennyvízvezeték kiépítésére benyújtott pályázattal kapcsolatosan tájékoztatni kívánom a
tisztelt Olvasókat, hogy az Önkormányzat célja az, hogy minél kisebb összeggel terhelje a
beruházás a lakosságot. Azok, akik éltek a lehetõsséggel, és megkötötték a lakossági
megtakarítási szerzõdést, a teljes hozzájárulási összeg harminc százalékát állami támoga-
tásként nyerik el, ez annyit jelent, hogy hetvenezer forinttal kevesebbet kell fizetniük, mint
azon lakosoknak, akik nem kötöttek ilyen jellegû szerzõdést. A lakossági hozzájárulás tel-
jes összege 262 500 forint.
Az Önkormányzat által leggazdaságosabbnak ítélt nyomott rendszer megvalósításának
egyik alapvetõ feltétele, a zagyszivattyúk elhelyezése minden háznál. A zagyszivattyúkat a
pályázaton nyert összegbõl az Önkormányzat finanszírozza, a lakosságnak ezt a költséget
nem kell vállalnia. A fogyasztókra háruló teher mindösszesen a szivattyú energiafelhaszná-
lásának díja, mely éves szinten körülbelül ezerkétszáz forintot jelent. Ha megvalósul a be-
ruházás, községünkben a szennyvízelvezetés köbméterenként körülbelül háromszáz forint-
ba fog kerülni. 
Mivel a szennyvízvezeték kiépítése az önkormányzatok kötelezõ feladatainak sorába tarto-
zik, igyekszünk azt a lehetõségekhez képest a leggazdaságosabban kivitelezni. 

Grím Ferenc

BÚCSÚ AZ ÓVODÁTÓL
A nagycsoportos ballagó óvodások szülei nevében köszönetemet fejezem ki az óvó né-
niknek, dajkáknak és az óvoda minden dolgozójának a sok türelemért, a sok törõdésért,
a kedves szavakért. Azért, hogy igyekeztek kisgyermekeinket szépre, jóra nevelni, ha kel-
lett, szigorúan fogták, ha kellett, megvigasztalták õket. A búcsúzú óvodások és szüleik
nevében kívánok minden kedves dolgozónak további jó egészséget, sok jó óvodást és
együttmûködõ szülõket! Fata Gáborné Anita, leköszönõ SZM elnök
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– Milyen segítségért fordult a
Nostra Cement Kft. Szponzori
Bizottságához? – kérdeztem Dr.
Valkai István háziorvostól.
– Egy ötvenötezer forintos akkumulátor
megvásárlásához kértem és kaptam támo-
gatást a Szponzori Bizottságtól a Királyegy-
háza Felvirágoztatásáért Közalapítvány
közremûködésével.
– Milyen eszközhöz szükséges ez
az akkumulátor?
– Még 2006-ban vásároltam egy FirstSave
AED G3 típusú automatikus defibrillátort
(szívritmust helyreállító készülék) és egy
EKG készüléket a praxisom számára. A két
eszköz beszerzési értéke több mint hétszáz-
ezer forint volt, ami nem kis összeg, de har-
minchat hónapos részletfizetésre mégis be-
levágtam, mert szükségesnek éreztem. Ak-
kor sajnos nem is feltételeztem, hogy egy
háromszázezer forintot érõ automatikus
életmentõ készülék nem tölthetõ akkumu-
látorral van fölszerelve. Csak késõbb szem-
besültem a ténnyel, hogy az eszköz akku-

mulátora alig több mint egy év alatt leme-
rül használat nélkül is, így évente újra és új-
ra be kell beszereznem ezt az alkatrészt. 
– Hozzátartozik-e a kötelezõ
alapellátáshoz a defibrillátor?
– Természetesen nem kötelezõ a háziorvosi
praxisokat felszerelni ilyen drága mûszerek-
kel, de én a hosszú pályafutásom alatt már
jó néhányszor kényszerültem újraélesztésre,
és be kell vallanom, kimondhatatlanul fáj-
dalmas, amikor a legnagyobb erõfeszítés is
kudarcba fullad. Sajnos kerültem már ilyen
helyzetbe. Ennek fényében mindenképpen
megnyugtató, biztonságot nyújtó érzés ren-
delkezni egy mûködõképes automatikus
életmentõ készülékkel. Csak Magyarország
területén naponta négyen halnak meg hir-
telen szívleállásban. Ha egész hátralévõ
életem alatt csak egyetlen embert tudok
megmenteni ezzel az eszközzel, már meg-
érte a befektetés.
– Ez a készülék azonos azokkal,
amelyeket Nyugat-Európában a
közterületeken is elhelyeznek?

– Igen, pontosan ugyanarról van szó. Ma-
gyarországon is léteznek a nagyobb áruhá-
zakban, de sajnos csak elzárva. Nagyon
könnyen megtanulható a használata, sõt a
gép a GPS-hez hasonlóan folyamatosan
irányítja kezelõjét. Éppen ezért szándékom-
ban áll az általános iskolában a tanulókkal
megismertetni ezt a módszert.
– Miért bízott benne, hogy a
Nostra Cementtõl kaphat támo-
gatást?
– A készülék mûködése közérdekû. Nem
az én vállalkozásom elõmenetelét vagy be-
vételét segíti elõ, hanem esélyt ad az élet-
ben maradásra bárkinek, aki éppen bajba
kerül. Közhelyként dobálózunk a szavak-
kal, miszerint legdrágább az egészség,
vagy hogy csak egészség legyen, más nem
számít, de a szavak súlyát a legtöbben csak
betegségükben veszik komolyan. Köszö-
nöm a Szponzori Bizottság tagjainak, hogy
támogatásukkal kifejezésre juttatták, az
emberi élet nem lehet pénz kérdése!

Konyári Tímea

Segítség az életmentéshez
„..AZ EMBERI ÉLET NEM LEHET PÉNZ KÉRDÉSE.”

ÖSSZEHANGOLT MUNKÁLATOK. A cementgyár építésének aktuális folyamatairól
Mellár László projekt mérnöktõl kaptunk tájékoztatást. Királyegyházán befejezõ szakaszá-
hoz ért a vízmûtelep felújítása. Jelenleg a kerítés javítása, a meglévõ épülethomlokzat át-
alakítása és tereprendezési munkálatok folynak a vízmûtelep körül. A cementgyár építési
területén sokrétû, összetett munkálatok zajlanak egymással párhuzamosan, precízen ösz-
szehangolva. Jelenleg folynak az elõkészítõ munkálatok a nagytömegû betonozásra: zsa-
luzás, alapanyag deponálás, vasszerelés. A kivitelezõ cég már hozzálátott az egyik leglát-
ványosabb építmény, a száz méter magasra építendõ hõcserélõ torony cölöpalapozásá-
hoz. A technológia berendezések deponálása céljából tárolóterület kialakítása folyik, mi-
közben befejezéséhez közeledik a cementsilók alaplemezének betonozása. KT

Gyermeknapi
meglepetések

A gyermeknap alkalmából az idén kedves-
kedni szeretnénk az óvodás és iskolás korú
gyermekeknek egyaránt. 
Rég óhajtott terveket fogunk megvalósítani,
amikor május 29-én az iskola minden ta-
nulója a Mecsextrém Parkban töltheti a na-
pot felhõtlen, gondtalan szórakozással. Ezt
a kedves meglepetést csak a legszélesebb
összefogással tudjuk valóra váltani. A Szü-
lõi Munkaközösség, a Diákönkormányzat,
a Királyegyháza Felvirágoztatásáért Köz-
alapítvány és az iskola közös szervezésé-
nek, az anyagi  terhek elosztásának kö-
szönhetjük a megoldást. 
Az óvodásokat a Hangoló címû zenés, bá-
bos elõadással, palacsintasütéssel, fagylal-
tozással és a délutáni alvás helyett kedves
játékokkal köszöntik szüleik és az óvoda
dolgozói.
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Képek a majálisról 
Családias légkörben, jó hangulatú rendezvénnyel telt a május elseje Kisebb-nagyobb csoportok közösen sütöttek-fõztek, az óvoda tera-
szán vidám mesedélelõtt alakult ki a szülõk és az óvodai dolgozók elõadásában megelevenedett színdarabok segítségével. A bátrabbak
változatos sport és ügyességi vetélkedõkön mérhették össze erejüket és tudásukat. A Kis Halas Tibor irányításával zajlott futballmérkõzé-
sek során a hat induló csapat közül nagy örömünkre és büszkeségünkre a Majális Kupát Királyegyháza csapata nyerte el!  A képek ta-
núsága szerint minden jelenlévõ jól szórakozott.
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Az elsõ megmérettetés

Ezúttal arról számolhatok be, hogy a király-
egyházi csoport tagjai sellyei és mozsgói
társaikkal együtt egy rendkívül színvonalas
országos rendezvényen vettek részt. A
Feeling TSE idén ötödik alkalommal ren-
dezte meg a Csepel Kupa Országos Tánc-
fesztivált, melynek az a különlegessége,
hogy kizárólag olyan párosok jelentkezhet-
nek rá, akik nem rendelkeznek verseny-
könyvvel. A szervezõk célja, hogy megadják
mindenkinek a lehetõséget tudásának má-
sokkal való összemérésére, ezért még azt is
engedélyezik, hogy lány-lány párosok ver-
senyezzenek. 
Május 10-én kis csapatunk három autó-
busszal és néhány autóval indult Budapest-
re, az elsõ megmérettetésre. Én is elkísér-
tem a gyerekeket és szüleiket, így tanúja le-
hettem a nagy izgalomnak, a precízen

megszervezett és kifogástalanul lebonyolí-
tott versenyzésnek. A mieink természetesen
az elsõ körökben, a kezdõk között indultak,
két különbözõ korosztályban. Mindig a pár
idõsebb tagjának életkorát vették figyelem-
be a nevezésnél, így fordulhatott elõ, hogy
az elsõ osztályos Takács Vanda például a tíz
éven felüliek között versenyzett párjával a ti-
zenhárom éves Maczkó Manóval. Pöltzné
Metz Katalin legalább annyira izgult, mint
tanítványai, és elmondta, hogy azért szereti
ezt a rendezvényt, mert itt nem jellemzõ a
profik közötti mindenáron nyerni akarás,
sõt mindenki együtt, egymást segítve ropja
a táncot. Igazolhatom állításait, hiszen ha a
kezdõ táncosok bármelyike egy pillanatra is
úgymond „kiesett a zenébõl”, a körülöttük
szurkoló tanáraik – és a színpadon a prog-
ramot irányító, a TV-bõl is jól ismert Keleti

Andrea is – kórusban adták az utasításokat,
számoltak, tapsoltak, hogy minél inkább
segítsék a versenyzõket. A zsûri tagjai (neves
táncosok) idõnként bekapcsolódtak egy-
egy motívumba, és a gyerekek velük össze-
nevettek. 
Hatalmas sikollyal és tapssal ünnepelték
mindazokat, akik a selejtezõbõl a közép-
döntõbe jutottak, így Maczkó Manó Takács
Vandával, Viljevácz Alexandra Takács
Grétával és Orsós Tamás Ranics Alexandrá-
val! Nagyon nagy siker ez, különösen, ha fi-
gyelembe vesszük, hogy hét hónap tanulás
után jutottak el erre a szintre, hiszen a kez-
dõk között bizony a találkoztunk sokéves
gyakorlattal rendelkezõkkel is. Itt megfigyel-
hették egymást a versenyzõk, megismer-
kedhettek más csoportokkal, iskolákkal. Ta-
pasztalatokkal gazdagodhattak, hová jut-
hatnak további sok-sok munka segítségé-
vel. Számomra nagyon kellemes meglepe-
tés volt, hogy a fiúkat is milyen csodálattal
töltötte el az a rengeteg meseszép ruhaköl-
temény. De szembetûnõ volt az is, hogy ez
a rendezvény nem arról szól, ki tudja drá-
gább öltözékbe préselni csemetéjét, hanem
arról, hogy minél többen mutassák meg
magukat, és örüljünk egymás sikereinek! 

KT

Október óta mûködik az ÁMK-ban a Sellye Passion of
Dance Mûvészeti Iskola kihelyezett tagozata. A táncokta-
tást Pöltzné Metz Katalin irányítja nagyon lelkesen, len-
dületesen. Láthattuk már a kis táncosokat fellépni a szü-
lõk bálján, a farsangi rendezvényeken és nemrégiben
hírt adtunk róla, hogy Sellyén a gálamûsorban is sikere-
sen szerepeltek, legközelebb pedig a falunapi rendezvé-
nyen találkozhatunk velük.

HÁROM PÁR JUTOTT BE A KÖZÉPDÖNTÕBE

Viljevácz Alexandra és Takács Gréta Ranics Alexandra és Orsós Tamás Maczkó Manó és Takács Vanda
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Félreértések, hazugságok, titkok, düh,
sznobság, szerelem, öröm, csalódottság...
A mindennapjaink. Ha úgy alakul könnyek
között, máskor széles mosoly mellett éljük
meg ezeket. Azonban, ha mindezt a közön-
ség soraiban tesszük, sokkal könnyebb dol-
gunk van. Egy játékot nézve, melyben a te-
hetséges színészek elénk tárnak szituáció-
kat, amiknek részeseivé válunk, és akár
érezhetjük a katarzist. Ez az, amiért igazán
érdemes színházba menni, és megnézni a
kiválasztott darabot. A katarzis, hogy elbúj-
junk a világ elõl, és szórakozzunk. Mi is így
tettünk, azaz a királyegyházi lakosok azon
része, akik a Királyegyháza Felvirágoztatá-
sáért Közalapítvány által megszervezett
színházlátogatáson részt vettek. 
Az elsõ alkalom április 26-ára esett, ami-
kor is a Hippolyt, a lakáj címû zenés vígjá-
tékot néztük meg három felvonásban,
Balikó Tamás rendezésében. A megbeszélt
idõpontban összeszedett minket a busz, és
fél hét elõtt már a színháztéren voltunk.
Egy kis séta, majd elfoglaltuk a helyünket
a nézõtéren. Az elõadás és a színészek
fantasztikusak voltak. A poénok, a vicces

helyzetek és a nevetés szinte állandó volt.
Nagyon tetszett a darab, ami abból is lát-
szik, hogy számomra hamar vége lett, an-
nak ellenére, hogy körülbelül három órát
ölelt fel. Azt hiszem, mindenki nevében
mondhatom, hogy felettébb jól éreztük
magunkat. 
Épp úgy, ahogy a második alkalommal is,
ami május 17-én volt esedékes. Ezúttal egy
nagyoperettet néztünk meg, szintén három
felvonásban, melynek címe: Luxemburg
grófja (szintén Balikó Tamás rendezésé-
ben). Ez alkalommal is hatvannál többen
jöttek velünk. Mivel az utazás önköltséges
volt, választhattunk, hogy az autóbuszon
kérünk helyet, vagy egyénileg, személyau-
tóval utazunk. Így vagy úgy, mindenki sike-
resen megérkezett. Az elõadás kezdetéig
volt még egy kis idõnk, így a közeli fagylal-
tosnak adtunk egy kis munkát és bevételt.
Majd kezdõdött is. Ismét fantasztikus alakí-
tás, gyönyörû énekek, koreográfiák és jel-
mezek. Sokak kedvence talán a három ci-
linderes részeges szereplõ lett, akik a nézõk
között is meg-megjelentek, így nemcsak a
színpadot használták játéktérként. Említésre

méltó a puskalövés a darab végén, ami
szerintem mindenkit váratlanul ért, és leg-
alábbis belõlem heves szívdobogást váltott
ki. Természetesen a vége is úgy alakult a
történetnek, ahogy mindenki várta. A füg-
göny pedig legördült. 
Mi elégedetten, mosolyogva és pirosló te-
nyérrel léptünk ki a színház ajtaján a való
világba, ahol ismét körbevesznek minket a
félreértések, hazugságok, titkok, düh,
sznobság, szerelem, öröm, és a csalódott-
ság. Színház lenne az egész világ? 

Ádám Viktória 

Május 25-én, Úrnapján volt templomunk-
ban az elsõáldozás. Ez egy közösség életé-
ben régtõl nagyon fontos esemény, s mint
minden egyházi, és egyben családi ünnep-
nek, ennek is megvan, megvolt a maga ha-
gyományrendszere: az ünnepi ruházat a
gyermekeken (pl. a lányok „kismenyasszo-
nyi” ruhája), a közös uzsonna a plébánián
(kakaó, kuglóf stb.), a fényképezés, vendé-
gek, ünnepi ebéd, a gyerekünk eljutott idáig,
részese lett egy hagyománynak, amiben illik
részesülni, szép szertartás... Ha szeretnénk,
hogy gyermekünk zenélni tudjon zenei külön-
órára járatjuk, a sporthoz edzésre íratjuk, az-
tán az erkölcsi világának kibontakoztatásá-
hoz járjon csak hittanra meg misére, s mint
ahogyan a zenei fejlõdésben, a sportban
stb., így a vallásban is van „elõmenetel”,
most elsõáldozó lett, majd bérmálkozik…

Bárcsak megértenénk, mi rendszeres tem-
plombajárók is, hogy mindez a hit ünnepe!
A gyermek hitéé, a szülei/családja hitéé, a
plébániaközösség hitéé. A hívõ ember ün-
nepe, aki azért vallásos, mert hisz (s nem
csak hagyományból), s mivel hisz, ezért
akarja a szertartásokat, a szent igéket, a ta-
nítást, a csendet. Sok ember mondja ma-
gáról, hogy hívõ, de ennek „ruháját” nem
tartja fontosnak – hívõ, de nem vallásos
(„hiszek, de nem járok templomba”). Aztán
mások meg részt vesznek a templomi szer-
tartásokon, de hitben mindez talán túl so-
kat nem jelent a mindennapok világában. 
Csak egy életünk van – s legyen ebben az
egyetlen életben minden egy: hinni és val-
lásosnak lenni a munkahelyen, a hobbi,
szórakozás közepette, a családban, amikor
baj van, és amikor jó sorunk van. Ady End-

re sokat írt arról, hogy az ember a „min-
dent akarja”. Hetven, nyolcvan vagy ki-
lencven évet élünk... mégis oly rövid az
élet, oly kevés az idõ. Elsõáldozóink elõször
„táplálkoznak a Mindennel”, mert Istennél
van a minden, õ az ember Mindene. Lesz
második, harmadik, nyolcadik, ezredik ál-
dozása, gyónása, imája is? Megtanult hit-
tani/erkölcsi ismereteket, vagy majd hívõ
családot épít, mert hisz, és leendõ férjé-
vel/feleségével, meg a gyermekeikkel élni
akarja a hitet, s a hit szerint élni egyetlen
rövid életét? A gyermekekrõl azt mondta
Jézus: „Engedjétek õket hozzám!” (Lk 18,
16). A felnõttnek pedig sokszor mondja a
Biblia lapjain: „Jöjj, és kövess engem!” (pl.
Lk 18, 22). Mert mit is jelent élni? Jézussal
lenni, mindig, tudatosan...

Kajtár Edvárd

Színház az egész világ?

Elsõáldozási ünnepünk margójára

A színházlátogatás jó alkalom a
találkozásra, beszélgetésre
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Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

Az ÁMK háza tájáról

Iskolánk tanulói az idén is sikere-
sen szerepeltek Szentlõrincen a
Kistérségi Kisdiák Fesztiválon.

Versmondás: Kiss Veronika (8. osztály)
aranyérem – felkészítõ: Konyári Tímea; Ma-
gyar Georgina (7. osztály) ezüstérem – fel-
készítõ: Konyári Tímea; Takács Gréta (5.
osztály) ezüstérem – felkészítõ: Dlugosz Haj-
nalka (szülõ); Ranics Alexandra és Lucza Vi-
rág (3. osztály) ezüstérem – felkészítõ: Kis
Halas Tiborné; László Ákos (2. osztály) ezüst-
érem – felkészítõ: Gyimesiné Fekete Tünde.
Ének: Orsós Balázs (3. osztály) ezüstérem –
felkészítõ: Kis  Halas Tiborné.
Roma tánc: Csonka Edina (4. osztály) és
Csonka Ferenc (1. osztály) bronzérem – fel-
készítõ: Csonka Ferenc (szülõ).

— —
Április 22-én a Föld napja alkal-
mából, május 16-án pedig a Ma-
darak és fák napja alkalmából ren-
deztünk projektnapot az általános iskolá-
ban. Mindkét rendezvény célja a környezet-
tudatos magatartás kialakítása, a játékos
oktatás, a természet szeretetére és megóvá-
sára való nevelés volt. Mindezt különbözõ

eszközökkel, szórakoztató feladatokkal, ko-
operatív technikák alkalmazásával, ének-
kel, tánccal, dramatizálással igyekeztünk
közelebb hozni a tanulókhoz.
A projektnapok felelõs szervezõi, irányítói
voltak: Gyimesiné Fekete Tünde, Juhászné
Kernya Andrea és Szerdalácz Gabriella.

— —
Az általános iskolában az utolsó
tanítási nap június 13-án lesz. A tan-
évzáró és a ballagási ünnepély június 14-
én 11 órakor veszi kezdetét. Az utolsó taní-
tási napokban minden osztály tanulmányi
kiránduláson vesz részt az osztályfõnökök
szervezésében és irányításával.

— —
A nagycsoportos óvodások balla-
gási ünnepsége május 30-án 15
órakor lesz. Új hagyományt kívánunk te-
remteni azzal, hogy a ballagó óvodások
ezen a napon elültetnek egy facsemetét,
mellé rejtve egy üzenetet saját maguk részé-
re a jövõbe.

A Gyermekétkeztetési Alapítvány paprikás-
krumpli-fõzõ versenyére tizenhat királyegy-
házi és hét gyöngyfai gyereket kísértünk el
május 4-én Budapestre.  A Városligeti Mû-
jégpályán fölállított sörpadok között több
mint ötven település apraja-nagyja rakta a
tüzet, vágta a hagymát, és törölgette a sze-
mét a csípõs füst miatt. A mi kis csapatunk
Bedõ Istvánné, Márta néni, a gyöngyfaik
pedig Lasanc József irányítása alatt fõzték
az egyébként ebédre szánt versenydarabot.
Bár a zsûrizés számunkra kissé elnagyolt-
nak tûnt, ez nem szegte kedvünket, hiszen
ahogyan azt az egyetlen arra tévedõ zsûri-
tag is megjegyezte, a mi fõztünk "kimon-
dottan jól sikerült", így aztán mi kimondot-
tan jól belaktunk belõle. 
A gyerekeket persze kicsit nehéz volt kordá-
ban tartani, mert a szomszédos téren felál-

lított színpadon és a körülette lévõ vásári
forgatagban rengeteg látnivaló akadt. Egy-
szer-egyszer csak arra lettünk figyelmesek,
hogy a mi csemetéink állnak a színpadon,
és különbözõ produkciókban versenyeznek
más-más helységbõl érkezett társaikkal. A
kötelezõ versenyszám fõzése és elfogyasz-
tása után sétáltunk egy nagyot a Városli-
getben, miközben a hetedikesek boldogan
fedezték fel a tavalyi osztálykirándulás hely-
színeit, mint például a Vajdahunyad Várát,
vagy Anonymus szobrát. Rövid idõre bir-
tokba vehettek még egy minden szempont-
ból EU-szabványos játszóteret is, majd ha-
zafelé vettük utunkat. Az izgalmakat itt kicsit
felfokozta, hogy a vonatunkat csak épp-
hogy elértük, mert a reggeli igen tetszetõs
és kellemes emeletes busz helyett, most egy
hagyományos, késõn érkezõ jármûvel szál-

lítottak minket a Keleti pályaudvarra. Az IC-
n viszont a Közalapítvány által megvásárolt
helyjegyeknek köszönhetõen oda-vissza
kényelmesen utazhattunk, ezúton is köszö-
net érte. Az utazás további költségeit a
Gyermekétkeztetési Alapítvány fedezte a
Magyar Államvasutakkal karöltve. 
Kellemesen elfáradva és élményekkel gaz-
dagon érkeztünk haza a kirándulásból.

Sütés-fõzés a Városligetben

Kiss Veronika versmondását maxi-
mális pontszámmal és sok dicsérettel

jutalmazta a kistérségi zsûri

Közös elõkészületek a fõzéshez
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Királyegyháza Község Önkormányzata az
1990. évi LXV. Törvény 16. § -a 1. bekez-
désének felhatalmazása alapján a község
szolgálatában kiemelkedõ érdemeket
szerzett személyeket méltó elismerésben
kívánja részesíteni, ennek érdekében a
15/2007-es számú 2007. december 7-
én meghozott rendeletében Királyegyhá-
za Község Díszpolgára címet alapította.
Az eljárás rendje szerint a Királyegyháza
Község Díszpolgára cím adományozha-
tó annak a magyar vagy külföldi állam-
polgárnak, aki valamely kiemelkedõ
munkájával, vagy életmûvével a közsé-
gen belül olyan általános elismerést
szerzett, amely hozzájárult a község jó
hírnevének öregbítéséhez, továbbá pél-
damutató emberi magatartása miatt
egyébként köztiszteletben áll.

A község díszpolgára tanácskozási jog-
gal részt vehet a képviselõtestület ülése-
in, az önkormányzat által rendezett hiva-
talos ünnepségekre meghívót kap, a
képviselõtestület eseti határozata szerint
a községet képviselõ delegáció tagja-
ként meghívható, tájékoztatást kérhet a
polgármestertõl, körjegyzõtõl községfej-
lesztési, községpolitikai kérdésekkel kap-
csolatban, elhalálozásakor - családja kí-
vánságára - ingyenes díszsírhely illeti
meg. A díszpolgárt megilletõ jogok biz-
tosításáért a polgármester felelõs.
Díszpolgári cím háromévente adomá-
nyozható. Rendkívül indokolt esetben et-
tõl el lehet térni.
A 2008-as falunap legszebb pillanata
volt, amikor Királyegyháza Község Ön-
kormányzatának Képviselõtestülete kö-

szöntötte a település elsõ díszpolgárát, a
88 éves Kacsar Béla bácsit. A Díszpolgá-
ri Oklevelet, a vele járó Királyegyháza cí-
merét és templomát ábrázoló Soltra
Elemér éremmûvész által készített emlék-
plaketteket Grím Ferenc polgármester
adta át az ünnepeltnek. Béla bácsi na-
gyon szerényen vonakodott megjelenni a
rendezvényen, de a hatalmas taps bizo-
nyára meggyõzte õt arról, egy egész falu
közössége tartja õt érdemesnek erre a
címre az oklevél tartalma alapján:
„...Királyegyháza település történetének
feldolgozásáért, a közösségért való ki-
emelkedõ tevékenységéért, köztiszteletet
kiérdemlõ életviteléért, a múlt iránt tiszte-
letet ébresztõ, fiatalokat tanító elõadása-
iért, a község jó hírnevének öregbítéséért,
példamutató emberi magatartásáért.”

Történelmi pillanat
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Elõször Kontor Tamáshoz intéztem kérdé-
seimet: 
– Több hangszeren is tanultál ját-
szani. Miért épp a gitárnál  ma-
radtál?
– Igen, több hangszeren is tanultam játsza-
ni. Elsõ volt a hegedû, utána jött a zongora
és végül a gitár. Ennél megálltam, mert érez-
tem azt, hogy ez áll hozzám a legközelebb. 
– Mondanál pár szó a pályafutá-
sodról?
– Immár 15 éve, hogy az éneklésbõl élek
meg. Régebben kocsmákban zenéltem,
egész estés mûsorokat adtam. Zenekarok-
ban játszottam, aztán jött a Roy és Ádám.
– Volt-e valami, amitõl tartottál a
Megasztárral kapcsolatban?
– Természetesen volt. Gondoltam, hogy
nem lesz könnyû, de végeredményben jó
volt és mellette megismertem Esztert is.
– Engem személy szerint megle-
pett, hogy Királyegyházán fogtok
koncertet adni. Az ilyen kisebb
falvak meghívásait is mindig el-
fogadjátok?
– Természetesen igen. Örülünk minden
meghívásnak, és azért muzsikálunk, hogy
örömet szerezzünk. Ráadásul így minden-

hová eljutunk, és ezáltal bejárhatjuk az
egész országot.
Ezt követõen Eszterhez fordultam:
– A tehetségedre mikor és kik let-
tek figyelmesek?
– Azt hiszem, mondhatom, hogy elég ko-
rán figyelmesek lettek arra, ahogyan ének-
lek, mivel már az óvodában is mindig sze-
repeltettek az óvó nénik. 
– A Megasztár válogatójában va-
ló szereplésedet alapos felkészü-
lés elõzte- e meg? Izgultál- e a
válogatáson?
– Nem mondanám, hogy sokat készültem
volna rá. Kiválasztottam egy dalt és eléne-
keltem. Izgulni?! Nem izgultam.
Ezt Tamás is megerõsítette: 
– Eszter sosem szokott izgulni, még a kon-
certek során sem.
– Csalódott voltál- e kieséskor an-
nak ellenére, hogy szép eredményt,
azaz a 4. helyezést érted el?
– Igazából számítottam rá. Számítani lehe-
tett rá. Éreztük a sorrendet, hogy ki körülbe-
lül mikor fog kiesni. Természetesen az elején
még nem lehetett érezni, amikor tizenketten
voltunk. Miután már kiestek páran, utána
már lehetett tudni, hogy ki meddig lehet ott.

Mivel ahonnan jöttem, az sem volt rossz, így
nem érintett nagy csalódásként.
– Ha a zsûritagokat neked kéne
értékelned, akkor mit mondanál?
– Értékelnem nehéz lenne õket, mivel közü-
lük, ha egy emberrel beszéltem életem so-
rán. Õk nem azért ültek ott, mert õk a leg-
jobb zenészek Magyarországon, hanem
mert rájuk voltak kíváncsiak az emberek. 
– Van egy saját zenekarod, akik-
kel már több lemezt is kiadtatok.
Mikorra várható a következõ?
– Nos, kiadtam egy lemezt a Megasztáros
idõkbõl, melynek címe A Rock 'n' Roll én
vagyok. Ezt követõen minden õsszel piacra
dobtunk egy-egy lemezt. A következõ albu-
mom nagyszabású lesz. Ez is õszre várha-
tó, mely stílusában az elsõ lemezemre fog
hasonlítani.
– Gyakoriak a fellépések?
– Igen folyamatosan vannak. Itt lényegé-
ben csak azt tudom elmondani, amit Ta-
más mondott. Szerintem az emberek jó ré-
sze nem is tudja, hogy van külön zeneka-
runk, mivel leginkább együtt hívnak minket
fellépésekre. Valamiért ez megy…
– Milyen céljaid vannak a jövõre
nézve?
– Ami most leginkább elõttem van, az az
egyetem. Jogra szeretnék járni. Már el-
kezdtem volna, de közbe jött Armand a
második gyermekünk. Szeptembertõl azon-
ban képben van a tanulás.

Végül megköszöntem mindkettõjüknek,
hogy válaszoltak a kérdéseimre, pár fotót
készítettünk, majd elköszöntem. A kezdés
pontos volt. A közönségnek láthatóan na-
gyon tetszett a zenéjük, ami abban nyilvá-
nult meg, hogy kétszer is visszatapsolták
õket. Harmadszor már nem jöttek vissza,
mert nem jutott eszükbe több dal… Megle-
põ közvetlenséggel fogadták el meghívá-
sunkat a Fata család asztalához, és szívbõl
dicsérték a vendéglátást. Remélem kis in-
terjúmmal közelebb hoztam a királyegyhá-
zi és a környékbeli Kontor Tamás és Szabó
Eszter rajongói számára sztárvendégeinket.

Ádám Viktória

Egy valódi páros
Az idei falunapon sztárvendégként tisztelhettük köreink-
ben Kontor Tamást és Szabó Esztert a harmadik Mega-
sztár versenyzõit. A fellépésük kezdete elõtt lehetõségem
adódott velük beszélgetni. Az iskola egyik osztálytermé-
ben ültünk, õk ketten kalapban egymás mellett egy-egy
alacsony fonott székben.
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Kacsar Béla Vásárosszentgálon született
1920. március 16-án. Vásárosszentgálon
járt iskolába ötödik osztályos koráig. Cser-
fes, éles eszû gyermek volt, aki szeretett ta-
nulni. Édesapja mindig kikérdezte leckéjét,
fontosnak tartotta a tudást. Az õ kezdemé-
nyezésére hatodik osztályos korában csere-
gyerekként Mecseknádasdra került német
nyelvet tanulni. 
A bölcs apa így indította el fiát: „Ahány nyel-
vet tudsz, annyi életed van!” 1936 õszén
megkezdte tanulmányait a Szentlõrinci Gaz-
dasági Iskolában. 1938-ban a végzõsök ki-
állításán elsõ díjat nyert, és megkapta a fõ-
díjat, ami egy magasnyomású permetezõ-
gép volt.
1939. május 10-én megházasodott, elvet-
te Bakk Arankát.
Gazdálkodott, gyümölcsöst telepített egy
hold földön, ami sok munkával járt, itt a per-
metezõnek nagy hasznát vette. A háború
kezdetével 1941. október 13-án édesapjá-
val együtt bevonult Pécsre. A háborúban
géppuskás szakaszvezetõnek osztották be.
1942. november 2-án a Donhoz vezényel-
ték. Nyelvismeretének köszönhetõen élete-
ket mentett, mivel ételt tudott kérni magá-

nak és társainak. A -45 Celsius fokos hi-
deg, az éhezés, a nélkülözés miatt sokan
haltak meg körülötte, olyan barátok is, akik
közel álltak szívéhez. Apja utolsó jó taná-
csa mindig a fülébe csengett: „Tanulj meg
oroszul!”. A fronton amint lehetõsége adó-
dott, megtanult oroszul, és szótárt készített. 
1943. január 12-én megszakadt az össze-
köttetés a csapattal, és az orosz parasztok
beszédét megértve megtudta, hogy a had-
állásukat bekerítették. Elindult csapatával.
Egy céljuk volt, hogy ne kerüljenek fogság-
ba, és ez egy orosz barátjának köszönhetõ-
en sikerült is. Szinte végig gyalogolva 1943
karácsonya után jött haza, és 1944 nyará-

ig szabadságon volt itthon. A hite sosem
hagyta el. 1944 õszén az összeszedett le-
ventékkel Pozsony alá kellett vonulnia.
1945-ben Bécsbe került kiképzésre. 1945.
június 2-án orosz fogságba került, az oro-
szok Jasiba vitték, mivel beszélt németül, a
német orvos mellé került. Betegeket ápolt
így kicsit jobb volt az ellátása, mint a többi-
eké. 1945 õszén leszerelt, hazakerült leso-
ványodva és betegen.  1945. szeptember
8-án szerelt le végleg.
Földjein gazdálkodott. 1955-ben építették
meg jelenlegi házukat. 1956. január 1-jé-
tõl Nyárády atya idején lett az egyházköz-
ség jegyzõje. Már a háború elõtt a helyi
honismereti szakkör tagja volt. Pekori Jó-
zseftõl vette át a falu történetének írását.
Nagy hatással voltak rá Zsolt Zsigmond fa-
lutörténeti írásai. 1960. január 20-án ter-
melõszövetkezeti tag, állattenyésztési bri-
gádvezetõ lett. Dolgozott Gyöngyfán és
Sumonyban. Királyegyházán a TSZ pénztá-
rosa volt,1980-ban nyugdíjba vonult. 
A mai napig naplót ír a faluban történt ese-
ményekrõl. Kedvenc mondása: „A szó el-
száll, az írás megmarad.”

Grímné Hunyadvári Éva

Díszpolgárunk életútja

KEDVES
KIRÁLYEGYHÁZIAK!

Szívbõl köszönöm, hogy a falunapi rendez-
vény megszervezésében, megrendezésé-
ben részt vettek! Sokan támogatták az ese-
mény létrejöttét anyagiakkal, tárgyi hozzá-
járulással, ötlettel, jó szóval, biztatással,
vagy jó akarattal! Köszönöm Királyegyháza
elöljáróságának az elvi és tevõleges segít-
séget, a Kollégáimnak és a Szülõi Munka-
közösség tagjainak, hogy szabad idejüket a
kiállításokra és a szervezésben nyújtott se-
gítségre áldozták! A falunapban számomra
az volt a legszebb, hogy mindenki egy kicsit
magáénak érezte, és mindenki hozzátett
egy kicsit önmagából. Köszönöm, hogy
megerõsítették bennem a hitet, hogy érde-
mes a közösségért tenni, és közösen tevé-
kenykedni mindannyiunk örömére!

Konyári Tímea
szervezõ

Debütált a Polgárõrség. Szinte még meg sem száradt a tinta a Királyegyházi Polgárõr
Egyesület engedélyein, máris "bevetésre" készültek. Az elsõ bemutatkozó megmozdulás a fa-
lunapon nyújtott segítséggel kezdõdött. A rendezvényt alapos elõkészületek elõzték meg, így
például a polgárõrök is már jó elõre eltervezték a feladataik lehetõ legprecízebb megoldá-
sát. A jól szervezett felelõsségtudattal bíró közösség az idén sokban megkönnyítette a szer-
vezõk munkáját. Különösen szimpatikus volt az egész napon át kitartó feladat- és köteles-
ségtudat, hogy még a késõ délutáni, sõt esti órákban is kérhettem akár elõre be nem jelen-
tett spontán segítséget. Az egyesület tagjai profikat meghazudtoló módon együttmûködve,
legjobb tudásuk szerint oldották meg a faladatokat. Gratulálok Takács Árpádnak a csapa-
tához, és az egyesület minden tagjának a méltó debütáláshoz! Konyári Tímea
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– Biológia, rajz szakos tanár voltam. Most
egy tanyán éldegélek, és különféle gyógy-
növényeket gyûjtök, próbálom népszerûsí-
teni az egészséges életmódot. Több, mint
harminc éve végeztem a fõiskolán, a bioló-

giával foglalkozom azóta is. Ezen belül a
gyógynövényekre fokozatosan, egyre több
idõt áldoztam. Nagyon fontos számomra a
közelmúltban megírt könyvem. Ez regény
is, gyógynövénykönyv is egyben.

– Mely területeken találhatók a
növények, amelyekrõl írt?
– Olyan gyógynövényeket választottam a
gyógynövénykönyvbe, ami bárhol megta-
lálható, tehát ha kimegy valaki ide az út
szélére, akkor össze tudja szedni. Ezek
mind a Kárpát-medencében, közvetlen
környezetünkben élõ növények.
– A ruhája mit próbál kifejezni?
– Ez egy boszorkányjelmez. Volt, amikor a
gyógyítással a boszorkányok foglalkoztak.
Pontosabban nem a boszorkányok, hanem
füvesasszonyok, sámánok. Azok, akik gyó-
gyítottak, ismerték a gyógynövényeket. Ké-
sõbb fogták rájuk, hogy boszorkányok, va-
lószínûleg azért, mert õk többet tudtak a
növényekrõl, mint bárki más. Éppen emiatt
tartottak is tõlük. Így aztán vagy elégették,
vagy beledobták a folyóba õket. Ha a víz-
bedobott illetõ nem merült el, bizonyosan
boszorkány volt - vélték.
– Ön minek vallja magát? Boszor-
kánynak, füves embernek?
– Gyógyító boszorkánynak. A boszorká-
nyok között is vannak gonoszak, valamint
jók is. Hát én a dolog gyógyító részével, a
gyógynövényekkel foglalkozom.

Lukács Ottó

Gyógyító boszorkány
Nem sûrûn botlik az ember boszorkánykalapos, csuhás,
hosszú szõke hajú úriemberekbe. A falunapon találkoz-
hattunk efféle szerzettel, persze csak akkor, ha megtisz-
teltük jelenlétünkkel kis falunk nagy napját.  Nagyfeny-
vesi László szabadfoglalkozású boszorkány a következõ-
ket mesélte nekünk mesterségérõl:

A falunap fénypontja volt Demjén Ferenc
fellépése, Szentlõrincen és a társtelepülése-
inken túlról Szigetvárról és Pécsrõl is érkez-

tek érdeklõdõk, rajongók. Kis késéssel, de
hatalmas sikerrel zajlott az elõadás. A mû-
vész elmondása szerint most elõször járt Ki-
rályegyházán, meglepetésként értékelte,
hogy ilyen jól ismerik, és ennyire szeretik az
emberek. Az elmúlt hetekben is láthattuk,
hogy a közeli városokban, Szigetváron, Pé-
csett rendezték koncertjeit, de az egész or-
szág területén vállal rendszeresen fellépé-
seket, évente több mint százat. Kérdésem-
re, hogy mennyire érezte a közönség szere-
tetét a sok tapsból és az együtténeklésbõl,
a következõ választ kaptam:
– Itt Királyegyházán nagyon jól érezhetõ
volt a közönség, ez mindig hatással van az
emberre. Én azt vallom, hogy mi vagyunk
a közönségért, és nem fordítva. A koncert-

jeimen az õrjöngés egyáltalán nem kötele-
zõ, én jobban szeretem, ha azok az emóci-
ók ébrednek az emberekben, amit a szöve-
geimmel szeretnék elérni. Mindig lehet
érezni a hatást, akkor is, ha felteszik a ke-
züket és tapsolnak, akkor is, ha nem. Na-
gyon jó volt látni, hogy a közönség sorai-
ban különbözõ generációk gyûltek össze.
Láttam a szemekben, hogy ismerik a dalok
szövegét, és még egy egészen fiatal tizen-
éves kislány is együtt énekelt velem. Ez azt
jelenti, hogy a családokban átadják egy-
másnak az élményeket a szülõk és a gyere-
kek, és ez nagyon jó. Szívesen eljönnék Ki-
rályegyházára a zenekarommal együtt egy
teljes koncertre is. Minden jót kívánok a fa-
lu lakóinak! KT

Demjén Ferenc Királyegyházán
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A falu lakói közül jó páran eljöttek megnéz-
ni a leleplezés pillanatát. A vendégek közt
tisztelhettük Grím Ferenc polgármester
urat, Koósz Roland plébániaigazgatót, a
Nostra Cement Kft. részérõl Kõvári József
ügyvezetõ igazgatót, Merkl István mûszaki
igazgatót, Zimmermann Ottót a kommuni-
káció irányítóját és Kis László kommuniká-
ciós szakembert, Vér József bicsérdi pol-
gármestert, Dr. Pandúr József mûvészettör-
ténészt és természetesen magát a mellszo-
bor alkotóját Vanyúr István szigetvári szob-
rászmûvészt. Különlegessége a dolognak,
hogy két mindenben megegyezõ Rákóczi-
szobor került felállításra a mûvész keze
munkájából, az egyik itt Királyegyházán, a
másik pedig Bicsérden látható, jól példáz-
va a két település közötti együttmûködést.
Az avató egy ünnepélyes mûsor keretei kö-
zött zajlott. II. Rákóczi Ferenc külsõ és bel-
sõ tulajdonságait, életének fõbb esemé-

nyeit és tõle származó idézeteket a király-
egyházi általános és középiskolás diákok
elõadásában hallhattuk, kik gondos felké-
szültséggel igényes mûsort tártak elénk. A
dalokat, melyek színesítették az avatót, a
Bicsérdi Általános Iskola Énekegyüttese ad-

ta elõ. A mûsor során Kõvári József kö-
szöntötte a megjelenteket, és azt kívánta,
hogy az emlékhely legyen méltó kapocs a
dicsõ múlt és a jelen között.
Dr. Pandúr József a szobor milyenségérõl
beszélt, méltóságáról, nagyszerûségérõl és
egyben szelídségérõl. Miután Grím Ferenc
és Kõvári József leleplezték a szobrot,
Koósz Roland plébániaigazgató néhány
szóval méltatta II. Rákóczi Ferenc fejedelem
érdemeit, majd megáldotta a mûvet.
Joggal kérdezhetnénk, miért épp II. Rákó-
czi Ferencre esett a választás, mint megfor-
málandó személy a szobor késztése során.
A kérdés bennem is felmerült, életének és
nagyságának megismerése azonban elosz-
latta kételyeimet. 
A parkosítás nagy része ugyan még hátra
van, de reméljük, hogy közös erõvel a szo-
borhoz méltó környezetet alakíthatunk ki. Az
emlékhely remekül szolgálhat helyszínül ren-
dezvények, ünnepek során. Vigyázzunk rá!  
Ezúton is szeretnénk köszönetet mondani
Nostra Cement Kft. Szponzori Bizottságá-
nak, hiszen támogatásuk nélkül talán nem
is valósulhatott volna meg Királyegyházán
a szoboravatás. Ádám Viktória

Az elsõ szobor érkezése
Az iskolával szembeni parkoló környékén emberek gyü-
lekeztek és készülõdtek. Mindenki csinosan és elegánsan
felöltözve. Eljött ez a nap is, 2008. június 11-én délután 3
óra, a szoboravatás ideje. Királyegyháza elsõ szobra
bronzból készült, II. Rákóczi Ferencet ábrázolja.

„LEGYEN KAPOCS A DICSÕ MÚLT ÉS A JELEN KÖZÖTT”

– Hogyan kerültetek Budapestre?
– A márciusban lezajlott pécsi elõdöntõn
Kinga jutott tovább a három lány közül.
Külön örömömre szolgál, hogy a felsõsök
kategóriájában az ötödikes kislány maga
mögé utasította a felsõbb éves társait. 
– Miért hárman mentetek, ha csak
egy kislány jutott tovább?
– A rendezõk szerettek volna, ha a rovás-
írás után érdeklõdõ gyerekek mindannyian

a részesei lehetnének annak a hangulat-
nak, amit egy ilyen országhatáron túlmuta-
tó verseny adhat nekik. Nemcsak magyar-
országi résztvevõk voltak, érkeztek délvidé-
ki, felvidéki, kárpátaljai és erdélyi magya-
rok is. 
– Hogy éreztétek magatokat a
versenyen? 
– A változatos programok egy percnyi pi-
henést sem hagytak. A lányok szinte min-

dent kipróbáltak: nemezeltek, gyöngyöt
fûztek, tarisznyát készítettek, íjaztak. Meg-
hallgathattuk a Kecskés népzenei együttes
koncertjét, amit egy színvonalas néptánc-
bemutató és gyerekeknek szóló táncház
követett. Újdonság volt a lányok számára a
barantások harcmûvészeti bemutatója. 
– Milyen eredménnyel tértetek
haza? 
– Csak az elsõ három helyezettet értékel-
ték, amibe Kinga nem került be, de így is
büszkék lehetünk rá, azért a szép teljesít-
ményért, amivel idáig eljutott. Továbbá na-
gyon örülök annak, hogy mindhárom lány-
nak sikerült különleges élményt átélni, amit
egy ilyen széleskörû, színvonalas rendez-
vény adhat. Gyimesi Réka

Édesanyám, Gyimesiné Fekete Tünde, két éve az iskolá-
ban indított egy rovásírás szakkört, abból a célból, hogy
a tanulókkal megismertesse az õsi betûket. Tavasszal há-
rom kislány, Tóth Kinga, Babám Eszter és Takács Gréta
újból kipróbálhatták tudásukat a pécsi körzeti elõdöntõn.
Június 21-én Budapestre utaztak.

Rovásírás verseny

A leleplezés pillanata
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A megjelenteket Kõvári József köszöntötte,
aki elmondta, hogy a konténerváros még
tovább fog bõvülni, egy emeleti szintet fog-
nak ráépíteni, ott kap majd helyet a visitor
center (látogatói központ). 
Merkl István részletes tájékoztatást adott a
folyamatban lévõ munkálatokról, melybõl
megtudhattuk, hogy különösen nagy töme-
gû betonozásba kezdtek az építkezés terü-
letén a saját betonüzem és két saját kút fel-
használásával. A közúton haladva is jól lát-
szik a klinker siló betonozása, melyhez 15
400 köbméter betonra lesz szükség. A ce-
mentsiló cölöpalapozása folyik, az iroda és
mûhelyépületek talajstabilizációja elkészült.
178 ezer köbméter föld terheli a beépíten-
dõ területeket, folyamatosan történik a süly-
lyedésmérés. A technológia biztonságos
mûködtetése érdekében fontos a süllyedés
beállítása, a hõcserélõ torony esetében az
elmozdulás nem lehet nagyobb öt-hét cen-
timéternél. Készül a hõcserélõtorony cölöp-
alapozása, és hamarosan elkezdõdik az
irodaház alapjának cölöpözése is. A vasúti

pályák megépítésére már beérkeztek az
ajánlatok, hamarosan ki fogják választani
az építõt. Még ebben az évben megépül a
nyersliszt siló. Folyamatosan készülnek a
részletes technológiai tervek, a jövõ évben
kezdõdnek majd a technológiai szerelések.
Grímné Hunyadvári Éva az építmények mé-
rete felõl érdeklõdött, mire Merkl úrtól meg-
tudhattuk, már júliusban kimagasodik az
építési területen a klinker siló, amely ma-
gassága csaknem hatvan méter lesz.
Dörömbözõ Bélának a határidõk tartása
iránt érdeklõdõ kérdésére válaszolva Kõvá-
ri József elmondta, hogy a kedvezõtlen idõ-
járás miatt egy-másfél hónapos csúszás van
ugyan a tervezett határidõkhöz képest, de
ez a három évre tervezett építkezés tekinte-
tében nem jelentõs, sõt behozható. Grím
Ferenc polgármester úr elismerõen jegyezte
meg, milyen láthatóan nagy rend van az
építkezésen. Kõvári Józseftõl megtudhattuk,
hogy az egész építkezés területén minden
be van kamerázva. Sajnos voltak már lopá-
si kísérletek, nem nézhetnek el kisebb hibá-

kat sem, mivel igen veszélyes és hatalmas
volumenû kivitelezésrõl van szó. 
A Társadalmi Tanács a környezetvédelmi
elõírások, megfelelések felõl érdeklõdött.
Csonka Pál, mint projekt felelõs részletesen
kifejtette, hogy a Környezetvédelmi Felügye-
lõség folyamatosan figyelemmel kíséri és
méri a megfelelést. Már a környezetvédelmi
engedélynek is feltétele volt, hogy minden
maximálisan szabályozottan mûködjön
majd az építkezés és a gyár üzemelése ide-
jén is. Törvény írja elõ, hogy az elérhetõ
legjobb technikát kell alkalmazni. A termé-
szet védelme érdekében hozott törvényekre
épülnek azok a rendeletek, amelyek egyes
részterületeket szabályoznak az ötlettõl a ki-
vitelezésen át egészen a mûködésig. A ha-
tóság folyamatosan vizsgálja a környezeti
hatásokat, környezet-egészségügyi szem-
pontból mérik a légszennyezési adatokat és
a zajkibocsátást. Még az építkezés elkezdé-
se elõtt elvégezték az alapállapot-mérést,
az építkezés alatt is figyelemmel kísérik, a
gyár elkészültekor pedig hat hónapig tartó
próbaüzemet kell tartani. A próbaüzem mé-
rési eredményeit a felügyelõség mérlegelni
fogja, és az alapján dönt a mûködtetésrõl.
Az üzemelés során további folyamatos mé-
rések zajlanak majd, sõt monitoring vizsgá-
latokat is végeznek. A tervek alapján az
üzemelés során a várható koncentráció a
megengedett légszennyezés alsó értékéhez
közelít. A tervek szerint a Nostra Cement
Kft.  Királyegyháza Önkormányzatának Hi-
vatalában elhelyez majd egy portált, ahol a
lakosság is nyomon követheti a fejleménye-
ket, illetve a mért eredményeket. 
A társadalmi Tanács következõ kérdésére
Merkl István elmondta, hogy az alvállalko-
zók feladata az, hogy elsõsorban helyi
munkavállalókat alkalmazzanak. Egyre
több példa van arra, hogy helyi vállalko-
zóknak is tudnak munkát adni. 
A Nostra Cement Kft.-hez ismét felvételt
nyert egy királyegyházi származású fiatal
mérnök Borza Norbert személyében.

Konyári Tímea

A Társadalmi Tanács aktuális ülésére május 29-ére ezút-
tal a Királyegyházi Képviselõtestület is meghívást kapott
abból az alkalomból, hogy elsõ ízben rendezhették a
megbeszélést a cementgyár építési területén kiépített
konténerváros tárgyalótermében.

Társadalmi Tanács
a konténervárosban



Ez utóbbi országos méretekben is figyelmet
keltõ, a legmodernebb eljárásokkal készü-
lõ, Európában is kiemelkedõ színvonalú
környezetvédelmi programmal rendelkezõ
nagyberuházás, amely elkészültekor - ez
könnyen megjósolható - a környék büszke-
sége lesz majd. 
Éppen az alapozó munkák közepette, nem
annyira protokolláris jelleggel, inkább a
szoros együttmûködés szándékával, kereste
meg a Nostra Cement Kft.-t Dakos József
rendõr dandártábornok megyei fõkapitány
és népes kísérete, amelyben részt vett a me-
gyei rendészeti szervek szinte valamennyi el-
sõ számú vezetõje. Érdemes röviden felso-
rolni: a rendõrségen kívül az idegenrendé-
szet, vám- és pénzügyõrség, a munkaügyi
és a munkavédelmi felügyelõség egyaránt
képviseltette magát. 
A Nostra Cement Kft. részérõl Kõvári József
ügyvezetõ igazgató vezetõ munkatársaival
együtt fogadta a vendégeket, akiknek fény-
képes prezentációban mutatta be az építke-
zés jelenlegi állását. Ismertette az idõbeli

ütemezés folyamatát, és külön kiemelte a
várható csúcsidõszakokat, amikor is egy
idõben esetenként ötszáz munkavállalót is
foglalkoztathatnak a kivitelezõk.
A bemutatkozás után a megyei rendõr-fõka-
pitány elmondta, hogy valamennyi rendé-
szeti szerv kiemelten foglalkozik majd a be-
ruházással, és számos ellenõrzést – ezek
már megkezdõdtek – tartanak a helyszínen.
Majd átadta a szót a kíséretében levõ veze-
tõknek, akik részletesen felsorolták, mit vár-
nak a beruházótól és a kivitelezõtõl: termé-
szetesen a lehetõ legszorosabb együttmûkö-
dést a szabályok, törvények betartása érde-
kében. Megígérték, hogy a maguk részérõl
nem csak ellenõrzéssel, hanem tanácsadás-
sal is hozzájárulnak a biztonságos munka-
végzéshez. Erre kiváló példával szolgált Ba-
kos Gyula pénzügyõr ezredes, regionális
parancsnok hozzászólása, amelyben tétele-
sen felsorolta, mit kívánnak a beruházótól,
és ezt írásban is átadta Kõvári Józsefnek. 
Ugyancsak jelentõs segítséget ígért dr. Dob-
ra Tibor, a Bevándorlási és Állampolgársági

Hivatal Dél-dunántúli Regionális Igazgató-
ságának vezetõje, majd a továbbiakban
szó esett a közlekedési szabályok betartásá-
nak kiemelkedõ fontosságáról is. 
Ezen az elsõ találkozón az építtetõk meg-
egyeztek a munkaügyi hatósággal abban,
hogy az építkezés helyszínén felszerelt rendkí-
vül modern beléptetési rendszer adatbázisát
az ellenõrzések alkalmával az ellenõrök ren-
delkezésére bocsátják. A felajánlást öröm-
mel fogadták az illetékesek, akik komoly se-
gítségnek tekintik munkájuk végzéséhez. 
A résztvevõk végül megegyeztek abban,
hogy további találkozókra is feltétlenül szük-
ség van - tehát a jó hangulatú találkozónak
folytatása következik! -, ám ekkor, valóságos
zárszóként, dr. Gál Gyula rendõr alezredes,
bevetési alosztályvezetõ némi derültséget ki-
váltva megjegyezte: „Akkor megy igazából
minden jól, ha õt a helyszínen minél keve-
sebbszer látják…” Dvorák Ede 
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Aki járja az országot, sokfelé tapasztalhatja, hogy szá-
mos építkezésen sürgölõdnek gépek, munkások, csak
persze a méretek különböznek: a kerti filagória rendbe
hozásától a hatalmas, országos méretû projektekig szé-
les a skála. Baranya megyében jelenleg két - bízvást
mondhatjuk - óriás beruházás készül, az egyik a min-
denki számára immár szembetûnõ M6 autópálya építke-
zése, a másik pedig a Nostra Cement Kft. által épített ce-
mentgyár Királyegyházán.

Rend a lelke –
a nagyberuházásnak is

Nyílt levél a Nostra Cement Kft. Szponzori
Bizottságához
TISZTELT SZPONZORI BIZOTTSÁG!

Királyegyháza lakossága nevében köszöne-
temet fejezem ki azért a jelentõs anyagi tá-
mogatásért, melynek segítségével olyan ren-
dezvényeket hozhattunk létre, mint a 2008-
as Falunap, ahol a közönség minden tagja
kortól és nemtõl függetlenül találhatott ma-
gának szórakozási lehetõséget, ahol az em-
berek együtt tölthették az egész napjukat, és
a közös tevékenység, valamint a közös öröm
révén igazi közösséggé kovácsolódhatnak.
Köszönöm anyagi támogatásukat II. Rákó-
czi Ferenc fejedelem bronz mellszobrának
felállításához, és mindazoknak a kulturális
rendezvényeknek a létrejöttéhez, melyek
egyre színesebbé és teljesebbé teszik a ki-
rályegyházi polgárok életét. A falunap ma-
radandó közösségi élményt nyújtott minden
résztvevõnek. A rég nem tapasztalt igen
széles körû összefogás látványa szívmelen-
getõ volt a község elöljárósága és lakossá-
ga számára is. Grím Ferenc
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Megjelenik  havonta, a Nostra Cement Kft. anyagi támogatásával, az Önkormányzat megbízásából | Felelõs  kiadó: Ráczné Csekõ Lívia,
fõszerkesztõ: Konyári Tímea, munkatársak: Ádám Viktória és Gyimesi Réka | A  szerkesztõség  címe: 7953 Királyegyháza, Petõfi u. 63.,
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Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

Pillanatok a Falunapról 

Nagy sikere volt a finom lángosnak Helyiek is neveztek a fogathajtásra

A cementgyár kicsiben kicsiknek
és nagyoknak is nagyon tetszett

Dr. Kurucsai Csaba dicsérõ
szavakkal méltatta a bibliakiállítást

Minden kérdésre választ kaptak az
érdeklõdõk a Nostra Cement sátrában

A királyegyházi néptánccsoport moldvai
táncokkal köszöntötte a község díszpolgárát



Királyegyháza . Sumony . Gyöngyfa 2008/IV. évfolyam 7. szám

Megszûnt az ÁMK? Sokan szegezték ne-
kem a kérdést az utóbbi hónapokban,
amióta felmerült az intézmény átszerve-
zésének problémája. A kormányzat évrõl
évre kevesebbet tesz hozzá az Önkor-
mányzat által kötelezõen ellátott - talán
egyik legfontosabb -  feladatához, a köz-
oktatáshoz. Ez a forráshiány - és az a
tény, hogy a kistérségi fenntartású intéz-
mények valamivel magasabb, bár ko-
rántsem elegendõ állami támogatásban
részesülnek - kényszerítette arra a dön-
téshozókat, hogy az eddig általuk fenn-
tartott intézményeiket a Szentlõrinci
Többcélú Kistérségi Társulás fenntartá-
sába adják. Az átszervezés - intézmény-
integráció - a kistérség valamennyi köz-
oktatási intézményét érinti. 2008. július
1-jétõl Bicsérd, Bükkösd, Királyegyháza
és Szabadszentkirály óvodái és iskolái a

Szentlõrinc Kistérségi Oktatási és Neve-
lési Központ – rövidített nevén a
SZONEK – tagintézményeivé váltak. Ki-
vételt képez Hetvehely, amely község
Önkormányzata egy pécsi iskolával kö-
tött együttmûködési megállapodást.
Hogy mit is jelent ez az átalakulás a gya-
korlatban? Egyelõre nem tudhatjuk a
végeredményt, de igyekszem mindenkit
megnyugtatni, hogy legfontosabb part-
nereink, a gyerekek ugyanide járhatnak
tovább, ugyanaz az osztály, ugyanaz a
tanító néni, ugyanazok az osztálytársak,
ugyanaz az osztályterem fogja várni
Õket, amelyet júniusban - jól megérde-
melt pihenésük megkezdésekor - magá-
ra hagytak. A szülõk részérõl az átállás
nem fog semmiféle nehézséget okozni,
hiszen eddigi szabályaink, házirendünk
érvényben maradnak. A dolgozókat is

megnyugtathatom: valamennyiük közal-
kalmazotti jogviszonya jogfolytonosan
megmarad, mindössze a munkáltató
személyében történik változás.
Mivel munkáltatói jogköröm az eddig ál-
talam vezetett intézmény, a Királyegyházi
ÁMK tagintézménnyé válásával megszû-
nik, ezúton szeretném megköszönni va-
lamennyi együttmûködõ partnerünknek,
elsõsorban a Szülõi Munkaközösségnek,
valamint az összes szülõnek, diáknak,
kollégámnak, az intézmény összes dol-
gozójának, a Körjegyzõség minden
munkatársának azt a sok segítséget,
amit munkám elvégzéséhez adtak.

Palkó Ottó
volt ÁMK igazgató

a Szentlõrinc Kistérségi Oktatási és Ne-
velési Központ Királyegyházai Iskola és

Óvoda Tagintézményének vezetõje

Júniusban tizenhat végzõs diák ballagott az általános iskolából

Megszûnik az ÁMK 
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Hamar kiderül, hogy különlegesen aktív
embert ismerhetek meg Molnár József sze-
mélyében. A beszélgetésünk alatt is rendkí-
vül élénk, semmi nem kerüli a figyelmét,
gyakran visszakérdez (a profi újságírók
rémálma lehet), megosztja velem a tapasz-
talatait, tanácsokat ad. 
– Már kisgyerekként is ilyen moz-
gékony volt?
– Négy éves koromban kezdtem el dol-
gozni lakatosinasként a szomszéd bácsi-
nál, akkor még nem volt tilos a gyermek-
munka. Mindez még Nagykanizsán tör-
tént, ahol születtem és nevelkedtem egé-
szen az érettségiig. Az osztályfõnököm biz-
tatására tanultam tovább a Nehézipari
Mûszaki Egyetemen vegyipari gépész sza-
kon, Miskolcon. Az egyetemi évek alatt is-
merkedtem meg a feleségemmel, aki Bé-
lapátfalváról származik. Fiatal házasként
az éppen induló cementgyári beruházás
munkalehetõséget és lakáshoz jutást jelen-
tett, hát odaköltöztünk, majd huszonhat
évet töltöttünk ott. 
– Milyen munkakörben dolgozott
a bélapátfalvai cementgyárban?
– Gépész mûvezetõként kezdtem, a rang-
létrát végigjárva késõbb mûszaki igazgató
lettem. Részt vettem a cementgyár építési
folyamataiban, a gépészeti részlegekért
voltam felelõs. 
– Gondolom, fájdalmasan érintet-
te annak idején a cementgyár be-
zárása?
– Szerencsére 1984 óta mindig volt leg-
alább egy-két mellékfoglalkozásom, saját
cégem. Mindig gyártással, szereléssel, gé-
pekkel foglalkoztam. 1993-ban az új kö-
rülményekhez alkalmazkodva megszerez-

tem második diplomámat mérnökmene-
dzser közgazdasági szakon. A cementgyár
megszûnése után többek között egy német
cementipari gépgyártó cég magyarországi
képviselõje lettem. Ebben a minõségem-
ben kerültem kapcsolatba Kõvári Józseffel,
amikor tudomást szereztem terveikrõl a ce-
mentgyári építkezéssel kapcsolatban. Fel-
ajánlották, hogy vegyek részt ebben a
rendkívül szép és hatalmas volumenû beru-
házásban. Ez a kihívás nagyon vonzó volt
számomra, így minden mással felhagytam,
és idejöttem. 
– Milyen feladatot kapott a
Nostra Cement Kft.-nél?
– A technológiáért vagyok felelõs, azért,
hogy a legmodernebb, legújabb technoló-
giát a lehetõ legmagasabb mûszaki színvo-
nalon valósítsuk meg, és a gyárat beüze-
meljük munkatársaimmal együtt.
– Nem nyomasztja a felelõsség a
beruházás értéke, illetve a jövõ-

beni biztonságos mûködése kap-
csán?
– Érzem a felelõsséget, de nem nyomaszt,
inkább inspirál a hatalmas kihívás. Nyitott
vagyok az újdonságokra, figyelemmel kísé-
rem a technológia fejlõdését. A királyegy-
házi cementgyárba vertikális cementmal-
mokat javasoltam, ilyen õrléstechnika Ma-
gyarországon még nem létezik. A techno-
lógiában számtalan olyan megoldást ter-
veztetünk, ami még Európában is ritka. 
– A gépgyártásban sokan esküsz-
nek a német precizitásra. Önök
kiválasztották-e már a beszállí-
tóikat?
– Ma már sok szállító képes versenyezni a
német és a dán ajánlatokkal, mi a legked-
vezõbb kínai ajánlat mellett döntöttünk. A
kulcsfontosságú berendezéseket természe-
tesen a kínai beszállító is a legmegbízha-
tóbb európai szállítóktól fogja beszerezni -
a nyers-, szén- és cementmalmokat, a mo-
dern hõcserélõtornyot, a klinker hûtõt és a
szállítóberendezéseket. A kiválasztás meg-
történt, a szerzõdés megköttetett, a részle-
tes tervezés folyik. 
– Mikor veszi kezdetét a beszál-
lítás?
– Jövõre várható. Addig elkészül egy nyitott
raktártér, ahol több mint 11 ezer tonna
technológiai és 6500 tonna acél szerkeze-
ti elem kerül majd tárolásra. 
– A beszerelést is ugyanez a be-
szállító végzi majd?
– Nem a kínaiak fognak szerelni, még nin-
csenek kiválasztva a szerelést végzõ cégek.
Folyamatosan terveket készítünk a követke-
zõ évekre, egy olyan termelõüzemet aka-
runk létrehozni, ahol minden olajozottan
mûködik. Akkor leszek elégedett, ha a gyár
üzemelése beindul és termelni fog. 
– És akkor keres majd egy újabb
kihívást?
– Amíg az egészségem engedi, biztosan
aktív maradok. Élvezem a munkámat, mert
tudom, mit csinálok. A sok éves tapaszta-

Aki mindent tud a cementgyártásról
Molnár József(61) munkaideje rugalmasnak mondható:
gyakorta késõ estig tárgyal, máskor külföldre utazik,
ahol szintén tárgyal, aztán hazajön, de minden perce be
van osztva. Végül egy kéthetes szabadságot követõen si-
került idõpontot egyeztetnünk, és hosszabban elbeszél-
getnünk munkájáról, hobbijáról, kötõdéseirõl.

EMBEREK A PROJEKT MÖGÖTT

„..INSPIRÁL A HATALMAS KIHÍVÁS.”
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latnak köszönhetõen komplex módon lá-
tom át a mûveleteket, és ennek most jó
hasznát vesszük. Akkor vagyok elégedett,
ha megoldottuk a problémákat, tetszenek
a nehéz feladatok. 
– De ugye nem csak a munkájá-
nak él?
– Szó sincs róla! Rengeteg hobbim van és jó
baráti köröm. Nagyon szeretek túrázni és sí-
elni és mindenféle csapatban ûzhetõ tevé-
kenységet kedvelek. Régebben karikatúrákat
rajzoltam újságokba, de ez csak akkor megy,
ha van ihletem. Szeretem a gyerekeket, ki tu-
dom hozni belõlük az összes roszszasságot. 
– Saját gyerek?
– Mindkét felnõtt gyermekünk Budapesten
él családjával. Az elsõ unokám éppen a
Start rendezvény napján született, úgy érzem
ez jó ómen. A fiamék most várják a másik
unokámat, õ kisfiú lesz. Remélem lesz „egy
szatyor” unokám, és biztosan sok idõt töltök
majd velük, de Budapesten nem szeretnék
élni, inkább valahol a hegyek között...

És mesél a Bükkben, Bélapátfalván, Szlová-
kiában átélt túrákról, vadregényes tájakról,
magassági élményekrõl. Éppen olyan élve-
zettel áradozik a kártya partikról, mint a sí-
elésrõl vagy a tengerrõl, de mindig min-
dent társaságban, csapatban, sohasem
egyedül, magányosan.

Konyári Tímea

OSZTÁLYTALÁLKOZÓ Július 5-én találkoztak az ÁMK ebédlõjében azok a diákok és
tanáraik, akik 2003-ban fejezték be általános iskolai tanulmányaikat Királyegyházán. Min-
denki beszámolt az eltelt öt év történéseirõl, melybõl kiderült, hogy a legtöbben még foly-
tatni kívánják tanulmányaikat. A találkozón sajnos nem volt teljes a létszám, de a jelenlé-
võk kellemes vacsorával és beszélgetéssel töltötték az estét.

Egy júniusi hétfõn két fehér kisbusz indult el
a királyegyházi templomkertbõl a
Dunakömlõdre vezetõ úton. A vidám gyere-
kek, szám szerint tíz lány és hat fiú, hittantá-
borba utaztak, amit a hitoktatójuk, Koósz
Roland szervezett a hittanosok és rendszeres
ministrálók számára. A péntekig tartó sátor-
táborozás ideje alatt meglátogatták a helyi
templomot, kompon átkeltek a Dunán, ez-
után úszkálhattak is a folyóban, de a lányok
számára még ennél is kedvesebb idõtöltés
volt a kagylógyûjtés. A dunakömlõdi falu-
múzeumot is megnézték, sõt még egy kirán-
dulást is tettek a közeli kilátóhoz. Az egész

napos érdekes programokban megéhezett
gyerekeknek Roland bácsi édesanyja fõzött
ízletes ebédeket. Hittanosokhoz illõen a nap
szerves része volt a közös imádság, amit ét-
kezések elõtt és után, valamint reggel és es-
te is végeztek a táborozók. A legfiatalabb
kislánynak legjobban a nap végi ima tet-
szett, ahol a gyerekek elmondhatták, hogy
ki miért hálás az adott napon, és mi minden
jó történt vele. A lányok, akikkel beszélget-
tem, nagyon jól érezték magukat és örülné-
nek, ha jövõre is elutazhatnának néhány
napra hasonló táborba.

Gyimesi Réka

Hittantábor

Szívesen olvasom könyvek-
bõl vagy Internetrõl más
emberek véleményét az
élet dolgairól. Nagy hatás-
sal voltak rám például
Alfred Souza gondolatai,
ezért szeretném az élmé-
nyemet a kedves Olvasók-
kal is megosztani. 

Souza írásaiban kifejti, hogy az ember ál-
talában a jövõre tervezi a boldog életet,
és emiatt elfelejt a jelenben élni, és bol-
dognak lenni. Életünk során rengeteg

akadályba ütközünk, de meg kell érte-
nünk, hogy ezek az akadályok alkotják a
valódi életet. "Ha ily módon elfogadjuk a
dolgokat, az segít megérteni, hogy nincs
egy olyan módszer, ami a boldogsághoz
elvezet, mert a módszer maga a boldog-
ság. Következésképpen élvezzük ki az élet
minden pillanatát, és élvezzük még annál
is jobban, ha megoszthatjuk egy szá-
munkra kedves emberrel a ritka pillanato-
kat, és emlékezzünk rá, hogy az idõ nem
vár senkire.
Bennem is megfogalmazódtak hasonló
gondolatok arról, hogy nem éljük úgy az
életünket, ahogy elterveztük, csak várunk,

várunk valamire, kifogásokat keresünk.
Hosszú órákig nézünk filmeket, sorozato-
kat, miként élnek mások, ahelyett hogy mi
is megvalósítanánk, és tennénk érte, hogy
színesebb és mozgalmasabb legyen, a sa-
ját életünk. Semmi sem lehetetlen és elké-
sett, meg kell tanulni változni, meglátni
egyszerû örömöket, örülni apróságoknak,
örülni pici sikereknek, egy szép virágnak,
csendes esõnek, egy viszonzott mosoly-
nak, jó levegõnek, egy jó beszélgetésnek,
vagyis élni, és máris elégedettebbek le-
szünk a saját életünkkel.

Grímné Hunyadvári Éva

A való élet 

(folytatás az elõzõ oldalról)
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Két autóbuszt rendeltünk az utazáshoz, egy
ötvenöt és egy hetven személyeset. Az
utóbbi emeletes busz, ami már megjelené-
sében is élményszerû lesz. A szükségletek
összehangolása érdekében a kisgyermekes
családokat a kisebb autóbuszra kérném
felszállni, így a több személyt szállító eme-
letes buszra kizárólag felnõttek kerülnek,
hiszen ne feledjük, a hosszú és fárasztó út
alatt alkalmazkodni kell majd egymáshoz. 
Indulás augusztus 20-án hajnali 01.00 óra-
kor a harmadik buszmegállóból (minden
megállóban megállunk). Az autóbuszokra
vonatkozó közlekedési szabályok miatt na-
gyon lassan tudunk majd haladni, és termé-
szetesen pihenõket is be kell iktatnunk a
400 kilométeres távolságra. Budapesten át
az M3-as autópálya felõl közelítjük meg
Debrecen, ahová reggel nyolc és kilenc óra
között érkezünk. Mindenki próbáljon (a so-
fõrök kivételével) az utazás alatt pihenni,
hogy élvezni tudja az egész napos progra-
mot! Ki-ki elfogyaszthatja majd a reggelijét
"hozott anyagból", az autóbuszokat és so-
fõrjeiket pihentetjük, mi pedig elfoglaljuk
helyünket a Nagyerdei Stadion 'C' szektorá-

ban. A jegyeket még az autóbuszon át fo-
gom adni mindenkinek, hogy tetszés szerint
választhassanak a szektoron belül ülõhelye-
ket. (Azért épp ebbe a szektorba vásároltam
a jegyeket, mert ez a rész lesz legtovább ár-
nyékos, a szemben lévõt egész délelõtt süti
a nap, ami veszélyes lehet az egészségünk-
re nézve.) A virágkocsik és a mûvészeti cso-
portok körbevonulnak, és szinte tízméteren-
ként megállva bemutatják produkciójukat,
tehát a lelátó minden pontjáról élvezhetõ
lesz a rendezvény. Tíz órakor veszi kezdetét
a hivatalos program, és akár 13.00 óráig is
elhúzódhat. Közben mozgó árusoktól lehet
majd hideg italokat, jégkrémet vásárolni,
de ennivalót nem szoktak árusítani. 
A felvonulás megtekintése után a Nagyerdei
Parkon át egy kényelmes, körülbelül húsz
perces sétával juthatunk a Park Hotel étter-
mébe, ahol 14.00 órára rendeltünk kiadós
ebédet. Ezt az étkezést a Királyegyháza Fel-
virágoztatásáért Közalapítvány állja. Az
ajánlatok közül a meleg svédasztalos menüt
választottuk, remélve, hogy így mindenki ta-
lál majd az ízlésének megfelelõ ételfélesége-
ket, másrészt ki-ki számára megfelelõ men-

nyiséget szedhet, így kiegyenlítõdnek az elté-
rõ igények nõk, gyerekek, férfiak között. (Per-
sze véletlenül sem gondolnám, hogy a férfi-
ak eszik a legtöbbet.) Az ebédhez az italfo-
gyasztást ki-ki maga állja ízlésének és pénz-
tárcájának függvényében. Olcsóságot nem
ígérhetek, ne feledjék augusztus 20-án Deb-
recenben mindent el lehet adni. 
Az ebéd után szabad program keretében
lehet ismerkedni a várossal és nevezetessé-
geivel. Személy szerint két különbözõ idõ-
töltést ajánlok. Az egyiket azoknak, akik
még sohasem jártak Debrecenben, vagy
már nagyon régen. A Nagyerdõrõl villa-
mossal érdemes beutazni a történelmi Bel-
városba. A Nagytemplomnál kell leszállni,
ahol a közvetlen közelben több látnivaló is
akad. A tér maga egy látványosság, ahová
a villamossal érkezünk. A Nagytemplom
közelében találjuk a Püspöki Palotát, a
templom mögött pedig a híres Református
Kollégiumot. Továbbhaladva a Déri Múze-
umhoz érünk, majd a Modemhez, mindkét
épület kívül-belül érdekességekkel szolgál.
Gyalog vagy inkább villamossal érdemes
visszajönni az autóbuszhoz.
Akiket inkább a természet érdekel, vagy
csak egyszerûen nem akarnak tömegbe
menni, vagy épületeket nézegetni, azoknak
azt javaslom, tekintsék meg a Botanikus
Kertet az Arborétummal. Ez az étterem és
az autóbuszok közelében található majd,
az Egyetem térrõl nyílik a bejárata. Mindkét
programra felkészülhetnek az Internet se-
gítségével a www.debrecen.hu oldalról. Az
egyik csoportot majd én is elkísérem, de
idegenvezetést nem vállalhatok, mert azt a
törvény tiltja. Utazás közben az autóbuszon
igyekszem majd minél több információt
adni, és természetesen minden kapcsolódó
kérdéssel, problémával forduljanak hoz-
zám bizalommal. 
17.30-kor kell találkoznunk az autóbusz-
oknál, ott ahol reggel hagyjuk õket, és in-
nen indulunk hazafelé útba ejtve a buda-
pesti tûzijátékot. Reményeink szerint talá-
lunk majd olyan parkolási lehetõséget Bu-
dapesten, hogy ne keveredjünk be a nagy

Örömmel számolhatok be arról, hogy a vártnál jóval
több, százhuszonöt fõ jelentkezett a debreceni kirándu-
lásra. Persze a nagyobb létszám nagyobb szervezõmun-
kát is igényel, komoly tervekkel igyekszünk elõkészíteni
az idei augusztus huszadikai ünnepnapunkat.

KÉSZÜLÜNK AZ UTAZÁSRA

Debrecenbe kéne menni

A virágköltemény a szent koronát ábrázolja
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tömegbe, de mégis láthassuk az eseményt.
A tûzijáték végeztével hazafelé indulunk, út-
közben természetesen szintén tartunk majd
pihenõket, a vacsoráról mindenkinek egyé-
nileg kell gondoskodni. Várható hazaérke-
zés: hajnali három óra. 
Izgatottan várom már az indulás óráját, re-
mélve, hogy kellemes, élményekben dús
napot fogunk együtt tölteni! Jó készülõdést!

A KARNEVÁL TÖRTÉNETE

Ki gondolná, hogy a Debreceni Virágkar-
nevál már több mint száz éves? A történet-
írók ugyanis már 1905-bõl is megemlíte-
nek egy virágkorzót. Az elsõ kocsi egy ötös-
fogatból állt, a bakon a város színeit viselõ
hajtóval és hajdúval, a díszítés pedig kék
búzavirág és sárga akác volt. A látványos
kocsisorban 23 fogat haladt végig az útvo-
nalon, a nézõk pedig virágesõvel üdvözöl-
ték a menetet. 
A karnevál történelme során 100 millió
szál virággal borított 600 virágkocsit és
több tízezer felvonulót láthatott az a több
millió látogató, aki Debrecenben töltötte a
Szent Istvánhoz és az új kenyér ünnepéhez
kötõdõ napokat.
A Debreceni Virágkarnevál nem csupán
egyetlen nap: az utóbbi években csaknem
egyhetes fiesztává bõvült, s már augusztus
15-én kezdetét veszi jórészt ingyenes prog-
ramokkal! Ezek a napok az ünnep, a zene,
a tánc és a virágok jegyében telnek, sztár-
fellépõkkel fûszerezve. 
Az augusztus 20-i színpompás menet indu-
lása elõtt már hónapokkal elkezdõdik a ké-

szülõdés. A felvonuló kocsikhoz akár 3 mil-
lió szál virágot is felhasználnak. A kocsik
elõtt és mögött neves hazai és külföldi mû-
vészeti csoportok, tánccsoportok, zenekar-
ok mutatnak be látványos produkciókat.
Európa különbözõ pontjairól érkeznek ezek
a csoportok Finnországtól Törökországon
át Horvátországig. A legkülönbözõbb stí-
lust képviselik, alapvetõen néptánccsoport-
ok, illetve természetesen lesznek olasz zász-
lóforgatók is. A karneváli menet útvonala
idén sem változik. A Petõfi térrõl indul, és a
Hunyadi utcán befordulva a Bethlen utcán,
majd az Egyetem sugárúton jut el a Nagy-
erdei stadionig.
A virágkarnevál évente százezer embert
vonz a városba. Ekkora tömegben érde-
mes elõvigyázatosnak lenni. Az értékeit,
iratait mindenki nehezen hozzáférhetõ he-
lyen tartsa! Ne tévesszük szem elõl a cso-
port tagjait, tudatosan figyeljünk egymásra!
A becslések szerint tavaly több mint 200

ezer látogató érkezett a virágkarneválra, a
szervezõk idén is hasonló létszámra számí-
tanak. Az elõkészületek javában zajlanak.
Már a fellépõket és a virágkocsikat értéke-
lõ zsûri tagjainak nagy részét is felkérték a
részvételre.
Természetesen itt lesz Bálint György kertész-
mérnök, aki már hosszú évek óta tagja a
zsûrinek. Ezen kívül Debrecen város díszpol-
gára, Vásáry Tamás lesz még zsûritag, vala-
mint Tunyogi Henriett és Kangyal Balázs, aki
a jégkorong válogatott csapatkapitánya -
tájékoztatott Kardos Ilona, a Fõnix Rendez-
vényszervezõ Kht. kulturális menedzsere.
Az elmúlt évekhez hasonlóan a zsûri idén is
öttagú lesz. Az ötödik tag személye azon-
ban egyelõre még nem dõlt el.
A fotókat a tavalyi karneválon készítettem,
nehéz volt választani a több mint négy-
százból.

Konyári Tímea
Forrás: www.dtv.hu

A Debreceni Majorette Együttes egyik csoportja

A híres olasz zászlóforgatók sohasem hiányozhatnak
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A hajnali esõ ellenére jól indult a sumonyi
falunap, a korán kelõk láthatták a falu felett
átívelõ két szivárványt. Igaz, egész idõ alatt
azon izgultunk, nehogy elmossa az esõ a
gondosan elõkészített napunkat, a tervezett
programokkal együtt. 
A megnyitó beszédben találóan jegyezte
meg Dr. Gyõrvári Márk, hogy egy falunak
össze fogásra van szüksége. Ez a mi ese-
tünkben különösen fontos, hiszen közsé-
günkben, az utóbbi idõben csak a széthú-
zás és az egymástól való eltávolodás volt a
jellemzõ, amit még most is rendkívül nehéz
áthidalni.
Természetesen most is voltak olyanok, akik
lenézõen beszéltek a mi szerény kis esemé-
nyünkrõl, és olyanok is, akik el sem jöttek,
de a többség igenis jól érezte magát, és
szükség volt e napra, ami csak a miénk
Sumonyiaké.
Az egész napos rendezvény alatt Imi ze-
nélt nekünk. A Királyegyházi Néptáncosok
nem elõször léptek fel nálunk, így láthat-
tuk hogy az eltelt egy év alatt mennyit fej-

lõdött a tudása a fõként anyukákból és
nagymamákból álló csoportnak. A fiata-
lok körében olyan nagy tetszést aratott a
hip- hop bemutató, hogy az elõadás után
sokan a helyszínen jelentkeztek a csoport-
ba felvételre.

A sok segítõ kéz által hamar elkészült a ha-
lászlé, a kétféle babgulyás és a lángos, amit
jóízûen fogyasztott a falu lakossága és a
számos meghívott vendég is. A kisebb gye-
rekek érdekes vetélkedõn vehettek részt,
amit a sumonyi és királyegyházai fiatalok
közösen szerveztek. 
A legnagyobb sikere Tajtiboy együttes kon-
certjének volt, ahol az idõsebbek is táncra
perdültek a fellépõk nagy örömére. A sellyei
táncbemutató minden évben elbûvöl minket
az ügyes táncosokkal, a szép ruhákkal, leg-
fõképp pedig, hogy idén már helybeli gyere-
kek is a csoport tagjai. Nekik sok sikert kívá-
nunk és reméljük, hogy egyszer majd a nagy
táncosok között látjuk õket viszont. A nap
fénypontja a mindenki által várt tûzijáték volt. 
Estére mindenki jól elfáradt, ki az önfeledt
szórakozástól, ki az egész napos munkától.
Köszönet azoknak, akik a falu segítségére
voltak, és természetesen mindazoknak, akik
felajánlásaikkal tették gazdagabbá Sumony
napját. Azzal a tudattal tértünk nyugovóra,
hogy talán jövõre is lesz lehetõségünk egy
napot együtt eltölteni azokkal az emberek-
kel, akik mellett egész évben egy köszönés-
sel csak elmegyünk.

Sziklai Tímea

Egy hét különbséggel két rendezvény rázta fel Sumony hétköznapjait: július 5-én
Sumony Község Önkormányzatának Képviselõ-testülete rendezett falu- és gyermekna-
pot, majd 12-én Sumony Község Cigány Kisebbségi Önkormányzata romanapot tartott. 

Sumonyi napok 

CSÜTÖRTÖK GYULA KÉSZÍTETTE
A GYÕZTES PINCEPÖRKÖLTET 

A romanap a kultúrházban és annak udva-
rán került megrendezésre július 12-én. A
programok között itt is szerepelt a király-
egyházi néptánccsoport, de mellettük fellé-
pett a Sumonyi CKÖ tánccsoportja, a Fe-
kete Kígyó tánccsoport és a Limbá Nosztru
együttes. A jó hangulatot ez alkalommal is
Bogdán Imre zenéje biztosította. Mindkét
rendezvényen hirdettek fõzõversenyt. A
vendégek körében nagy siket aratott a „ci-
gány lecsó”, ami a hagyományos lecsótól
eltérõen csirkehússal készült, és igen ízle-
tesre sikerült. 

Orsós Adrienn

A mûsorokra összegyûltek az érdeklõdõ helyiek



Szerencsésnek mondhatom magam, mert
részt vehettem a Magyar Újságírók Orszá-
gos Szövetsége Helyi Lapok Szakosztálya ál-
tal megrendezett újságírói tanfolyamon. Im-
már kilencedik éve rendezi a MÚOSZ,
azonban most elõször került arra sor, hogy
Baranya megyére, és azon belül is Bicsérdre
esett a választás a tanfolyam helyszíneként.
A képzés egy hétig tartott (jún. 26- júl 2.),
melynek ideje alatt megismerkedtünk a
szakma alapjaival elméleti és gyakorlati sí-
kon. Mi hallgatók összesen huszonegyen
nyolc megyébõl érkeztünk. Királyegyháza
helyi lapjának képviseletében hárman vet-
tünk részt: Konyári Tímea szervezõként, Luk-
ács Ottó és jómagam pedig hallgatóként. A
hallgatók költségeit a szervezõk igyekeztek
minél alacsonyabbra tornázni, ennek érde-
kében igen sok támogatót nyertek meg az
ügynek, az elsõk között a MÚOSZ mellett a
Nostra Cement Kft.-t és a GRAWE Életbizto-
sító Zrt.-t is. Köszönet a Királyegyháza Felvi-
rágoztatásáért Közalapítványnak, hogy ket-
tõnk számára átvállalta a részvételi díjat!

A készülõdés, pakolás, izgatottság leküzdé-
se után június 26-án kíváncsian érkeztem
Bicsérdre. Bemutatkozások, rengeteg név
hirtelen, melyeket lehetetlen megjegyezni. A
megnyitó és a finom ebéd után azonnal ta-
nulni kezdünk a sajtómûfajokról. Az elõadás
a tervek szerint hat óráig tartana, de fél hét-
kor még mindenki figyel, Gönczi Mária fõ-
szervezõ figyelmeztet: itt a vacsoraidõ. Az el-
sõ éjszaka feledhetetlen, félelmetes jégesõ.
Második nap elõadások, elõadások hátán.
Gyõzzük az információkat magunkba szívni.
A tematika rendkívül szerteágazóan öleli fel
az újságíráshoz tartozó ismereteket. Gya-
korlati feladatunkhoz - egy újság készítése -
a témák kiosztása délután történik. Este
Zókon kezdetét veszi a burgonyafesztivál,
ahol mi már lelkesen dolgozunk: riportokat,
interjúkat szervezünk, készítünk.
Szombaton, a bicsérdi fesztivál napján
mindenki alkot legjobb tudása szerint. Kö-
rülöttünk zajlik az élet, hatalmas a tömeg,
próbálunk a feladatra koncentrálni. A cik-
kek végre megszületnek. Mindannyian el-

olvassuk, véleményezzük egymás írásait. A
szerkesztõk szigorúak, mindenkinek húzni
kell. Igyekszünk nem megsértõdni, de fáj-
dalmas megválni a jól megtervezett mon-
datoktól, kifejezésektõl, szófordulatoktól.
Remek vendéglátás, lakodalmi jellegû éte-
lek. A következõ napon az újság tördelése
során sokan most elõször tapasztaljuk, mi-
lyen rendkívül hosszadalmas munka, hogy
mennyi idõt és türelmet igényel. Másnap
újra elõadások, ezúttal internetes újság-
írásról, protokollról. A lapunk már nyom-
dában.  Estére az újság a kezünkben, ün-
neplés. Utolsó nap még néhány érdekes és
fontos tudnivaló sajtójogról, sajtóetikáról,
valamint a MÚOSZ-ról. Nem kisebb elõ-
adóktól, mint dr. Halák László a MÚOSZ
Etikai Bizottságának elnöke, és dr. Eötvös
Páltól, a MÚOSZ elnökétõl. A tanfolyam
elvégzését igazoló tanúsítványt ünnepélyes
keretek között vehetjük át a MÚOSZ elnö-
kétõl. A Pécs TV és a Regionális Tv az ese-
ményrõl felvételeket, interjúkat készít.
Bármelyik oldalról is közelítem meg ezt az
egy hetet, mindenképp arra jutok, hogy
rengeteg ismerettel, ismerõssel, baráttal,
tapasztalattal, élménnyel és emlékkel gaz-
dagodtam. A nagyszerû elõadóktól és egy-
mástól is sokat tanulhattunk. A szíves ven-
déglátás Zókon és Bicsérden is kifogásta-
lan volt, no és a szép környezet is. A komp-
lex élmény számomra meghatározó,
Bicsérd már nem egy vasútállomás, az éle-
tem egyik állomása.

Ádám Viktória
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Gyakran utazom vonattal Pécsre, eddig a bicsérdi vasút-
állomás csak egy volt a sok közül. Azonban mára az ér-
zéseim megváltoztak. Kedves emlékem fûzõdik a telepü-
léshez, így számomra a bicsérdi vasútállomás már jelent
valamit.

A bicsérdi állomás

Zimmermann Ottó elõadásából pr-tevékenységrõl tanulhattunk

FELHÍVÁS

Felhívom a falu lakosságának figyel-
mét, hogy a Királyegyháza Felvi-
rágoztatásáért Közalapítványt
magánszemélyek is támogat-
hatják készpénzes befizetéssel, vala-
mint a következõ bankszámlára történõ
befizetéssel:

OTP 11731135-20009685.
További felvilágosítást Ráczné Csekõ Lí-
viától kérhetnek a következõ telefonszá-
mon: 73/340-045.
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HELYZET – KIRÁLYEGYHÁZA ÖNKORMÁNYZATÁNAK LAPJA

Megjelenik  havonta, a Nostra Cement Kft. anyagi támogatásával, az Önkormányzat megbízásából | Felelõs  kiadó: Ráczné Csekõ Lívia,
fõszerkesztõ: Konyári Tímea, munkatársak: Ádám Viktória, Gyimesi Réka, Lukács Ottó | A  szerkesztõség  címe: 7953 Királyegyháza,

Petõfi u. 63., telefon: 06-30-9522987 ill. 06-73-340045,  e-mail: konyaritimea@gmail.com | Lapzárta: 2008. 07. 20.

Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

Az Internet számos lehetõ-
séget nyújt minden korosz-
tály számára. Egyáltalán
nem meglepõ: rádiót is
hallgathatunk rajta. Az
egyre olcsóbb szélessávú
hozzáférések elterjedésé-
vel, mint sok más lehetõ-
ség, ez is kötöttségek nél-
kül elérhetõ. 

Egy számítógép, szélessávú kapcsolat és
néhány ingyenes program. A kiszolgált rá-
diónkat el is felejthetjük, mert az "egyné-
hány" adó helyett több száz adó mûsorát
hallgathatjuk, akár CD minõségben. Nin-
csenek határok. A világ bármely részérõl
foghatunk adást, rengeteg stílus közül válo-
gathatunk, könnyedén rátalálhatunk ked-

venceinkre. A rengeteg elõny titka: a digi-
tális technika, az Internet adta lehetõség,
amely nagymértékben csökkentette egy rá-
dió létrehozásának nehézségeit, így költsé-
geit is. Olyannyira, hogy egy állandó
Internet kapcsolat mellett, néhány program
segítségével, akár Ön is létrehozhatja saját
kis rádióját. Igaz a szerzõi jogvédelmet fi-
gyelembe véve, csakis saját szerzeményeit
sugározhatja. Számtalan weboldal listázza
a különbözõ nyelvû, stílusú adók elérhetõ-
ségeit. A profi rádiók általában saját oldalt
tartanak fenn, az aznapi témákról, játszott
dalokról, mûsorvezetõkrõl és egyéb cseme-
gékrõl összeállított információknak. A gyors
és egyszerû kereshetõség segítségével
könnyedén rátalálhatunk ezen oldalakra,
és egy-két kattintással hangolódhatunk rá
kedvenceinkre. 

Lukács Ottó

VÁLTOZÁSOK HONLAP FRONTON Községünk hivatalos honlapján immáron meg-
tekinthetõek a falunapon történtek. Egy fotógaléria és videóösszeállítás idézi fel a legfonto-
sabb és legizgalmasabb programokat az idei falunapi fergetegbõl. Hamarosan útnak in-
dulnak honlapunkon az önkormányzati szolgáltatások. Többek között nyomtatványok, ûr-
lapok letöltése, az önkormányzati rendeletek megtekintése válik majd lehetõvé. Hamaro-
san jelentkezik elsõ adásával Királyegyháza internetes falutelevíziója. Havi rendszerességgel
foglaljuk majd össze, mi történt községünkben az adást megelõzõ idõszakban. Szeretettel
várunk minden kedves látogatót! www.kiralyegyhaza.hu Lukács Ottó

Fájdalommal értesültünk róla, hogy
Szabó Sándor 36 éves gyöngyfai lakos
2008. július 19-én tragikus közúti bal-
eset áldozata lett. A fiatalember három
gyermeket hagyott maga után. A csa-
lád mély gyászában osztozunk.

Dörömbözõ Béla 
Gyöngyfa polgármestere

Digitális kívánságmûsor
KAPOLCSI BÛVÉSZETI NAPOK: A Völgy-
fesztivál idén (ismét) Kapolcsra költözött. 10
napon át Kapolcs összes helyszínén reggel-
tõl-estig folyamatos programok, kiállítások,
kézmûves vásárok várják a látogatókat. Az
érdeklõdõknek ajánlom a Völgy hivatalos
honlapját: www.kapolcs.szinhaz.hu

Aki nem szeretne, vagy nem tud több nap-
ra elutazni, annak ajánlom a közelebb
megrendezésre kerülõ programokat. 
PÉCSETT a tánc szerelmeseinek nem kell
búslakodniuk otthon, hiszen minden szerda
este táncháznak ad otthont a Színház tér, és
a környezõ országok néptáncosai és Pécs-
re érkeznek nyaranként egy színvonalas
fesztivál keretein belül. 
Augusztus 2-án, szombaton: Plácido
Domingo Koncert
Augusztus 20 - 24-ig: Mediterrán Hangu-
latok Fesztiválja háromnapos mediterrán
fesztivál kirakodóvásárral, városi ünnep-
séggel, tûzijátékkal. A rendezvény bemutat-
kozási lehetõséget biztosít elõzsûrizett, te-
hetséges, a régióból és az éppen aktuális
EKF városokból érkezõ amatõr együttesek-
nek és elõadómûvészeknek. 
A SIKLÓSI VÁRBAN Ghymes koncert lesz
augusztus 1-jén 21:00 órától. A 25. évfor-
duló koncertmûsorát a zenekar a legszebb
és legkedveltebb dalaiból  állította össze. 
Ugyanitt lép fel Sebestyén Márta, a folklór-
és világzene, Grammy-díjas képviselõje
augusztus 9-én 21:00 órától.

Gyimesi Réka

PROGRAMAJÁNLÓ
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A falunappal kezdõdött és a debreceni
kirándulással búcsúzott az idei nyár. Az
idõjárásra nem lehetett panaszunk, mert
mindkét rendezvényt kegyeibe fogadta
az ég, persze a nyári hónapok hõmér-
séklete igen változatos képet mutatott.
Napokon, sõt heteken át rekkenõ hõség
ereszkedett ránk, de az iskolások balato-
ni táborozásakor a nyár derekán éppen
a hûvös, esõs napokat fogtuk ki. 
A Debreceni Virágkarneválra már júni-
usban kezdtük a készülõdést. Bíztam
benne, hogy lesz közel ötven jelentkezõ
a programra, de a községünkben élõk
és dolgozók utazási kedvét jelentõsen
alábecsültem. Amikor a jegyirodában
közöltem, hogy százhuszonöt jegyet
szeretnék vásárolni, elképedve megkér-
tek, hogy foglaljak helyet, mert leg-
alább másfél órába telik a nyomtatás.
Igen sok bonyodalommal járt a szerve-
zés – ezúton is köszönöm Ráczné
Csekõ Lívia munkáját – , de azt hiszem
nyugodtan mondhatom, hogy megérte
a fáradságot, mert végül egy maradan-
dó élmény részese lehetett a csoport
minden tagja. A hosszú és fárasztó uta-
zás mindkét célja örök emlék lehet szá-
munkra. Debrecenben tizennyolc cso-
dálatos virágkompozíció, tíz hazai és tíz
külföldi mûvészeti együttes megjelenése
és elõadása, Budapesten pedig a tûzi-
játékon kívül a város esti fényei is el-
kápráztattak minket.
Szeptembertõl visszatérünk a régi kerék-
vágásba, elkezdõdik az új tanév. A me-

zõgazdasági munkálatok is ritkulnak
majd a betakarítások végeztével, ezért
újabb szórakoztató programokkal készü-
lünk a lakosság számára. 
Terveink között szerepel Mánfai György
diaporáma vetítése, mely igazi kikapcso-
lódással szolgál az érdeklõdõk számára.
A mûvész saját, Európa különbözõ tája-
in készített fotóit mutatja be a képekhez
illõ zenei aláfestéssel. Az egy órán tartó
program csodálatos élményt nyújt, a lát-
vány és a zene összhangja valódi feltöl-
tõdést eredményez. 
Ismét várjuk dr. Pandúr József mûvészet-
történészt, ezúttal Rippl Rónai József éle-
térõl és munkásságáról szóló rendkívül

élvezetes és mélyreható elõadásával.
Elegendõ érdeklõdõ, jelentkezõ esetére
tervezünk egy bicsérdiekkel közös rövid
kirándulást Rippl Rónai Kaposvár közelé-
ben lévõ emlékházába, a Róma-hegyre. 
Természetesen az idén is igyekszünk mél-
tó módon köszönteni majd a falu idõ-
sebb lakóit október hónapban. 
Az idei Búcsúra a Biblia éve alkalmából
az egyházközséggel közös szervezésben
nagyobb szabású rendezvényekkel ké-
szülünk. A Búcsú elõestéjére szeretnénk
meghívni „A jó pásztor” címû elõadást,
mely Brenner Jánosnak állít emléket, és
szívesen megismételnénk a falunapon
nagy sikert aratott Biblia kiállítást is.

Karnevállal búcsúzott a nyár
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Így tapasztaltam ezt Bogyay Zsolt (36) ese-
tében is, aki kétgyermekes családapa és
fõépítésvezetõ a Strabag-MML Kft-nél,  a
legmodernebb európai cementgyár kivite-
lezõjénél. 
– Hogyan kerülhetett ilyen fiata-
lon, ilyen felelõsségteljes munka-
körbe?
– Nem hinném, hogy túl fiatal vagyok. A
Pollack Mihály Mûszaki Fõiskolán Okleveles
Magasépítõi Üzemmérnökként szereztem az
elsõ diplomámat. Elõször egy tervezõirodá-
nál dolgoztam, majd rövid ideig egy kivitele-
zõ cégnél. 1998 óta dolgozom a
Strabagnál. Elõkészítõ mérnökként kezdtem,
majd a Pécsi Magasépítési Fõépítésvezetõ-
ség elõkészítésvezetõje lettem. Részt vettem
néhány nagy kereskedelmi, ipari létesítmény
építési munkálataiban, többek a Pécsi

Interspar áruház, Elektrowolrd Áruház, KIKA
Áruház, a kaposvári Nabi Buszgyár, a duna-
újvárosi Triumph gyár építési munkáiban.. A
cég vezetõi ezeken a munkákon keresztül
megismertek, bíztak bennem, és ennek kö-
szönhetõen a 2007. május elején létrehozott
Dél-Dunántúli Projekt Fõépítésvezetõség ve-
zetõje lehettem. A cégnél nálam fiatalabbak
is vannak hasonló felelõsségteljes beosztás-
ban. Azt gondolom, nemcsak az életkor és
ezáltal a munkában szerzett tapasztalat, ha-
nem a feladat, a szakma, a kollégák iránti
elkötelezettség az, ami valakit alkalmassá te-
het ilyen feladat ellátására.
– Mennyiben más egy cementgyár
építése az eddigi feladataihoz
képest?
– Rendkívül összetett és hatalmas volumenû
a feladat. A Nostra Cement Kft. a technoló-

giai és kiszolgáló épületek kivitelezésével a
Strabag-MML Építõ Kft-t bízta meg, de mivel
a projekt során a magas és mélyépítési fel-
adatokat összehangoltan kell végezni, mi
koordináljuk a Magyar Aszfalt tevékenységét
is. Mindez folyamatos egyeztetést igényel a
projektben résztvevõ kivitelezõk, tervezõk és
természetesen a megrendelõ között.
– Miért változhatnak a tervek?
– A technológia határozza meg az építmé-
nyek geometriai méreteit, kivitelezési terve-
it. A kivitelezés során mindig a technológi-
ai igényeket kell figyelembe vennünk, ha
ezek a tervezés során akármilyen mérték-
ben módosulnak, akkor azt a változást a
kivitelezéskor is végre kell hajtanunk.
– Mely munkálatokra mondható,
hogy már elkészültek vele?
– Elsõsorban azokra az ideiglenes mellék-
létesítményekre, amelyekkel lehetõvé tettük
magát az építkezést. Elkészült a trafóállo-
más, a vízellátást biztosító két kút, telepítés-
re került egy betonüzem, valamint kialakí-
tottuk az építésirányításnak helyet biztosító
konténervárost. A tavalyi év folyamán túl-
nyomórészt tereprendezés és földmunka
folyt a területen, amelynek volumene szin-
tén impozáns, a leglátványosabb része a
250 méter hosszú és 60 méter széles, 16
méter magas ideiglenes leterhelõ töltés,
amely építése során 180 ezer köbméter
föld került beépítésre. Az idén kezdõdött el
a gyár végleges létesítményeinek kivitelezé-
se, a cementsiló és klinkertároló építésével.
– Messzirõl is jól látható a hatal-
mas klinkersiló. Milyen tömegû
építõanyagot emésztett fel eddig?
– A klinkertároló alaplemeze öt méter vas-
tag. Kétezer tonna betonacél és négy
ütemben tizenegyezer köbméter beton
ment bele. A leghosszabb folyamatos beto-
nozási ütem négy napig tartott, mely alatt
8500 köbméter betont építettünk bele. 
– Mi volt ebben a munkafolya-
matban a legnagyobb kihívás?

A hozzáértés biztos tudatában
Az emberek a projekt mögött címû sorozatommal elsõd-
legesen azt a célt tûztem ki magam elé, hogy Királyegy-
háza lakossága számára láthatóvá tegyem, hogy akik
részt vesznek a cementgyár építésében és majdan az
üzemeltetésében, ugyanolyan hús-vér emberek, mint mi
magunk. És valóban a beszélgetések során kiderül min-
denkirõl, hogy épp úgy, mint minden ember, valamiben
kivételes, valamihez sokkal jobban ért, valamiben ki-
emelkedõen tehetséges.

EMBEREK A PROJEKT MÖGÖTT

"…KÉSZÜLÜNK ARRA, AMIKOR A MUNKAFOLYAMATOK EGY ENNÉL IS INTENZÍVEBB,
ÖSSZETETTEBB IDÕSZAKBA LÉPNEK."

Bogyay Zsolt fõépítésvezetõ
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– Azon túl, hogy folyamatosan több mû-
szakban kellett végezni a munkát, ilyen
méretû mûtárgyaknál mûszakilag legfon-
tosabb – a szerkezetben keletkezõ repedé-
sek elkerülése érdekében –, hogy a beto-
nozás folyamatos kontroll mellett történ-
jen, hiszen a kötés során hatalmas hõ-
mennyiség szabadul fel. Ezt a betonozás
során alkalmazott beton receptúrájának
megválasztásával szabályozni kell. Több
helyen folyamatosan mértük a beton mag-
jában a hõt, a legmagasabb mért érték
hatvanöt Celsius fok volt a május végén
tapasztalható meleg, kánikulai idõjárás el-
lenére. Ez dicséri a beton megtervezésé-
ben és elõállításában közremûködõ Friss-
betonos kollégák munkáját. 
– Milyen munka folyik jelenleg?
– A külsõ szemlélõ számára a leglátványo-
sabbak a csúszózsalus technológiával ké-
szülõ épületek. Naponta két és fél, három
métert haladnak a kivitelezõk felfelé. Ezzel
a technológiával készülnek a klinkertároló
és a cementtároló silói is. Elsõként a klink-
ertároló belsõ tizenhat méter átmérõjû,
alaplemeztõl mérten negyvenegy méter
magas silójával készültünk el, majd ezt kö-
vette a külsõ siló megépítése, melynek át-
mérõje negyvenöt, magassága pedig har-
mincöt méter. Jelenleg a belsõ siló födémét
építjük, a külsõ siló peremgyûrûjének épí-
tése folyik. Megkezdõdik a klinkertároló te-
tõgerendáinak a beépítése is. A 32 darab
egyenként 22 méter hosszú 15 tonnás ge-
rendát 250 tonna teherbírású autódaru
emeli a helyére. Elkészült a cementsilók,
60x40 méter alapterületû három és fél mé-
ter magas kazettás alaplemeze is. Terveink
szerint augusztus végén a hat cementsiló-
ból kettõnek az építése is elindul. A klink-
ertároló szerkezetépítési munkával még az
idén, a cementsilók építésével pedig a jövõ
év elején végezni kívánunk.
– A tervek szerint úgy tudom, en-
nél nagyobb építmények is lesz-
nek a gyár területén.
– A legmagasabb a csaknem 102 méter
szerkezeti magasságú hõcserélõ torony
lesz, ami szintén csúszózsalus technológiá-
val készül. Méreteit tekintve monumentális
építmény lesz a majd húszezer négyzetmé-
ter alapterületû alapanyagtároló is, mely-
nek az alapjaiba és falaiba tizenkétezer

köbméter beton kerül. Jelenleg ennek a
mûtárgynak a terveit készítik elõ.
– A feladat melyik része a legér-
dekesebb?
– Kivitelezés szempontjából összetett az
igen impozáns irodaépület megépítése. A
különleges technológia hatalmas feladat a
statikusoknak és a kivitelezõknek egyaránt.
Formájára nézve is érdekes lesz, és külön-
legessé teszik az alkalmazott építõanyagok
és építési technikák. 
– Tarthatóak-e a határidõk?
– Igen, bár az építõipar olyan – nemcsak
itt, hanem mindenütt –, hogy mindig be-
csúszik valami, ami beavatkozást, intézke-
dést igényel. A munkám során jelenleg há-
rom építésvezetõvel és egy munkahelyi
mérnök kollégával osztom meg a feladato-
kat. Igazi csapatmunka. A jelenleg már
ezen az építkezésen lévõ kollégákon kívül a
fõépítésvezetõség egyéb munkáin dolgozó
kollégák is ugrásra készen várják, hogy be-
kapcsolódhassanak a munkába, várják az
újabb kihívásokat, készülünk arra, amikor
a munkafolyamatok egy ennél is intenzí-
vebb, összetettebb idõszakba lépnek.
Beszélgetésünk során jelen vannak az épí-
tésvezetõ mérnök kollégák (megjegyzem
õk még fiatalabbak), akik folyamatosan
fejbõl mondják az építkezés adatait, látha-
tóan mindannyian naprakészek minden
munkafázisban. Egymás után rakják elém
a mûszaki terveket, lenyûgözõ mérnöki raj-
zokat, melyek a segítségükkel érthetõek
lesznek. De a fõépítésvezetõ, csak arra vár,
hogy végre mindent megmutathasson kint
a valóságban, a területen. Sisakot veszünk
fel, és közvetlen közelrõl gyõzõdhetek meg

a klinkersiló elképesztõ méreteirõl. A
dombról jól kivehetõek a cementsilók alap-
jai, és Bogyay Zsolt jogos büszkeséggel
magyarázza, hogy a hat szabályos körbõl
praktikus okokból kezd egyszerre kettõ
emelkedni, csúszózsaluzással, precízen,
minden mérnöki pontossággal. Látom a te-
kintetén, hogy itt van otthon, inkább, mint
az irodában. Az õ számára épp olyan él-
mény a falak emelkedése, párhuzamossá-
ga, vagy épp különlegessége, mint a ker-
tész számára az érett gyümölcs, a tanár
számára a jól felelõ diák. Csak éppen õ
mindent jó elõre ki tudott számolni, és biz-
tosan tudja, hogy meg is fogja valósítani. 

Konyári Tímea

A klinkersiló belsejébõl feltekintve
mérhetõ fel igazán micsoda

elképesztõ méretekrõl beszélünk

Hamarosan elkezdõdik a cementsilók építése is
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Képes beszámoló...

A több ezer férõhelyes lelátón foglalt helyet a közönség soraiban a királyegyházi csapat is.
Bõven akadt látnivaló, már a programok hivatalos kezdete elõtt ejtõernyõsök érkeztek a
stadionba, majd a Szomszédolás címû néptáncos találkozó résztvevõi szórakoztatták a
korábban érkezõket.

Az autóbusztól a stadionig a Nagyerdõn át vezetett az utunk, így volt módunk megcsodál-
ni az Egyetem tér gyönyörû parkját a szökõkutakkal, a Békás-tavat a kis fahíddal és a
százéves fákat, melyek jótékony árnyékot biztosítottak a közel negyven fokos melegben.
„Gyönyörû szép ez a város, kár hogy nincs idõ hosszabb nézelõdésre. Utoljára középisko-
lás koromban voltam itt osztálykiránduláson” - mondta Vincze Lászlóné Ilike. 

A hét órányi utazás, a rengeteg látnivaló és a bõséges ebéd után jól esett egy kis pihenõ.
„A meleg és a fárasztó utazás ellenére is megérte eljönni, olyan nagyon szép volt a
felvonulás!” - mondta Fata Anita egyetértve a csoport többi tagjával.

Az Aquaticum Debrecen kocsiját a milliónyi virágszálon kívül Bódy Szilvi is ékesítette.Nagy sikere volt a Törökországból érkezett tánccsoportnak.

A királyegyháziak különdíját a nem reprezentatív felméréseim alapján az Érmihályfalváról
érkezett virágkompozíció nyerte volna el, mely a bor útját ábrázolta a szõlõ szüretelésétõl
a pohárba kerülésig. 
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...a debreceni kirándulásról

A budapesti tûzijátékot hatalmas tömegben tekinthettük
meg. A nagy távolság ellenére is élvezhetõ volt a húsz per-
cen át tartó különleges látványosság. 

Nemcsak a férfiak körében voltak népszerûek a hastáncos lá-
nyok, asszonyok. Nagyon nagy tapsot kaptak.

A Debrecen város kocsijáról szóló fanfárok hangja jelezte az
idei Virágkarnevál kezdetét. A 39. alkalommal megrendezett
látványos felvonulást a menet útvonalán több mint kétszá-
zezren tekintették meg. 

A zsûri a második díjat, a nézõk pedig a közönségdíjat adták az A.K.S.D. Kft. kompozí-
ciójának. Az AKSD nemcsak virágkocsival vett részt a rendezvényen, a cég mintegy száz dol-
gozója takarította össze a karnevál után megmaradt 150-200 köbméter szemetet.

A Debreceni Népiegyüttes tagjai igazi vásári forgatagot teremtettek a stadionban. A szent koronát ábrázoló virágkocsit huszárok kísérték lóháton

A Valcer Táncstúdió a Lettországból érkezett Levina Néptánccsoporttal megosztva az elsõ
helyezést érte el a mûvészeti csoportok versenyében zsûri döntése alapján.
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Mindent megteszünk, hogy a gyermekek
szeressenek óvodába járni. Családias, de-
rûs légkörben biztosítjuk a fejlõdésükhöz
szükséges változatos tevékenységeket,
amelyek elõsegítik a gyermekek személyi-
ségének kibontakozását és harmonikus fej-
lõdését.
Udvarunk füves, növekvõ fákkal, bokrok-
kal, nyáron virágokkal. Itt túlnyomórészt fa
játékok találhatók, amik Szatyor Gyõzõ
tervei alapján Európai Unió szabványai-
nak megfelelõen készültek. Ezek a moz-
gást kielégítõ udvari fejlesztõ játékok a
gyerekek kedvencei. Udvarunkon a kör-
nyezetvédelmi nevelés kiemelésével ráirá-
nyítjuk a gyermekek figyelmét, a bennün-
ket körülvevõ zöld természet értékeire. Fel-
ismertetjük velük a természetvédelem fon-
tosságát, alapvetõ viselkedéskultúrává
alakítjuk bennük a természetet szeretõ,
óvó, védõ magatartást.
Aki óvodásként egészséges környezetben
él, sokat és szabadon mozog, egész nap
játszik, figyel, és olyan felnõttek társaságá-
ban, tartózkodik, akik a lehetõ legnagyobb
odafordulással és szeretettel foglalkoznak
vele, kérdéseikre szívesen válaszolnak, az
egyéni adottságaitól függõen hat-hét éves
korára megérik az iskolai rendre, kapcsola-
tokra, feladatokra. Programunk alapján az
életre nevelünk, és azon belül segítünk,

hogy a gyermekek egy jól megélt, teljes és
igazi kisgyermekkor után kezdjék el az isko-
lai tanulást. Biztonságérzet és szeretetkap-
csolat nélkül a kisgyermek nem nevelhetõ,
nem tanítható. Elfogadjuk, hogy a követve
vezetés eljárásai, a tevékenységre fordított
idõ, a gyerekekkel létrehozott õszinte kap-
csolat és az egyre tartósabb egymásra fi-
gyelés fejleszti ki a csírázó képességet. Bizo-
nyosak vagyunk afelõl, hogy a kisgyermek-
korhoz méltó, tartalmas elfoglaltságok, já-
ték-, és meseélmények jó alapot adnak a
következõ érési fok, az iskoláskor építkezé-
séhez. Távlatokban gondolkodunk, de a
pillanatnyi történésekre figyelünk. Valósá-
gos fejlesztési eredményekre törekszünk az
adott életkorhoz illõ testi, lelki és szellemi
harmónia megteremtésére.
A gyermeklétszámunk évek óta 46 fõ körül
van. Ez a létszám nem mondható teljesnek,
hiszen év közben is folyamatos a felvétel.
Férõhelyszámtól függetlenül a kötelezõen
felveendõ gyermekek körén túl minden
olyan harmadik életévét betöltött gyermek
óvodai elhelyezését biztosítjuk, ahol a szü-
lõ munkába állása, vagy a gyermek fejlõ-
dése ezt kívánja. Az óvoda két csoporttal
mûködik. Csoportszerkezetünket a min-
denkori új óvodások gyermeklétszáma és
életkora határozza meg, így általában ve-
gyesek a csoportok.

Szeptember elsejével kezdõdik új kis óvodá-
saink beszoktatása. Az elsõ találkozás az
óvodával nagymértékben meghatározza a
gyermek óvodához, óvónõhöz fûzõdõ vi-
szonyát, ezért ez különösen fontos. Célja,
hogy a gyermek megismerje és elfogadja
az õt körülvevõ környezetet, társait és fel-
nõtteket, a család segítségével megtalálja
helyét az óvodában.
Beszoktatási rendszerünk jellemzõi: közös,
szülõ-gyermek beiratkozás, lehetõség sze-
rint elõzetes családlátogatás augusztus-
ban, fokozatos elszakadás a szülõtõl, fo-
kozatos beszoktatás, alkalmazkodás az
otthoni szokásokhoz /kedvenc játék, cumi,
stb./. Fontos számunkra, hogy a család és
az óvoda egymást segítse a nevelésben,
törekedjen együttmûködésre, összhang ki-
alakítására. Az óvoda nyitottsága lehetõ-
séget nyújt az óvodai élet megismerésére,
tevékeny részvételre (közös játék, séta, ki-
rándulás).
Az óvoda hétfõtõl péntekig reggeli hét
órától délután tizenhat óráig tart nyitva. A
teljes nyitva tartás alatt óvodapedagógus
foglalkozik a gyermekekkel. A nevelési év
2008. szeptember 1-jétõl 2009. augusz-
tus 31-ig tart. Az óvodai foglalkozások ok-
tóber 1-jétõl május 31-ig tartanak. Június
1-jétõl augusztus 31-ig az óvoda igény
szerint üzemel. A fenntartó által meghatá-
rozott idõszakban (július) üzemeltetése
szünetel, festés, karbantartás és nagytaka-
rítás miatt. 
Sok szeretettel várjuk az új tanévben óvodás
gyermekeinket és szüleiket!

Grímné Hunyadvári Éva
vezetõ óvónõ

A 2008/2009-es nevelési évben óvodánk csoportszobái
megszépülve, új székekkel, asztalokkal, polcokkal, játé-
kokkal várják kis óvodásainkat. A csoportszobák és egyéb
felszerelések beszerzésénél elõnyben részesítettük a ter-
mészetes anyagokat. Óvodánk szépítése, óvása minden
óvodai dolgozó számára jó szívvel végzett kötelesség.

Megszépült az óvoda

KÖZLEMÉNY
Értesítjük a Tisztelt Adózókat, hogy 2008. szeptember 15. napjáig lehet késedelmi pótlék mentesen megfizetni a 2008. II. félévi kom-
munális adót, gépjármûadót és iparûzési adót.
A befizetésekhez szükséges csekket a Körjegyzõség hivatalában lehet igényelni.
Kérjük, hogy minden adózó rendezze az esedékes adóját.
Továbbá tájékoztatjuk az Adózókat, hogy a kézbesített adóértesítõk a 2008. június 30-i állapotot tükrözik, így az azt követõ terhelé-
seket, jóváírásokat, illetve befizetéseket nem tartalmazzák.

Vincze Bernadett
Adóhatóság



Frittmann Lászlót, Szabadszentkirály polgár-
mesterét kérdeztem az esemény sikerérõl, a
szövetség mibenlétérõl és céljairól.
– A Szentkirály Szövetségnek hu-
szonegy település vagy település-
rész a tagja. Elfogadták-e mind-
annyian a meghívást a szabad-
szentkirályi helyszínre?
– Nagy öröm számomra, hogy a huszon-
egybõl tizenkilenc település delegációja je-
len van a rendezvényen, összesen két hely-
rõl nem tudtak eljönni, Somogy megyébõl
más elfoglaltság miatt, egy erdélyi faluból
pedig betegség okán. 
– Hogyan vette kezdetét ez a ta-
lálkozósorozat?
– 1996-ban az akkori miniszterelnök meg-
hívta a Szentkirály nevû településeket a
Szent István napi ünnepségre, ott találkoz-
tak a polgármesterek, és eldöntötték, hogy
létrehozzák a Szövetséget. Egy évnyi szerve-

zés után 1997. augusztus 15-én írták alá
Csíkszentkirályon a szövetség alapító okira-
tát, akkor még összesen tizennégy település
képviselõi. Az alapszabályban foglaltatik,
hogy a Szentkirály Szövetség célja, hogy a
lakosság ismerje meg egymás kultúráját,
gazdaságát, mindennapi életét, és ezt segít-
jük azzal, hogy minden évben más-más te-
lepülésen találkoznak a delegációk. Célunk
a közvetlen baráti kapcsolatok kialakítása. 
– Mennyire kap hangsúlyt a ma-
gyarságtudat ezeken a napokon?
– Nagyon érdekes, hogy a határainkon túlról
érkezõ magyaroknak mennyivel erõsebb a
magyarságtudata. Õk sokkal nagyobb
hangsúlyt fektetnek magyar mivoltukra, akár
a nyelv õrzése, akár a hagyományok ápolá-
sa szempontjából. Én úgy gondolom, mi
magyarok sokat tanulhatunk tõlünk, és sokat
fejlõdhetünk még ezen a téren. A rendezvény
fõ programja, hogy minden település bemu-

tatkozik egy-egy színpadi elõadással, legyen
az tánc, zene, ének, vagy esetleg rövid szín-
darab. Ezzel telik egy egész délután. 
– Szakmai programokról is be-
szélhetünk?
– Igen, a polgármesterek és a települések
irányítói, gazdasági szakemberei természe-
tesen tapasztalatcserére ülnek össze, egy-
mást ötletekkel, tanácsokkal igyekszünk tá-
mogatni. Mostanában például az Európai
Unióhoz való csatlakozásban megélt ta-
pasztalatainkat osztjuk meg a csatlakozás
elõtt állókkal. 
– Mekkora költségvetése van egy
ilyen rendezvénynek?
– Nem luxusfogadást várnak itt egymástól a
települések, de természetesen a vendéglá-
tás, a megfelelõ körülmények biztosítása
sok pénzbe kerül. Saját kasszából nem tud-
tuk volna fedezni a felmerülõ költségeket,
ezért támogatókat kerestünk, így például a
Nostra Cement Kft. Szponzori Bizottsága is
szép összeggel segítette a rendezvényt, amit
ezúton is köszönök. 
– Csaknem négyszáz vendég ér-
kezett Szabadszentkirályra. Hol
tudták õket elszállásolni?
– Külön büszke vagyok arra, hogy az alig
több mint nyolcszáz lakosú kis falunkban
száz vendéget tudtunk a családoknál elhe-
lyezni. Ez is mutatja, hogy milyen vendég-
szeretõk a szabadszentkirályiak, és a közös
cél érdekében, milyen összefogásra képe-
sek. A többiek Szentlõrincen a középiskola
kollégiumában, és más szállásokon kaptak
helyet, de remélem, hogy mindenki nagyon
elégedett volt az ellátással.

Konyári Tímea
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A Kárpát-medencei Szentkirályok Szövetségének XII. Talál-
kozójára Szabadszentkirályon került sor augusztus elsõ há-
rom napján. A rendezvényt, melyen a királyegyházi nép-
tánccsoport is fellépett, a Nostra Cement Kft. is támogatta.

Szentkirályok találkozója

XV. GAZDANAPOK
SZENTLÕRINCEN
A Gazdanapok Mezõgazdasági és Élelmi-
szeripari Szakkiállítás és Vásár mára az or-
szág negyedik legnagyobb szakvásárává
nõtte ki magát. Jól reprezentálja a régió, az
ország mezõgazdaságának, élelmiszeripa-
rának szinte teljes vertikumát. Augusztus
21-én az ünnepélyes megnyitó után az
egészséges étkezésrõl szóló konferenciával

indult az idei program, majd másnap szak-
mai fórummal folytatódott a mezõgazda-
ság aktuális kérdéseirõl. 22-én délután a
hidegvérû lovak kancaszemléje során fo-
gathajtók és hagyományõrzõ együttesek is
bemutatkozhattak. Másnap délelõtt vidék-
fejlesztési és méhészeti konferenciákon ve-
hettek részt az érdeklõdõk. A kiállítóstando-
kon bemutatkoztak a mezõgazdasági és
élelmiszeripari cégeken kívül a kapcsolódó

ágazatok is. A Magyarországon forgalma-
zott márkák kereskedõi erõgépeket, mun-
kagépeket állítottak ki a szabadtéren. A
gasztronómiai hagyományok õrzõi ételkós-
tolókkal, régies és új ízekkel, specialitások-
kal várták a látogatókat. Külön érdekessé-
ge volt az idei rendezvények az újonnan
felépített és frissen felavatott Kemencés Ud-
var. A rendezvény 24-én vasárnap trakto-
ros ügyességi versennyel zárult.

Néptáncosaink ezúttal is nagy tapsot kaptak



8

HELYZET – KIRÁLYEGYHÁZA ÖNKORMÁNYZATÁNAK LAPJA

Megjelenik  havonta, a Nostra Cement Kft. anyagi támogatásával, az Önkormányzat megbízásából | Felelõs  kiadó: Ráczné Csekõ Lívia,
fõszerkesztõ: Konyári Tímea, munkatársak: Ádám Viktória, Gyimesi Réka, Lukács Ottó | A  szerkesztõség  címe: 7953 Királyegyháza,

Petõfi u. 63., telefon: 06-30-9522987 ill. 06-73-340045,  e-mail: konyaritimea@gmail.com | Lapzárta: 2008. 08. 24.

Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

Kétévente van lehetõsége a mi iskolánknak
a Balatonon táborozni. Szerencsére az idén
éppen sorra kerültünk. Már az indulás elõt-
ti napokban mindenki izgatott volt a nyara-
lás miatt. Végre eljött a nap, július huszon-
egyedikén indultunk Balatonmáriafürdõre.
Bár rossz idõ volt, reménykedtünk benne,
hogy majd kisüt a nap. Mikor megérkez-
tünk a táborba, mindenkinek be kellett köl-
töznie a szobájába.
Nemcsak mi voltunk ott, hanem szigetvári-
ak is érkeztek. Teltek a napok, de nem ja-
vult az idõjárás. Szerencsére a tanáraink,
Szerdalácz Gabriella, Pintér Tibor és
Kaczor Péter, mindig arra törekedtek, hogy
mi jól érezzük magunkat. Rengeteget röp-
labdáztunk, sõt egyszer még sárkányt is
eregettünk. Az elsõ napokban nagyon úgy
nézett ki, hogy mi királyegyháziak a
szigetváriakkal nem leszünk jóban, de ta-
náraink sok közös programot, vetélkedõt

szerveztek, amelyek során sikerült megba-
rátkoznunk egymással.
Az egyik délelõttre egy színházi elõadást
hívtak meg a táborba, ami szerintem egész
jól sikerült a végére, ahhoz képest, hogy az
elején senki nem volt rá kíváncsi. A végére
azért mindenki elmosolyogta magát a na-
gyon mókás elõadáson. Volt egy nap, ami-
kor sétahajókázáson vehettünk részt, ez is

tetszett mindenkinek, és nagy örömünkre
ekkor még a nap is kisütött. Jó érzés volt
másnap arra ébredni: „A hasatokra süt a
nap!”. A jó idõben majdnem egész nap a
parton voltunk, és fürödtünk a Balatonban,
mert nagyon örültünk a várva várt napsü-
tésnek. Az utolsó nap mindenki összepa-
kolta a holmiját, kitakarítottuk a szobákat,
és a csomagokat kikészítettük a teraszra,
hogy délután lemehessünk a partra füröd-
ni még egy utolsót. Váratlanul beborult az
ég, és ismét elkezdett szakadni az esõ. El is
ázott mindenki csomagja. 
Az utolsó nap volt a legnehezebb, mert
megismerkedtünk pár balatoni fiatallal, és
bizony nehéz volt elválni a szigetváriaktól
is. Annak ellenére, hogy majdnem egész
héten rossz idõ volt, én mégis jól éreztem
magam. Szívesen megismételném ezt a
nyaralást máskor is, csak bár lehetne haj-
nali hét óra helyett kilenckor az ébresztõ!
Számomra ez a nyár is emlékezetes marad.

Nyéki Nikolett
8. osztályos tanuló

Balatoni táborozás
ROSSZ IDÕBEN, DE JÓ HANGULATBAN TELT EL A HÉT

GYÕZTÜNK MOHÁCSON. Július 27-én vettünk részt a Mohácsi Nyári Kupán, mely
rangadóra négy csapat nevezett: Véménd, Hímesháza, Mohács és nem utolsósorban Ki-
rályegyháza. A nagy meleg ellenére fölényes gyõzelmet arattunk. Eredményeink: Királyegy-
háza- Mohács: 23-16; Királyegyháza- Véménd: 32-21. Ráadásul a szponzorok által fel-
ajánlott különdíjat is két Királyegyházai játékos vehette át. A legtechnikásabb játékos címet
Kiss Henrietta kapta, a gólkirálynõ címet pedig Szabó Krisztina vehette át. A fáradtságtól és
kimerültségtõl elcsigázva, de mégis vidáman és jókedvûen búcsúztunk el a többi csapattól.
Szívbõl köszönjük kétszemélyes szurkolótáborunknak: Göndör Lászlónak és Sárosi Dávid-
nak a buzdítást és lelkesítést!

Királyegyháza amatõr nõi kézilabdacsapata nevében: Fata Anita

TÁNCOLÓ CIPELLÕK
SUMONYBAN
Az idei falunapon fellépõ Táncoló Cipellõk
mûsora akkora sikert aratott a fiatalok köré-
ben, hogy felkérték Tankó Georginát az
együttes vezetõjét, Sumonyban is indítson
egy csoportot. Az ötletet tett követte, így már
hetek óta minden szerdán részt vehetünk a
táncórákon. Összesen tizennyolc fõbõl áll a
csapatunk, a kisebbeknek négytõl hatig, ne-
künk hattól nyolcig tart az edzés. Az igazán
klassz bemelegítõ torna minden testrészünk-
re hatással van. Georgina rendesen megiz-
zaszt minket, és mi nagy örömmel jövünk
hétrõl-hétre közösen mozogni. 
Nagy izgalommal várjuk az októberben
megrendezésre kerülõ Dél-Dunántúli Ama-
tõr Táncfesztivált, melyet most másod ízben
rendez a Táncoló Cipellõk Táncegyesület.
Az eseményen határainkon túlról érkezõ
magyarok is részt vesznek, és reményeink
szerint a rendezvény bekerülhet a Magyarok
Európa Fesztiválja programkeretbe is.

Orsós Adrienn

Így örültünk a várva
várt napsütésnek!

A boldog csapat a szurkolókkal
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Sólyom László köztársasági elnök a
Nemzetközi Gyermekmentõ Szolgálat
szakmai körútjának keretében Baranya
megyébe látogatott, hogy tájékozódjon
Magyarország egyik legszegényebb ré-
giójában élõ gyermekek, fiatalok, vala-
mint gyermekintézmények helyzetérõl. A
köztársasági elnök meglátogatta a pécsi
Felsõvámház Úti Általános Iskolát, a
Gyermekmentõ Szolgálat pécsi irodáját
és számítógépes oktatóbázisát, egy sok-
gyermekes családot Királyegyházán, va-
lamint a Magyarmecskei Általános Isko-
lát és Óvodát. A körút alapvetõ célja az
volt, hogy felhívja a figyelmet az ország
dél-dunántúli régiójának legszegényebb
területeire, a gyermekek, családok és

gyermekintézmények gondjaira, illetve
arra, hogy közös összefogással és erõ-
feszítéssel – megfelelõ szakmai színvo-
nal mellett – a problémák nagy része
enyhíthetõ.
A sajtómeghívókon és a hivatalosan ki-
adott programban a személyiségi jogok
védelme érdekében nem szerepelt, hogy
a delegáció látogatást kíván tenni egy ki-
rályegyházi sokgyermekes családnál. A
család hozzájárulásával azonban a helyi
sajtóban hírt adhatunk errõl a nem min-
dennapi eseményrõl. Kedves Olvasóink
a saját szemükkel is láthatták, amikor a
tévébõl oly jól ismert autókonvoj megér-
kezett a Felszabadulás utcába, és megállt
a Maczkó család háza elõtt. Sólyom

Lászlót elõször Grím Ferenc polgármester
üdvözölte, majd az elnök köszöntötte
Maczkó Józsefnét, kezet fogott a nagyfi-
úkkal, és kísérõivel, a Gyermekmentõ
Szolgálat képviselõivel betért a tizenkét
gyermekes család otthonába. Több mint
fél órát töltött az elnök a gyerekek és
édesanyjuk körében, majd kifelé jövet szí-
vesen vállalkozott beállni a csoportkép-
hez a családdal és a polgármesterrel. A
délutáni sajtótájékoztatón errõl úgy szá-
molt be, hogy csodálatos élmény volt lát-
ni a sok vidám gyereket, a csillogó sze-
meket. Elmondása szerint, a gyermekek
jó nevelést kapnak, és nagyon reméli,
hogy szép jövõ áll elõttük. Életük példa
lehet más nehéz sorsú család számára is.

Elnöki látogatás Baranyában
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A csodaszépen feldíszített templomban
díszkivilágítás és dr. Mayer Mihály püspök
jelenléte emelte az ünnep fényét. Püspök úr
kedves szigorral szólította meg a bérmálko-
zó ifjakat, és kiemelte, hogy az egyik leg-
szebb emberi tulajdonságot, a nagylelkû-
séget tegyük magunkévá, és gyakoroljuk
életünk során, úgy a vallásban, mint a hét-
köznapi életben. Beszélt arról is, hogy a fa-
lu vezetésének nagylelkûsége révén épül-
het éppen Királyegyházán a cementgyár,
ami megalapozhatja a település jövõjét. A
több mint egy órás szertartás végén néhány
közvetlen, barátságos szót váltott az ünne-
peltekkel, majd az egyházközség képvise-
lõit invitálta beszélgetésre. K.T.

A BÉRMÁLÁS MARGÓJÁRA 

Szeptember 20-án, szombaton bérmálás
volt templomunkban. Mayer Mihály püspök
úr 14 fiatalnak szolgáltatta ki a bérmálás
szentségét. Utoljára 2005. május 16-án
volt ilyen esemény nálunk, vagyis többrõl
van szó, mint egy évrõl-évre szinte rutinsze-
rûen "bekövetkezõ" vallási eseményrõl. 14
fiatal testvérünk (királyegyházaiak, sumonyi-
ak, és egy ózdfalui lány, 14 és 28 év közöt-
tiek), belsõ meggyõzõdéstõl indítva úgy
gondolta, szeretne a hitében tovább mé-
lyülni, ezért kérte, hogy ebben a szentség-

ben részesülhessen. Mi is történt velük, mi
az a bérmálás? E templomi szertartás ha-
sonlatos azokhoz a minden kultúrában, ci-
vilizációban meglévõ (sajnos manapság a
nyugati civilizációból, így a miénkbõl is egy-
re inkább eltûnõ) beavatási, felnõtté avatá-
si rítusokhoz, de természetesen a hitbéli tar-
talma miatt más jellegû ez. A kenyai maszáj
törzsekben a kamaszfiúkat, amikor törzs
bölcsei már alkalmasnak ítélik õket erre, fel-
fegyverzik tradicionális fegyvereikkel (lán-
dzsák, pajzs, íj, nyíl, kés), majd elküldik - fel-
nõtt segítség nélkül - oroszlánra vadászni.
Napok múltán éhesen, csüggedten, sebek-
kel borítva, esetleg súlyos sérülésekkel jön-
nek majd haza, hozva magukkal a hatal-
mas hímoroszlánt (esetleg többet). A törzs

asszonyai ellátják sebeiket, majd egy este a
nagy tábortûz körül örömtáncot járva fel-
nõtté nyilváníttatnak, vagyis ettõl kezdve
nem tinédzser fiúk már, hanem férfiak, akik
nõsülhetnek, saját kunyhójuk lehet, helyet
kaphatnak a nagytanácsban, a törzs harco-
saivá lettek stb. Valami hasonló történik a
bérmálásban is. A fiatal, vagy felnõtt keresz-
tény Istentõl indíttatva a szívében arra vállal-
kozik, hogy tevékenyen részt vesz a köztünk
jelenlévõ Jézus Krisztus keresésében, vagyis
az ima küzdelmében, harcában. A bérmál-
kozó kezébe kapja az Egyház legkemé-
nyebb, legütõképesebb "fegyverét", az
imádságot, vagyis azt a biztos tudást, hogy
jól szólhatok Jézusnál, és õ biztosan be is
fogadja a neki megmutatott szándékot. Az
Egyház a püspök által szinte felszenteli a
bérmálkozókat arra, hogy bármekkora ál-
dozatra is készek legyenek azért, hogy
egész lényükkel szüntelenül Jézus elõtt állja-
nak, térdeljenek, kuporogjanak. A bérmá-
lásban állandó feladatot kaptak Istentõl,
vagyis hallgatniuk kell az õ szavait a misé-
ben, a Szentírás olvasása által, és az életük
tapasztalataiban keresve, és példájukkal és
szenvedéseiket, problémáikat áldozatként
megélve küzdeniük kell mostantól kezdve a
világért, a szenvedõkért, de leginkább azo-
kért, akik még nem ismerik Jézust - akit is-
merni pedig a legnagyobb öröm e világon.
Imádkozzunk frissen bérmálkozott testvére-
inkért! Nagy kegyelmet, de nehéz felelõssé-
get is kaptak. Isten éltesse õket!

Kajtár Edvárd 
Plébános

Egyházi ünnep: bérmálkozás
A hagyományoktól eltérõen, az idén õsszel került sor a
bérmálkozásra. A bérmálkozó fiatalok több településrõl
érkeztek, hozzátartozóik és a helyi hívõk által rég nem
látott sokaság töltötte meg a templomot.
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Reformátusként katolikus templomba vi-
szonylag ritkán jártam azelõtt. Leginkább
csak turistaként, illetve vendégségbe, eskü-
võre, keresztelõre. Mivel Királyegyházán a
lakosság nagy többsége katolikus, és a ta-
nítványaim is katolikus hittanra járnak, ér-
deklõdve figyelhetem a különbségeket,
egyezõségeket. Van valami, ami vélemé-
nyem szerint teljesen érdektelenné teszi,
hogy melyik vallást gyakorolja az ember,
mégpedig a hit maga. Mindig különös ha-
tással van rám egy-egy templomban eltöl-
tött óra, függetlenül attól, hogy istentisztele-
ten, misén vagy igeliturgián veszek részt.
Ahhoz az érzéshez tudom hasonlítani a
templomból kifelé jövet átélt könnyebbsé-

gemet, mint véradás után, amikor szinte
könnyebbnek és valahogy elégedettebbnek
érzem magam. 
Azt hiszem a hithez, valláshoz és a vallás-
gyakorláshoz való viszonyt éppúgy megha-
tározza az egyház képviselõjének személye
számunkra, mint ahogy saját szakmámat
tekintve egy-egy tantárgy alaposabb tanu-
lását, szeretetét befolyásolja az adott peda-
gógus habitusa. Mindez azért jutott eszem-
be, mert az utóbbi évben két kivételes tehet-
ségû, rendkívüli ember érkezett települé-
sünkre, egyikük plébánosként, másikuk hit-
oktatóként, plébániaigazgatóként. A szom-
bati bérmálkozást követõen fültanúja vol-
tam, amikor az egyik hívõ néni õszintén el-

mesélte, mennyire aggódtak, amikor meg-
tudták, hogy ilyen fiatal pap és hitoktató ér-
kezik a körzetbe. Bevallotta, hogy aggodal-
muk alaptalannak bizonyult, mert annyira
megkedvelték a plébániaigazgató Koósz
Rolandot, hogy szinte már családtagként
gondoltak rá. Így aztán, amikor megtudták,
hogy a hitoktató élete úgy alakult, máshol
folytatja pályafutását, nehéz szívvel búcsúz-
tak tõle. Szemtanúja voltam annak is, hogy
milyen sokan mondtak köszönetet itteni te-
vékenységéért, mint például a bérmálkozó
fiatalok, és Grím Ferenc polgármester is. 
Koósz Roland személyében egy nagyon jó
"munkatársnak" kell búcsút mondanom,
mert nagy örömömre igazán jó együttmû-
ködés alakult ki közöttünk az eltelt rövid
idõszak alatt. Szívbõl köszönöm a bizalmat,
amit tõle kaptam, és azt, hogy volt valaki,
akivel kölcsönösen igyekeztünk segíteni
egymás közérdekû tevékenységét, legyen
az egyházi vagy települési rendezvények
szervezése, vagy akár újságírás. A jövõre
vonatkozó terveinket, melyek elsõsorban a
búcsú köré szövõdtek, már Koósz Roland
utódjának, Kajtár Bertoldnak a közremûkö-
désével fogjuk kibontakoztatni, akit termé-
szetesen egy következõ számban be is mu-
tatunk majd kedves Olvasóinknak.

Konyári Tímea

Hit, bizalom és hála

Azt mondják, amikor az ember megköszön
valamit kimondva-kimondatlanul kifejezi
saját végességét, a másik ember szereteté-
re való ráutaltságát, a hálát, amiért el- és
befogadták õt. 
Az ember, amikor Istennek megköszön va-
lamit, elismeri a tõle való eredendõ és
örök függõségét, vagyis nem történik más,
mint helyre áll a köszönet szent pillanatá-
ban a teremtés rendje, vagyis visszalépünk
a kertbe, ahova Isten az embert végtelen
jóságában, és múlhatatlan szeretetével he-
lyezte. De ahonnan az ember Isten szere-
tetének megtagadásával számtalanszor
messze kerül.

Most én is hálát adok. Megköszönöm Isten-
nek, hogy az elmúlt egy évet Királyegyházán
és a hozzácsatolt településeken élõ hívõ lel-
kek szolgálatában tölthettem, és ajándékba
kaphattam Tõle azt a mély, és egész szemé-
lyemet átjáró tiszta szabadságot, mely lelke-
met békéssé és derûssé tette.
És köszönöm a királyegyházai és sumonyi
embereknek, hogy el- és befogadtak éle-
tem és személyem minden végességével
együtt. Köszönöm a szeretetet, és annak
minden arcát melyekkel önök gyakran rám
mosolyogtak. Köszönöm a féltést, amellyel
körülvettek; a gondoskodást, mely által
megajándékoztak javaikból; a bizalmat,

hogy rám bízták gyermekeiket; az õszinte
és tiszta szívû közös imádságokat, hisz álta-
luk lelkem mélyült és gazdagodott; az em-
pátiát, hogy sokukkal együtt gondolkod-
hattunk a megoldandó feladatokról; a jó-
akaratot és a tiszta, õszinte beszédet, mert
azokkal is munkámat segítették;  
Isten áldja mindezért Önöket és kívánom,
hogy osszák meg nap, mint nap az embe-
rekkel mindazt a jót, a tiszta és egyszerû
szeretetet, vagyis a Krisztus-arcot, amit ön-
magukban hordoznak, és amelynek gya-
kori megélése által Krisztust adják szerette-
iknek és minden rászorulónak.

Koósz Roland

Köszönöm!

Koósz Roland a hálás hívõk körében
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A körút elsõ állomásaként a pécsi Felsõ-
vámház Úti Általános Iskolát látogatta meg
Sólyom László. A pécsi intézményben 296
gyermeket oktatnak, akik közül közel 250-
en részesülnek gyermekvédelmi kedvez-
ményben. Az intézményt 15 éve támogatja
a Nemzetközi Gyermekmentõ Szolgálat.
Sólyom Lászlót különösen érdekelte az
utóbbi években több iskolából összevont in-
tézmény sorsa, a gyermekek integrációs le-
hetõségei. Az elnök külön értékelte, hogy az
iskolában az angolon kívül német és horvát
nyelvet is lehet tanulni, valamint azt, hogy
az iskola több országra kiterjedõ nemzetkö-
zi kapcsolattal rendelkezik.
A Szolgálat 2002-ben átadott pécsi számí-
tógépes oktató- és klubterme már régóta
bõvítésre szorult. Az ERSTE Bank támogatá-
sával mostantól lehetõség nyílik 15 számí-
tógép kényelmes elhelyezésére, aminek kö-
szönhetõen a jövõben még több rászoruló
gyermek tudja megfelelõ körülmények kö-
zött elsajátítani az alapvetõ informatikai is-
mereteket, melyekben sokoldalú tanulási
lehetõség rejlik.

A Magyarmecskei Általános Iskolában Bala-
toni Tamásné fogadta a küldöttséget, és fo-
tókkal illusztrálva mutatta be, milyen erõfe-
szítéseket tesznek azért az itt dolgozók, hogy
igyekezzenek az esélyegyenlõséget biztosíta-
ni diákjaiknak. A sikeres pályázatok ellenére
a 2008/2009-es tanévre szükséges egész-
ségügyi kötelezettségeknek az iskola „saját
forrás hiányában” csak a Gyermekmentõ
Szolgálat segítségével tud eleget tenni. A
Szolgálat támogatása nélkül a gyermekek
élelmezése is csak részben lenne megoldva.
A 150 iskolás és a 80 óvodás 70 százaléka
halmozottan hátrányos helyzetû.
A sajtótájékoztatón Sólyom László kiemelten
szólt a lelkiismeretesen és kitartással dolgo-
zó pedagógusokról, akiknek munkájával a
hátrányos helyzetû térségekben élõ diákok is
esélyt kapnak a boldogulásra. Örömmel
konstatálta, hogy vannak elkötelezett peda-
gógusok, akik minden nehézség ellenére a
végsõkig küzdenek. Nyelveket tanítanak,
tánccsoportokat szerveznek, nem adják fel.
Nekik köszönhetõen a halmozottan hátrá-
nyos helyzetû tanulók is olyan „muníciót”

kapnak az iskolákban, amely nagyban segí-
ti õket az életben való boldogulásban. 
Sólyom László a sikerek mellett felhívta
ugyanakkor a figyelmet arra is, hogy az ok-
tatási intézményekbe való eljutás még min-
dig sok gyereknek jelent problémát Ma-
gyarországon. Vagy a rossz közlekedés mi-
att, vagy azért, mert a szülõknek nincs elég
pénzük jegyekre, bérletekre. A szegény csa-
ládok számára a városon, megyén belüli
közlekedés megsegítését mielõbb meg kell
oldani ingyen utazási bérletekkel, olcsóbb
menetjegyekkel. Sokszor a középiskola is az
utazási gondok miatt kerül távol a falutól,
mert a szülõk képtelenek bérletet venni gye-
rekeiknek.
Az elnök délután a Pécsi Tudományegyetem
Általános Orvostudományi Karára látoga-
tott el, majd részt vett az egyetem tanévnyi-
tó ünnepségén.
Sólyom László hivatalba lépése óta a Nem-
zetközi Gyermekmentõ Szolgálat védnöke-
ként részt vesz annak munkájában, ahol
csak teheti, a figyelmet a civil szervezetek
nélkülözhetetlen társadalmi szerepvállalá-
sára, továbbá a gyermekek és fiatalok
gondjaira, problémáira irányítja.
A magyar, a német és az osztrák államfõ
védnöksége alatt mûködõ Nemzetközi
Gyermekmentõ Szolgálat elnöke, Edvi Pé-
ter elmondta, hogy a tizennyolc éve mûkö-
dõ Magyar Egyesület tavaly tízezer gyermek
étkezéséhez, ellátásához, képzéséhez nyúj-
tott támogatást 600 millió forint értékben,
melybõl 70-80 millió forintot határainkon
túl élõ magyar gyermekekre fordítottak.  
– Nálunk mindenki önkéntes, támogatóink,
rajtunk keresztül tudják segíteni a nehéz sor-
ban élõ gyerekeket. Legalább ötszázan va-
gyunk, vannak köztünk jobb módúak, gazda-
gok, akik pénzt adnak a munkánkhoz, de
vannak szegényebbek is, õk adják a kétkezi
munkájukat. Egy idõs néni például rendszere-
sen borítékot ragaszt, az orvos gyerekeket
vizsgál, a jogász törvényelõkészítési program-
ban vesz részt, mindenki azt adja, amihez ért.
A Gyermekmentõ Szolgálat mindig olyan
helyekre megy, ahol szegénység van, ahol
gond van, ahol baj van. De természetesen
szeretnénk a jó példákat is megmutatni. Ket-

Szeptember 17-én sokan tódultak az utcára, hogy a saját
szemükkel gyõzõdjenek meg róla, Sólyom László köztár-
sasági elnök érkezett Királyegyházára. Az ország elsõ
emberének látogatását kis falunkban egy tucat gyermek-
nek köszönhetjük, akik közül az iskoláskorúak tehetsé-
gükkel, szorgalmukkal és kitartásukkal évrõl-évre ki-
emelkedõen jó bizonyítványt produkálnak az általános
iskolában és a gimnáziumban.

Nálunk járt a köztársasági elnök

Az elnök több mint fél órát töltött a Maczkó családnál
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tõs cél vezetett minket mostani látogatásun-
kon, az egyik cél volt elnök úrnak megmu-
tatni, mennyi gond, mennyi baj van ezen a
területen, másrészt megmutatni azokat a
szülõket, pedagógusokat, akik nagy erõfe-
szítéseket tesznek a szegénység okozta prob-
lémák leküzdésére. A szolgálat három kü-
lönbözõ módon tud segíteni. Direkt  pénz-
beli támogatással, mint például az étkezési
térítési díjak átvállalása, kórházi ellátás fi-
nanszírozása, vagy például egy ortopéd ci-
põ megvásárlása. Elõfordul, hogy tárgyi
adománnyal segítünk, például egy számító-
géppel, vagy nagyon gyakran gyógyszerrel,
és a harmadik mód a szakemberek kétkezi
munkája: orvosok, gyógypedagógusok,
gyógytornászok, jogászok segítsége.
Elnök úrral egy olyan családot látogattunk
meg, ahol tizenkét gyereket nevelnek. Azt
láttuk, hogy a tizenkét gyerek közül hat kitû-
nõ tanuló, ami nagyon ritka ilyen nagy csa-
lád esetében. A családtagok nagyon szé-
pen összetartanak, szemmel láthatóan az
idõsebb gyerekek, akik már dolgoznak, se-
gítik anyjukat és a kisebb testvéreket. Példa-
adónak tartjuk azt, hogy mennyi energiá-
val, és milyen sokat tesznek azért, hogy ki-
törjenek ebbõl a környezetbõl, amiben van-
nak. Az is nagyon tetszett nekünk, hogy
anyukának nem az a célja, hogy kéreges-
sen, hanem már a tizenegyedik és a tizen-
kettedik gyermek születése között is vissza-
ment dolgozni. Tudomásunk van róla, hogy
most is jelentkezett a cementgyárba, hogy
ha letelik a két év, akkor ismét dolgozhas-
son. Dolgoznak, tanulnak, egy ilyen család-
nak a gyermekmentõ szívesen segít. 
Moór Eszter a szolgálat pécsi irodavezetõje
elmondta, hogy szûkebb térségünkben az

elmúlt nyolc évben közel százmillió forinttal
támogatták a hátrányos körülmények kö-
zött élõket és a tanintézeteket. 
– 2000 óta ismerem, és figyelemmel kísé-
rem a Maczkó család életét. Egyedinek ta-
láltam, hogy az édesanya mennyire odafi-
gyel gyermekeire, hogyan próbálja leküzde-
ni a hátrányokat, és segíti gyermekeit a ta-
nulmányaikban, továbbtanulásban. Elsõsor-
ban az étkezési díj átvállalásában szoktunk
segíteni. Elõfordult, hogy egyénileg pályá-
zott a család, illetve a Királyegyházi ÁMK el-
nyert pályázatából részesültek a gyerekek.
Nagyon sok rendezvényünk van, melyekre
meghívjuk õket, így ingyenesen részt vehet-
nek a gyereknapi és más programokban.
Nyaranta egyhetes táborozással tudjuk õket
támogatni. Amellett, hogy támogatottjaink,
az édesanya és a gyermekek is saját koruk-
nak megfelelõen önkéntesként segítséget
nyújtanak a szolgálat rendezvényein, vagy
például az informatikusnak tanuló gyerekek
a számítógépes klubunk felújítása és a rend-
szer üzemeltetése során. Az a tapasztala-
tom, hogy a család viselkedése maximálisan
példamutató, õk igazi közösségi emberek.
Maczkó Józsefné: – Amikor megtudtam,
hogy a köztársasági elnök látogat el hoz-
zánk, hihetetlennek tûnt számomra, késõbb
aztán izgatottan készültünk a fogadására. A
gyerekek apró ajándékokat készítettek, raj-
zoltak, és én közben arra gondoltam, õ is
csak olyan ember, mint mi. Ebben nem is
csalódtam, mert a találkozáskor Sólyom
László rendkívül közvetlen volt velünk szem-
ben. A gyerekekkel is beszélgetett, kérte,
hogy mutassák meg, hogyan készítették az
ajándékba font „scubidu”-t, megnézte,
hogy melyik gyerek hol alszik, kinek melyik

a szobája, és a kis házi kedvenc gekkót és
a teknõst is meg kellett mutatniuk. Mesélt a
saját unokáiról is, ami még bensõségeseb-
bé tette a beszélgetést. A gyerekek elmond-
ták, ki hol szeretne továbbtanulni, illetve, ki
mivel foglalkozik most éppen. Nagyon
meglepõdtem, amikor rákérdezett, hogy
valóban jelentkeztem-e a cementgyárba
dolgozni. Felszabadult, kedves, emberi vi-
selkedésébõl kiindulva úgy hiszem, az elnök
úr jól érezte magát nálunk. Nem a politi-
kust, hanem a magánembert láttam benne.
A nagyobb gyerekek büszkék rá, hogy kezet
fogott és beszélgetett velük, a kisebbek pe-
dig úgy élték meg, hogy egy nagyon kedves
bácsi járt nálunk. Az ajándékok (társasjá-
ték, szép útikönyvek, DVD-író és olvasó)
mellett meghívást kaptunk az Operába az
advent utolsó vasárnapján megrendezésre
kerülõ központi karácsonyi ünnepségre.
Grím Ferenc polgármester: – Nagyon örü-
lök, hogy éppen egy királyegyházi családot
választottak ki az elnöki látogatásra. Nagy
megtiszteltetés volt számomra, hogy ennek
az eseménynek kapcsán jómagam is talál-
kozhattam az ország elsõ emberével, aki
igen közvetlenül, barátságosan beszélgetett
velünk. Elnök úr meghatónak találta az
õszinte fogadtatást, amiben Királyegyházán
és a meglátogatott családnál találkozott. El-
mondta, hogy sok jót hallott rólunk, a tele-
pülést rendezettnek találja, és kifejezetten
kéri, mindent tegyünk meg annak érdeké-
ben, hogy megmaradjon az iskolánk. Lehe-
tõséget kértem és kaptam arra, hogy egy
késõbbi idõpontban akár egy egész napos
látogatásra meghívjam majd a Magyar
Köztársaság elnökét Királyegyházára. 

Konyári Tímea

Elõször a polgármester köszöntötte Sólyom Lászlót
Maczkó Józsefné: „.. a kisebbek.. úgy élték meg,

hogy egy nagyon kedves bácsi járt nálunk.”
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Még frissen élt bennünk a királyegyházi Rá-
kóczi-szobor felavatási mûsora, amikor a tû-
zõ napon összegyûlt lakosoknak adhattuk
elõ a fejedelem rövidített monográfiáját,
máris a bicsérdi „testvér-szobornál” nyitottuk

meg mûsorunkkal a ceremóniát. A hideg
szélben visszavágytunk a nyári hõségbe, de
ezenkívül mindennel teljes mértékben meg
lehettünk elégedve. A színvonalas avatómû-
sor a himnusszal kezdõdött, melyet a bicsér-

di énekkar adott elõ, akik segítõ hangszála-
kat nyújtottak a mûsorunkhoz is. Ezután,
csakúgy, mint Királyegyházán, Dr Pandúr Jó-
zsef mûvészettörténész tanár úr mondta el
gondolatait a szoborról, majd a település
plébánosa áldotta meg a fejedelem emlé-
kéül szolgáló alkotást. A két település mûso-
ra közötti hasonlóság nem véletlen, hiszen a
kölcsönös részvétel is annak az együttmûkö-
désnek a része, amely Bicsérd és Királyegy-
háza között fennáll, és amelynek a szobrok
létrejöttét is köszönhetjük. 
A szoboravatás után jól esett az a kis enni-
innivaló, amivel megkínáltak minket, és
amit az átfagyott tagjainknak is kellemes,
fûtött helyiségben fogyaszthattunk el. Az ér-
deklõdõk megtekinthették a bicsérdi torony-
ház felavatását, melyet az immár 15 éves
mûvésztelep alkotóinak festményeibõl ren-
dezett kiállítás tett még különlegesebbé. 
Reményeink szerint a két település közötti
együttmûködés koránt sem merül ki ennyi-
ben, és ezen az ünnepen nemcsak a csodás
alkotásoknak, hanem Bicsérd és Királyegy-
háza további eredményes összefogásának
is örülhettünk

Gyimesi Réka

Rákóczi Bicsérden is

Vér József: „Köszönöm a királyegyháziaknak, hogy a bicsérdi Rákóczi-szobor avatásán megjelen-
teket igazi kulturális élményben részesítették! Az ünnepségen résztvevõ mûvészek és meghívott ven-
dégek elragadtatással nyilatkoztak a királyegyházi gyerekek mûsorának színvonaláról.”

Az influenza heveny fertõzõ vírusos beteg-
ség, mely közvetlenül vagy a levegõben
cseppek által közvetítve terjed, amikor pl.
valaki köhög vagy tüsszent. Tünetei a kö-
vetkezõk: 1-2 napig tartó magas láz (39
fok felett) hidegrázással, ízületi fájdalom,
izomfájdalmak, tüsszögés és köhögés. A
teljes felépülés 14 napon belül várható.
Az emberek gyakran mondják, hogy "influ-
enzás vagyok", amikor éppen csak meg
vannak fázva. Megfázás esetén is érezhet-
jük meglehetõsen rosszul magunkat, és sok
tünet hasonlít is az influenzáéhoz, azonban
a kettõ nem azonos. A megfázás általában
lassabban alakul ki. Az influenzára jellem-
zõ, hogy nagyon gyorsan fejlõdik ki. A ma-
gát teljesen jól érzõ személy is nagyon be-
teggé válhat mindössze néhány óra alatt.

Nagyon lényeges különbség, hogy a meg-
fázás nem veszélyes a betegre, míg az inf-
luenza súlyos szövõdményekkel és beteg-
ségekkel járhat. A leggyakoribbak a tüdõ-
és hörgõgyulladás, középfülgyulladás, orr-
melléküreg-gyulladás, de akár szívizom-
gyulladás, agyvelõgyulladás és agyhártya-
gyulladás is felléphet. 
Az influenzavírusra jellemzõ az állandó vál-
tozékonyság. Ezért az Egészségügyi Világ-
szervezet (WHO) egy, az egész világra ki-
terjedõ laboratóriumi hálózatot tart fenn,
hogy azonosítani tudja az influenzavírus
aktuális mutációit (változatait). Ennek meg-
felelõen a WHO minden év tavaszán meg-
határozza az adott év õszén kezdõdõ sze-
zonra érvényes védõoltás összetételét. Az
elõzõ idényben beadott védõoltás hatásá-

ra kialakult immunitás nem biztosít optimá-
lis védekezést az aktuális szezon fertõzésé-
vel szemben. Az elõrejelzések alapján az
idén a vírus jelentõs változásokon ment át,
minek eredményeként a fertõzés nagysága
is növekedni fog. Október második felére
várjuk az ÁNTSZ-tõl az oltóanyagot a ren-
delõintézetbe és a gyógyszertárakba.

Az influenza elleni védõoltást csak
orvosi utasításra szabad beadni,
az orvosnak meg kell határoznia
az oltás idõpontját, valamint
(gyermekek esetében) adagját és
módját is.

Dr. Valkai István
háziorvos

Támad az influenza



Engedjék meg, hogy egy személyes vallo-
mással kezdjem. Mindig szerettem iskolába
járni, tanulni, tanáraimra a mai napig jó
szívvel gondolok. Számomra nem volt kér-
dés, hogy a pedagógus pályát választom.
Szeretek kicsikkel lenni, élvezem õszinte rá-
csodálkozásukat a világra. 
Az évek során úgy alakult, hogy legtöbb-
ször a német nyelvet oktattam. Most elõször
kaptam lehetõséget arra, hogy elsõ osztály-
ban tanítsak. Csodálatosan szép és nehéz
feladat bevezetni õket Betû- és Számor-
szágba, megismertetni velük az iskolai élet
szabályait. Közösséget formálni. 
Ezeket a gyerekeket már két éve ismerem,
játékos német foglalkozást tartottam nekik

az óvodában. Mégis izgatottan vártam a
tanévnyitót. Vajon örömmel jönnek majd is-
kolába? Lesz-e sírás? Tetszik-e majd az isko-
latáska és az osztályterem? Sokféle kérdés
kavargott a fejemben, de amint az utolsó
szülõ után is becsukódott az ajtó, és egyedül
maradtunk, megnyugodtam. Mindenki mo-
solygott, kis szemük csillogott, és a kipirult
arcokat nézve arra gondoltam, hogy senki-
vel sem cserélném el ezt a pillanatot!
Kívánom az elsõs gyerekeknek, hogy érez-
zék jól magukat nálunk, és remélem, a tan-
év végére tizenhét írni, olvasni és számolni
tudó kisdiákkal több lesz az iskolánkban!

Juhászné Kernya Andrea
tanítónõ

7

Egy tanító vallomása

Szeptember 1-jén már a Szentlõrinci Kistér-
ségi Oktatási Nevelési Központ Királyegy-
házi Általános Iskola és Óvoda Tagintézmé-
nyeként kezdhettük el az új tanévet 121 ál-
talános iskolás tanulóval és 48 kis óvodás-
sal. Ebbõl az alkalomból a tanévnyitó ünne-
pélyünkön meghívott vendégként tiszteletét
tette Dr. Gyõrvári Márk a Szentlõrinci Kistér-
ség Többcélú Önkormányzati Társulásának
elnöke, és jelen volt Heller Alajosné, az in-
tegrált intézmény fõigazgatója. Mindketten
köszöntötték a királyegyházi iskolásokat, a
szülõket, a pedagógusokat és az itt dolgo-
zókat. Nagy örömmel jelentették be az in-
tegrálódás elsõ kézzel fogható eredményét,
miszerint az intézmény a Dél-Dunántúli
Operatív Program pályázatán közel egymil-
liárd forint összegû támogatást nyert el. Ezt
a hatalmas összeget arányosan elosztva az
intézmények korszerûsítésére, felújítására
fogjuk majd a következõ években fordítani.
A mi iskolánkra jutó hozzávetõleg százmillió
forintos összegbõl az iskola tetõszerkezet-
ének teljes cseréjét, és a tetõtér beépítését
tervezzük. A tetõtérben fog helyet kapni a
fejlesztõ szoba, a nyelvi labor, informatika
tanterem, valamint a tanári szoba is. A föld-
szinten így felszabaduló teret egybenyitjuk,
és végre az alsós tanulók rendelkezésére is
nagyméretû zsibongó fog állni. A pályázati
tervek végrehajtása során az intézmény tel-
jes akadálymentesítése is megvalósul.
Gyõrvári Márk külön kiemelte és köszönte,
hogy a pályázat megírásához nem kellett
külsõs céget felfogadni, hiszen a fõigazgató
asszony irányításával az intézményvezetõk
és a pedagógusok közremûködésével író-
dott a nyertes pályamunka. 

Palkó Ottó
Igazgató

Új tanév, új
intézmény

Tisztelt újságszerkesztõ! Kérem, szívesked-
jék az alábbi írásunkat megjelentetni a
Helyzet címû lapban!
Azért ragadtunk tollat, mert szükségét érez-
zük kifejezni, hogy nagy tisztelettel és kö-
szönettel tartozunk a települési rendezvé-
nyek szervezõinek és támogatóinak! 
Nagy élmény az a falunak, hogy szinte ha-
vonta szerveznek kulturális programokat.
Az idén már kétszer mehettünk színházba,
az utazás is meg volt szervezve, a jegyet
ajándékba kaptuk. Az iskola zsibongójából
szobaszínházat alakítottak ki egy alkalom-
mal, azt hiszem minden nézõ nevében
mondhatom, emlékezetes elõadás volt. 

A falunapra úgy válogatták a meghívott
mûvészeket, hogy az idõsebbek, és a fiata-
labbak is találhattak számukra megfelelõ
szórakozást. Szerintünk telitalálat volt a
program összeállítása. 
A debreceni kiránduláson résztvevõk napo-
kig mesélték a látványt és az eseményeket,
amit átéltek. 
Tudjuk, a programok létrehozása mögött
kemény munka van, ezért köszönjük a szer-
vezõknek és a támogatóknak az összes le-
hetõséget, és kitartást kívánunk, hogy a jö-
võben is részünk lehessen hasonló élmé-
nyekben.

Hollósi család

OLVASÓI LEVÉL

Köszönjük Királyegy-
háza Önkormányza-
tának, hogy minden
elsõ osztályos tanuló
a teljes felszerelését
ajándékba kaphatta,
és köszönjük a Ki-
rályegyháza Felvirá-
goztatásáért Közala-
pítványnak az iskola-
táskák beszerzését!
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Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

2008. szeptember 20-án megrendezésre
került az 1989-ben végzett, huszadik évfor-
dulójához közeledõ osztály találkozója.
Volt diáktársaimmal beszélve többen felve-
tették, hogy jó lenne összejönnünk, elbe-
szélgetni egymással. Csak egy dolog hi-
ányzott a tett, hogy valaki megtegye az el-
sõ lépést. Ekkor elhatároztam, hogy meg-
szervezem a találkozást. Elõkészületeim so-
rán voltak, akik tevõlegesen vagy szavakkal

támogatva segítették, hogy létrejöhessen
az osztálytalálkozó. Mindannyian vártuk a
napot, mindenki izgatott volt. Szombaton a
délutáni órákban ünnepi keretek között el-
kezdõdött a rendezvény, filmvetítéssel foly-
tatódott, ami mindenkinek nagyon tetszett.
Majd beszélgetéssel folytattuk, aztán pedig
volt osztálytársunk Bogdán Imre sírját láto-
gattuk meg Sumonyban. Szerettünk volna
egy-egy gyertyát gyújtani, de sajnos az idõ-

járás közbeszólt, nagyon fújt a szél. Végül
elmondtunk egy imát érte, amit hosszú
csend követett. Késõ délután visszaérkez-
tünk Királyegyházára, s volt tanárainkat
megvendégeltük egy vacsorával. Kezdet-
ben beszélgettünk, fényképeket nézeget-
tünk, karaokéztunk, majd elindult a lavina,
ami hajnali három óráig tartott. Beszélge-
téseink során kiderült, hogy nem mindenki-
nek sikerült úgy az élete, ahogy szerette
volna, de voltak, akik száznyolcvan fokos
fordulatot vettek jó irányba, ami mindenki
számára kellemes meglepetés volt. 
Remélem, a legközelebbi találkozónkra
nem kell húsz évet várnunk, hiszen egy nap
alatt is sok minden megtörténhet, hát akkor
néhány év alatt! Dlugosz Hajnalka

Osztálytalálkozó

A MECSEK AUTÓSISKOLA
az  Önök  által  kért  idõpontokban

személygépkocsi,- motorkerékpár,- és
moped vezetõi tanfolyamot  indít

Királyegyházán.
Banki hitellehetõség keretében

akár 24 havi részletben is fizethetõ!
Érdeklõdni:

Tel: 72/ 326-633
www.mecsekautosiskola.hu

Lobbi
parti
Hatodik alkalommal került megrendezésre
Szentlõrincen az immár hagyományosnak
számító Lobbi Parti szeptember 12-én. A
rendezvény célja, hogy az önkormányza-
tok, a gazdasági és politikai élet szereplõi,
a média, az egyházi és politikai élet képvi-
selõi közös szabadtéri sütés-fõzés mellett
könnyed beszélgetésekkel barátkozzanak,
kössenek ismeretségeket, azaz lobbizza-
nak. A találkozó iránt az eddigiek során az
idén volt a legnagyobb az érdeklõdés.

A Nostra Cement Kft. sátrában Zimmermann Ottó egyszerre látta vendégül Dr. Mészáros
Andrást, a Pécs Európa Kulturális Fõvárosa 2010 program fõigazgatóját, Grím Ferenc ki-
rályegyházi és Budai Zsolt bükkösdi polgármestert.
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Az 1956-os forradalom Magyarország
népének a sztálinista diktatúra elleni for-
radalma és a szovjet megszállás ellen
folytatott szabadságharca, amely a 20.
századi magyar történelem egyik leg-
meghatározóbb eseménye volt. A buda-
pesti diákok békés tüntetésével kezdõ-
dött 1956. október 23-án, és a fegyve-
res felkelõk ellenállásának felmorzsolá-
sával fejezõdött be november 10-én. 
Az október 23-i budapesti tömegtüntetés
a kommunista pártvezetés ellenséges re-
akciója és a fegyvertelen tömegre leadott
véres sortûz következtében még aznap éj-
jel fegyveres felkeléssé nõtt. Ez a kormány
bukásához, a szovjet csapatok visszavo-
nulásához, majd a többpártrendszer visz-
szaállításához és az ország demokratikus
átalakulásához vezetett. November elsõ
napjaiban az új kormány megkezdte a
tárgyalásokat a Szovjetunióval a szovjet
csapatok teljes kivonásáról, a Varsói
Szerzõdésbõl való kilépésrõl és az ország
semlegességérõl. A szovjet politikai veze-
tés azonban a kezdeti hajlandóság után
meggondolta magát, és miután a nyuga-
ti nagyhatalmak biztosították arról, hogy
nem nyújtanak a magyar kormánynak
segítséget, november 4-én a szovjet csa-
patok hadüzenet nélküli háborút indítot-
tak Magyarország ellen. Az aránytalan
túlerõvel szemben egyedül maradt or-
szág több napon át folytatott szabadság-
harca így végül elbukott.
1957. januártól a forradalom résztvevõ-
it tömegesen börtönözték be, majd so-

kukat kivégezték. A brutális megtorlást és
a magyar nép elnyomását az ENSZ és a
világ közvéleménye egyaránt elítélte. A
forradalom leverését követõ évtizedek-
ben Magyarországon tilos volt errõl az
idõszakról beszélni, ellenforradalomnak
bélyegezték. 1989 óta a forradalom ki-
törésének napja, október 23. nemzeti
ünnep Magyarországon.
A magyar nép számára a forradalom di-
csõséges bukás volt, amely egyrészt az
idõk során hozzájárult az elnyomás eny-
hítéséhez, másrészt erõt adott az aláve-
tettség elviseléséhez, és olyan nemzetkö-
zi elismerést szerzett a magyarság szá-
mára, amilyenben az 1848-as forrada-
lom óta nem volt része.

Leverése után a magyar forradalmat
egyöntetûen reakciós, fasiszta ellenforra-
dalomként bélyegezte meg a keleti blokk
valamennyi országának politikai vezeté-
se. A Szovjetunióban a szimpátiájukat ki-
fejezõk ellen brutális kizárási és letartóz-
tatási hullám következett. Romániában
pedig a megtorlás még súlyosabb volt,
mint Magyarországon. A szervezkedõ
román egyetemisták bebörtönzése után
1958 áprilisától a romániai magyar ér-
telmiségiek elleni tömeges letartóztatá-
sokra és koncepciós perekre került sor a
magyarországi forradalommal való
szimpatizálás vádjával. Több száz em-
bert megkínoztak, kivégeztek, munkatá-
borokba zártak, felszámolták az önálló
magyar nyelvû felsõoktatást és valóság-
gal lefejezték a kisebbségi magyar értel-
miségi réteget.
1957 januárjában az ENSZ fõtitkára spe-
ciális bizottságot állított fel a magyaror-
szági események kivizsgálására. Az 1957
júniusában elkészült jelentés a magyar
nép emberi jogainak a Kádár-kormány és
a Szovjetunió részérõl való súlyos megsér-
tését állapította meg. Az ENSZ közgyûlése
ennek nyomán 1958. december 12-én
közös nyilatkozatot fogadott el, melyben
elítéli a magyar nép elnyomását és a
szovjet katonai megszállást.
Királyegyházán október 22-én délelõtt
10.00 órakor az iskolások ünnepi mûso-
rával emlékezünk az ‘56-os forradalom
és szabadságharc hõseire a Rákóczi-
szobornál.

Emlékezzünk!
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– Laikusok számára még távoli-
nak tûnik a cementgyártás meg-
valósulása. Miért van szükség
máris beszerzési és logisztikai
szakemberre, amikor még nem is
indult meg a gyártás?
– Idejében biztosítani kell a termeléshez
szükséges anyagokat. Ez konkrétan azt je-
lenti, hogy meg kell keresni a szükséges
anyag-forrásokat, lekötni a szükséges
mennyiséget, majd megszervezni a szállí-
tást. 
Elõször azt gondoltam át, milyen termékvá-
laszték-változatokkal jelenhetnénk meg a
piacon, s ezek közül melyek felelnének
meg leginkább céljaink elérésének. (Ter-

mészetesen szükség volt
a vevõkörünk megterve-
zésére is.) A kiválasztott
termékekhez pedig meg
kellett becsülni, milyen
és mennyi kiegészítõ
adalékanyagra lesz
szükségünk. A logisztika
pedig azért fontos, hogy
minél olcsóbban tudjuk
eljuttatni a gyárba eze-
ket.
Évi egymillió tonna ce-
ment gyártását tervez-
zük. Ennek nagy részét a
Strabag hazai- és külföl-
di - ausztriai, szlovéniai,
horvátországi, szerbiai,
romániai, boszniai - be-
tonüzemeinek értékesít-

jük. A fennmaradó mennyiséget egyéb ha-
zai- és külföldi vevõknek adjuk majd el.
Úgy számítjuk, hogy csak Budapesten és
közvetlen vonzáskörzetében körülbelül 250
ezer tonna ömlesztett cementre lesz elõre-
láthatólag kereslet. 
– A cementgyártáshoz szükséges
követ a bükkösdi kõbányákból
nyerik. Milyen egyéb anyagokat
kell még beszerezniük?
– Az elõbb említett kiegészítõ adalékanya-
gokon – granulált kohósalakon, erõmûvi
pernyén – kívül többek közt natúr-, vagy
REA-gipszre, valamint szénre, petrolkoksz-
ra, raklapra és villamos energiára lesz még
szükség. A beszerzési tevékenység legalább

olyan fontos, mint az eladási, hiszen a ki-
egészítõ adalékanyagokat, idõben és a
legmegfelelõbb áron kell eljuttatnom Ki-
rályegyházára ahhoz, hogy a termelés
megindulhasson, és zökkenõmentesen
folyjon. Folyamatosan dolgozom azon,
hogy mindez minél hatékonyabban, költ-
ségtakarékosabban valósuljon meg. 
– Hogyan került a Nostra Cement
Kft.-hez?
– Aki a cementgyártással kapcsolatban van
ma Magyarországon, az érdeklõdéssel fi-
gyeli a Strabag Építõ Zrt. híreit az új gyár
létesítésérõl. Én korábban az egyik hazai
cementgyártó cégnél voltam kereskedelmi
igazgató.
Szakmai pályafutásomban egy forduló-
ponthoz érkeztem. Ekkor kerestem meg
Kõvári Józsefet, aki bizalmat szavazott ne-
kem. 
– Mi szükséges egy ilyen állás be-
töltéséhez?
– Vegyészmérnök-közgazdász vagyok. Az
elsõ diplomámat a Veszprémi Vegyipari
Egyetemen, a másodikat Budapesten, a
Közgazdaságtudományi Egyetemen szerez-
tem. Késõbb még elvégeztem egy felsõfo-
kú külkereskedelmi tanfolyamot. Angolul
és németül beszélek, de valamelyest meg-
értem a szláv nyelveket is. Vállalati rend-
szerszervezésbõl doktoráltam, de azt hi-
szem az állást sokkal inkább azért kaptam
meg, mert több éves tapasztalattal rendel-
kezem a cementiparban. 
– Úgy tudom gyerekkorában bá-
nyász akart lenni. Miért alakult
másképp a sorsa?
– Igen. Dorogon születtem, Sárisáp nevû
bányászfaluból származom. Anyai nagy-
apám bányászszerencsétlenségben halt
meg '47-ben. Az összes felmenõm bányász
volt, én is az akartam lenni. Az volt az ál-
mom, hogy édesapámmal együtt dolgoz-
hatok majd a föld alatt. De õ mindig azt

Vegyészmérnökbõl lett logisztikus
Jelen számunkban egy vegyészmérnök-közgazdász vég-
zettségû, vállalati rendszerszervezésbõl doktorált, öt-
gyermekes családapát mutatok be Önöknek. Dr. Gregor
Gábor egy kis bányászfaluból származik. Gyerekkorában
bányász akart lenni. Most a Nostra Cement Kft. beszerzé-
si és logisztikai vezetõje.

EMBEREK A PROJEKT MÖGÖTT

„TE CSAK TANULJ, FIAM! A LAPÁT NYELÉT BÁRMIKOR MEGFOGHATOD,
HA SZÜKSÉGED LESZ RÁ …”
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mondta: „Te csak tanulj, fiam! A lapát nye-
lét, bármikor megfoghatod, ha szükséged
lesz rá ...” Tanácsát megszívlelve nagy igye-
kezettel tanultam és az egyetemet elvégez-
ve ott maradtam tanársegédként. Néhány
év után váltottam, és Budapesten helyez-
kedtem el kutató mérnökként. A nyolcva-
nas évek elején hasonló beosztásban kezd-
tem dolgozni az építõanyag-iparban. De
hamarosan megtaláltam igazi helyemet az
üzleti élet különbözõ beosztásaiban. 
– Egy kis faluból került végül a fõ-
városba. Szeret ott lakni?
– Erre a kérdésre nehéz egyértelmû választ
adnom. Nagyon nehezen szoktam meg
Budapestet, és az emeletes házban lakást.
Mindig az volt az álmom, hogy egyszer
majd kertes házban fogunk élni. 
Másfél szobás lakótelepi lakásban kezdtük
el közös életünket feleségemmel. Ahogy
jöttek a gyerekek többször költöztünk min-
dig egy kicsit nagyobb lakásba. Végül be-
töltöttem az ötödik x-et, mire megértük,
hogy a saját házunkban lakhatunk. 
Nagyon szeretem a természetet. Szeretek a
kertünkben dolgozni, füvet nyírni. Szeretek
a feleségemmel közösen tevékenykedni,
nagyokat sétálni, barátainkkal összejönni,
beszélgetni. Családunk nagy örömére az
udvarunkban lévõ kis tóban tavaly megje-
lent egy vadkacsa pár. Azóta vissza-vissza-
járnak. Lassan közeledik másik kedvenc te-
vékenységünk, a madáretetés idõszaka. 
– Gyerekek?
– Öt nagy fiunk van, különbözõ természet-
tel és talentumokkal. A legidõsebb huszon-
hét éves, a legkisebb tizenöt. Az egyik mû-
vészi vénával van megáldva, a másik nyelv-
tehetséggel, a harmadik jó gyakorlati és
szervezési (menedzselési) adottságokkal, a
negyedikbõl talán pszichológus válik, az
ötödik feltaláló akar lenni. 
Én azt vallom, hogy az embernek töreked-
nie kell saját maga megismerésére. Min-
denkiben többféle tehetség rejlik. Azt tar-
tom legfontosabbnak, hogy olyan hivatást
válasszunk, amelyhez nemcsak tehetsé-
günk van, hanem szívesen és örömmel vé-
gezzük. Mert akkor tud kibontakozni a kre-
ativitásunk is. Én most ilyen feladatra talál-
tam, remélem nekik is sikerül.

Konyári Tímea

A cementgyári építkezés szûkebb és tágabb
környezetének háziorvosai kaptak meghívót
az október 6-ai tájékoztatóra a konténervá-
ros tárgyalótermébe. A beruházás során a
Környezetvédelmi Felügyelõség és az
ÁNTSZ Dél-dunántúli Regionális Intézete
folyamatosan figyelemmel kíséri a megfele-
lést. A hatóság vizsgálja a környezet állapo-
tát az üzemelés megindítása elõtt, környe-
zet-egészségügyi szempontból figyeli a lég-
szennyezési adatokat és a zajkibocsátást.
A tájékoztatás részeként Csonka Pál pro-
jektfelelõs mutatta be az építkezés folyama-
tát, beszélt a tervezési munkálatoktól kezd-
ve az engedélyeztetéseken át a megvalósí-
tás fázisainak sorrendjérõl és mikéntjérõl. A
valóságban is bemutatta az építkezés aktu-
ális helyzetét, amikor a megjelent orvosokat
körbevezette az építkezés területén. Kötet-
len beszélgetésre, kérdések megválaszolá-
sára is nyílt lehetõség a séta során. 
Dr. Sándor János a cementmû építéséhez
szükséges egészségügyi környezettanul-

mány készítõje kifejtette, hogy az egészség-
ügyi monitoring üzemeltetéséhez elenged-
hetetlenül szükséges a környékbeli házior-
vosok együttmûködése, ezért nagy örömére
szolgál, hogy nyitottnak és érdeklõdõnek
találta a megjelent doktorokat. A rendezvé-
nyen jelen volt többek között dr. Szabados
Ibolya, a térségi háziorvosok kollegális ve-
zetõje, valamint dr. Valkai István királyegy-
házi háziorvos is. Õk ketten kiemelt szere-
pet kapnak a vizsgálatok során pozícióik
révén. Dr. Sándor János a monitoring rész-
letes leírását átadta minden meghívott ven-
dégnek, és elmondta, hogy további szemé-
lyes egyeztetések tárgya lesz az, hogy ki me-
lyik rész kidolgozásában vesz részt. Az év
végéig felállításra kerül a teljes monitoring
rendszer, de az orvosok szerepe nemcsak
ezért fontos, hanem azért is, mert részvétel-
ükkel demonstrálják, mennyire felelõsséget
éreznek pacienseik egészségéért, másrészt
elsõ kézbõl tudják továbbadni a kapott in-
formációkat.

Háziorvosokat
tájékoztattak

az építkezésen

VÉRADÁS
2008. november 7-én Királyegyházán 9.00- 11.00-ig a Polgármesteri Hivatalban

Sumonyban 11.30-13.00-ig a kultúrházban
Aki vért ad, életet ment!

Dr. Sándor János köszönetét fejezte ki a Nostra
Cement Kft. felé a szívélyes vendéglátásért
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Október 26-án templomunkban búcsú
lesz. Mi is az a búcsú? Tudjuk, Luther Már-
ton idejében sem volt nagyon világos e fo-
galom tartalma, s ahogyan akkor nehézsé-
geket tudott okozni a meg nem értés, úgy
sajnos sokakban most is csak egy olyan,
ringlispíllel, céllövöldével, meg a hasonlók-
kal tarkított „falunapszerûség” képzete je-
lentkezik. 
Amikor valaki elesik, s eltöri a karját, a se-
bészeten a törött végtagot begipszelik. Elte-
lik pár hét, megállapítják a csontok össze-
forrását, leveszik a gipszet, s kezdõdhet a
gyógytorna: a csont összeforrt, de újra meg
kell tanulnunk azt használni. Ez a lelki, er-

kölcsi, egyházi „gyógytorna” a búcsú. Két
ember összevész, majd kibékülnek, vagyis
kölcsönösen megbocsátanak egymásnak,
a neheztelés megszûnt, de idõbe telik, míg
újra harmonikus, gyanakvásmentes lesz
kettejük kapcsolata. Az Istent megsértõ, bû-
nös embernek az Úr megbocsát – ezt
számtalan módon mondja meg az ember-
nek, hitünk szerint a legnyilvánvalóbb for-
mája ennek a gyónás –, a bûn nincs töb-
bé, de újra kell tanulnia a megbocsátott-
nak az Istennel való kommunikációt, szere-
tetet. Ez a „gyógytorna” fájdalmas, kimerí-
tõ, mint minden tréning, edzés; a búcsú-
nyerésnek vannak eszközei, s ezek áldoza-

tot kívánnak az embertõl: böjt, elmélyült
ima, könyörgés egyházi imaszándékokra,
zarándoklat, lemondás káros szenvedé-
lyekrõl. 
Királyegyháza lelki életében – mert aho-
gyan az embernek van belsõ, szellemi, lel-
ki élete, úgy minden emberi közösségnek is
– ez a búcsúnap kitûnõ alkalom arra, hogy
megbocsássunk, egymásnak, hogy intenzí-
ven imádkozzunk hallottaink lelki üdvéért.
Használjuk ki ezt az õszinteséget követelõ,
alázatos, de nagyon örömteli ünnepet éle-
tünk megújítására.

Kajtár Edvárd

Falunk búcsújáról

JÁTSZÓTÉR

Októberben felállításra kerültek az isko-
la udvarán Szatyor Gyõzõ tervei alapján
elkészült fából épített játékok. Nem ke-
vesebb, mint két és fél millió forintos be-
ruházás volt ez az Önkormányzat részé-
rõl. A gyerekek kitörõ örömmel vették
birtokba a biztonságos és igen impo-
záns játszóteret, mely reményeink szerint
hosszú éveken át marad majd ilyen szép
és használható állapotban. Mindannyi-
an vigyázzunk rá!

AJÁNDÉK

Királyegyháza díszpolgára, Kacsar Béla
bácsi, meglepetéssel érkezett az általá-
nos iskolába az október 6-ai ünnepélyes
megemlékezésre. Béla bácsi egy az ara-
di vértanúkat ábrázoló képet adomá-
nyozott az intézménynek, melyet Palkó
Ottó igazgató vett át köszönettel. 
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A megjelenteket elõször óvodásaink kö-
szöntötték versekkel, gyermekdalokkal. Ezt
követõen a Királyegyházi Néptánccsoport
tartalmas elõadását tekinthette meg a falu
idõsebb korosztálya. A tánccsoport többek
között moldvai, bosnyák és horvát tánco-
kat mutatott be. Az elsõ felvonást az ebéd
követte: ragulevessel, töltött káposztával,
valamint süteménnyel készültek a szerve-
zõk, amit vendégek és elõadók közösen
fogyasztottak el. A hangulat a továbbiak-
ban sem lankadt, sõt, Szabó Anna székely-
földi mesemondó humorral átszõtt, ízes
székely dialektusban elõadott történeteit
hallgatva inkább fokozódott. A mesemon-
dó hölgy közös énekszóra biztatta a kö-

zönséget, amire senki sem mondott ne-
met. A programok sora így együttes dalo-
lással zárulhatott. Földvári László (Laci bá-
csi) elmondása szerint színvonalas rendez-
vényen vehetett részt. Kérdésemre, hogy
mely mûsor ragadta meg igazán, nem tu-
dott válaszolni, igényesnek és szórakozta-
tónak találta a teljes repertoárt. Göndör
Erzsébet viszont amellett, hogy megdicsér-
te a találkozót, megállapította, hogy szá-
mára a néptánccsoport elõadása volt iga-
zán elragadó. A délutánt szabad progra-
mok, diskurzus, és a közös tánc zárta,
melybe a vendég elõadó, Szabó Anna is
szívesen bekapcsolódott.

Lukács Ottó

Október elseje az idõsek világnapja. Ezen alkalomból szervezett a Királyegyházi Ön-
kormányzat ünnepi rendezvényt az óvoda zárt teraszára október 5-én vasárnap.

Tánc és mese az Idõseknek
NEMCSAK AZ EBÉD, A BESZÉLGETÉS IS JÓÍZÛ VOLT EZEN A NAPON

Október 25-én, szombaton 18.00 órakor az iskola zsibongójában

A JÓ PÁSZTOR

címû zenés drámát tekinthetjük meg, melyet Ivancsits Tamás írt a vértanú Brenner János atya emlékére

Szeretettel várjuk az érdeklõdõket!

Az elõadás ingyenes, a költségeket a Királyegyháza Felvirágoztatásáért Közalapítvány
és a Nostra Cement Kft. fedezi.

A polgármester virágcsokorral
köszöntötte a falu legidõsebb hölgyét,

Borza Ferencnét

Szabó Anna ízes beszéde, humoros
elõadása nagy tetszést aratottJutott idõ a diskurzusra is a terített asztal mellett
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– Mekkora változást jelentett az
életében az integrált intézmény
vezetésének felvállalása?
– Az igazi nagy változást a tavalyi év hozta
az életemben, amikor az összevont
szentlõrinci iskolák vezetõje lettem, hiszen
azelõtt kisebb iskolákban voltam igazgató.
Baksán százötven-kétszáz gyerekkel, húszfõs
tantestülettel dolgoztam. Szabadszentkirá-
lyon többcélú intézményt vezettem, valami-
vel kétszáz fölött volt a tanulók létszáma és
huszonhét fõbõl állt a tantestület. Ehhez ké-
pest Szentlõrincen az iskolák és óvodák ösz-
szevonásával ezer fõ körüli gyereklétszám,
és százhatvan alkalmazott került az irányítá-
som alá. Idén a tagintézményekkel további
700 gyermek csatlakozott, és összesen 275
fõre növekedett az alkalmazottak száma.
Ebben az összetett rendszerben természete-
sen már nincs lehetõség mindenkivel szemé-
lyes kapcsolattartásra, ez a feladat leosztó-
dik a tagintézmények vezetõire, akik meg-
maradtak igazgatói beosztásukban. 
– Vajon miért épp Ön került az
összevont nagy intézmény élére?
– Az elmúlt egy évben a SZONEK vezetõje-
ként már jól megismerhették a munkámat a
kistérségben. A kisiskolákban szerzett ta-
pasztalataim bizonyára javamra szóltak.
Számomra nagyon fontos, hogy a szakmai
programomra a nevelõtestülettõl 90 száza-
lékos támogatást kaptam, az alkalmazotti
körtõl pedig 80 százalékot, amit nagyon jó
eredményként éltem meg abban a nem ép-
pen békés idõszakban. A Szentlõrinci Képvi-
selõtestület egyhangúlag szavazta meg a ki-
nevezésemet, ami nemcsak a legitimációt
jelenti, de a nagyfokú elvárást is bizonyítja. 
– Kiemelt vezetõként nem kell
tanítási órákat tartania. Nem
tart-e attól, hogy elszakad a
gyakorlattól?

– Mivel harmincéves tanítási tapasztalattal
rendelkezem, azt egy ötéves idõtartamra
szóló megbízás alatt nem fogom elveszíteni. 
– Hogyan vezetett az útja Buda-
pestrõl Szentlõrincre?
– Közgazdásznak készültem, a szakközépis-
kolában, nagyon jól ment a matematika és
a testnevelés, és a sors úgy hozta, hogy ab-
ban az évben, amikor érettségiztem éppen
ezzel a szakpárral indult a Pécsi Tanárképzõ
Fõiskolának egy kihelyezett tagozata Szom-
bathelyen. Pécsi származású férjemmel már
a fõiskolán összeházasodtunk. Tatabányán
kezdtünk dolgozni, de a gyermekek születé-
se után a család közelében szerettünk volna
letelepedni. A dolog pikantériája, hogy épp
ekkor, 1984-ben adták át Szentlõrincen az
új sportcsarnokot, és mi jelentkeztünk is ide
testnevelõnek. Sajnos csak egy év múlva
ígértek volna állást, amit mi nem tudtunk
megvárni. A férjem pályát módosított, én
pedig Szabadszentkirályra mentem tanítani.
Pécsre költöztünk, és azóta is ott élünk, fel-
nõtt gyermekeink már önálló egzisztenciá-
val rendelkeznek. Elvégeztem Debrecenben

a számítástechnika tanári szakot. 1992-ben
megpályáztam és elnyertem a Baksai Álta-
lános Iskola igazgatói állását. Ez is fontos
mérföldkõ volt az életemben, mert a vala-
mikori siklósi járásba tartozó intézményeket
sikerült egy szakmai egyesületbe tömöríte-
nünk, és ennek a szervezetnek az elnöke-
ként dolgoztam hosszú ideig. Célunk volt a
vezetõk tudásának szinten tartása, folyama-
tos megújítása, ennek érdekében tovább-
képzéseket szerveztünk. Elvégeztem a veze-
tõképzõt, majd a mérési-értékelési szakértõi
tanfolyamot, részt vettem a kompetenciala-
pú oktatási mentorképzésen, majd pályá-
zatíró és projektmenedzseri képesítést is sze-
reztem. Szabadszentkirályon voltam igazga-
tó, amikor a tavalyi évben dr. Gyõrvári
Márk felkért a SZONEK vezetésére. Helyi
munkaadóim arra biztattak, hogy vállaljam
el ezt a magas beosztást, és engem is von-
zott az újabb kihívás, így belevágtam.
– Egy ilyen rendkívül aktív és am-
biciózus személyiség, mint Ön,
vajon milyennek találja a kistér-
ségi intézmény pedagógusait?
– Nagyon nyitott környezetet látok itt, ezek
az intézmények az elõzõ idõszakban is már
élen jártak az uniós források kihasználásá-
ban. Olyan környezetbe kerültem, ahol
nem kezdeményezni, hanem továbbvinni
kell az innovációt. Mindenkinek más terület
az erõssége, és ez a sokféle tapasztalat
most mind összeadódik. Azon kell dolgoz-
nunk, hogy a nagy intézmény elõnyeit mi-
nél jobban kiaknázzuk.
– Mi a soron következõ legelsõ,
legfontosabb feladat?
– A Dél-Dunántúli Operatív Programra be-
nyújtott egymilliárdos pályázatunk elsõ kör-
ben támogatásra méltónak találtatott. Most
egy tízhónapos ütemterv alapján el kell ké-
szíteni, és be kell nyújtani a részletes végle-
ges pályázatot. Ezzel párhuzamosan gon-
dolnunk kell a szakmai megújulásra, ezért
máris nekiállhatunk elõkészíteni a TÁMOP
3.1.4 számmal jelzett következõ pályázatot.
De ezeknek részletezése egy másik, hosz-
szabb beszélgetés témája lehet...

Konyári Tímea

Tudni kell megújulni
Heller Alajosné Voszka Katalin kapott megbízást annak a
Szentlõrinci Kistérségi Nevelési Oktatási Központnak az
irányítására, melynek tagintézménye lett a királyegyházi
iskola és óvoda is. Szakmai múltjáról faggattam a fõigaz-
gató asszonyt.

„...HARMINCÉVES TANÍTÁSI TAPASZTALATTAL RENDELKEZEM…”
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Elsõ ízben került megrendezésre a Nostra
Kupa elnevezésû amatõr nõi kézilabda
rangadó idén szeptember 27-én. A szerve-
zõk a házigazda királyegyházi csapat tagjai
voltak, bár helyet Szentlõrincen béreltek a
SZONEK Ifjúság Úti Iskolájának csarnoká-
ban. Három csapat fogadta el a meghívást:
Szentlõrinc, Mohács és Himesháza. A ki-
rályegyházi lányok, asszonyok kedves ven-
déglátással is készültek, üdítõt vásároltak és
szendvicseket készítettek az összes résztvevõ
számára. Délután egy órakor vette kezdetét
az elsõ meccs, és estébe hajlóan az egész

délután a sport jegyében, barátságos han-
gulatban zajlott. Kívülállóként különösen
kedvesnek értékeltem, amikor az ellenfél já-
tékosának rontása után szinte kórusban ki-
abálták a különbözõ csapatok tagjai a vi-
gasztaló, bátorító szavakat, például: „Nem
baj, próbáld újra!”. Úgy tûnt a négy csapat
már egy közösséget alkot, hiszen mindany-
nyian igyekeznek minél több lehetõséget
biztosítani a közös programok kialakításá-
ra, egy-egy hétvégi délután játékkal, sport-
tal való eltöltésére, ahol sok családtag, gye-
rek, férj is jelen van, nem beszélve a kis lét-

számú, de annál lelkesebb és segítõkész
szurkolótáborról. Már ezzel is mindannyian
nyertesnek számítunk, akik részesei lehet-
tünk a rendezvénynek, de még büszkék is
lehetünk, mert lányaink remek játékukkal az
elsõ Nostra Kupa elsõ helyezéséért járó ser-
leget és oklevelet is hazahozták, nem en-
gedték idegenbe vinni. Második helyezett
lett Szentlõrinc csapata, harmadik Mohács
és negyedik Himesháza. A legjobb mezõny-
játékosnak járó díjat Hesz Angéla (Himes-
háza) vehette át, a legjobb beálló játékos
Kósa Petra (Királyegyháza), a legjobb véde-
kezõ Veszprémi Zsanett (Királyegyháza), a
legjobb kapus Bercsényi Melinda (Szentlõ-
rinc) lett, a gólkirálynõ címet pedig Tisza Ni-
kolett (Mohács) nyerte. A legsportszerûbb
játékért Dolháné Ildikó himesházi és Dénes
Renáta mohácsi játékosok vehettek át aján-
dékot, egy-egy hátizsákot. A délután han-
gulatát jól példázza, hogy a bírókat is meg-
jutalmazták „a legjobb bírói páros” címmel.
A díjakat és ajándékokat az esemény támo-
gatója, a Nostra Cement Kft. képviseleté-
ben Mellár László és Borza Norbert adták
át. A játékosok köszönetüket fejezték ki a
szponzoroknak az anyagiak biztosításáért
és a Királyegyháza Felvirágoztatásáért Köz-
alapítvány kuratóriumának a szervezésben
nyújtott segítségért, közremûködésért. 

Konyári Tímea

Megnyertük a Nostra Kupát
A JÁTÉKÉ VOLT A FÕSZEREP A BARÁTSÁGOS MECCSEKEN

Minden évben nagy felelõsséggel jár, és
sok gondot okoz szülõnek, diáknak és pe-
dagógusnak egyaránt a pályaválasztás
kérdése.
Október 10-én a hetedik és nyolcadik osz-
tályosok osztályfõnökeik (Pintér Tibor és
Konyári Tímea) kíséretében pályaválasztási
kiállításon vettek részt a pécsi Szivárvány
Gyermekházban a döntés megkönnyítése
érdekében.
Képünkön a pécsváradi középiskola rend-
védelmi osztályába való bekerülési lehetõ-
ségekrõl kapnak tájékoztatást az érdeklõdõ
gyerekek.

Pályaválasztás
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„...minden harcok minden elsõjét
Megbékülõ szívemhez emelem, 
A szenvedõ mind egytestvér velem!”
(Juhász Gyula)

Az eset a II. világháború idején történt,
melynek nyomasztó hatása alól a mai na-
pig nem tudok szabadulni. 
Kisgyerek voltam még. A somogyi falu,
ahol laktunk fõ közlekedési út mellett fe-
küdt., így a front közeledését nemcsak az
éjszaka messze világító rakéták, bombák, a
rádió „Flieger Alarm”-jai, hanem az úton
szaporodó katonai jármûvek, páncélautók,
ágyúk, tankok is jelezték.
Az emberek a legszükségesebb holmijukat
összeszedve, a fõúttól félreesõ szõlõkbe,
pincékbe menekültek; a pincékben, prés-
házakban húzták meg magukat. 
Nagyanyám otthon maradt, de idõnként
kigyalogolt hozzánk, hogy tejet, kenyeret
hozzon. Jövet-menet a Kapos folyó hídján
kellett átkelnie. 
Egy alkalommal – mielõtt a hídra lépett
volna – a novemberi szürkületben egy fá-
radtnak tûnõ fiatal német katona bújt elõ a
parti bokrok közül. Félénken szólította meg
Nagyanyámat, és biztosan szerencsésnek
érezte magát, hogy értik, amit mond, és
anyanyelvén kapja a választ. Elmondta,
hogy elveszítette az alakulatát, fegyvere
nincs, éhes és fáradt is, de nem tudja, mer-

re menjen, hogy ne találkozzon orosz kato-
nákkal.
Barát? Ellenség? Egy ember, egy fiatalem-
ber, aki segítségre szorul, és menedéket ke-
res. Talán annyi idõs lehet, vagy még annyi
sem, mint az Õ férje volt, amikor az I. vi-
lágháborúban orosz földön életét vesztette.
Aki soha nem foghatta a karjaiba, nem
ölelhette magához a kislányát – az Édes-
anyámat –, mert Õ akkor született, amikor
az édesapja már a fronton volt. Hiába õrzi
évtizedek óta a templom bejárata fölött
márványtábla a nevét! Nincs kárpótlás!
Készségesen útbaigazította a katonát. Men-
jen az erdei ösvényen, hol, merre forduljon.
Körülbelül négy-öt kilométer gyaloglás után
elér egy kis faluba, ott biztosan nincsenek
orosz katonák, és még élelmet, szállást is
kaphat. Ez a falu Kisasszond volt. Se vasút-
ja, se postája, és az országúttól is nagyon
messze esett. Abban a biztos tudatban küld-
te oda, hogy egy ilyen eldugott kis település
nem jelenthet veszélyt számára. A katona el-
indult az úton, amerre irányították. Nagy-
anyám is ment hazafelé. Az egyik talán
mélységes hálával, hogy segített rajta valaki
itt az idegenben, a nagy bizonytalanságban,
kiszolgáltatottságban. A másik azzal az ag-
godalommal vegyes jó érzéssel, hogy segí-
teni tudott, hogy ennek a szegény fiatalem-
bernek valamelyest biztonságot nyújtott. 
Másnap jött a döbbenetes hír: „Kisasszond
tele van oroszokkal!...” Mi történhetett ve-

le? Lelõtték? Foglyul ejtették? Csak remél-
ni tudom, hogy a véletlen, a szerencse,
vagy egy láthatatlan kéz mégis megmen-
tette, és hazasegítette, mert õt is nagyon
várták viszsza a frontról, éppúgy, mint a
magyar vagy az orosz katonát. Annak,
hogy Nagyanyámnak sikerült-e túltennie
magát a történteken csekély a valószínûsé-
ge, mert még sok évvel késõbb is szomo-
rúan emlegette az esetet. Pedig csak jót
akart, de tévedett. 
A háború a legkevésbé alkalmas arra,
hogy félelmek, fájdalmak, tévedések és ag-
godalmak nélkül, nyugodt lelkiismerettel
éljünk. Mindig keserûséget érzek, ha em-
lékmû- vagy sírrongálásról hallok. Pedig
minden kultúrált népnek, nemzetnek erköl-
csi kötelessége lenne, hogy a földjén el-
esettek nyughelyérõl méltó módon gon-
doskodjék. Ennek az igazságát egyre job-
ban felismerjük. Mert a mieink sem önként
mentek a Don kanyarba... meghalni! Befe-
jezésül idézek egy fohászból, mely néhány
éve egy magyar-német katonai temetõ
avatásán hangzott el: „Atyánk! Bocsásd
meg a gyûlöletet, mely népet a néptõl, osz-
tályt az osztálytól elválaszt! Bocsásd meg az
emberek és népek önzõ törtetését, hogy
birtokolják, ami nem az övék! Bocsásd
meg a gonosz kéjt, mely férfiakat és asszo-
nyokat ordas célokra használt fel!”
És bocsásd meg a tévedést is!

Harsányi J. Mária

Bocsásd meg a tévedést is!

Szeptember 12-én az utóbbi évek legviha-
rosabb éjszakáját élhették át a királyegyhá-
ziak. A szokatlanul erõs szél harminc ingat-
lanban okozott kisebb-nagyobb kárt a tele-
pülésen. Volt ahol a kerítést döntötte ki, de
a legtöbb helyen a tetõszerkezet, a cserép,
a pala sérült meg, melynek következtében
több ház be is ázott. Nagy problémát oko-

zott, hogy a vihar következtében mintegy
másfél napig nem volt áramszolgáltatás a
falu egyharmad részén. Grím Ferenc el-
mondta, hogy a kisebb károkat már felér-
tékelték a biztosítók, a nagyobb értékû kár-
felmérések még elbírálás alatt vannak.
– A vihar éjszakáját követõ szombati napon
bizony volt munkájuk a falubelieknek. Kö-

szönöm, hogy a legtöbben kérés nélkül siet-
tek egymás segítségére, szomszédok, bará-
tok igyekeztek közösen eltakarítani és helyre-
állítani a károkat. Kiemelném a Polgárõrség
részérõl Gyenis István és családja munkáját,
a KEFE tagjainak közremûködését, és külön
köszönöm a civilek, magánemberek segítsé-
gét! – mondta a polgármester.

Tetõket rongált a vihar
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Pár hét és itt a karácsony. November
utolsó napja már ádvent, az új egyházi
év kezdete. Ádvent latinul eljövetelt je-
lent, az Úr eljövetelének készületi ideje.
Kétezer évvel ezelõtt eljött emberi test-
ben, hogy emberségünket átitassa egy
másik, bûntelen, tehát boldog létezés re-
ményével, aztán majd eljön a történelem
végén is, hogy feltegye a koronát arra,
amit éltünk. Eljön a saját személyes tör-
ténelmünk végén (halálunk), és az egész
kozmosz történelmének végén is. Ádvent
a csendes magunkba szállás, a lényegre
koncentrálás ideje. Ilyenkor temploma-
ink dísztelenek, a pap lila ruhában végzi
a szolgálatot, tartózkodunk mindentõl,
ami harsány, ami mulatság… A létünk
csupasz lényegére próbálunk koncent-
rálni: annyi mindent teszünk, és hatal-
mas erõket fektetve ezekbe, de aztán a
legtöbb dolog valószínûleg nem érde-

melt volna ekkora darabot belõlünk. A
személyes történelmem végén végül is a
legtöbb dolog nem fog számítani… Jön
a karácsony, és az ádvent a karácsonyi
figyelmesség ideje is: elindulunk megke-
resni az ajándékot, igen megkeresni,
mert azt megvenni nem lehet… Tavaly
milliárdokat költött az ország ajándékok-
ra, és számosan mindezt áruhitelre. Az
ajándék bennünk van, s a csomagolás,
vagyis mindaz, amibe ajándékomat ma-
gamból elhelyezem, nem lehet értéke-
sebb, drágább annál, amit magamból
adok a másiknak. Ádvent Mária ideje.
Az asszonyé, aki szülni készül, vagyis ké-
szül Valaki eljövetelére, s a népszámlálás
miatt nem szülhet otthon, a legmegfele-
lõbb körülmények között, vagyis készüle-
te nem a babakelengye beszerzése, meg
a kellõ otthonosság kialakítása körül for-
gott. Ádvent a belsõ vándorlás ideje. Jó-

zsef és az Istentõl várandós Mária hosszú
útra indul szegényen, szamáron Názá-
retbõl Betlehembe; ezt az utat nekünk is
meg kell tennünk: a megszokottságból,
a kényelembõl a belsõ egyszerûségbe,
az õszinteségbe, a régtõl elhallgatott ki-
mondására, a bocsánatkérésekhez, a
megbocsátásokhoz. 
Ádvent, négy vasárnapnyi idõszak, s ka-
rácsonyhoz közeledve minden vasárnap
egy újabb gyertyát gyújtunk meg az ád-
venti koszorún: növekszik a fény, egyre
több bennünk a világos látás: amiért
élek, igazán élek, az a „nagyátlag” sze-
mében jelentéktelennek és érdektelennek
tûnik, mint egy istálló jászla és szalmája -
pedig ott dõlt el a világ sorsa. És bennem
hol dõlnek el a nagy kérdések? Keressük
meg, van rá majd' egy hónapunk!

Kajtár Edvárd
plébános

Ádvent idején
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– Most kissé borús az idõ, de így
is lenyûgözõ a kilátás. Mióta él-
vezhetik ezt a gyönyörû új iroda-
házat?
– Ez év júniusától. Azelõtt a Szegedi úton a
Strabag irodaházában kaptunk helyet. Itt
sokkal kényelmesebb, mindenkinek meg-
van a külön irodája, azoknak is, akik nem
mindennap tartózkodnak benn, hiszen a
munkánk jellegébõl következõen sokat
utazunk belföldön és külföldön egyaránt. Itt
fogadhatjuk a tárgyalópartnereinket és a
vendégeket is. 
– Hogyan került kapcsolatba a
Nostra Cement Kft.-vel?
– Tíz éve a Strabag Építõ Zrt. egyik leány-
vállalatánál kezdtem, amit Kõvári József
irányított. Annak idején majdnem abszolút
pályakezdõként egy újsághirdetésre jelent-
keztem. Akkor több gazdasági végzettségû
embert is felvettek, rövid betanulási idõszak
után döntötték el, kit milyen területen he-
lyeznek el cégen belül. Tavalyig párhuza-
mosan hat Strabag-leányvállalatnak dol-
goztam, jelenleg négynek, de a célom az,
hogy végül munkámat kizárólag a Nostra
Cementnél végezhessem. 
– Gazdasági végzettséggel a fia-
talokat manapság nagyon vonz-
za a bankszakma, a pénzvilág.
Ön miért épp ehhez a céghez pá-
lyázott?

– Az építõipar azért volt érdekes számom-
ra, mert láttam, hogy ez a terület jelenti a
gazdaság hajtómotorját, sok fantázia van
benne. Az én feladatköröm nem korlátozó-
dik szigorúan a nyers számokra, illetve a
hagyományos értelemben vett gazdasági
jellegû feladatokra. Szerencsére van egy
alap mûszaki érdeklõdésem is, ami egy
ilyen bonyolult beruházásnál mindenkép-
pen elõnyt jelent. A cégen belül a tevékeny-
ségek egymással szorosan összefüggenek,
ezért nagyon fontos, hogy értsük, mit csinál
a másik, így mûködik jól a csapatmunka. 
– A projekt során hatalmas össze-
gekrõl, több mint ötvenmilliárdos
beruházásról van szó. Nem riasz-
tó ekkora számokkal bánni?

– A számok nagyságrendjéhez elõbb-
utóbb mindenki hozzá tud szokni, ennél a
beruházásnál inkább a gazdasági folya-
matok komplexitása jelenti számomra a ki-
hívást. Ha komolyan vesszük a feladatun-
kat, akkor igazán nagyot hibázni nem le-
het. Próbálom kiaknázni a feladatban rejlõ
lehetõségeket, hogy minél jobb legyen a
végproduktum. 
– Ki vagy mi befolyásolta abban,
hogy gazdasági pályára lépjen?
– Igazából a véletlen is közrejátszott. Tõs-
gyökeres budapestiként szerencsémre a le-
hetõségek tárházába születtem. A szüleim-
nek csak az volt fontos, hogy továbbtanul-
jak, rám bízták, hogy mit. Egy erõs gimná-
ziumba jártam, ami jó alapokat adott. Ép-
pen utolsó éves koromban indult egy mo-
dern felfogású fõiskola Vállalkozásszervezõ
Akadémia néven. Nekem nagyon szimpa-
tikus volt, hogy nem a pontszámokat és a
konkrét gimnáziumi teljesítményt nézték,
hanem egy barátságos felvételi vizsgán
igyekeztek megismerni az embert, és ez
alapján döntöttek a bekerülésrõl. Innen jo-
gi, marketing vagy pénzügyi vonalon is le-
hetett volna továbbhaladni. Késõbb elvé-
geztem a Pécsi Közgazdasági Egyetem ki-
egészítõ szakát levelezõ tagozaton, már
munka mellett. 
– Nemrégiben gratulálhattunk
gyönyörû gyermeke érkezésé-
hez. Mit tudhatunk családi álla-
potáról?
– Nõs vagyok, nyolc hónapja született An-
na nevû kislányom. A feleségem hasonló
vonalon végezte tanulmányait, õ egy ame-
rikai cégnél dolgozott lányunk érkezése
elõtt. Van egy húgom, aki véletlenül hoz-
zám nagyon közel dolgozik. A családom-
mal szeretek utazni, de többnyire nem túl
messzire. Igyekszünk kihasználni a fõváros
nyújtotta lehetõségeket is, mivel a belvá-

Egy közgazdász az
építõipar vonzásában

A rendkívül modern budapesti irodaházban a recepción
felírják a nevemet, csak ezután indulhatok a lifthez, hogy
a harmadik emeleten a Nostra Cement Kft. feliratú ajtó
mögött már ismerõs 'dizájn' fogadjon. A berendezés stílu-
sában, színvilágában és vonalvezetésében visszaköszön-
nek a cementgyár látványtervének elemei. Nem hivalko-
dó, de igen elegáns a környezet. A hatalmas, Dunára né-
zõ ablakok szinte végtelenné varázsolják a gazdasági
vezetõ, Halmai Zoltán (32) irodáját. 

EMBEREK A PROJEKT MÖGÖTT

„...KIRÁLYEGYHÁZÁHOZ IS KÖZELEBB FOG KERÜLNI A NAGYVILÁG.”
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rosban lakunk, ráadásul közel mindkettõnk
szüleihez. Nagyon szeretek itt lakni, el sem
tudom képzelni máshol az életet. 
– Ilyen nagyvárosi tapasztalatok-
kal mi a véleménye Királyegyhá-
záról?
– Királyegyházáról akkor hallottam elõször,
amikor a helyszínkiválasztásnál a figyelem
arra terelõdött. Én akkoriban, a telekvásár-
lás folyamatában kerültem a Nostra Ce-
menthez. Sajnos még nem nagyon isme-
rem a falut, csak a nagyobb rendezvénye-
ken vettem részt, mint például a falunapon.
Pécset azonban jobban ismerem, nagyon
vonzónak tartom, sõt a kedvenc vidéki vá-
rosom. Nagyon kellemes a fekvése, a han-
gulata, a kulturális élete hasonló a buda-
pestihez, de barátságosabb és közvetle-
nebb. Villányba is gyakran és szívesen láto-
gatok el. 
Azt gondolom, hogy a cementgyár meg-
épülésével és üzemelésével Királyegyházá-
hoz is közelebb fog kerülni a nagyvilág.
Külföldi szakemberek is fognak ott dolgoz-
ni, munkalehetõség is lesz. A helyi adóbe-
vételekbõl sok mindent meg lehet majd va-
lósítani, akár szabadidõközpontot, vagy
mûvelõdési házat létrehozni, amit a helyiek
fontosnak tartanak. Már az építkezés során
is jutnak bevételhez, felhívtuk az alvállalko-
zók figyelmét is az iparûzési adó törvényes
és rendszeres fizetésére. Támogatjuk a falu
kulturális rendezvényeit, örömmel látjuk,
hogy van igény az ilyen rendezvényekre, ki-
rándulásokra. 
– Érintheti-e a világgazdasági
válság a cementgyári beruhá-
zást? Elõfordulhat-e, hogy leállít-
ják az építkezést?
– Ezt igazából tulajdonosi szinten, Ausztriá-
ban döntik el, hogyan reagálnak a változá-
sokra. A kiemelt projektek még most is tel-
jes támogatást kapnak, így a királyegyházi
cementgyár is. Ha a gazdasági racionalitás
úgy kívánná, elvileg meg lehetne állítani az
építkezést, de jelenleg szó sincs errõl.
Királyegyháza bizalmat szavazott nekünk
azzal, hogy befogadta a beruházást. Mi is
nyitottak vagyunk a lakosság felé, szeret-
nénk megõrizni bizalmukat, cselekedeteink
is bizonyítják, hogy megtartjuk ígéreteinket. 

Konyári Tímea

EGY BOLDOG EMBER SZOMORÚ TÖRTÉNETE

Lauer Ferenc: A jó pásztor címû zenés drá-
máját tekinthette meg október 25-én szom-
baton este, minden kedves érdeklõdõ, isko-
lánk zsibongójában. A mû tartalmában
kapcsolódott az október 23-i nemzeti ün-
nephez, másrészt a Búcsú elõestéjét igye-
keztek a szervezõk ünneppé varázsolni.
Az elõadás az 1957-ben meggyilkolt
Brenner Jánosnak állít emléket. A fiatal pap
Rábakethelyen tevékenykedett, keresztény
szellemû munkájára azonban felfigyelt a
párt. A község plébániájáról nagybátyja
halálos betegségének ürügyén hívta el egy
16 éves fiú, majd útközben, a község hatá-
rában harminckét késszúrással és torkát át-
vágva megölték. 
A játék részletesen bemutatja a káplán
rábakethelyi mindennapjait és az ávósok
álnok kémkedését. Tömören errõl szól a
mû, melynek elõadásán sok kultúrára és ki-
kapcsolódásra megéhezett királyegyházi la-
kos jelent meg. 
A káplán által vezetett vidám, boldog hét-

köznapjait élõ közösség jó hangulatot
áraszt: a gyermekek hittan órákra, izgalmas
kirándulásokra járnak. A hangulatos fejeze-
teket a három ávós tiszt által sugárzott sö-
tétség váltja, folyamatosan, míg a mû vé-
gén, az úgymond betelt pohár kicsordul. A
párt megelégelve a pap munkáját, kegyet-
lenül kivégzi õt. Mûvészien igényes, köny-
nyen megérthetõ, kellemes dallamok veze-
tik a nézõt. 
A közönség élvezte az elõadást, ezt bizonyí-
totta Õs Ferencné válasza is az estérõl szó-
ló kérdésemre: 
- Szépek voltak, szépen énekeltek. Én teljes
mértékben meg vagyok elégedve. Ritkán
lehet ilyet a faluban látni, sajnos én is ritkán
jutok hasonlóhoz.
A drámát Lauer Ferenc rendezte, Brenner
Jánost Iváncsits Tamás személyesítette meg.
További részletek, képek az estérõl készült
képriportban Királyegyháza honlapján
(www.kiralyegyhaza.hu) megtekinthetõek.

Lukács Ottó

Megelevenedett a
történelem

ISMÉT SZÜLÕK BÁLJA KIRÁLYEGYHÁZÁN!

2009. január 10-én (szombaton) 20.00 órától az Iskolai Szülõi Munkaközösség eb-
ben a tanévben is megrendezi a jótékonysági estként mûködõ Szülõk bálját.
A bevételbõl ezúttal is a Királyegyházi Általános Iskola tanulóinak ajándékozását és

szabadidõs programjait támogatjuk. 
2008-ban 150 ezer forinttal tudtunk hozzájárulni a gyermeknap alkalmából

a Mecsextrém parki kirándulás költségeihez!
Élõzene, tánc, értékes tombolanyeremények, meglepetések várják kedves vendégeinket.
Belépõjegyek elõvételben a Szülõi Munkaközösség tagjainál válthatók 1.500 forintért.

1000 forintért támogatói jegy vásárolható.

Kérjük, hogy egy vidám, utószilveszteri mulatságon való részvétellel
segítse a Szülõi Munkaközösséget céljai megvalósításában!

Önt is szeretettel várjuk!

A SZONEK
Királyegyházi Általános Iskolájának

Szülõi Munkaközössége
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Ki rá l yegyháza  Fe lv i rágo
ÚJ TAGOK A KURATÓRIUMBAN

Királyegyháza Önkormányzatá-
nak Képviselõ-testülete szeptem-
ber 30-ai ülésén sajnálattal, de tu-
domásul vette Plaki Jánosné kura-
tóriumi elnök és Patakiné Gál And-
rea kuratóriumi tag tisztségérõl
történõ lemondását. A háromtagú
Kuratóriumi testületben Kovács
Lászlóné, Ági maradt, a megürese-
dett kuratóriumi tagsági tisztségre
a képviselõ-testület Fata Gábornét
kérte fel, az elnöki tisztségre pedig
engem, Konyári Tímeát.

A Képviselõ-testület megbízása értelmében
úgynevezett alakuló ülésre, tájékozódó be-
szélgetésre hívtam össze november 19-ére
minden, a közalapítvány mûködésében
közvetlenül érintett személyt. Meghívtam a
régi és az új kuratórium tagjait, természete-
sen az Alapítót, tehát a Képviselõ-testület
tagjait, az Ellenõrzõ Bizottság tagjait, Dr. Ki-
rályné Szabó Rozália körjegyzõ asszonyt,
Grím Ferenc polgármestert és Kéki Miklós-
nét. A célom az volt, hogy az eddigi tevé-
kenység összegzésével, minél több infor-
máció átadásával gördülékenyen folyta-
tódhasson az új kuratórium munkája. 
Ráczné Csekõ Lívia a Közalapítvány Kura-
tóriumának elsõ elnöke tájékoztatásunkra
elmondta, hogy mindig is arra törekedtek,
hogy minél szélesebb rétegeket célozzanak
meg a különbözõ támogatásokkal, és mi-
nél sokszínûbb programot biztosítsanak a
lakosságnak. Így az óvodások bábszínház-
látogatásától kezdve, az iskolások kirándu-
lásait, a falunapot, a felnõttek színházláto-
gatását, a közös kirándulást (Debrecenbe)
és az Idõsek Napja alkalmából rendezett
ünnepségek megrendezését is segítették.  
Ezután Grím Ferenc polgármester szólt a
megjelentekhez: 
– A településnek nagy szüksége van a
közalapítvány munkájára, hiszen a költ-
ségvetésbõl nem tudnánk finanszírozni
olyan kulturális és sporttevékenységeket,
amelyeket a közalapítvány szervez és tá-

mogat. A programok megmozgatják az
embereket, és közösséget teremtenek,
ami segíti az összetartást, és ezzel a tele-
pülés érdekeit is szolgálják. A testület a to-
vábbiakban is támogatja a kuratórium
munkáját, a problémákat meg kell beszél-
ni, és tovább kell lépni. 
Ezután a polgármester Királyegyháza címe-
rével ellátott emléklapot nyújtott át Ráczné
Csekõ Líviának, a kuratórium elnökeként
végzett munkájáért köszönetként. 

A KÖZALAPÍTVÁNY MÛKÖDÉSE A
TÖRVÉNYEKNEK MEGFELELÕ

Októberben ügyészségi vizsgálat zajlott a
közalapítványnál. A vizsgálaton az elsõ ku-
ratórium elnöke, Ráczné Csekõ Lívia képvi-
selte a Közalapítványt. Az ügyészség ellen-
õrizte a mûködés törvényességét, a köz-
hasznúsági jelentést, a pénzügyi dokumen-
tumokat, a fõkönyvi kartont, az éves mér-
legjelentést és az éves bevallásokat. A vizs-
gálat eredményérõl Bárdosné Dr. Szolga
Erika vezetõ ügyész levelébõl értesültünk,
melybõl a következõket emelném ki: 

„A Komlói Városi Ügyészség (...) megvizs-
gálta a Királyegyháza Felvirágoztatásáért
Közalapítvány mûködésének, közhasznú-
sági jelentéseinek törvényességét. A vizsgá-
lat célja volt annak megállapítása, hogy a
költségvetési forrásokból támogatásban ré-
szesült közhasznú (kiemelten közhasznú)
alapítványok betartják-e a mûködésükre
vonatkozó jogszabályi, alapító okirati ren-
delkezéseket, és a támogatást az alapítvá-
nyi célokra fordítják-e.

A vizsgálat a megalakulástól a vizsgálat
idõpontjáig terjedõ idõszakra terjedt ki. 

A vizsgálat általános megállapítá-
sa szerint a közalapítvány mûkö-
dése jellemzõen megfelel az Ala-
pító Okiratban, a Polgári Törvény-
könyvben és a közhasznú szerve-
zetekrõl szóló törvényben foglalt
rendelkezéseknek...”

A továbbiakban a vezetõ ügyész levelében
indítványozza, hogy a közalapítvány képvi-
selõje tegyen intézkedéseket annak érdeké-
ben, hogy a jövõben a közalapítvány köz-
hasznúsági jelentései a legmegfelelõbb ta-
golásban és tartalmi elemekkel készüljön,
hogy a Kormányrendelet 6. számú mellék-
lete szerint készüljön az eredménykimu-
tatás, és a Közalapítvány Kuratóriuma be-
jegyzett könyvvizsgálót válasszon. 

A KÖZALAPÍTVÁNY CÉLJA ÉS
TEVÉKENYSÉGE

A közalapítvány célját és tevékeny-
ségi köreit az Alapító Okirat tartal-
mazza. A továbbiakban az Alapító
Okirat néhány jellemzõen fontos
kitételét teszem közzé, hangsú-
lyozva, hogy a teljes anyag 2006-
ban az alapítás évében megjelent
az Önkormányzatok Közlönyében,
valamint megtekinthetõ a Közala-
pítvány székhelyén az Alapító illet-
ve a Közalapítvány képviselõjének
közremûködésével. 

Részletek az Alapító Okiratból: 

„Királyegyháza Község Önkormányzatá-
nak Képviselõ-testülete (képviselõ: Grím
Ferenc polgármester) mint alapító (továb-
biakban: Alapító) a Polgári Törvénykönyv
74/A-G §-aiban foglaltaknak és „A köz-
hasznú szervezetekrõl” szóló 1997. évi
CLVI. Törvény (továbbiakban: Khtv.) vonat-
kozó elõírásainak figyelembe vételével
egyes tartós közérdekû célokkal kapcsola-
tos feladatok gyorsabb megoldása és haté-
konyabb végrehajtása érdekében jogi sze-
mélyiséggel rendelkezõ, nyílt közalapít-
ványt hoz létre az alábbiak szerint: (...)

4.1 A közhasznú közalapítvány célja:
A települési önkormányzat feladatkörébe
tartozóan Királyegyháza községben a helyi
közszolgáltatások körében, különösen a
helyi közutak és közterületek fenntartása,
az oktatásról való gondoskodás, a közmû-
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velõdési, tudományos, mûvészeti és sport-
tevékenység támogatása körében jelentke-
zõ feladat ellátását biztosítja.
4.2 Céljai szerinti közhasznú tevékenysé-
ge: nevelés és oktatás, képességfejlesztés,
ismeretterjesztés, kulturális tevékenység,
kulturális örökség óvása, sport, a munkavi-
szonyban és polgári jogi jogviszony kereté-
ben megbízás alapján folytatott sporttevé-
kenység kivételével a közforgalom számá-
ra megnyitott út fejlesztéséhez, fenntartásá-
hoz és üzemeltetéséhez kapcsolódó tevé-
kenység...
4.3 A Közalapítvány közvetlen politikai te-
vékenységet nem folytat, szervezete pártok-
tól független, azoktól anyagi támogatást
nem fogad el, és azoknak anyagi támoga-
tást nem nyújt.

5. A Kuratórium szervezete és mûködése:
5.1 A Közalapítvány kezelõ szerve a 3 tag-
ból álló Kuratórium.
5.2. (...) A Kuratórium tagjait az Alapító
kéri fel és megbízatásuk határozatlan idõre
szól. Tevékenységüket díjazás nélkül, társa-
dalmi munkában végzik, de a munkájuk
során felmerülõ költségeiket a Közalapít-
vány megtéríti...
A Közalapítvány képviseletére a Kuratórium
elnöke önállóan jogosult.
5.4 A Kuratórium szükség szerint, de éven-
te legalább 1 alkalommal ülésezik, vala-
mint évente egy alkalommal tájékoztatja az
Alapítót saját munkájáról, különös tekintet-
tel a Közalapítvány vagyonának kezelésé-
rõl és felhasználásáról. 
5.5 Üléseit a Kuratórium elnöke hívja ösz-
sze írásban, a tervezett idõpont elõtt 5
nappal, a tervezett napirend egyidejû köz-
lésével.
A Kuratórium összehívását az Alapító és a
Kuratórium két tagja kezdeményezheti. 
5.6 A Kuratórium ülései nyilvánosak, és
döntéseit nyílt szavazással hozza. 
A Kuratórium akkor határozatképes, ha
azon két tagja jelen van. A döntéshez két
tag azonos szavazata szükséges...
5.10 A Közalapítvány mûködésével kap-
csolatosan keletkezett iratokba való bete-

kintés külsõ személyek számára csak ak-
kor lehetséges, ha ez nem veszélyezteti a
titokvédelmet, a személyiségi jogok vé-
delmét.
Az ezzel kapcsolatos feladatokat az elnök
látja el, aki egyben felelõs is azokért.
5.11 A Közalapítvány közhasznú mûködé-
sérõl évente egyéves beszámolót és köz-
hasznúsági jelentést kell készíteni. 
5.12 A közalapítvány felügyelõ szerve az
Ellenõrzõ Bizottság (továbbiakban EB)
A Kuratórium mûködésének és gazdálko-
dásának ellenõrzésére az Alapító felügyelõ
szervet, háromtagú Ellenõrzõ Bizottságot
hoz létre.
Az ezzel kapcsolatos feladatokat az Alapító
által felkért alábbi személyek látják el, akik
maguk közül elnököt választanak:
Az EB tagjai: 
Elnök: Vincze Bernadett
Tagjai: Grímné Hunyadvári Éva, Tóth
Józsefné ...
5.14 Az EB tagjainak megbízatása határo-
zatlan idõre szól.
Tevékenységüket díjazás nélkül, társadalmi
munkában végzik, de munkájuk során fel-
merült költségeiket a Közalapítvány meg-
téríti...

6. A Közalapítvány vagyona és gazdálko-
dása...
6.2 A Közalapítvány nyitott, melyhez min-
den magyar és külföldi természetes és jogi
személy - amennyiben egyetért az Alapít-
vány célkitûzéseivel - csatlakozhat: pénzzel,
dologgal, vagy tevékenységgel. A csatla-
kozónak nyilatkoznia kell, amelybõl kitûnik,
hogy a Közalapítvány céljával és tevékeny-
ségével egyetért, továbbá milyen formá-
ban, mivel, illetve, milyen összeggel kíván
támogatást nyújtani. 
6.3 A Közalapítvány induló vagyona, vala-
mint a csatlakozások során nyújtott pénz-
összegek és annak kamatai, a Közalapít-
vány céljainak megvalósítása érdekében
teljes egészében felhasználhatóak. A fel-
használásról a Kuratórium dönt cél szerinti
juttatás formájában. Ennek során támogat
minden, a megjelölt célkitûzések elérését

közvetlenül, vagy közvetve szolgáló tevé-
kenységet. 
A céltámogatás elnyerése érdekében a Ku-
ratóriumhoz kérelmet kell benyújtani, meg-
jelölve benne, hogy a kérelmezõ melyik
konkrét célkitûzés megvalósítását, milyen
közvetlen, vagy közvetett tevékenységgel kí-
vánja elérni, és ehhez milyen összegû
pénzügyi támogatás szükséges...”

VÁRJUK AZ ÖTLETEKET!

Felkérem a királyegyházi lakoso-
kat, hogy ötleteikkel, különbözõ
programok terveivel szíveskedje-
nek segíteni a Közalapítvány mun-
káját! 2009. január 1-jétõl egészen
december 31-ig terjedõ idõszakra
szóló, minél szélesebb rétegeket
érintõ programok terveit, vagy
egyéb közérdekû megvalósítható
elképzeléseiket, kérem, írásban
nyújtsák be! Az írásos munkában
fogalmazzák meg, hogy a Közala-
pítvány melyik célkitûzéséhez kap-
csolódik az Önök ötlete, az évnek
melyik szakaszában (melyik hó-
napban) lenne esedékes, körülbe-
lül hány fõt érintene a megvalósí-
tás, és ehhez mekkora pénzügyi
támogatás szükséges.

A felmerülõ ötleteket, terveket, vagy kérel-
meket tartalmazó írásokat 2008. december
15-ig szíveskedjenek eljuttatni a Kuratórium
egyik tagjához (Fata Gáborné, Kovács
Lászlóné, Ági vagy Konyári Tímea) szemé-
lyesen, vagy postai úton Konyári Tímea név-
re, de az Önkormányzat címére (7953 Ki-
rályegyháza, Petõfi u. 66.), illetve e-mail-
ben: konyaritimea@gmail.com címre.  Kér-
déseikkel szintén a Kuratórium tagjaihoz
fordulhatnak személyesen, illetve érdeklõd-
hetnek telefonon, a 30-9522987-es szá-
mon.  A beérkezõ ötleteket lehetõség szerint
szeretnénk felhasználni a 2009. évre készí-
tendõ program- és költségterveinkben.

Konyári Tímea
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Gyermek illetve junior kategóriában lehe-
tett indulni. A gyermek korcsoport párosai
voltak iskolánkból Maczkó Xavér és Gyuró
Brigitta, Kovács Nikolett és Takács Vanda
valamint Orsós Tamás és Ranics Alexand-
ra. Junior korcsoportban versenyezett Bo-
ros Dániel és Balogh Emese, Kasz Nikolett
és Magyar Georgina, Detári Dorottya és
Szabó Adrienn.
A királyegyházi csoport  többi  tagja sajnos
betegség, illetve egyéb elfoglaltság miatt

nem tudta összemérni tudását más telepü-
lések növendékeivel.
Mindkét korosztályban három versenyszám
volt: cha-cha-cha, rumba és jive
A gyermek korcsoportban 18 induló pá-
rosból döntõbe jutott és ott az elõkelõ ha-
todik helyen végzett Orsós Tamás és Ranics
Alexandra. A középdöntõröl épp hogy csak
lemaradt Maczkó Xavér és Gyuró Brigitta,
valamint Kovács Nikolett és Takács Vanda.
A juniorok között Boros Dániel és Balogh

Emese párosa sajnos lecsúszott a hatos
döntõrõl, és a hetedik helyen végzett, de
ezt én nagyszerû eredménynek tartom ilyen
sok induló között, különösen annak tudatá-
ban, hogy Dani csak idén kezdett komo-
lyan foglalkozni a tánctanulással.
A többieket is dicséret illeti a szép helytállá-
sért, hisz olyan párosokkal is versenyeztek,
akik már jóval több ideje táncolnak.
Természetesen mindannyian nagyon izgul-
tunk, hisz volt, akinek ez volt az elsõ meg-
mérettetése, és senkinek sincs még nagy
gyakorlata a versenyzés terén. Remélhetõ-
leg a közeljövõben sikerül leküzdeniük ezt
a nagy izgalmat, és magabiztosabban áll-
nak majd a közönség és a zsûri elé.
Igyekszem a heti kétszer másfél órában a
lehetõ legjobban felkészíteni tanítványai-
mat, és minél több versenyre eljuttatni õket.
A következõ megmérettetésre elõre látható-
lag jövõ tavasszal kerül sor szintén Selylyén,
ahol már nemcsak a mûvészeti iskolánkon
belüli diákok versenyeznek egymással.   Jö-
võre országos szintû versenyt szeretnék ren-
dezni, meghívni az ország valamennyi mû-
vészetoktatási intézményének diákjait.
A versenyen való részvétel nagyon jó hatás-
sal volt a gyerekekre, azóta sokkal na-
gyobb lelkesedéssel dolgoznak. Sellyén le-
hetõségük volt belekóstolni az igazi küzde-
lembe is, hiszen klubközi verseny is meg-
rendezésre került.

Migács Nikolett
tánctanár

Dicséretet érdemel a csapat
A Királyegyházi Általános Iskola tanulói a Passion of
Dance Tse és a Kolping Alapfokú Mûvészetoktatási Intéz-
mény által szervezett tánciskolás versenyen vettek részt
2008. november 8-án, Sellyén.

LENDÜLETET ADOTT A VERSENYSZELLEM

JÁTÉKOS VETÉLKEDÕ

József Attila szavai: "Jó szóval oktasd, játszani is engedd…" akár
mottóul is szolgálhatták volna azt a játékos vetélkedõt, melyet Ko-
vács Lászlóné szervezett november 17-én délutánra. A gondolko-
dást fejlesztõ és ügyességi feladatokat csapatmunkában kellett
megoldani a gyerekeknek, koncentrálva a minél pontosabb megol-
dásra és az idõtényezõre is. A minden szempontból kellemes és
eredményes délutánnak nyertesei voltak a résztvevõ diákok és segí-
tõ pedagógusok egyaránt. A pontszámok összesítése alapján az el-
sõ helyezést a Csillag csapat érte el, melynek tagjai: Gyuró Brigitta,
Katona Noémi, Kovács Nikolett, Orsós Marika, Pásztler Zsófia, és
Takács Vanda voltak.

Ranics Alexandra és Orsós Tamás a 6. helyen végzett

A gyõztes csapat feladatmegoldás közben
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Nemcsak azért kell fontos feladatnak tarta-
nunk a gyermeknevelést, mert esetleg egy-
szer mi is rá leszünk szorulva gyermekünkre,
hanem azért is, mert a jövõ nemzedéke ke-
rül ki szárnyaink alól. A gyermek egy kincs,
nekünk pedig kötelességünk, nemcsak,
hogy nem tönkretenni, hanem tovább fé-
nyesíteni a gyémántunkat. Minden kisgyer-
mek megérdemli, hogy szeretetben, gon-
doskodásban, biztonságban, egészségben
nõjön fel. Sajnos ezt nem tudják törvények-
kel biztosítani mindenki számára, de amit
lehet, megtesznek azért, hogy a gyermekek
alapvetõ jogai érvényre jussanak.
A gyerekeket egészen az újkorig a szüleik,
elsõsorban az apjuk tulajdonának tekintet-
ték. Õ döntött életükrõl, munkaerejükrõl,
oktatásukról. A gyermekek pedig engedel-
mességgel tartoztak neki. Csupán az iparo-
sodás idején, az iskolakötelezettség beve-
zetését követõen kezdett különbséget tenni

a polgári társadalom a gyermekek és a fel-
nõttek világa között, ami megváltoztatta a
gyermekek kötelességeivel és engedelmes-
ségükkel kapcsolatos nézeteket. 
1833-ban Nagy-Britanniában a gyáripari
törvényben megtiltották a 9 évesnél fiata-
labb gyerekek alkalmazását a gyárakban,
majd a bányászati törvényben korlátozták
föld alatti munkavégzésüket. 1896-ban
Németországban a Polgári Törvénykönyv
büntetéssel sújtotta azokat a szülõket, akik
bántalmazták gyermeküket, vagy nem
gondoskodtak róla megfelelõen. 1899-
ben az Egyesült Államokban létrehozták a
fiatalkorúak bíróságait. Ezt megelõzõen a
fiatalkorú elkövetõk a felnõttekkel azonos
elbánásban részesültek. Noha a kizsákmá-
nyolás, a gyermekmunka és gyermekpros-
titúció sokukat megfosztotta  gyermekko-
ruktól, a XX.  század mégis a gyermekjogok
történetének legfontosabb korszaka volt. 

Eglantyne Jebb külön szabálygyûjteményt
dolgozott ki, a Gyermekek Chartáját. Ezt a
következõ szavak kíséretében juttatta el a
Népszövetségnek Genfbe: "meggyõzõdé-
sem, hogy szót kell emelnünk bizonyos
gyermekjogok elismeréséért, és harcolnunk
kell általános elfogadásukért". A dokumen-
tumot 1924. szeptember 24-én fogadta el
a Népszövetség közgyûlése, és Genfi Nyi-
latkozat néven vált ismertté. A Nyilatkozat a
gyermekek jólétét biztosító alapvetõ jogokat
tartalmazza. A dokumentum nem volt jogi-
lag kötelezõ erejû, s a Népszövetség 1946-
os feloszlásával elvesztette jogi alapját. 
Többéves elõkészítõ munka után, 1959. no-
vember 20-án fogadta el az ENSZ Közgyû-
lése a Gyermekek Jogairól szóló Nyilatkoza-
tot. Azóta november 20-a a gyermekek jo-
gainak világnapja. A Nyilatkozat néhány
konkrét jogot is megfogalmaz, így például a
névhez, az állampolgársághoz vagy az in-
gyenes alapfokú oktatáshoz  való jogot.
Ugyanakkor ugyanúgy nincs kötelezõ ereje,
mint az 1924. évi Genfi Nyilatkozatnak.

Gyimesi Réka

A gyermekek jogairól
NOVEMBER 20. A GYERMEKEK JOGAINAK VILÁGNAPJA

Ha rájuk nézünk, magunkat látjuk bennük. Az életünk ér-
telmei és cselekedeteink céljai. Így kellene, hogy legyen, de
sajnos elõfordul, hogy valakinek nem ezt jelenti gyermeke.

OLVASNI JÓ!

Örömmel számolhatok be róla, hogy ismét gyara-
podott a könyvtári állomány, ezúttal elsõsorban ifjú-
sági könyvekkel és a kötelezõ irodalom elavult kö-
teteinek pótlásával. Másrészt adományokat is kap-
tunk két magánszemélytõl: Sallai László helyi lakos
és Végh Gábor szentlõrinci képviselõ saját könyvál-
lományából több mint száz könyvet ajándékozott in-
tézményünknek. Balatoni Tamásné – a
Magyarmecskei Általános Iskola igazgatónõje –
közremûködésével pedig 215 darabból álló ado-
mányt kaptunk a Nemzetközi Gyermekmentõ Szol-
gálat Magyar Egyesületétõl. Ez a gyûjtemény klasszi-
kusokból áll, többek között Arany János, Eötvös Jó-
zsef, Mikszáth Kálmán és Madách Imre mûveibõl.
Ezúton is köszönjük az adakozóknak, hogy ránk
gondoltak, és az iskola valamint a település érde-
kében cselekedtek!
A Királyegyházi Községi és Iskolai Könyv-
tár hétfõn 12.30-14.30-ig, kedden 15.30-
16.30-ig várja a kedves érdeklõdõket.

MESEMONDÓ
VERSENY

Lucza Virág negyedik osztályos
tanuló nyerte el az elsõ helyezést
a november 17-én megrende-
zett iskolai mesemondó verse-
nyen, így õ képviselhette korosz-
tályát a SZONEK által meghir-
detett intézményi megméretteté-
sen. A harmadik osztályosok kö-
zül László Ákos jutott tovább.
Mindkét tanuló dicsérõ oklevéllel
tért haza. A felkészítõ pedagógu-
sok: Kis Halas Tiborné és
Gyimesiné Fekete Tünde el-
mondták, hogy a színvonalas
rendezvényen nagyon jó elõadá-
sokat hallhattak, és büszkék vol-
tak tanítványaikra, akik nem sok-
kal maradtak el az elsõ helyezet-
tek teljesítményétõl.

Lucza Virág szépen szerepelt
az intézményi versenyen is
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Lassan, de biztosan közeleg a Mikulás ün-
nepe és vele együtt a télapós filmek tömke-
lege. Egy igazán varázslatos, mesébe illõ
ünnepnap ez, mely megmozgatja a ben-
nünk rejlõ gyermeket. Mindig és minden
esetben felráz minket, a piros ruhás, nagy
pocakos, fehér szakállas öregúr érkezése. 
Ismerõs dallamok csendülnek fel fülünkben.
Beugranak egykori emlékképek, mikor szé-
les mosollyal az arcunkon, reménykedve a
sok csokiban és a virgács mellõzésében, tisz-
títottuk le a csizmánkat, majd bontottuk ki a
bennük elrejtett ajándékokat. Ábrándoztunk
a Télapó világáról. Az ajándékgyártól és a
benne sürgõ-forgó törpéktõl kezdve, a leve-
lek postázásának módjáig. Kialakítottunk

magunkban egy kis világot, amiben a va-
rázslat mindennapos, ahol minden csokiból
és cukorból készült, és ahol a szeretetnek
mindennél nagyobb hatalma volt.
Egy-egy filmrendezõnek olykor sikerül, a
gyermekkorában felépített mesebeli világot
fantasztikusan elénk, azaz a nézõk elé tárni.
Õk szórakoztató filmet alkotnak, mely kikap-
csol, elbûvöl, és elkalauzol minket az általuk
megálmodott és megalkotott világba.
Sajnos azonban a legtöbb esetben nem
hogy nem szórakoztató, de idegesítõ filmek
kerülnek a piacra, már ezerszer lerágott
csontként. A tévéfilmeknek két fõ változata le-
hetséges, melyek a következõk. A már szak-
mából kiöregedõ vagy megsérült Mikulás

keres maga helyett egy utódot. A másik vari-
áns esetében, a fõszereplõnek egyszerûen
csak elege van a kényszerû téli munkából, és
emiatt tart egy „szereplõválogatást”. Termé-
szetesen a játékgyárnak örökös kell. És
ahogy az lenni szokott, az lesz is, és a világ,
valamint a karácsony is meg lesz mentve.
Pocsék sztori, rossz színészekkel tetõzve. Azon
sem kell meglepõdnünk, ha egy vérszomjas
gyilkos, bûnözõ, télapónak van álcázva. Ter-
mészetesen zsákjában van minden jó, csak
nem éppen piros alma, mogyoró. 
Egyet tehetünk. Tudatosan nézzük a filme-
ket! Szanáljuk azokat, és ne fogyasszuk
õket látástól Mikulásig!

Ádám Viktória

Télapó látástól Mikulásig

Iskolánk jelentkezett a Nemzeti Tankönyvki-
adó és a National Geographic Kids címû
folyóirat által közösen meghirdetett vetélke-
dõre, mely 2008. októberétõl 2009. áprili-
sáig kerül megrendezésre országosan 194
csapat részvételével. 

A koordináló pedagógust, Juhászné Kernya
Andreát kérdeztük a feladatokról:
– Egy hat fõbõl álló csapatot kellett összeál-
lítanunk, melynek a Nádirigó nevet adtuk.
Résztvevõk: Maczkó Xavér, Ranics Alexand-
ra, Berkes Olívia, Maczkó Patrik, Boros Dá-

niel és Takács Martin.   A feladatok megje-
lennek a National Geographic aktuális szá-
mában, illetve a www.zoldkids.hu webolda-
lon. A csapatoknak havonta egy-egy kör-
nyezetvédelemmel kapcsolatos feladatot
kell megoldaniuk és errõl beszámolniuk. A
projekteket zsûri értékeli.
A vetélkedõ célja, hogy a diákok megért-
sék: egyénileg és társadalmilag is felelõsek
vagyunk a Föld védelméért. Emellett nagy
szerephez jut a csapatmunka.
Októberben az ökológiai lábnyom volt a té-
ma. Ez elég nehéznek bizonyult, hiszen elõ-
ször még a fogalommal sem voltunk tisztá-
ban, a bonyolult számításhoz pedig segítsé-
get kértünk és kaptunk Niedermayer Gábor
tanár úrtól. A maximális 10 pontból 7-et ér-
tünk el.
Novemberben a szelektív hulladékgyûjtés
került elõtérbe. Egyik feladatként informáci-
ós táblát kellett készíteni és ötletbörzét tarta-
ni arról, hogyan lehetne kevés ráfordítással
és több figyelemmel aktívan tenni a környe-
zetért.

„Nádirigók” a környezetért 
„EGYÉNILEG ÉS TÁRSADALMILAG IS FELELÕSEK VAGYUNK A FÖLD VÉDELMÉÉRT.”

A csapat tagjai az elsõ osztályosoknak magyarázzák
a szelektív hulladékgyûjtés mikéntjét és fontosságát



Királyegyháza . Sumony . Gyöngyfa 2008/IV. évfolyam 12. szám

Királyegyháza  és a társközségek minden lakosának 
kívánok békés karácsonyt 

és örömökben gazdag, boldog új évet!

Grím Ferenc
polgármester

KARÁCSONY 

(részlet)

Harang csendül,
Ének zendül,
Messze zsong a hálaének,
Az én kedves kis falumban
Karácsonykor
Magába száll minden lélek.

Minden ember
Szeretettel
Borul földre imádkozni,
Az én kedves kis falumba
A Messiás
Boldogságot szokott hozni.

A templomba
Hosszú sorba
Indulnak el ifjak, vének,
Az én kedves kis falumban
Hálát  adnak
A magasság Istenének.

Mintha itt lenn
A nagy Isten
Szent kegyelme súgna, szállna,
Az én kedves kis falumban
Minden szívben
Csak szeretet lakik máma.

Ady Endre

Királyegyháza  és a társközségek minden lakosának 
kívánok békés karácsonyt 

és örömökben gazdag, boldog új évet!

Grím Ferenc
polgármester
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– 2007. szeptember 6-án a Start
rendezvénnyel ünnepelték a ce-
mentgyár építési munkálatainak
kezdetét. Azóta tizenöt hónap telt
el. Ön hogyan értékeli a szá-
munkra igen látványosan elõre-
haladott építkezést?
– A munkakezdési ünnepség napján zuho-
gott az esõ, ami aggodalommal töltött el,
de a továbbiakban szerencsénk volt az idõ-
járással. Azóta felépülhetett a klinkersiló,
állnak a cementsilók, a hõcserélõ torony
építése is jó ütemben halad, egy sor épület
alapozása elkezdõdött, egy szóval: hala-
dunk. A munkálatokat nem tudjuk teljes
tervellátottsággal elkezdeni, mert a tervek-
nek folyamatosan kell követniük a techno-
lógia változásait, ami azt jelenti, hogy a ter-
vek is folyamatosan készülnek. 
– Az építkezést megelõzõ elõké-
szítõ munkálatokkal összehason-
lítva melyik a nehezebb, melyik
az érdekesebb feladat?
– Teljesen más feladatokról van szó. Az
elõkészítõ fázisban el kellett dönteni, hogy
milyen cementgyárat, milyen kapacitással
és hová tervezzünk. A helyszín kiválasztása
után mindent egyeztetni kellett a helyi la-
kossággal és az önkormányzatokkal. Ezen
a téren Bükkösdön nagyon nehéz felada-
tunk volt, de Királyegyházán hamar megér-
tették az emberek, hogy ebbõl a hatalmas
beruházásból bizony profitálni fog a tele-

pülés. Az engedélyek birtokában szeptem-
ber hatodika után más stílusú feladatok
vártak ránk, az építkezés és az azzal kap-
csolatos teendõk, mindemellett a hatósá-
gok folyamatos tájékoztatása, az elõírások-
nak való szigorú megfelelés. 
– Mikor és kinek a fejében szüle-
tett meg a cementgyár építésének
ötlete? 
– A tulajdonosi körben 2002-ben merült
fel az ötlet. Miután felmérték, hogy van-e
realitása egy cementgyár építésének, arra
jutottak, hogy a legmegfelelõbb terep Ma-
gyarországon kínálkozik a megvalósításra.
Baranya megyében és Borsod-Abaúj-
Zemplén megyében is volt a Strabag Építõ
Zrt. tulajdonában az alapanyag biztosítá-

sára alkalmas mészkõbánya. A tulajdono-
sok Zimmermann Ottót kérték fel a ce-
mentgyár építési projektjének kommuniká-
ciós elõkészítésére. Én 2003 szeptemberé-
ben kerültem a projektbe, amikor már
megszületett az elhatározás a baranyai bá-
nya mellett.
– Hogyan, milyen szempontok
alapján válogatja meg a munka-
társait? 
– Az engedélyezési folyamatig összesen
hárman voltunk a projektben. Abban az
idõben a Strabag útépítési ágazatának
egyik szegmensét, a Bitunova egységet irá-
nyítottam, amelynek feladata felületi bevo-
natok készítése volt az egész országban.
Merkl István a komlói kõbánya vezetõje-
ként szakértelmével és helyi jártasságával
segítette a folyamatokat, és természetesen
Zimmermann Ottó irányította a kommuni-
kációt. A feladatok kiszélesedésével egyre
több segítõt kellett bevonnunk, így a kör-
nyezeti hatástanulmányok felmérésére a
legjobb megyei céget, a Totál Környezetfej-
lesztési Tervezõ és Szolgáltató Kft.-t válasz-
tottuk. Az adott feladatokhoz kerestük meg
az embereket, az elsõdleges szempont ter-
mészetesen a szakértelem volt, így több
olyan munkatársunk van, aki dolgozott
már cementgyárban. Újsághirdetéseket
csak az asszisztensek keresésére adtunk fel,
a jövõben pedig tanácsadó szakembert fo-
gunk alkalmazni a további munkatársak ki-
választására. 
– Ki választja ki az alvállalkozó-
kat, és milyen szinten ellenõrzik
õket?
– A Nostra Cement Kft. részérõl Merkl Ist-
ván irányítja és ellenõrzi a tevékenységeket.
A kivitelezésben a bükkösdi kõbányában a
fõvállalkozó a Magyar Aszfalt, a királyegy-
házi helyszínen viszont a Strabag MML, hi-
szen itt elsõsorban magas és mérnöki léte-
sítmények építése folyik. Mindkét helyszínre
igaz, hogy a Strabag SE leányvállalata
szervezi, irányítja a munkát, de a tényleges
munkavégzést alvállalkozók, gyakran helyi

Építeni jó
Kõvári József ügyvezetõ igazgató idõbeosztása igen szo-
ros, többször hangsúlyozzák, csak hatvan percet kapok
az interjúra. A beszélgetés alatt azonban semmi jelét
nem adja sietségnek, kapkodásnak. Minden kérdésemre
részletesen válaszol, alapos, megfontolt, türelmes és ud-
varias. Egyszerûen, közérthetõen fogalmaz, mégis böl-
csesség árad a szavaiból, mely megerõsíti a megjelené-
sébõl is áradó tekintélyét. A projekt minden területén
naprakész, az az érzésem, sohasem pihen, rendkívüli
elõrelátással tervezi az eredmények szülte újabb és
újabb feladatokat. 

EMBEREK A PROJEKT MÖGÖTT
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vállalkozók látják el. Az építés kivitelezés-
ében az alvállalkozókat az INNOBER
WAWE Építõipari és Szolgáltató Kft. ellen-
õrzi. A technológiai terveket az osztrák
ATEC Gmbh. készítette el, õ fogja ellen-
õrizni a technológiai beszerelést végzõ kí-
nai CBMI munkálatait. 
– Tudják-e tartani a határidõket,
mikor indulhat majd a termelés? 
– Folyamatosan merülnek fel problémák,
egy kis csúszás mindig tapasztalható, de
végsõ soron úgy tûnik, tartani fogjuk a ha-
táridõket. 2010 második felére tervezzük a
termelés indulását. Minimum három hóna-
pos próbaüzem szükséges, ezért abban az
évben jelentõs gyártásra nem számítunk.
Elsõsorban a technológiai beszállítóktól
függ, hogy lesz-e csúszás. Mivel a teljes ce-
mentgyári berendezést hajóval szállítják
majd Kínából, sok probléma adódhat. Az
elsõ hajó elõreláthatólag 2009 júniusában
indul. 
– Fogadják-e az érdeklõdõket az
építkezés területén?
– Jövõ év folyamán tervezzük átadni a visi-
tor centert, ami azt jelenti, hogy márciustól
fogadjuk majd ott a látogatókat. Eddig is
vendégül láttunk már néhány csoportot,
mint például a királyegyházi iskolásokat és
a Pécsi Tudományegyetem Pollack Mihály
Mûszaki Karáról szakmai tapasztalatgyûj-
tésre érkezõ három csoportot. A téli hóna-
pokban az idõjárás és az építkezés aktuális
fázisai miatt nem tervezünk újabb meghí-
vást, de márciustól egyeztetett idõpontok-
ban várjuk majd a szervezett csoportokat. 
– Milyen szerepe lesz a jövõben
az Önök által létrehozott Társa-
dalmi Tanácsnak?
– Az a célunk, hogy rajtuk keresztül történ-
jék a kontaktusteremtés. Szeretnénk, ha a
lakosság a tanács tagjaihoz fordulna kér-
déseivel, amelyeket a találkozókon õk köz-
vetítenének felénk. A kérdésektõl függetle-
nül is rendszeresen ellátjuk információval a
Társadalmi Tanácsot, hosszútávra tervezzük
a szerepüket, hiszen képzeljék csak el, hogy
a termelés során majd Királyegyháza la-
kosságának tizenöt százalékát kitevõ lét-
számmal fog üzemelni a cementgyár. Min-
dig akadhatnak kérdések, felmerülhetnek
problémák, szeretnénk, ha ezek eljutnának
hozzánk, hogy közösen orvosolni tudjuk. 

– Mikortól és milyen célra kíván-
ják használni a Királyegyházán
felújított és berendezett „Nostra-
házat”? 
– Az volt a koncepciónk, hogy helyi vállal-
kozókat alkalmazzunk a ház átalakítása,
felújítása során. Sajnos ennek eredménye-
ként, a hozzáállás és a kapacitás mértéke
miatt, jelentõs csúszással tudjuk csak bir-
tokba venni az épületet. Szerettük volna
már idén ott fogadni a különbözõ helyi tár-
sadalmi szervezetek, civil szervezõdések ve-
zetõit, hogy kötetlen beszélgetések során
tájékozódjunk és ismerkedjünk. A házat
most rendezzük be, így remélem, a közel-
jövõben már otthonos, kényelmes körül-
mények között tudunk kapcsolatot teremte-
ni a Királyegyházát és a Kistérséget képvi-
selõ vendégeinkkel. 
– 2008-ban a Szponzori Tanács
döntése értelmében a Nostra Ce-
ment Kft. nyolcmillió forinttal tá-
mogatta a Királyegyháza Felvirá-
goztatásáért Közalapítványt. Mi
a véleménye a közalapítvány ál-
tal támogatott rendezvényekrõl? 
– Azért döntöttünk az ilyen formájú támo-
gatás mellett, hogy helyben dönthessék el,
milyen programok, tervek megvalósítására
szánják az összeget. Láttuk már az elõzõ
évben, hogy a lakosság részérõl van igény
a közösségi élményekre, a rendezvények
látogatottak, és minden korosztályt érinte-
nek. Egyetértünk a Közalapítvány tevékeny-
ségének céljaival, ami természetesen nem
egy szociális hálót hivatott képezni, hanem
a közmûvelõdési, mûvészeti és sporttevé-
kenységek szervezésével a közösség össze-
tartó erejét fogja erõsíteni. 
– Számíthatunk-e a továbbiakban
is hasonló mértékû adományokra?
– A magam részérõl azon vagyok, hogy a
jövõben is legalább ilyen támogatást tud-
junk nyújtani. A gazdasági válság miatt
költségkímélõ magatartást várnak el tõ-
lünk, minden egységtõl spórolást kérnek,
ezért jobban meg kell fontolni minden ki-
adást, és természetesen van egy szabályo-
zott keret, amellyel gazdálkodhatunk a
szponzorálás területén is. Nemcsak Király-
egyházát, a Kistérséget is segítjük, ha tehet-
jük, de természetesen a befogadó település
elõnyöket élvez. 

– Milyen elvárásokkal fordul a
cég a helyi lakossághoz, illetve
az Önkormányzathoz?
– Nincsenek elvárásaink. Királyegyháza a
legtöbbet tette azzal, hogy befogadta a be-
ruházást, tudják, hogy mit várhatnak, mit
profitálhatnak a döntésüknek köszönhetõ-
en. A továbbiakban is csak türelmet ké-
rünk, különös tekintettel arra az idõszakra,
amikor majd hatszáz fõ dolgozik egyszerre
az építkezésen, és ezek az emberek termé-
szetesen megjelennek majd a faluban és a
környezõ településeken is. 
– Hátradõlhet-e már nyugodtan
az irodai székében, mondván, sí-
nen van az építkezés? 
– Szó sincs róla! Az építkezés idõszaká-
ban még projektcégként mûködik a
Nostra Cement Kft., a következõ két év-
ben az építkezésen túl ki kell alakítani a
cementgyár teljes szervezetét. A termelés
beindulásától kezdve más jellegû lesz a
feladat, az üzemeltetésrõl kell majd gon-
doskodni, koordinálni kell a különbözõ
tevékenységeket, mint például a labor
mûködése, a kõbányászat, az energiavé-
telezés és a cementkiszállítás, hogy csak
néhányat említsek. 
– Ilyen felelõsségteljes munkakör
betöltése mellett jut-e ideje a csa-
ládra, barátokra, hobbira?
– Az nem újdonság, hogy sokat vagyok tá-
vol, mert ’72 óta mindig olyan munkám
van, amely miatt sokat kell utaznom. De a
hétvégét mindig a családommal töltöm!
Két felnõtt lányom és két csodálatos uno-
kám van. Sajnos keveset mozgok, de szíve-
sen teniszezem a barátaimmal, úszni is na-
gyon szeretek, és úton-útfélen gombát sze-
dek. Legutóbb Romániából hazafelé tartva
állítottam meg az autót két gyönyörû õz-
lábgomba miatt. Leszedtem, és otthon a fe-
leségemmel közösen megfõztük, isteni va-
csora lett belõle. 
– Üzen-e valamit a Helyzet Olva-
sóinak?
– Békés karácsonyt és boldog újévet kívá-
nok mindenkinek! Bízom benne, hogy ha-
marosan és látványosan fog épülni, szépül-
ni Királyegyháza, és ehhez a fejlõdéshez mi
is szeretnénk hozzájárulni.

Konyári Tímea
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Szenvedés nélkül nincs semmi

– 1922. február 11-én születtem Vásáros-
szentgálon. Ebben a házban éltem egész
életemben, mégis háromszor vagy négy-
szer lett más a házszámunk. Egyedüli gyer-
mek voltam, mert a bátyám sajnos kéthetes
korában meghalt. 
– Mire emlékszik legszívesebben
a gyermekkorából?
– Gyermekkorom óta szeretek templomba
járni. Ötéves koromban jártam óvodába
nyáron, szerettem ott lenni. Az óvoda a
szentgáli iskolában volt. A szüleim nyugod-
tan dolgozhattak a nyári munkákban, mert
még enni is kaptunk. Volt hajas babám, al-

vó babám is. Édesanyám sok versikét taní-
tott, ezeket ma is tudom. 
– Milyenek voltak akkoriban a
karácsonyok?
– A karácsony mindig nagy öröm volt. Vár-
tam a Jézuskát, olyan idegesen. Volt, hogy
olyan idõk voltak, hogy fõztük a szaloncuk-
rot, sztaniolpapírba csomagoltuk a diót, al-
mát kötöztünk a fára. Este elmentünk az éj-
féli misére, elõtte társasjátékoztunk a plé-
bánián. Iskolás koromban pásztorjátékot is
játszottunk. Sokszor volt nagy hó, sokat
szánkóztunk a gyerekekkel késõ estig.
– És milyen volt az iskola?

– A tanító hat osztályt tanított egyszerre. Na-
gyon sok színdarabot tanultunk, rengeteget
énekeltünk, olyan ének nem is volt a temp-
lomban, amit én ne tudtam volna. Amikor
hazamentünk az iskolából, az innensõ soron
lakók, csak az innensõ soron, az onnansó
soron lakók csak az onnansó soron mehet-
tek. Hangosan kellett köszönni mindenki-
nek. Megünnepeltük a Madarak és fák nap-
ját is, a Fodor tanító úrral kimentünk a fák
közé, ahol a kút is van, és énekeltünk, ját-
szottunk körbe. Sok versikét tanultunk, ma is
emlékszem ezekre.  Ma az egész osztályból
már csak én élek. Amikor kijártam az iskolát
a lányegyletben énekeltem, színdarabot ját-
szottunk: Erzsébet napjára, Szent Imre nap-
jára. A Kultúrházban volt az elõadás, sokan
eljöttek mindig. A színdarabokat is Fodor ta-
nító úr, tanította be. Ma is tudom, hogy volt
a darab. Egyszer mi Vásárosszentgáliak má-
sodikak lettünk a Pécsi Nemzeti Színházban
egy énekversenyen. Vasárnaponként mindig
másik háznál jöttünk össze, citeráztunk, da-
loltunk, táncoltunk.
– 1939-ben ment férjhez, de a
férjét nemsokára elvitték a hábo-
rúba. Akkor már elsõ gyermekü-
ket várta…
– A háború szörnyû volt, én nem tudtam a
férjemrõl semmit, így szültem meg a kislá-
nyunkat, Margitot, itthon. A férjem Oroszor-
szágban volt, 5 hónaposan látta elõször a
kislányunkat. Amikor az oroszok jöttek, ne-
künk nõknek félni kellett, öregasszonynak öl-
töztünk. Hallottuk, hogy Kacsótán megöltek
embereket. Szerencsére azok, akik idekerül-
tek, nem voltak olyanok. Lesöpörték a pad-
lást, ha tojt a tyúk, ha nem, tojást kellett le-
adni. Nem volt cukor, cukorrépából fõztünk
melaszt. Csak háború ne legyen soha!
Férjem vitézségi érmet kapott, mert meg-
mentett egy hadnagyot. Amikor hazatért az
az erõs ember, beteg volt, sovány, tönkre-
ment a gyomra. 1944-ben karácsonykor
az oroszok mindenkit elvittek, édesapámat,
férjemet is. A férjem Temesváron 8 hónapig
volt fogságban, hadi kórházban volt. Aztán
vége lett a háborúnak. 1946-ban megszü-
letett Tibor fiam itthon, Feri fiam '54-ben
már Pécsen a kórházban született.

Amikor meglátogattam Borza Ferencné Ilonka nénit, já-
rókerettel sétált elém, mert mint megtudtam, a napokban
elesett. Szerencsére nem tört el a csontja, jól van, csak
kicsit gyengének érzi magát, de azért szívesen mesél:

„Az a fontos, van kinek örülni, (...) kilenc dédunokám van.”
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– Milyen volt az élet a háború
után három gyerekkel?
– Lányom jó tanuló volt, de1956-ban nem
tudtuk tovább taníttatni. Zûrzavaros idõk vol-
tak, nem tudtunk semmit, csak amit hallot-
tunk a Fodor tanító úrtól, mert nem volt rá-
diónk sem. Férjem nagyon szerette a sportot.
A csarnoknál volt egy néprádió, amit többen
hallgattak. Kint álltak az utcán és örültek.
Akkor nyert a magyar futball válogatott 6: 3-
ra az angolok ellen De boldogok voltunk!
Beléptem a tsz-be, ott dolgoztam 22 évet
három gyermek mellett. Kapáltunk, a trágyát
lehúztuk, terítettük, kévét dobáltunk, de nem
bánom. Kibírtam. Szenvedés nélkül nincs
semmi!  Dolgozni kellett, mert heten éltünk
együtt. Munka elõtt az állatok, munka után
a csarnok, menni kellett.
– Jutott idõ a családra, gyere-
kekre?
– A férjem, édesanyám és édesapám sokat
segített. Mindig figyeltem a gyerekek tanu-
lására. Nagyon jól tanultak.  Késõbb épít-
keztünk is. A férjemmel szépen megvoltunk,
szerettük egymást, az 50. házassági évfor-
dulónkon újra összeházasodtunk, de a hat-
vanadikat már nem tudtuk megtartani,
mert meghalt.
– Mi volt a legszebb, ha visszanéz
az életére?
– Amikor mentünk táncolni! Sok szép em-
lék van itt az emlékkönyvemben is. Tudom
a verseket is belõle.
– Ha erre járok, mindig kint látom
a kertben vagy az utcán, mindig
tesz-vesz. Sohasem fárad el?
– Az élet meg az ész tanított meg dolgozni.
Azt tanultam, aki nem dolgozik, ne is
egyék. A hangya meg a tücsök meséjében
is ez van. Az a fontos, van kinek örülni: há-
rom gyermekem, öt unokám, kilenc déd-
unokám van. Annyira aranyosak a gyere-
kek! Tudja, Évikém, az én életem, amint azt
a nóta mondja, „Sárgult falevél...”.

A beszélgetés alatt Ilonka néni többször pi-
tyeregni kezdett, de újra és újra kivirult, ha
a családról, a gyerekekrõl, az unokákról
mesélt. Rengeteg fényképe van róluk, és
nagyon büszke rájuk. Én meg arra vagyok
büszke, hogy a bizalmába fogadott, és
megengedte, hogy emlékeit lejegyezzem. 

Grímné Hunyadvári Éva

Jó hangulatú, vidám mikulásbál volt az
óvodában december 6-án, de ezúttal nem
az óvodások, hanem szüleik és gondozóik
mulatoztak. A mindennapos rohanás és
munka után, nagyon jó érzés volt kicsit ki-
kapcsolódni, együtt szórakozni. A jó zene,
a vidám társaság garantálta a jókedvet.
Bevallom, amikor Spándli Bernadett azzal
az ötlettel állt elém, hogy szervezzünk az
óvodában szülõk bálját, akkor még nem
hittem, hogy sikerülni fog ez a nagy vállal-
kozás. De Betti kezébe vette a szervezést, és
ennek eredményeként az óvodában most
elõször zajlott zenés mulatsággal egybe-
szõtt jótékonysági rendezvény. Örömmel

tapasztaltam a szülõk összefogását, össze-
tartását. Ezúton is szeretném megköszönni
azt a sok munkát, amit vállaltak a gyereke-
kért.  Az volt a nemes cél, hogy szebb, több
ajándék kerüljön az óvodai karácsonyfa
alá, és ez sikerült is.
Köszönjük a támogatóknak, adakozóknak,
a szervezõknek és mindazoknak, akik eljöt-
tek, hogy hozzájárultak céljaink megvalósí-
tásához.
Külön köszönöm Spándli Bettinek és család-
jának a fáradozását a jó ügy érdekében!
Mindenkinek boldog karácsonyt kívánnak
az óvodások és az óvoda dolgozói!

Grímné H. Éva

Összefogtunk a
nemes cél érdekében

Jó nagyokat beszélgettünk

ISMÉT SZÜLÕK BÁLJA KIRÁLYEGYHÁZÁN!

2009. január 10-én (szombaton) 20.00 órától az Iskolai Szülõi Munkaközösség eb-
ben a tanévben is megrendezi a jótékonysági estként mûködõ Szülõk bálját.
A bevételbõl ezúttal is a Királyegyházi Általános Iskola tanulóinak ajándékozását és

szabadidõs programjait támogatjuk. 2008-ban 150 ezer forinttal tudtunk hozzájárulni
a gyermeknap alkalmából a Mecsextrém parki kirándulás költségeihez!

Élõzene, tánc, értékes tombolanyeremények, meglepetések várják kedves vendégeinket.
Belépõjegyek elõvételben a Szülõi Munkaközösség tagjainál válthatók 1.500 forintért.

1000 forintért támogatói jegy vásárolható.
Kérjük, hogy egy vidám, utószilveszteri mulatságon való részvétellel

segítse a Szülõi Munkaközösséget céljai megvalósításában!
Önt is szeretettel várjuk!

A SZONEK - Királyegyházi Általános Iskolájának Szülõi Munkaközössége
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Kondorosi mézes puszedli

Ezt a receptet egy régi barátnõmtõl kap-
tam, aki Kondoroson lakik. Itt a mi vidé-
künkön senki sem süti így a mézest, de
most remélem kipróbálják.
50 dekagramm mézet 6 tojással, 10 deka
vajjal, 50 dekagramm szitált porcukorral, 1
mokkáskanál fahéjjal, késhegynyi ánizzsal és
szegfûszeggel habosra keverünk. Még keve-
rünk bele két-három kávéskanál szódaport,
fakanállal dolgozzunk bele 1 kilogramm 40
dekagramm lisztet, és rövid pihenés után
kézzel is dolgozzuk át. Az a jó, ha ragad! Pi-
hentessük 12 órát, majd félujjnyi vastagra
nyújtsuk ki! Szaggatás után középbarnára
süssük! Még melegen vizezett egész tojással
fényezhetjük. A díszítéshez keverjünk ki két
tojásfehérjét 25-30 dekagramm átszitált na-
gyon finom porcukorral. 

Töltött káposzta (az én saját receptem)

Hozzávalók: 1 kg jó zsíros darált hús, sava-
nyú káposzta: 1 kg apró és egy fej, 10 dkg
paprika, három tojás, 20 dkg rizs, 1 púpo-
zott mokkáskanál bors, 1 hagyma ledarál-
va, vagy apróra vágva, 5-6 gerezd fok-
hagyma, só, füstölt csülök, vagy sonka,

esetleg szalonna körülbelül 20 deka-
gramm. 1 liter házi paradicsomlé, vagy kis
doboz sûrített paradicsom, zsír, hagyma és
egy jó fõzõkanálnyi liszt. 
Egy jó fõzõkanál zsírt egy nagyobb edényben
(körülbelül 8-10 literes) felhevítünk, beledo-
bunk apróra vágott hagymát, majd egy fõzõ-
kanál liszttel megszórjuk. Világos rántást ké-
szítünk, megszórjuk piros paprikával, bele-
öntjük a paradicsomlét és egy liter vizet. Be-
lehelyezzük a jól megmosott aprókáposztát
és felforraljuk. Közben a húst, a rizst, a hagy-
mát, fokhagymát, borsot, sót, piros paprikát
egy tojással jól összegyúrjuk, és a megmo-
sott, vastag ereitõl megfosztott káposztaleve-
lekbe begöngyöljük. Beletesszük a forró
alapba, hozzá a füstölt sonkát is, majd felönt-
jük annyi vízzel, hogy ellepje. Körülbelül más-
fél órát fõzzük, és közben nagyon finoman
kevergetjük. Megkóstoljuk, ha nem elég sós,
egy kis Vegetával meghinthetjük. Aki szereti a
csípõset, Erõs Pistát is tehet bele. 

Gesztenyével töltött pulykamell
(igazi karácsonyi étel)

Hozzávalók: 60 dkg gesztenye (tisztítva kb.
45 dkg), 80 dkg pulykamellfilé, 2 zsemle,
25 dkg darált sertéshús, 2 tojás, 1 csapott

kiskanál õrölt bors, fél kiskanál reszelt sze-
recsendió, 1 csapott evõkanál finomliszt, 1
kiskanál paradicsompüré, a sütéshez és a
fólia megkenéséhez 6 evõkanál olaj, a pá-
rolt aszalt szilvához 60 dkg kimagozott
aszalt szilva, 1 evõkanál cukor, 5 dkg vaj.
A gesztenyét megmossuk, megtörölgetjük,
majd egy éles kiskéssel nyersen meghámoz-
zuk, vagyis külsõ kemény burkát lefejtjük.
Utána lábasba rakjuk, és annyi vizet öntünk
rá, amennyi ellepi. Csipetnyit megsózzuk, és
kis lángon kb. 20 perc alatt puhára fõzzük.
Amikor kész, leszûrjük, hûlni hagyjuk. Köz-
ben a pulykamellet lapjában elfelezzük, de
nem vágjuk végig, hanem széthajtjuk. Így
egy nagy nyitott szeletet kapunk, ami még
mindig túl vastag ahhoz, hogy megtölthes-
sük, ezért az elõbbi mûveletet megismétel-
jük. Az így kapott nagy pulykamellszeletet
azután kisujjnyi vastagságú téglalappá ver-
jük. Mindkét oldalát enyhén megsózzuk,
majd megolajozott alufólia lapra fektetjük.
A zsemlét hideg vízbe áztatjuk, kifacsarjuk,
és a gesztenyével együtt ledaráljuk. A darált
sertéshússal meg a tojással összekeverjük.
Egy csapott evõkanál sóval ízesítjük, a bors-
sal meg a szerecsendióval fûszerezzük. Ezt a
tölteléket egy csíkban a pulykamellre hal-
mozzuk, és a fólia segítségével föltekerjük.
Tepsibe tesszük, 4 evõkanál olajat aláön-
tünk, majd elõmelegített sütõben, a köze-
pesnél erõsebb lánggal (200 fokon, légke-
veréses sütõben 180 fokon) 45 percig süt-
jük. A mikor kész a pecsenye, a tepsiben
összegyûlt levét lábasba öntjük, a liszttel si-
mára keverjük, a paradcisompürével ízesít-
jük, kb. két és fél deciliter vizet hozzáöntünk,
és kevergetve felforraljuk. Ha túl sûrû lenne,
egy kevés vízzel hígítjuk. A töltött pulykamel-
let a fõliából kibontjuk, kisujjnyi vastagon
fölszeleteljük, és tálra rakjuk. Köretnek bur-
gonyapürét meg párolt aszalt szilvát kíná-
lunk hozzá, pecsenyelevét külön tálaljuk. A
párolt aszalt szilvához a gyümölcsöt lábas-
ba tesszük, annyi vizet vagy vörösbort ön-
tünk rá, amennyi ellepi,a cukorral ízesítjük,
és lefödve, kis lángon kb. 10 perc alatt pu-
hára pároljuk. Utána leszûrjük, ha kell,
kimagvaljuk, majd az olvasztott vajon meg-
forrósítjuk. Bedõ Istvánné 

Mi kerüljön az ünnepi asztalra?
Az ünnepek idején szeretnénk szebb, finomabb, különle-
gesebb étkeket tenni az asztalra, mint a hétköznapokon.
Aztán vannak jellegzetes ételek, sütemények, melyek
már az illatukkal is magát a karácsonyt, az ünnepet je-
lentik. E néhány recept közzétételével szeretném meg-
könnyíteni a kezdõ és gyakorló háziasszonyok dolgát a
nagy ünnepi sütés-fõzésben.
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Jelentem: létezünk!
BÁRMIKOR, BÁRHOL MEGJELENHET A POLGÁRÕRSÉG JÁRÕRSZOLGÁLATA

Felhívom a falu lakosságának figyel-
mét, hogy a Királyegyháza Fel-
virágoztatásáért Közalapít-

ványt magánszemélyek is tá-
mogathatják készpénzes befizetés-
sel, valamint a következõ bankszám-

lára történõ befizetéssel:
OTP 11731135-20009685.

További felvilágosítást Konyári Tímeá-
tól kérhetnek a következõ telefonszá-

mon: 06-309522987.

Természetesen nemcsak az esemény nap-
ján volt feladatunk, hanem már elõtte két
nap, két éjszaka és utána is az elszállításig
kellett õriznünk a felállított sátrakat, techni-
kai felszereléseket. Minden gördülékenyen
ment, gond nélkül megoldottuk a felada-
tunkat, és a lakosság is elfogadott bennün-
ket, megtiszteltek minket azzal, hogy hall-
gattak a kéréseinkre. A fiatalok is visszafo-
gottabban szórakoztak, udvariasan, szép
szóval mindenkit rá tudtunk venni arra,
hogy a közös ünnep akkor szép, ha kultu-
rált körülmények között zajlik. 
Szeptember 1-jétõl folyamatosan járõrszol-
gálatot biztosítunk a község közigazgatási
területén, ami azt jelenti, hogy nemcsak a
lakott területen, hanem a külterületeken is
járõrözünk. A betakarítások idején igyekez-
tünk vigyázni a terményre, azt tapasztaltuk,
hogy sikeresen megelõztük a lopásokat. Bí-
zunk benne, hogy a bûnözõkre nézve visz-
szatartó ereje van a megjelenésünknek, hi-
szen tudják, hogy bármikor, bárhol megje-
lenhet a polgárõrség járõrszolgálata. 
A rendõrséggel nagyon jó kapcsolatot si-
került kialakítani. Minden szolgálat kezde-
tén bejelentkezünk a Szigetvári Rendõrka-

pitányságra, többek között erre használjuk
a szolgálati mobiltelefont. Januártól tervez-
zük, hogy az újonnan kinevezett körzeti
megbízott Matoricz Péter rendõrzászlóssal
együtt járõrözünk majd. 
Az õsszel biztosítottunk egy szigetvári szer-
vezésû kerékpártúrát, a településen lévõ út-
elágazásoknál kellett feltartanunk a forgal-
mat a balesetek megelõzése végett. 
November elején Mindenszentek és Halot-
tak Napja környékén három napig éjjel-
nappal figyeltük a temetõt, és a beteg
vagy idõs embereknek felajánlottuk a se-
gítségünket még a szállításban is, hogy
mindenki el tudjon jutni elhunyt hozzátar-
tozói sírjához. A temetõt minden szolgálat
ellenõrzi azóta is. 
A község futballcsapatának hazai meccseit
is két-három fõvel biztosítjuk. 
Éjszakai járõrözéseink alatt két esemény-
ben volt eddig részünk. Egyik alkalommal
az egyik vendéglátóhelyen történt vereke-
dés után egy személyt beszállítottunk a
szentlõrinci orvosi ügyeletre, ahol kiderült,
hogy nyolc napon túl gyógyuló sérülése
lett, tehát indokolt volt az aggodalmunk. 
Egy másik alkalommal járõreink a régi te-

metõ közelében gázszivárgást észleltek. A
lakosság értesítette a tûzoltókat, a polgár-
õrség pedig biztosította a helyszínt.
A beosztásokról és a végrehajtásokról hiva-
talos szolgálati naplót vezetünk, melybõl ki-
derül, hogy a mai napig 810 órát töltöt-
tünk szolgálatban. Sajnos nem könnyû a
vezénylést jó elõre elkészíteni, mert az em-
berek munkahelyi elfoglaltságaihoz kell fo-
lyamatosan igazodni. 
A jövõben szeretnénk felszerelni egyesüle-
tünk tagjait megfelelõ és egységes öltözék-
kel, amiben reményeink szerint segítséget
kapunk majd a Királyegyháza Felvirágozta-
tásáért Közalapítványtól. A mûködési költ-
ségeinkhez is várunk támogatást, és egyé-
ni felajánlásokat is tudunk fogadni. 
Szeretném hangsúlyozni, hogy minden
polgárõr a szabadidejében és mindenféle
anyagi ellenszolgáltatás nélkül látja el ön-
kéntesen vállalt feladatát a köz érdekében.
Ezúton köszönöm meg polgárõr Társaim-
nak a lelkiismeretes, kötelességtudó hoz-
záállást.
A Polgárõrség nevében pedig a lakosság-
nak köszönöm, hogy elfogadták a létezé-
sünket. A jövõben is forduljanak hozzánk
bizalommal, és kérem, hogy mûködjenek
együtt velünk!
Mindenkinek kívánok kellemes és nyugodt
ünnepeket, boldog új évet!

Takács Árpád
A Királyegyházai Polgárõr Egyesület elnöke

Örömmel jelenthetem, hogy 2008. április 29-étõl folya-
matosan mûködik a Királyegyházai Polgárõr Egyesület.
Az igazi bemutatkozásunk a falunapon történt, amikor a
rendõrségi járõrszolgálattal együttmûködve biztosítottuk
a rendezvényt.
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HELYZET – KIRÁLYEGYHÁZA ÖNKORMÁNYZATÁNAK LAPJA

Megjelenik  havonta, a Nostra Cement Kft. anyagi támogatásával, az Önkormányzat megbízásából | Felelõs  kiadó: Konyári Tímea,
munkatársak: Ádám Viktória, Gyimesi Réka, Lukács Ottó | A  szerkesztõség  címe: 7953 Királyegyháza, Petõfi u. 63., telefon: 06-30-

9522987 ill. 06-73-340045,  e-mail: konyaritimea@gmail.com | Lapzárta: 2008. 12. 12.

Hirdetéseiket húsz szóig ingyen megjelentetjük.
Leadás: személyesen az ÁMK-ban Konyári Tímeánál,

illetve a 06-30-9522987-es telefonszámon.
Várjuk észrevételeiket és hozzászólásaikat is.

Mediterrán városunk, Pécs szerencsére
nem alszik téli álmot. Decemberben már a
sétálóutcákon bandukolni is felüdülés, hi-
szen egész hónapban megcsodálhatjuk a
karácsonyi díszítést és a villódzó fényeket. A
kissé erõteljes, néha már sokkolóan sok
karácsonyi kellék ellenére, az Árkádba is
érdemes ellátogatni, hiszen az idén nagy-
városok nevezetességeinek kicsinyített má-
sait állították ki az áruház központjában.
De lássuk, mit kínál még számunkra a vá-
ros nyüzsgõ forgataga:
December 28.: a hangulatos dallamok
kedvelõinek a "Blues elõszilveszter" a meg-
felelõ választás erre a napra. Házigazda: a
PMD Blues Band, vendégek: Dzsaszti,
Sibilla Katona Fater. Helyszín: Ifjúsági ház,
kezdés: 20:00
December 30.: az egész éves fáradt gõz ki-
eresztésére mi sem alkalmasabb, mint egy
hatalmas koncert. Merem ajánlani min-
denkinek, aki már volt ilyen koncerten az
tudja, aki még nem, az jöjjön el, hogy
megtudja: a csalódás esélytelen, a buli vi-
szont garantált! KISPÁL ÉS A BORZ, Lauber
Dezsõ sportcsarnok, 19:00. Vendégek:
Takáts Eszter és a Gumizsuzsi, Zuboly.
Január 2: Újévi üzenet - díszhangverseny a
Pannon Filharmónikusok által játszott da-
lokból a Pécsi Nemzeti Színházban (19:00)
Az újévi "üzenet" hangverseny a pécsi és a
dél-dunántúli zeneszeretõ közönség egye-
dülálló ünnepe. Minden évben neves köz-
életi személyiségek gondolataival fûszerez-
ve játszik a zenekar könnyed, szórakoztató
dallamokat, mely egyszerre ad az új évre
bölcs útravalót és örömteli kikapcsolódást.
A mûsor minden évben meglepetés, a köz-
remûködõkkel pedig olyan egyedi produk-
ciókat ad elõ a zenekar, melyek kizárólag
az újévi hangversenyen hangzanak el.
Január 9-ig látogatható a Néprajzi Múze-
um (Pécs, Rákóczi út 15.) kiállítása, amit
minden mûkedvelõnek ajánlok, akiket
megérint a templomok világa. Az idõszaki
kiállítás a Baranyai szerb templomok címet
viseli.

Gyimesi Réka

A Mezõgazdasági és Vidékfejlesztési Hiva-
tal a „Közösség legrászorulóbb személyei-
nek intervenciós készletekbõl származó
élelmiszerekkel történõ ellátása” program
céljára kijelölt intervenciós készletek fel-
használásával elõállított élelmiszersegélyt
biztosított Magyarország legrászorulóbb
személyei számára. Az élelmiszerek elosztá-
sát több szervezet között az Gyermekétkez-
tetési Alapítvány végzi. A programban való
részvételre Gyöngyfa, Királyegyháza és
Sumony települések pályázatot nyújtottak
be. A sikeres pályázat eredményeként ez
évben két alkalommal (augusztus és de-
cember hónapokban) a három településen
az önkormányzatok alkalmanként több
mint száz mázsa élelmiszert osztottak ki.
Gyöngyfán 112 fõ, Királyegyházán 370 fõ
és Sumonyban 200 fõ részesült csomag-
ban. Az élelmiszerek túlnyomó többségük-
ben különféle lisztek, spagetti, orsótészta,
tarhonya, vaníliás karika, csokoládés ga-
bonagolyó, vitaminozott zsemlemorzsa,
pászka, kristálycukor, italpor, tejitalok, öm-
lesztett sajt, müzli voltak. 
Az élelmiszersegély Szigetszentmiklósról
történõ szállításáról a települések önkor-

mányzatai gondoskodtak, felvállalva a
szállítással járó költségeket. 
2008-ban második alkalommal vettek
részt az önkormányzatok ebben a prog-
ramban és nyerték el a lehetõséget, hogy a
települések lakosságát élelmiszerekkel tá-
mogassák.
Királyegyháza önkormányzata decem-
ber hónapban a karácsony közeledtével
1.200 forint összegû támogatást nyújtott
minden 62. életévét betöltött lakosnak és
minden gyermeknek 14 éves korig.
Gyöngyfa község önkormányzata a tele-
pülés minden lakosának 4000 forintot osz-
tott ki a karácsonyi ünnep közeledtével.
Sumony községben a Cigány kisebbségi
önkormányzat 2008. december 12-én
közmeghallgatással összekötött idõsek
napját tart, ahol ajándékkal, mûsorral, ze-
nével, tánccal kedveskedik a 62 év feletti
idõsek részére.
A Cigány Kisebbségi Önkormányzat az 1-
14 éves korú gyermekeknek Mikulás cso-
magokat osztott ki a településen.
Sumony önkormányzata ez évben anyagi
erõforrás hiányában nem tudta a lakossá-
got megajándékozni.

ÉLELMISZER, PÉNZ ÉS MIKULÁS CSOMAG AJÁNDÉKBA PROGRAMAJÁNLÓ

MINDEN KEDVES OLVASÓNKNAK KÍVÁNUNK BÉKÉS,
BOLDOG KARÁCSONYT, ÉS SZERENCSÉS ÚJ ESZTENDÕT!
Köszönjük mindazoknak, akik egy-egy írással, ötlettel, vagy bármilyen más módon se-
gítették a Helyzet címû lap megjelenését!

A lap munkatársai nevében: Konyári Tímea fõszerkesztõ

Királyegyháza
December 25.: 8.30: Pásztorjáték,

9.00: ünnepi igeliturgia
December 26.: 9.00 igeliturgia
December 31.: 16.00 évzáró

ünnepi szentmise
2009. január 1.: 9.00 ünnepi igeliturgia

ÜNNEPI MISEREND

Sumony
December 24.: 19.30: Pásztorjáték,

20.00: ünnepi igeliturgia
December 25. 9.30: ünnepi szentmise
2009. január 1.: 9.30: ünnepi szentmise

KÖSZÖNET AZ ADAKOZÓKNAK
Köszönjük Fekete László, Bakk Lívia és Csonka Szilvia helyi vállalkozóknak, valamint a Ki-
rályegyháza Felvirágoztatásáért Közalapítvány Kuratóriumának, hogy hozzájárultak a Ki-
rályegyházi Általános Iskolában tanuló gyerekek karácsonyi ajándékainak beszerzéséhez.

Királyegyházi Általános Iskola Szülõi Munkaközössége


